
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7193, 7264
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ο. Κωνσταντινόπου-

λου, σελ. 7217
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 7ο Γυµνάσιο Αθήνας, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Κρόκου Κοζάνης, το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Χίου, το 56ο Δη-
µοτικό Σχολείο Πάτρας, το Δηµοτικό Σχολείο Εξοχής Θεσ-
σαλονίκης, το 4ο Γυµνάσιο Λαµίας, από Ιταλικά σχολεία, και
το 47ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου, σελ. 7224, 7228, 7231,
7233, 7240, 7248, 7252

4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή την 18η
Φεβρουαρίου 2019 ποινική δικογραφία που αφορά στον Βου-
λευτή και τέως Υπουργό Εθνικής  Άµυνας κ. Παναγιώτη Καµ-
µένο και ποινική δικογραφία που αφορά στον Βουλευτή και
Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ. Παύλο Πολάκη και την 8η
Μαΐου 2019, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει:  ποινική δικογραφία, που αφορά στον Υφυπουργό Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
κ. Αναστάσιο Πετρόπουλο, σελ. 7217

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7218, 7224, 7231, 7232,
7233, 7234, 7246, 7247, 7248, 7252, 7253, 7254, 7256, 7257,
7258

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7257

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1.Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1134 έως 1194,

σελ. 7194 - 7199                   
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών  , σελ.

7200 - 7216

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των τρο-

πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση Σύµβασης Παρα-
χώρησης του  Έργου της Μελέτης - Κατασκευής - Χρηµατο-
δότησης - Λειτουργίας - Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του
Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης και Μελέτη -
Κατασκευή και Χρηµατοδότηση των Οδικών του Συνδέσεων»,
σελ. 7218 - 7260

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 7139 - 7231
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7248 - 7264
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7231 - 7248

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 7218, 7224, 7231
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7248, 7252, 7253, 7254, 

7256, 7257, 7258  
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 7254
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 7252, 7256, 7257
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 7231, 7232, 7234, 7248, 

7254
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 7254
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 7218, 7231, 7248, 7253
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7232, 7233, 7234, 7246, 
7247

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7257
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 7257
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 7257

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών:

ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 7235
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7231, 7233, 7234
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 7237
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 7224, 7252
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 7218, 7255
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 7233, 7234, 7240
ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ Μ. , σελ. 7230, 7231
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ Ε. , σελ. 7222, 7242
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 7232, 7233, 7234
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 7236
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 7221, 7222, 7223, 7224, 

7254, 7255, 7256, 7257
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 7218, 7243
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 7234
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ Π. , σελ. 7246, 7247
ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ Α. , σελ. 7228
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 7245, 7246, 7253, 7256
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 7232, 7238
ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 7239
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 7220, 7231, 7232, 7233, 

7234, 7247, 7253
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 7247, 7254
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 7231, 7242, 7248, 7251, 

7252, 7255, 7256
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7226, 7255
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 7234, 7235

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 7256

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’

Δευτέρα 13 Μαΐου 2019 (πρωί)



Αθήνα, σήµερα στις 13 Μαΐου 2019, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
12.20’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 10-5-2019

εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 10 Μαΐου 2019.)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Ψυχογιό, Βουλευτή Κορινθίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’

Δευτέρα 13 Μαΐου 2019 (πρωί)



7194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7195



7196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7197



7198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7199



7200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7201



7202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7203



7204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7205



7206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7207



7208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7209



7210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7211

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



7212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7213



7214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7215



7216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβί-
βασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει,
α) στις 18-2-2019, ποινική δικογραφία που αφορά τον Βουλευτή
και τέως Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτη Καµµένο και
ποινική δικογραφία που αφορά τον Βουλευτή και Αναπληρωτή
Υπουργό Υγείας κ. Παύλο Πολάκη και β) στις 8-5-2019, ποινική
δικογραφία που αφορά τον Υφυπουργό Εργασίας, Κοινωνικής

Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιο Πετρό-
πουλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 13 Μαΐου έως και 14
Μαΐου 2019. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7217



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της
Μελέτης - Κατασκευής - Χρηµατοδότησης - Λειτουργίας - Συν-
τήρησης και Εκµετάλλευσης του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα
Ηρακλείου Κρήτης και Μελέτη - Κατασκευή και Χρηµατοδότηση
των Οδικών του Συνδέσεων».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 7 Μαΐου 2019 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ηγουµενίδης Νικό-

λαος, για δεκαπέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Κεφα-

λογιάννη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που, όπως διεφάνη

και από την επιτροπή, υπάρχει µια ευρεία συνεννόηση και συµ-
φωνία, αν θέλετε, όσον αφορά το νοµοσχέδιο, µια παράκληση
προς τον κύριο Υπουργό: Επειδή θα συζητηθούν και κάποιες
τροπολογίες, να έχουµε όσο το δυνατόν νωρίτερα ενηµέρωση,
ώστε και οι Κοινοβουλευτικοί να µπορούµε να τοποθετηθούµε.
Επειδή αντιλαµβάνοµαι ότι η διαδικασία θα είναι σχετικά σύν-
τοµη, να µας πει και ο κύριος Υπουργός, όταν θα είναι έτοιµος,
ποιες από τις βουλευτικές τροπολογίες θα κάνει δεκτές και αν
προτίθεται η Κυβέρνηση, πέρα από τις υπουργικές τροπολογίες
που έχουν κατατεθεί, αν υπάρχει σκέψη να κατατεθούν και κά-
ποιες άλλες. Το λέω αυτό για να µην είµαστε πάλι τελευταία
στιγµή µε την ψυχή στο στόµα, να λέµε «ναι» ή «όχι» σε κάποιες
τροπολογίες, τις οποίες διαβάζουµε τελευταία στιγµή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε τώρα τον λόγο;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Μόλις είµαστε έτοιµοι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Ηγουµενίδη,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα στην Ολοµέλεια την κύρωση µιας σύµβασης που αφορά
ένα έργο µακράς πνοής. Αφορά ένα έργο που έρχεται να προ-
στεθεί στις υποδοµές της Κρήτης, στις υποδοµές της χώρας, µε
βαρύνουσα σηµασία σε σηµαντικές πλευρές της ανάπτυξης, των
υποδοµών και της οικονοµικής ζωής του τόπου. Πρόκειται για
ένα έργο το οποίο για δεκαετίες απασχολεί το Ηράκλειο, την
Κρήτη, τη χώρα. 

Όπως διεξοδικά συζητήσαµε και στις συνεδριάσεις της Διαρ-
κούς Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, η χωροθέτηση του
έργου στο Καστέλι ήταν αποτέλεσµα βαθιάς αναζήτησης, ώρι-
µης σκέψης και εξαντλητικής συζήτησης των εµπλεκόµενων φο-
ρέων. Θέλουµε ένα αεροδρόµιο που θα συµβάλει στην ανάπτυξη
και αναβάθµιση του κρητικού και γενικότερα του ελληνικού του-
ριστικού προϊόντος. Θέλουµε ένα αεροδρόµιο που θα συµβάλει
-στα µέτρα του, βεβαίως, θα είναι ένα έργο υποδοµής- στη γενι-
κότερη οικονοµική ανάπτυξη της χώρας, στην οριστική έξοδο της
οικονοµίας και της πατρίδας µας από την περιδίνηση της οικο-
νοµικής κρίσης που βιώνουµε τα τελευταία χρόνια. Θέλουµε ένα
αεροδρόµιο πύλη, χώρο συνάντησης Ευρώπης και Μέσης Ανα-
τολής. Θέλουµε ένα αεροδρόµιο που θα συµβάλει στην αναβάθ-
µιση του ρόλου της Κρήτης και φυσικά και της χώρας στην
ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου.

Από τα παραπάνω γίνεται σαφές ότι συζητάµε για ένα έργο,
µια προσθήκη στις υποδοµές της χώρας που θα συµβάλει στην
ανάπτυξη του Ηρακλείου, της Κρήτης, αλλά και γενικότερα της
πατρίδας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τη διαγωνιστική
διαδικασία, τολµώ να πω ότι έγιναν σηµαντικές τοµές, στις
οποίες αξίζει να σταθούµε επειδή από τη µια µεριά εµπλουτίζουν
την εµπειρία µας για τον τρόπο που µπορούν να γίνουν σωστά
και να ωφελήσουν οι συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα,
από την άλλη µας δείχνουν τον δρόµο για τις αναγκαίες παρεµ-
βάσεις στη νοµοθεσία µας. 

Σχετικά µε τη διαγωνιστική διαδικασία: Πέρασε από σαράντα
κύµατα. Ωστόσο, όταν ο διαγωνισµός έγινε, ήρθε να διαψεύσει
τους µάντεις κακών της Αντιπολίτευσης. Ας µην ξεχνάµε και το
2015 και το 2016 και το 2017 η Αντιπολίτευση προέβλεπε την κα-
ταστροφή της χώρας. Όταν έγινε ο διαγωνισµός, ήρθε να επιβε-
βαιώσει την καλή πορεία της οικονοµίας. Όταν έγινε αυτός ο
διαγωνισµός, σε πείσµα όλων αυτών που πίστευαν ότι ακόµα και
αν δεν είχαµε τρόικα έπρεπε να εφεύρουµε, ήρθε να επιβεβαιώσει
τη θετική πορεία, που οδήγησε τον Αύγουστο του 2018 στην
έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια. Πέρα από τις αντικειµενικές –
επιτρέψτε µου, θα έρθω σε αυτές και παρακάτω στην τοποθέτησή
µου- καθυστερήσεις του διαγωνισµού, πιστεύουµε ότι για τις κα-
θυστερήσεις και για το ότι πέρασε από σαράντα κύµατα αυτή η
διαγωνιστική διαδικασία, πέρα δηλαδή από τις αντικειµενικές δυ-
σκολίες, υπήρχαν και οικονοµικά συµφέροντα, τα οποία δεν ήθε-
λαν να γίνει ο διαγωνισµός, είτε γιατί δεν ήθελαν να έχουν µεγάλο
ρίσκο στην επένδυσή τους την εποχή που έγινε ο διαγωνισµός είτε
γιατί είχαν συµφέροντα, τα οποία η υπάρχουσα κατάσταση και η
παραµονή του αεροδροµίου στο «Νίκος Καζαντζάκης» στο Ηρά-
κλειο τα εξυπηρετούσε καλύτερα.

Το δεύτερο καινοτόµο στοιχείο της διαγωνιστικής διαδικασίας
της σύµβασης που θα κυρώσουµε σήµερα στην Ολοµέλεια είναι
ότι προστατεύει το δηµόσιο και την κοινή πορεία µε τον παρα-
χωρησιούχο από πιθανές µελλοντικές αξιώσεις του κατασκευα-
στή. Πιο συγκεκριµένα, στο άρθρο 6 της σύµβασης λέει ότι αν
έχουµε στις µελέτες εφαρµογής άλλες γεωτεχνικές συνθήκες,
αν υπάρξει διαφοροποίηση των εσόδων στο υπάρχον αεροδρό-
µιο Ηρακλείου, αν υπάρξει διαφοροποίηση των εσόδων της αε-
ροπορικής κίνησης, αν προκύψουν θέµατα λειτουργίας του
στρατιωτικού αεροδροµίου, αν προκύψουν προβλήµατα εκσκα-
φών, καταλληλότητα, απόθεση προϊόντων εκσκαφών κ.λπ., όλοι
αυτοί οι κίνδυνοι και το ρίσκο δεν είναι κίνδυνοι που τους ανα-
λαµβάνει το ελληνικό δηµόσιο ή η εταιρεία που συµµετέχει το
δηµόσιο. Και αυτό είναι προφανές ότι προστατεύει το δηµόσιο
από τον κατασκευαστή γιατί, κακά τα ψέµατα, συνήθως οι διεκ-
δικήσεις και τα µεγάλα ποσά των αποζηµιώσεων προκύπτουν
από τις απαιτήσεις του κατασκευαστή µετά και όχι από τις απαι-
τήσεις του παραχωρησιούχου.

Είχαµε και άλλες τοµές σε αυτή τη διαγωνιστική διαδικασία. Η
µεγαλύτερη είναι, κατά τη γνώµη µου, η επιλογή του ανεξάρτη-
του µηχανικού. Έχουµε έναν διακριτό, ανοιχτό, δηµόσιο, διεθνή
διαγωνισµό για τον ανεξάρτητο µηχανικό. Αυτό είναι πολύ ση-
µαντικό γιατί ο ανεξάρτητος µηχανικός δεν έχει καµµία εξάρτηση
από τον παραχωρησιούχο σε αντίθεση µε τις µέχρι τώρα παρα-
χωρήσεις όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά και στο εξωτερικό, όπου
ο ανεξάρτητος µηχανικός συνήθως κατέβαινε µαζί µε τον παρα-
χωρησιούχο. Ουσιαστικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διασφα-
λίζουµε την πραγµατική ανεξαρτησία του ανεξάρτητου
µηχανικού που πολλές φορές κινούνταν σε συνθήκες ενδεχόµε-
νης δυνητικής πίεσης από τον παραχωρησιούχο. 

Ένα άλλο θέµα σηµαντικό σχετικά µε την υπό κύρωση σύµ-
βαση που συζητάµε είναι το µεγάλο ποσοστό που έχει το δηµό-
σιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα έσοδα πάνω από τα 6,5 εκα-
τοµµύρια επιβατών στο «Νίκος Καζαντζάκης» πηγαίνουν µόνο
στο δηµόσιο. Δεν µπορεί να µεταβιβαστεί το 35% της εταιρείας
πουθενά αλλού. Έχουµε πικρή εµπειρία από τα µνηµόνια που
έφεραν και επέβαλαν στη χώρα στη συνέχεια είτε να ιδιωτικοποι-
ηθούν είτε να µεταφερθούν στο ΤΑΙΠΕΔ. Τα έσοδα στο 100% στο
σύνολό τους για το νέο αεροδρόµιο πηγαίνουν στο δηµόσιο,
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στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. Και τέλος, έχει ολοκλη-
ρωθεί το 90% των απαλλοτριώσεων. Δεν πρέπει να υπάρχει άλλο
τέτοιας κλίµακας έργο που πριν την κύρωση να έχει ολοκληρωθεί
το 90% των απαιτούµενων απαλλοτριώσεων. 

Επίσης, υπάρχουν και προβλέψεις για την τοπική κοινωνία και
τις τοπικές κοινωνίες, στις οποίες πρέπει να σταθούµε και να τις
κρατήσουµε για τις προβλέψεις που πρέπει να έχουµε όταν γί-
νονται µεγάλα έργα. Στη σύµβαση που συζητάµε τα ανταποδο-
τικά οφέλη για την τοπική κοινωνία φτάνουν στο 2% του τζίρου.
Είναι σηµαντικό να πούµε ότι το 1% πηγαίνει στον δήµο που θα
επιβαρυνθεί µε τη φιλοξενία του αεροδροµίου και το υπόλοιπο
1% στους όµορους δήµους. Για να έχουµε µια σύγκριση, θέλω
να πω ότι στο «Ελευθέριος Βενιζέλος» τα ανταποδοτικά οφέλη
είναι 0% για τους όµορους δήµους. Και είναι αλήθεια –να το
πούµε και εδώ και από αυτή την θέση- ότι πρέπει να ξεκινήσουµε
την κουβέντα για τα ανταποδοτικά οφέλη των όµορων δήµων
ακόµα και σήµερα στην περιοχή του  «Ελευθέριος Βενιζέλος».

Ένα δεύτερο στοιχείο σε σχέση µε αυτά: Γιατί βάλαµε το 1%
στον δήµο που θα φιλοξενεί το αεροδρόµιο να παρέχεται µε
υπουργική απόφαση; Γιατί δυστυχώς ποτέ δεν υπήρχε ολοκλη-
ρωµένος στρατηγικός σχεδιασµός ούτε για την Κρήτη και τις
υποδοµές της ούτε για τη χώρα. Όπως ανέφερε και ο Υπουργός
σε µία από τις προηγηθείσες συζητήσεις στην επιτροπή, τώρα
τελειώνει η διαβούλευση της περιβαλλοντικής αδειοδότησης για
τον στρατηγικό σχεδιασµό για τα έργα υποδοµών και µεταφο-
ρών, για να µπορέσουµε να πούµε ότι αυτός είναι ο προγραµµα-
τισµός και άρα εκεί θα κατευθυνθεί η χρηµατοδότηση. 

Παραπέρα, σχετικά µε τα ανταποδοτικά οφέλη, εξασφαλίζεται
η συµµετοχή του δήµου που φιλοξενεί το αεροδρόµιο στο διοικη-
τικό συµβούλιο της εταιρείας του αεροδροµίου. Επίσης, προβλέ-
πεται κτήριο που θα είναι στις εγκαταστάσεις του αεροδροµίου
εκθεσιακό κέντρο για τις κρητικές επιχειρήσεις, τα κρητικά προ-
ϊόντα και τα προϊόντα της περιοχής. Για να έχουµε πάλι ένα µέτρο
σύγκρισης, θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να πω ότι στο «Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος» δεν υπάρχει κανένα κτήριο, κανένα εκθεσιακό κέν-
τρο που να απευθύνεται στους δηµόσιους φορείς, στην τοπική
αυτοδιοίκηση, στις τοπικές εταιρείες της περιοχής.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αρκετά µας απασχόλησαν -απα-
σχολούν το δηµόσιο διάλογο όλη αυτήν την εικοσαετία τώρα,
µας απασχόλησαν και στις συζητήσεις της επιτροπής- τα θέµατα
που αφορούν την προστασία του περιβάλλοντος. Δεν έχω σκοπό
να επαναλάβω στη σηµερινή εισήγηση όλες τις συζητήσεις που
προηγήθηκαν. Ωστόσο νοµίζω ότι πρέπει να κρατήσουµε ορισµέ-
νες θέσεις, ορισµένα στοιχεία σαν συµπεράσµατα από όλη αυτήν
την κουβέντα. 

Πρώτον, σε θέµατα που σχετίζονται µε περιβάλλον, προστασία
του περιβάλλοντος, αλλά και τον πολιτισµό µας, να πούµε ότι
προβλέπεται αρχιτεκτονική επιτροπή ώστε τα κτήρια και οι υπο-
δοµές που θα γίνουν στο αεροδρόµιο να µην προσβάλλουν ούτε
την αρχιτεκτονική της Κρήτης ούτε την πολιτιστική µας κληρο-
νοµιά. 

Δεύτερον, έγινε φανερό ότι το αεροδρόµιο «Νίκος Καζαντζά-
κης» που υπάρχει σήµερα στον αστικό ιστό του Ηρακλείου και η
όποια αναβάθµισή του δεν µπορεί να καλύψει ούτε την αυξηµένη
ζήτηση, ούτε την προοπτική αύξησης της κίνησης του αεροδρο-
µίου, ούτε τον σχεδιασµό του νέου αεροδροµίου. Είναι χαρακτη-
ριστικό αυτό που είπαµε, ότι κανείς δεν περίµενε, όταν
συζητάγαµε πριν από είκοσι χρόνια, ότι στο «Νίκος Καζαντζάκης»
θα ξεπερνούσαµε την κίνηση των εξίµισι εκατοµµυρίων επιβατών.
Ήδη πέρυσι ήµασταν στα οκτώµισι εκατοµµύρια και φέτος ο
Απρίλιος του 2019 παρουσιάζει αύξηση της κίνησης 20% συγκρι-
τικά µε τον Απρίλιο του 2018. 

Θα πρέπει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να γίνει µία αποτύ-
πωση και για την περιοχή, δηλαδή ποια από τα τµήµατα που
απαλλοτριώνονται αξιοποιούνται στην πρωτογενή παραγωγή,
αλλά και για τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, τους ανθρώ-
πους δηλαδή που µε τις απαλλοτριώσεις χάνουν την περιουσία
τους, που είναι το επαγγελµατικό τους εργαλείο και, σε τελική
ανάλυση, η ζωή τους. Πρέπει να δούµε αν οι αποφάσεις των δι-
καστηρίων δεν καλύπτουν, κατά την κρίση και της τοπικής κοι-
νωνίας και τη δικιά µας, αυτήν την περιουσία. Πρέπει να υπάρχει

ειδική πρόβλεψη σε σχέση µε αυτές τις κατηγορίες του πληθυ-
σµού και τις απαλλοτριώσεις. Στην τοπική αυτοδιοίκηση πέφτει
το βάρος να ψάξουµε να βρούµε άλλες περιοχές είτε για να κά-
νουµε νέους ελαιώνες, είτε να βρούµε περιοχές ή ελαιώνες που
δεν αξιοποιούνται, να τις απαλλοτριώσουµε και να τις δώσουµε
σε αυτούς τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. 

Επίσης στα θέµατα της περιβαλλοντικής προστασίας θα κρα-
τήσουµε το γεγονός ότι προβλέπεται τριτοβάθµιος βιολογικός
καθαρισµός, ο οποίος θα αναλαµβάνει και τα λύµατα των γύρω
οικισµών. 

Και να κλείσω αυτό το κοµµάτι των περιβαλλοντικών θεµάτων
µε την διαπίστωση και το γεγονός ότι το ενεργειακό αποτύπωµα
του αεροδροµίου θα είναι πάρα πολύ χαµηλό και µε συγκεκρι-
µένη διαβάθµιση για τα αεροδρόµια. Εδώ µάλιστα να σηµει-
ώσουµε ότι επειδή ο Δήµος Μινώα Πεδιάδας δεν έχει τις τεχνικές
υπηρεσίες για να ανταποκριθεί, και για να µην υπάρχουν άλλες
καθυστερήσεις, το Υπουργείο Υποδοµών αναλαµβάνει την ανα-
γκαία χωροταξική µελέτη καθώς και το οικονοµικό βάρος. 

Κυρίες κύριοι Βουλευτές, το τελευταίο διάστηµα και γενικό-
τερα και µε αφορµή τη συζήτηση για την σύµβαση που θέλουµε
να κυρώσουµε σε λίγο ακούσαµε πάρα πολλά και µάλιστα αντι-
κρουόµενα. Ακούσαµε για έργα βιτρίνας, ακούσαµε για έργα
ανύπαρκτα. Τελικά σε µία παράγραφο παρακάτω, σε ανακοίνωση
άλλου Βουλευτή τα ανύπαρκτα έργα γίνονται µισοτελειωµένα
της Νέας Δηµοκρατίας και λίγο µετά ακούσαµε να λέγεται «όχι,
δεν ήταν µισοτελειωµένα της Νέας Δηµοκρατίας, ήταν µισοτε-
λειωµένα του ΠΑΣΟΚ». Εν πάση περιπτώσει, ακούσαµε πολλά. Η
πραγµατικότητα, πέρα από τις τοποθετήσεις, έρχεται να δείξει
ορισµένα στοιχεία. Και δεν θα αναφερθώ σε όλα, θα αναφερθώ
σε τρία έργα υποδοµών στην Κρήτη, που είναι: Η γέφυρα στο
Χαµέζι που δόθηκε στην κυκλοφορία πριν από δέκα µέρες, ο
δρόµος Ηράκλειο - Μεσσαρά που δίνεται στην κυκλοφορία µέσα
στο επόµενο δεκαήµερο και το αεροδρόµιο Καστελίου, για το
οποίο συζητάµε σήµερα τη σύµβαση παραχώρησης του έργου.
Και τα τρία αυτά έργα απασχολούν την τελευταία εικοσαετία. 

Γιατί; Γιατί για είκοσι χρόνια απασχολούν έτσι όπως απασχό-
λησαν; Γιατί αυτή η καθυστέρηση; Ένα κοµµάτι είναι γεγονός ότι
µάθαµε να το βαφτίζουµε «αντικειµενικά» -επιτρέψτε µου όµως
να µη συµφωνώ απολύτως µε την έννοια- και έχει να κάνει µε θέ-
µατα και προβλήµατα που ακουµπούν, ακουµπούσαν και θα συ-
νεχίσουν να ακουµπούν τη λειτουργία της ελληνικής πολιτείας.
Εν πάση περιπτώσει, ας το δεχθούµε για την οικονοµία της συ-
ζήτησης ότι υπήρχαν και τέτοια θέµατα, που προφανώς δεν
φταίει το έργο ή όσοι είχαν εµπλακεί µε το κάθε ένα από αυτά
τα έργα. Νοµίζω, πέρα από τις αντικειµενικές δυσκολίες, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το βασικό πρόβληµα ήταν ότι δεν υπήρχε
ένας ολοκληρωµένος σχεδιασµός. Και επειδή –ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε- όπως λέει και ο λαός µας από τους αρχαίους
Έλληνες, «ενός κακού µύρια έπονται», η έλλειψη του ολοκληρω-
µένου σχεδιασµού είχε ως αποτέλεσµα να µην υπάρχει εκείνη η
πολιτική βούληση που θα σταθεί υπεράνω των ανταγωνισµών,
των αντιθέσεων που προκύπτουν µεταξύ τοπικών κοινωνιών, το-
πικών περιοχών. Αποτέλεσµα αυτού ήταν να υπάρχει υποχώρηση
στις αντίστοιχες τοπικές πιέσεις, να υπάρχει υποχώρηση στη διά-
θεση για ρουσφετολογική κάλυψη µε «ψίχουλα», σχετικά µε τις
ανάγκες των αντίστοιχων περιοχών. 

Έτσι, κυρίες κύριοι συνάδελφοι, από την έλλειψη ολοκληρω-
µένου σχεδιασµού φτάσαµε στο χωροταξικό χάος του σήµερα
στην Ελλάδα. Κακά τα ψέµατα, η απουσία, η ανυπαρξία ολοκλη-
ρωµένου σχεδίου από τους κυβερνώντες την προηγούµενη πε-
ρίοδο την Ελλάδα έφτασε στο σηµείο να αφήσουν την Κρήτη
χωρίς υποδοµές. 

Εµείς -και κλείνω µε αυτό κύριε Πρόεδρε- µε σχέδιο, µε
σκληρή δουλειά και κυρίως µε την πλειοψηφία των κοινωνικών
δυνάµεων καταφέραµε να βγάλουµε την πατρίδα από τα µνηµό-
νια µε την κοινωνία όρθια. Το ίδιο ολοκληρωµένο σχέδιο, η ίδια
σκληρή δουλειά και προπαντός µε τις ζωντανές κοινωνικές δυ-
νάµεις ήταν αυτό που είχε σαν αποτέλεσµα να επανεκκινήσουµε
τα σηµαντικά έργα υποδοµής σε όλη τη χώρα, να καλύπτουµε
ένα σηµαντικό κενό στις υποδοµές της Κρήτης. 

Έτσι, η αδράνεια της πολιτείας το βάλτωµα των έργων και η
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έλλειψη των υποδοµών έδωσε τη θέση της στην δραστηριότητα
της πολιτείας, στο ξεµπλοκάρισµα των έργων, στην αποτελεσµα-
τικότητά της στις παρεµβάσεις. 

Εδώ είναι, αν το θέλετε, κυρίες κύριοι συνάδελφοι, η διαφορά
µας από τη συντηρητική παράταξη. Εµείς στην Αριστερά δεν
βλέπουµε τις υποδοµές ως τις αναγκαίες προεκλογικές χάντρες
και καθρεφτάκια για την εξαγορά και τον εκµαυλισµό των συνει-
δήσεων. Εµείς στην Αριστερά δεν αντιµετωπίζαµε ούτε αντιµε-
τωπίζουµε τα έργα υποδοµών ως µέσο πλουτισµού των
εµπλεκόµενων φορέων. Αντίθετα, για µας στην Αριστερά οι υπο-
δοµές που έχει ανάγκη η πατρίδα µας, οι υποδοµές που βελτιώ-
νουν την καθηµερινότητα του πολίτη είναι σηµαντικό στοιχείο της
Ελλάδας µετά τα µνηµόνια. Για την Αριστερά οι υποδοµές είναι
ταυτοτικό στοιχείο της Ελλάδας της νέας εποχής. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Μπουκώρος, εισηγητής από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την κύρωση της σύµβασης

παραχώρησης για το αεροδρόµιο στο Καστέλι για µας στη Νέα
Δηµοκρατία ξεκινάει η εποχή ενός τριπλού στοιχήµατος όχι µόνο
για την Κρήτη, αλλά για ολόκληρη τη χώρα. Είναι ένα στοίχηµα
το οποίο ο πολιτικός και τεχνικός κόσµος της χώρας την επόµενη
πενταετία θα πρέπει οπωσδήποτε να το κερδίσει όχι µόνο γιατί
η Κρήτη παρέχει ένα υψηλής ποιότητας τουριστικό προϊόν, αλλά
γιατί µπορούµε να διαγνώσουµε τις δυνατότητες του νησιού για
ακόµα µεγαλύτερη συµµετοχή του στη διαµόρφωση του ΑΕΠ της
χώρας.

Ποιο είναι αυτό το τριπλό στοίχηµα που ξεκινάει µε τη σηµε-
ρινή κύρωση της σύµβασης παραχώρησης; Είναι η τήρηση του
χρονοδιαγράµµατος για τη µελέτη και την κατασκευή του νέου
αεροδροµίου τους επόµενους εξήντα µήνες. Δεύτερον, είναι η
αξιοποίηση του υφιστάµενου αεροδροµίου «Νίκος Καζαντζά-
κης», για το οποίο έχουµε καταθέσει, η οποία µάλιστα συµπερι-
λαµβάνεται και στο κυβερνητικό πρόγραµµα της Νέας
Δηµοκρατίας, αυτό το πραγµατικό φιλέτο µε τις τεράστιες δυνα-
τότητες πρέπει να αξιοποιηθεί µε καινοτόµες δράσεις, στις
οποίες θα αναφερθώ στη συνέχεια.

Το τρίτο µέρος του στοιχήµατος είναι η ολοκλήρωση εντός
του συγκεκριµένου χρονοδιαγράµµατος των οδικών συνδέσεων
του αεροδροµίου µε τους οδικούς άξονες της Κρήτης, δηλαδή
τον ΝΟΑΚ, τον νότιο οδικό άξονα και τον ΒΟΑΚ, τον βόρειο οδικό
άξονα -στη µεν πρώτη περίπτωση, η σύνδεση αφορά έναν κλει-
στό αυτοκινητόδροµο µήκους 18 χιλιοµέτρων, στη δεύτερη πε-
ρίπτωση για τον ΒΟΑΚ αφορά έναν κλειστό αυτοκινητόδροµο
µήκους 6 χιλιοµέτρων- αλλά και η ολοκλήρωση επιτέλους του
βόρειου οδικού άξονα Κρήτης, ενός σηµαντικού έργου, το οποίο
πράγµατι έχει καθυστερήσει, µε συνολική –αν θέλετε- ευθύνη
του πολιτικού κόσµου. Γιατί δεν έχει κανένα νόηµα να έχεις υπερ-
σύγχρονη σύνδεση που θα καταλήγει σ’ έναν αυτοκινητόδροµο,
ο οποίος δεν είναι ολοκληρωµένος. Ακούµε τη δέσµευση του κυ-
ρίου Υπουργού ότι θα έχει ανάδοχο το έργο αυτό τον Σεπτέµβριο
και ελπίζω µέσα στα χρονοδιαγράµµατα ολοκλήρωσης του αε-
ροδροµίου να ολοκληρωθεί και ο βόρειος οδικός άξονας, για να
πάψει αυτός ο σύγχρονος Μινώταυρος να αφαιρεί ζωές συνε-
χώς. Αυτές οι τρεις πτυχές, αν κερδηθούν, αν κερδηθεί αυτό το
στοίχηµα, θα έχουν ουσιαστικά ολοκληρωθεί οι µεγάλες υποδο-
µές της Κρήτης. Μπορούµε να αισιοδοξούµε ότι τα χρονοδια-
γράµµατα θα τηρηθούν πλήρως; Όχι, δεν είµαστε αισιόδοξοι
σήµερα, γιατί έχουµε 23 µήνες καθυστέρηση για να φτάσουµε
στη σηµερινή µέρα, στην κύρωση της σύµβασης παραχώρησης
για την κατασκευή του έργου και είναι ορισµένες νησίδες αβε-
βαιότητας, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το έργο, όπως η έκδοση ορι-
στικής τιµής µονάδος. Γνωρίζω και το προσωπικό σας
ενδιαφέρον. Βεβαίως, οι απαλλοτριώσεις σε πρώτη φάση έχουν
προχωρήσει σε ποσοστό 90%. Ελπίζω πολύ σύντοµα να ολοκλη-
ρωθεί το 100% και κυρίως ελπίζω να πληρωθεί ο κόσµος µε την
έκδοση της οριστικής τιµής µονάδος. Δεν είναι απολύτως της

αρµοδιότητάς σας, το γνωρίζουµε. Είναι της δικαιοσύνης, όµως
όλοι οι παράγοντες αυτής της χώρας πρέπει να επικεντρώνονται
στο δηµόσιο συµφέρον και στα συµφέροντα της χώρας και αυτά
τα ζητήµατα να τα επιταχύνουν. Αυτή είναι η δική µας άποψη.

Αυτό το έργο, λοιπόν, το αεροδρόµιο στο Καστέλι, η Νέα Δη-
µοκρατία το αγκαλιάζει, το υποστηρίζει και θα το υποστηρίζει,
διότι είναι ένα έργο, το οποίο οραµατίστηκε και σχεδίασε η Νέα
Δηµοκρατία. Προχώρησε και σε δηµοπρατήσεις, άσχετα µε τις
καθυστερήσεις στις οποίες θα αναφερθώ παρακάτω. Δεν µπο-
ρούµε παρά να υποστηρίξουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Έρχεται η σηµερινή εξέλιξη, όµως, κύριε Υπουργέ, να επιβε-
βαιώσει την πάγια θέση µας ότι τα µεγάλα έργα αυτής της χώρας
άλλος τα οραµατίζεται και τα σχεδιάζει, άλλος τα µελετάει και
τα κατασκευάσει, τα υλοποιεί και εν τέλει άλλος µπορεί να τα εγ-
καινιάζει. Υπερβαίνουν τον κυβερνητικό έργο κάθε κυβέρνησης
και αυτό το δείχνει και το χρονοδιάγραµµα του σηµερινού νοµο-
σχεδίου αυτό το επιχείρηµά µας. Το αποδεικνύει. Είναι µια σύµ-
βαση πέντε ετών, ενώ οι κυβερνητικές θητείες είναι τετραετείς.
Το γνωρίζουµε όλοι αυτό. Κατά συνέπεια, πρέπει να υπάρχουν
συναινέσεις σε αυτά τα µεγάλα έργα, αν µας ενδιαφέρει η ανά-
πτυξη. Γι’ αυτό και λέω ξεκάθαρα από την αρχή της τοποθέτησής
µου ότι η Νέα Δηµοκρατία στηρίζει αυτό το έργο. 

Και θα σας πρότεινα εδώ, κύριε Υπουργέ, το εξής: Αποκατά-
σταση δεν είναι να αποζηµιώσουµε τις καλλιεργήσιµες γαίες των
αγροτών, προκειµένου να γίνει το έργο. Θα πάρουν κάποιο τί-
µηµα, πιθανότατα υψηλότερο και από την αντικειµενική αξία.
Όµως υπάρχουν πάρα πολλές χρηµατοδοτικές δυνατότητες σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να εκπονηθεί και ένα παράλ-
ληλο σχέδιο κοινωνικής αποκατάστασης κυρίως των αγροτών
που θα αναγκαστούν σε απαλλοτρίωση των καλλιεργήσιµων
γαιών τους. Θα καλούσα την Κυβέρνηση, λοιπόν, να αναζητήσει
και τέτοιες διεξόδους, διότι η αποζηµίωση δεν σηµαίνει κοινωνική
αποκατάσταση όσων θα χάσουν τη δουλειά τους. Πολλοί απ’ αυ-
τούς τους ανθρώπους θα αναγκαστούν να αλλάξουν επάγγελµα,
κάποιοι άλλοι να µεταφέρουν τις εκµεταλλεύσεις τους πιθανό-
τατα µε λιγότερα κέρδη και ούτω καθεξής. Νοµίζω ότι είναι µια
καλή ευκαιρία να δούµε τι µπορεί να γίνει για περαιτέρω κοινω-
νική αποκατάσταση αυτών των ανθρώπων. 

Άλλα ζητήµατα που µας απασχολούν βεβαίως ως προς την τή-
ρηση του χρονοδιαγράµµατος είναι τα ζητήµατα της αρχαιολο-
γίας, τα περιβαλλοντικά ζητήµατα για τα οποία έγινε εκτενής
συζήτηση και στις επιτροπές και βεβαίως µας απασχολεί το γε-
γονός των αντιπληµµυρικών έργων και του ίδιου του έργου και
των συνδέσεων οδικών αξόνων και αεροδροµίου. Πιστεύω ότι
είναι ζητήµατα τα οποία µπορούν να αντιµετωπιστούν. Μιλάµε
για ένα αεροδρόµιο, το οποίο µετά τα πρώτα πέντε έτη της λει-
τουργίας του θα εξυπηρετεί εννέα εκατοµµύρια επιβάτες, ενώ
στην πλήρη ανάπτυξή του, πριν ολοκληρωθεί ο χρόνος της πα-
ραχώρησης που είναι τριαντακονταπενταετία µε option δεκαε-
τούς ανανέωσης µε κοινή συµφωνία των δύο µερών, θα
εξυπηρετεί περίπου δεκαπέντε εκατοµµύρια επιβάτες. Καθίστα-
ται αυτοµάτως το δεύτερο µεγαλύτερο αεροδρόµιο της χώρας.
Περιττεύει να αναφέρω ότι δηµιουργούνται χίλιες πεντακόσιες
θέσεις εργασίας µόνιµες και περίπου επτάµισι χιλιάδες θέσεις
κατά τη διάρκεια της κατασκευής του. Δεν θα ήθελα να ανα-
φερθώ λεπτοµερώς στα τεχνικά έργα, µε την έννοια ότι τα χιλιά-
δες τετραγωνικά σε στεγασµένους χώρους, τα πέντε επίπεδα
του αεροδροµίου, τα χίλια τριακόσια τετραγωνικά για µόνιµους
εκθεσιακούς χώρους κρητικών προϊόντων και όλες αυτές οι υπο-
δοµές είναι βέβαιο ότι θα δηµιουργήσουν µια νέα µεγάλη οικο-
νοµική µονάδα στην περιοχή και έναν µεγάλο κύκλο εργασιών.
Δεν θέλω να συζητάµε εδώ, στην τελική φάση της κύρωσης της
σύµβασης, για τα ωφελήµατα στην κοινωνία και στην οικονοµία
ενός τόσο σπουδαίου έργου υποδοµής. Αυτό που µας προβλη-
µατίζει είπα ποιο είναι. Κυρίως, είναι η τήρηση του χρονοδια-
γράµµατος, διότι ιδιαίτερα στις υποδοµές, αλλά και σ’ όλες τις
οικονοµικές διεργασίες, γνωρίζουµε όλοι ότι ο χρόνος είναι
χρήµα. 

Πριν κάνω µια σύντοµη ιστορική αναδροµή, θα ήθελα να πω
ότι για το αεροδρόµιο «Νίκος Καζαντζάκης» είναι γνωστοί οι
λόγοι που οδήγησαν στην επιλογή της κατασκευής νέου αερο-
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δροµίου και όχι στην επέκταση του «Νίκος Καζαντζάκης». Πρέπει
να γίνει κι εκεί µια αναπτυξιακή νησίδα όπως, για να το πω απλά
και κατανοητά, λέµε ότι το νέο αεροδρόµιο της Κρήτης θα είναι
το δεύτερο «Ελευθέριος Βενιζέλος», κάλλιστα µπορούµε να
πούµε ότι η αξιοποίηση του «Νίκος Καζαντζάκης» µπορεί να οδη-
γήσει σ’ ένα δεύτερο Ελληνικό µε καινοτόµες δράσεις, οι οποίες
θα ενισχύσουν περαιτέρω το τουριστικό προϊόν της Κρήτης και
τις τουριστικές επιλογές. Έτσι θα µιλάµε για µια ολοκληρωµένη,
ολιστική αντιµετώπιση των ζητηµάτων που θα ενισχύσουν το του-
ριστικό προϊόν της Κρήτης και το ΑΕΠ της χώρας. 

Γιατί το στηρίζουµε εµείς αυτό το έργο, κύριε Υπουργέ; Διότι
αυτό το έργο εξαγγέλθηκε από τον προκάτοχό σας των κυβερ-
νήσεων Καραµανλή, τον Γιώργο Σουφλιά, δηµοπρατήθηκε από
την κυβέρνηση Σαµαρά, µε την κρίση µε την κυβέρνηση Παπαν-
δρέου είχε γίνει µια διακοπή του ενδιαφέροντος. Έρχεστε εσείς
µετά από δύο καθυστερήσεις επί των ηµερών της κυβέρνησης
Σαµαρά, µετά από επτά καθυστερήσεις επί των δικών σας ηµε-
ρών. Αλλά φτάνουµε στη σηµερινή µέρα. Δεν έχει σηµασία το τι
χρόνο χάσαµε. Ό,τι χρόνο χάσαµε τον χάσαµε. Το θέµα είναι να
µη χάσουµε χρόνο από εδώ και στο εξής και να τηρηθεί το χρο-
νοδιάγραµµα. Από εκεί και πέρα, θα έλεγα ότι το ίδιο το έργο µε
έναν αεροδιάδροµο µήκους 3,2 χιλιοµέτρων µπορεί να εξυπηρε-
τήσει όποιο ιπτάµενο µέσο υπάρχει σήµερα στην αγορά, όποιο
µεγάλο αεροδρόµιο, την όποια υπερατλαντική ή µεγάλη πτήση
και ξέρουµε όλοι τι σηµαίνει αυτό. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία θέλουµε το όλο έργο. Το σχεδίασε
άλλωστε η δική µας κυβέρνηση. Θεωρούµε ότι θα αποτελέσει
ένα σύγχρονο αεροδρόµιο που θα καλύπτει πλήρως όλα τα διε-
θνή χαρακτηριστικά των σύγχρονων αεροδροµίων. Είναι ένα
έργο που θα φέρει ανάπτυξη στον ευρύτερο, αλλά και ιδιαίτερα
στον τοπικό τουρισµό της Κρήτης, όπως προείπα, αλλά και στις
εµπορικές και άλλες δραστηριότητες. Θα είναι πράγµατι µια γέ-
φυρα που θα ενώνει δύο ηπείρους, την Ασία µε την Ευρώπη.

Από εκεί και πέρα, το έργο είναι διπλό -δεν θα πρέπει να το ξε-
χνάµε αυτό- και είναι η κατασκευή και η αξιοποίηση και των δύο
αεροδροµίων και το καινούργιο και το παλιό. Δεν πρέπει να κα-
θυστερήσουµε στην αξιοποίηση του «Νίκος Καζαντζάκης». Βε-
βαίως, εµείς διαφωνούµε, κύριε Υπουργέ, µε τη µεταφορά
δηµόσιων υπηρεσιών στο υφιστάµενο αεροδρόµιο και διαφω-
νούµε, γιατί πιστεύουµε ότι εκεί µπορούν να γίνουν παρεµβάσεις
που θα προσθέσουν στο τουριστικό προϊόν της Κρήτης, δηλαδή
θα είναι κερδοφόρο. Πιστεύω -χωρίς να γνωρίζω τον χώρο του
Ηρακλείου ευρύτερα- ότι υπάρχουν δυνατότητες για συγκέν-
τρωση των δηµοσίων υπηρεσιών και σε άλλες περιοχές της ευ-
ρύτερης περιοχής του Ηρακλείου. Κατά συνέπεια, αυτό το λέµε
ξεκάθαρα και το υπογραµµίζουµε.

Είναι γνωστό, λοιπόν, όσον αφορά τη χρηµατοδότηση το κατά
πόσο θα συµµετέχει το δηµόσιο, δηλαδή µε 215 εκατοµµύρια
ευρώ. Τα ποσοστά επί του αεροδροµίου είναι γνωστά, το 2%
στην τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και η δυνατότητα των εσόδων
να µεταβάλλεται ως προς την κατεύθυνσή της από τον εκάστοτε
Υπουργό ίσως είναι ένα σηµείο το οποίο θα πρέπει να ξανα-
δούµε. Σε γενικές γραµµές θα λέγαµε ότι η Νέα Δηµοκρατία θα
είναι αρωγός, στους λίγους µήνες που είναι αντιπολίτευση και
οπωσδήποτε θα συνεχίσει την ολοκλήρωση του συγκεκριµένου
έργου, τώρα που µπαίνει στην τελική ευθεία, µε όσο το δυνατόν
ταχύτερους ρυθµούς. 

Επίσης, όσον αφορά τον ΒΟΑΚ, κύριε Υπουργέ, εµείς ευχόµα-
στε τον Σεπτέµβριο να έχουµε ανάδοχο αυτού του έργου, γιατί
µετά θα έχουµε µια ολοκλήρωση των υποδοµών της Κρήτης,
αρκεί αυτά να γίνουν τα πέντε επόµενα χρόνια, να ολοκληρω-
θούν, να παραδοθούν σε χρήση, ώστε να έχουµε και την υπερα-
ξία των έργων υποδοµής. Γιατί –ξέρετε- και το 40% έκπτωση µας
απασχολεί, όπως και τα άλλα ζητήµατα, τα οποία δεν έχουν επι-
λυθεί οριστικά. Ωστόσο πιστεύουµε ότι µπορεί να επιλυθούν και
πρέπει να επιλυθούν, γιατί ένα έργο υποδοµής προσθέτει υπε-
ραξία στην κοινωνία και στην οικονοµία όταν ολοκληρώνεται
εντός των χρονοδιαγραµµάτων. Δεν θα κουραστώ να επαναλάβω
για δεύτερη φορά και στη σηµερινή µου τοποθέτηση ότι σε
αυτές τις υποθέσεις ο χρόνος είναι χρήµα. Θα επανέλθουµε βε-
βαίως και στη δευτερολογία.

Έρχονται αρκετές τροπολογίες για τις οποίες θα τοποθετηθεί
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Γιάννης Κεφαλογιάν-
νης. Ωστόσο θα ήθελα να µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, για
µία τροπολογία που φέρνει ο Υπουργός Αθλητισµού σχετικά µε
την αναδιάρθρωση των πρωταθληµάτων του ελληνικού ποδο-
σφαίρου, να εκφράσω την έντονη αντίρρησή µου, γιατί είναι πα-
ράδειγµα κακής νοµοθέτησης. Ο κύριος Υπουργός είχε όλο τον
χρόνο να νοµοθετήσει από τον προηγούµενο Σεπτέµβριο. Αφήνει
να παρέλθουν τα πρωταθλήµατα, να δούµε ποιες οµάδες ανα-
δεικνύονται πρωταθλήτριες, ποιες υποβιβάζονται και έρχεται εκ
των υστέρων να νοµοθετήσει. Αιχµαλώτισε, κυριολεκτικά εγκλώ-
βισε ιστορικά σωµατεία, τα οποία προέβησαν σε µεγάλα έξοδα,
έκαναν πρωταθλητισµό, δεν νοµοθετούσε ο κύριος Υπουργός,
τους άφησε να πιστεύουν ότι δεν θα αλλάξει τίποτα και ξαφνικά
σήµερα, εκ των υστέρων, µε το πέρας των πρωταθληµάτων, φέρ-
νει αυτήν την τροπολογία και αδικεί δέκα τουλάχιστον ιστορικές
οµάδες της χώρας. Μέχρι χθες αδικούσε δυνητικά δύο οµάδες
από την εκλογική µου περιφέρεια, από την πόλη µου, από τον
Βόλο: τον «Ολυµπιακό Βόλου» και τη «Νίκη Βόλου». Βεβαίως, τα
µπαράζ που ολοκληρώθηκαν, έδειξαν ότι η «Νίκη Βόλου» δεν είχε
αναδειχθεί σε πρωταθλήτρια. Αδικεί µια ιστορική οµάδα όπως
είναι ο «Ολυµπιακός Βόλου» και όχι µόνο. Παράλληλα, πήγε ο
κύριος Πρωθυπουργός χθες στα Γιάννενα να εκφράσει το ενδια-
φέρον του για τον «ΠΑΣ Γιάννινα» και βεβαίως έλαβε πληρωµένη
απάντηση. Δεν είναι δυνατόν να νοµοθετούµε κατά αυτόν τον
τρόπο, να περιµένουµε να δούµε ποιος αναδεικνύεται πρωταθλη-
τής και ποιος υποβιβάζεται και εκ των υστέρων να φέρνουµε τον
κανονισµό. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, τη συγκεκριµένη τροπολογία -όχι µόνο
γιατί αδικεί τον «Ολυµπιακό Βόλου», αλλά και πολλές ιστορικές
οµάδες της χώρας- η Νέα Δηµοκρατία θα την καταψηφίσει. Εµείς
δεν παραγνωρίζουµε το δικαίωµα του Υπουργού να νοµοθετεί,
ούτε το αυτοδιοίκητο του ποδοσφαίρου. Στηλιτεύουµε, όµως, µε
την καταψήφιση της τροπολογίας τις κακές πρακτικές νοµοθέ-
τησης.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου, εισηγητής της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης. Επίσης, να ενηµερώσω το Σώµα ότι έκλεισε ο κα-
τάλογος των οµιλητών. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

βρισκόµαστε σχεδόν δέκα µήνες µετά την τυπική λήξη της δα-
νειακής σύµβασης της χώρας και η Ελλάδα συνολικά δεν έχει
χαράξει τον νέο δρόµο. Εµείς, πριν τη λήξη, πριν τον Αύγουστο
του 2018 ζητήσαµε εκλογές ακριβώς για να αποφασίσουν οι πο-
λίτες πώς θα πορευτεί η χώρα. Αποδεικνύεται ότι είχαµε δίκιο.
Χάνεται χρόνος, χάνεται η δυνατότητα για την Ελλάδα να κάνει
ένα άλµα µπροστά και αν εξαιρέσεις συγκεκριµένα έργα και πρω-
τοβουλίες, που µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο δροµολογούνται,
δεν υπάρχει ένας συνολικός σχεδιασµός που να υλοποιείται.

Η Ελλάδα πρέπει να αποκτήσει µια νέα εθνική στρατηγική, που
θα βασίζεται στην ανάπτυξη, στην παραγωγή νέου πλούτου και
βέβαια που θα διασφαλίζει την κοινωνική συνοχή. Κοινωνική δι-
καιοσύνη είναι το αίτηµα και µπορεί να πάρει σάρκα και οστά πα-
ράλληλα µε την οικονοµική ανάκαµψη.

Το «Σχέδιο Ελλάδα», η πολιτική του Κινήµατος Αλλαγής, του
ΠΑΣΟΚ, έχει ως βασικούς πυλώνες την τουριστική ανάπτυξη,
πάντα στο πλαίσιο της βιώσιµης ανάπτυξης και βέβαια –δεύτερο
βασικό πυλώνα- την αγροτική παραγωγή, έναν σύγχρονο αγρο-
διατροφικό τοµέα. Και οι δύο αυτοί βασικοί πυλώνες ενισχύουν
την εξωστρέφεια και την ανταγωνιστικότητα της χώρας. Οι πολι-
τικές, οι αντίστοιχες που απαιτούνται, χρειάζονται και υποδοµές.
Τα έργα υποδοµής, είτε αεροδρόµια, είτε λιµάνια, είτε ο εκσυγ-
χρονισµός και κυρίως οι συνδυασµένες µεταφορές που αξιοποι-
ούν όλους τους τρόπους µεταφοράς είναι που θα ενισχύσουν
καθοριστικά την εξωστρέφεια της οικονοµίας µας, την εξωστρέ-
φεια του τουρισµού, την εξωστρέφεια της αγροτικής οικονοµίας.
Αναφέροµαι σε εξωστρέφεια και του τουρισµού µε την έννοια ότι
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οι πύλες εισόδου δεν µπορεί να είναι περιοριστικές.
Γι’ αυτό, το νέο διεθνές αεροδρόµιο στο Καστέλι, αποτελεί ένα

έργο τεράστιας αναπτυξιακής σηµασίας που θα ωφελήσει και
την Κρήτη και τη χώρα συνολικά. Οφείλει τόσο η δηµιουργία του
όσο και η λειτουργία του να γίνει µε τέτοιον τρόπο ώστε να ωφε-
ληθεί η τοπική κοινωνία, τουλάχιστον ανταποδοτικά σε σχέση µε
την επιβάρυνση. Είναι αυτονόητος, αλλά όχι δεδοµένος, δυστυ-
χώς, ο σεβασµός στο περιβάλλον, στην πολιτιστική µας κληρο-
νοµιά, στους ανθρώπους. Όµως, το έργο –επαναλαµβάνω- είναι
παραπάνω από απαραίτητο, παραπάνω από αναγκαίο. 

Η παράθεση των στοιχείων για την επιβατική κίνηση δικαιώνει,
τόσο τις ανησυχίες των ανθρώπων του τουρισµού τη δεκαετία
του ‘90, όσο και τις πρωτοβουλίες που ελήφθησαν για την ανα-
ζήτηση λύσης την ίδια περίοδο, κυρίως όµως δικαιώνει την το-
πική κοινωνία, τα συλλογικά θεσµικά όργανα της αυτοδιοίκησης
στο ιστορικό νοµαρχιακό συµβούλιο Ηρακλείου και βέβαια την
κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ που πήρε τις πολιτικές αποφάσεις το
2002-2003 για την επιλογή της δηµιουργίας του νέου διεθνούς
αεροδροµίου, κόντρα στις αποφάσεις, στις θέσεις εκείνες που
ελάµβαναν περισσότερο υπ’ όψιν τα ιδιαίτερα συµφέροντα κα-
τηγοριών και οµάδων και λιγότερο το συνολικό συµφέρον της
Κρήτης, της ανάπτυξης της κοινωνίας.

Πρέπει να πούµε ότι τα στοιχεία από το 2002 µέχρι το 2017 σε
σχέση µε την αύξηση της επιβατικής κίνησης επιβεβαιώνουν από-
λυτα την επιλογή. Ο µέσος όρος αύξησης στα αεροδρόµια της
χώρας ήταν 50% και πλέον τα χρόνια αυτά. Η αύξηση που αντι-
στοιχούσε στο αεροδρόµιο Ηρακλείου, γιατί δεν είχε τη δυνατό-
τητα να εξυπηρετήσει µεγαλύτερη αύξηση, ήταν της τάξεως του
27%. Αυτό και µόνο δηλώνει, δείχνει, αποδεικνύει το σωστό της
επιλογής. 

Γιατί δεν επιλέχθηκε τότε η λύση του λοξού και της αναβάθµι-
σης του «Νίκος Καζαντζάκης» και επιλέχθηκε ένα νέο αεροδρό-
µιο; Αξίζει τον κόπο να πούµε ότι έγινε µε διερεύνηση των
λύσεων. Το 1997 ανατέθηκε µελέτη από την ΥΠΑ για τις δυνατό-
τητες αναβάθµισης του αεροδροµίου «Νίκος Καζαντζάκης» και
την εκπόνηση µελετών, ούτως ώστε να δούµε πραγµατικά πώς
µπορεί αυτό να αναβαθµιστεί και να λειτουργήσει τα επόµενα
χρόνια. Και έγινε ολοκληρωµένη τεχνικοοικονοµική µελέτη για το
λοξό διάδροµο, η οποία παραδόθηκε επίσηµα εν τέλει το 2003.
Γνωρίζαµε όµως τα στοιχεία της και πρωτύτερα µε έναν προϋπο-
λογισµό που αντιστοιχεί σήµερα σε 388 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ταυτόχρονα, όµως, το 1997 ανατέθηκε και µία µελέτη στο
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο για να αξιολογήσει συγκριτικά και
να δει ποια είναι η βέλτιστη λύση. Η αναβάθµιση του αεροδρο-
µίου «Νίκος Καζαντζάκης»; Η δηµιουργία νέου και σε ποια θέση;
Η µελέτη, όταν ολοκληρώθηκε, πραγµατικά έδειξε τον δρόµο.
Έδειξε τις επιλογές που είχαµε. Σαφώς και συγκριτικά η επιλογή
της δηµιουργίας νέου αεροδροµίου ήταν αυτό το οποίο υποδεί-
κνυαν οι επιστήµονες και από άποψη περιβαλλοντική και από
άποψη τεχνική και από άποψη οικονοµική. Από άποψη µέλλοντος
θα προσέθετα. 

Έτσι, λοιπόν, η αγωνία των κατοίκων Αλικαρνασσού και Ηρα-
κλείου για την ασφάλεια των πιέσεων συνδυάστηκε µε την
ανάγκη για να δηµιουργηθεί ένα έργο προοπτικής για την εξυ-
πηρέτηση και τη στήριξη του τουρισµού τις επόµενες δεκαετίες.
Είναι χαρακτηριστικό ότι εκατό φορείς το 2001 υπέγραψαν κοινή
διακήρυξη για τη δηµιουργία του νέου αεροδροµίου. 

Ήρθε στη συνέχεια το νοµαρχιακό συµβούλιο Ηρακλείου. Αξίζει
να µνηµονεύσω τον Γιάννη Γαρεφαλάκη τον νοµάρχη που εισηγή-
θηκε και πήρε αυτή την απόφαση µε συντριπτική πλειοψηφία. Όχι
οµοφωνία, αλλά συντριπτική πλειοψηφία. Στη συνέχεια η κυβέρ-
νηση µε υπουργό τον κ. Βερελή και υφυπουργό τον Ηρακλειώτη
Μανώλη Στρατάκη πήραν την πολιτική απόφαση και δροµολόγη-
σαν πολιτικές για το νέο αεροδρόµιο.

Έκτοτε έγιναν πολλά. Και καθυστερήσεις και ολιγωρίες υπήρ-
ξαν και επιταχύνσεις. Δεν θέλω τώρα να µιλήσω για αυτά που
υπήρξαν στη µια κυβέρνηση είτε στην άλλη και στην παράλλη,
την τωρινή, αλλά είναι πάρα πολλά αυτά µπορούµε να πούµε.
Παραδείγµατος χάριν, ενώ κόβατε κορδέλες και εσείς, κύριε συ-
νάδελφε της Νέας Δηµοκρατίας, από το 2004 µε έργα που είχε
δροµολογήσει και πολλοίς είχαν ολοκληρωθεί επί ΠΑΣΟΚ, µε το

µεγαλύτερο έργο να είναι η ζεύξη Ρίου-Αντιρρίου, την ίδια ώρα
για το Καστέλι µέχρι το 2008 δεν κάνατε τίποτα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν παρέστη ο Πρωθυπουργός Κώ-
στας Καραµανλής το 2004 στην κορδέλλα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κλήθηκε. Εσείς είχατε τουλάχι-
στον την ευαισθησία να καλέσετε. Θα το πω παρακάτω για τους
σηµερινούς.

Ήρθε, λοιπόν, η περίοδος που βλέπατε ότι πηγαίνατε για εκλο-
γές και κάνατε στις 29 Αυγούστου του 2009 προκήρυξη του
έργου. Τι µας λέτε τώρα; Το 2009, µε 800 εκατοµµύρια, βέβαια,
µε µία διαδικασία η οποία φυσικά και δεν θα κατέληγε σε ανά-
δοχο. Το 2011 ολοκληρώθηκε η πρώτη ουσιαστική δουλειά που
είχε να κάνει µε το αεροδρόµιο, γιατί τροποποιήθηκε αυτή η µε-
λέτη που είχε γίνει, οι προδιαγραφές και τα τεύχη δηµοπράτησης
επί της προηγούµενης κυβέρνησης. Είναι οι προδιαγραφές και
το µοντέλο κοντά σε αυτό που συζητάµε σήµερα. Ήταν η πρώτη
ουσιαστική δηµοπράτηση το 2011. 

Από τότε έγιναν, όπως είπατε. Δύο αναβολές. Από τότε υπήρξε
τροποποίηση βεβαίως και βελτίωση και επί της προηγούµενης
Κυβέρνησης και επί της σηµερινής. Οι τροποποιήσεις και οι βελ-
τιώσεις γίνονταν σε δυο κατευθύνσεις. Η µία κατεύθυνση ήταν
από παρατηρήσεις αιτήµατα και προτροπές αυτών που θα έπαιρ-
ναν το έργο πουν έχουν να κάνουν µε τη συµµετοχή, τον αντα-
γωνιστικό διάλογο, όπως λέµε. Είναι θεµιτό, αλλά σε σχέση µε
τις αποφάσεις, την ευθύνη την έχει η κυβέρνηση. Η άλλη ήταν η
κατεύθυνση των θεσµικών και αναπτυξιακών φορέων του νησιού
που ήθελαν τη βέλτιστη λύση, το καλύτερο έργο. 

Σε κάθε περίπτωση σήµερα µπορούµε να κάνουµε παρατηρή-
σεις πάρα πολλές και για τις ολιγωρίες σε σχέση µε τα πρό-
δροµα έργα στην προετοιµασία και στα υπόλοιπα που δεν έγιναν
παρ’ ότι είχε η κυβέρνηση όλο τον χρόνο – τέσσερα χρόνια ήταν
άπλετος χρόνος όπως αποδεικνύεται- να τα κάνει, να είναι έτοιµα
και να κερδηθεί. Δεν έχει τόσο αξία γιατί δεν µπορεί να γυρίσει
το χρόνο πίσω. Κάνεις µόνο αναφορά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: …(δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τι είπατε, κ. Καρακώστα; 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Από το 2008 ως το 2014 που

δηµοπρατήθηκαν ήταν περισσότερα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι.
Το 2011 έγινε η πρώτη δηµοπράτηση µε τις σηµερινές προδια-

γραφές. Άµα, δεν το ξέρετε το θέµα καλό είναι να περιορίζεστε
στα αρχιτεκτονικά.

Υπήρξαν πρωτοβουλίες και προχώρησε το έργο αλλά ταυτό-
χρονα καθυστέρησε επί όλων των περιόδων. Καθυστέρησε, για
παράδειγµα, την περίοδο της κρίσης από το 2011 και µετά. Και
επί της προηγούµενης κυβέρνησης και επί της σηµερινής είχε να
κάνει µε τη µη δυνατότητα των ανθρώπων, των φορέων, των υπο-
ψηφίων αναδόχων να έχουν τη χρηµατοδοτική και την άλλη εξα-
σφάλιση λόγω της κρίσης. Γι’ αυτό καθυστέρησε και η σηµερινή
κυβέρνηση κάποια χρόνια. Και το ότι ήρθε µία µόνο εταιρεία είναι
κι αυτό ενδεικτικό αυτού. Δεν είναι ότι στήθηκε κάποιος διαγωνι-
σµός και απαγόρευσε στους άλλους να έρθουν. Δεν στήθηκε τί-
ποτα, κ. Καρακώστα. Εκτός εάν θέλετε να υποστηρίξετε κάτι
τέτοιο.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: …(δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τώρα θέλετε να συνεχίστε την

παρακώλυση; Άντε Μπράβο. Έτσι. Να επανέλθουµε, γιατί σε λίγο
θα µας πει ο κύριος Πρόεδρος στο τέλειωσε ο χρόνος µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κ. Καρα-
κώστα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να πούµε, λοιπόν, ότι µε τον
έναν ή τον άλλο τρόπο έχουµε φτάσει σήµερα εδώ και αυτό που
πρέπει να πούµε καθαρά είναι ότι πρέπει να γίνουν πάρα πολλά
τα οποία δεν περιλαµβάνονται στη σύµβαση. Εγώ, αν υπέγραφα
αυτή τη σύµβαση, επεσήµανα και στην επιτροπή ποια συγκεκρι-
µένα σηµεία θα διαπραγµατευόµουν διαφορετικά, ποια άρθρα
θα έβλεπα µε διαφορετικό µάτι και από διαφορετική σκοπιά,
όπως παραδείγµατος χάριν, αυτό το άρθρο που έχει να κάνει µε
τον συνδυασµό µε το αεροδρόµιο Σητείας και το τι ακριβώς θα
συµβαίνει στο αεροδρόµιο Ηρακλείου. 

Νοµίζω ότι ο συσχετισµός αυτός δεν θα βγει ωφέλιµος για το
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ελληνικό δηµόσιο, όπως έχει διατυπωθεί. Όµως δεν µπορεί να
γίνει διαφορετικά γιατί έχει υπογράψει τη σύµβαση ο κ. Σπίρτζης.
Την έχει υπογράψει. Είναι δεδοµένη. Άρα, γι’ αυτά τα οποία πε-
ριλαµβάνονται στη σύµβαση υπάρχουν στοιχεία τα οποία «εγώ»
θα διαπραγµατευόµουν διαφορετικά. Πιστεύω ότι το ίδιο θα
έκανε όποιος άλλος το έβλεπε ίσως λίγο διαφορετικά. Αναφέρο-
µαι κυρίως σε θέµατα που πρέπει να γίνουν παράλληλα, πέρα
από αυτά που περιλαµβάνονται στη σύµβαση. Πρέπει παράλ-
ληλα να γίνουν πράγµατα, τα οποία είτε δεν έχουν γίνει µέχρι
τώρα, είτε είναι εντελώς απαραίτητα, αλλά υπάρχει η ολιγωρία. 

Έχω αναφερθεί στο πρώτο που πρέπει να ανακοινώσει ο
Υπουργός, έστω σήµερα. Το έχει αποφύγει µέχρι τώρα. Είναι εάν
το ειδικό αναπτυξιακό, που έχουµε ζητήσει ο δήµος και οι φορείς
της περιοχής, θα έχει την έγκρισή του, τι προϋπολογισµό θα έχει
ποια θα είναι η χρηµατοδότηση για κάθε χρόνο και για πόσα χρό-
νια προκειµένου να εκπονηθεί και βεβαίως ποιος θα είναι ο φο-
ρέας υλοποίησης. 

Το δεύτερο θέµα έχει να κάνει µε το swap, το τοπικό χωροτα-
ξικό. Aν είναι δυνατόν να πάµε στη λειτουργία ενός έργου τέ-
τοιου µεγέθους, χωρίς ειδικό χωροταξικό! Και δεν είναι µόνο η
λειτουργία του, όταν θα τελειώσει. Ήδη έχουν αρχίσει οι εξαγο-
ρές γαιών, ήδη έχουν αρχίσει οι µεταβιβάσεις οικοπέδων και κτη-
µάτων. Και οι αναπτυξιακές δραστηριότητες, που θα
δηµιουργηθούν, θα δώσουν νοµίζω, το στίγµα τους αρνητικά αν
δεν υπάρξει η ανάλογη κανονιστική υποδοχή. Και ποια είναι η κα-
νονιστική υποδοχή; Μόνο το τοπικό χωροταξικό. Άµεσα, λοιπόν,
χρηµατοδότηση, προκήρυξη και έναρξη του τοπικού χωροταξι-
κού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Απαλλοτριώσεις: Οι απαλλοτριώσεις δεν έχουν ολοκληρωθεί.

Είναι ακόµα στο 0%, γιατί ολοκλήρωση των απαλλοτριώσεων
κατ’ εµέ σε σχέση µε τον ιδιοκτήτη που χάνει την περιουσία του
είναι όταν αποζηµιωθεί. Μέχρι στιγµής, δεν έχει αποζηµιωθεί κα-
νένας, άσχετα από το βαθµό στον οποίο έχουν προχωρήσει οι
γραφειοκρατίες. Και επιπλέον, οι αποζηµιώσεις οι οποίες προ-
βλέπονται δεν έχουν λάβει υπ’ όψιν τους ένα σοβαρό παράγοντα:
ότι αποκληρώνονται οι παραγωγοί. Και για την αποκλήρωση αυτή
χρειάζεται ιδιαίτερη µέριµνα. Την ιδιαίτερη αυτή µέριµνα τη δια-
τυπώνω ως αίτηµα και ως τροπολογία, την οποία κατέθεσα πριν
από λίγο, προκειµένου να δοθούν δίκαιες αποζηµιώσεις. 

Με δυο κουβέντες: για απαλλοτρίωση σε έναν ιδιοκτήτη, από
50% έως 100% αν τον αποκληρώνεις, δηλαδή, συνολικά να υπάρ-
χει µία προσαύξηση. Την ονοµατίζω γύρω στο 50% γι’ αυτόν που
µένει εκτός περιουσίας, χωρίς παραγωγικό εργαλείο στα χέρια
του. Αυτό πρέπει να το δει ο Υπουργός σήµερα. Δεν γίνονται
αυτά τα θεωρητικά, δηλαδή ότι θα πάµε να αγοράσουµε στην
Ντία ελιές ή στη Σητεία ή στα Χανιά. Για να πάει ο παραγωγός
από τον Ευαγγελισµό, το Λιανό, τον Αρχάγγελο και από τα δι-
πλανά χωριά, τα Ρουσοχώρια, δεν γίνεται. 

Μέριµνα για τους διπλανούς οικισµούς και τις επιπτώσεις.
Έχουµε τεράστιες επιπτώσεις και δεν έχει γίνει τίποτα. Ούτε καν
ένα απλό προγραµµατάκι για την ηχοµόνωση των σπιτιών, που
είναι στην πρώτη γραµµή των επιπτώσεων.

Το άλλο σηµείο που πρέπει να δούµε είναι το όνοµα. Λέτε εδώ
«κύρωση καταστατικού». Το έβλεπα το πρωί και λέω: «Να το ψη-
φίσουµε αυτό, να µην το ψηφίσουµε;». Κύρωση καταστατικού.
Το αεροδρόµιο πού γίνεται, κύριοι συνάδελφοι; Στο Καστέλλι. Αν
διαβάσετε τον τίτλο είναι: «Νέος Διεθνές Αερολιµένας Ηρακλείου
Κρήτης». Γιατί; Από πού κι ως πού; Είναι Καστελλίου. Εδώ, όµως,
είναι διαφορετικά τα πράγµατα. 

Σε όλες τις νέες θέσεις εργασίας -όπως έχουµε πει, στον
φορέα, στις δηµόσιες υπηρεσίες, κ.λπ.- πρέπει να ληφθεί η µέ-
ριµνα και υπάρχει ανάλογο πρότυπο να έχουν και την εντοπιό-
τητα. 

Σας έχω πει για την ανάγκη ενίσχυσης των αντιπληµµυρικών
έργων, µε την έννοια ότι πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν -όχι ότι δεν
υπάρχει µέσα- η κλιµατική αλλαγή και η αλλαγή των δεδοµένων
των τελευταίων ετών. 

Όπως επίσης, και τα µέτρα προστασίας του υδροφόρου ορί-

ζοντα. Η ανάγκη για να καλυφθούν όλοι οι οικισµοί και να ενταχ-
θούν στο βιολογικό είναι δεδοµένη. Πιστεύω ότι στην πορεία θα
υπάρξει αυτό. Θα πρέπει, όµως, να δούµε ουσιαστικά την προ-
στασία των γύρω οικισµών και των ανθρώπων από τις επιπτώ-
σεις.

Για το ανταποδοτικό, µόνο ο Δήµος Μινώα έπρεπε να έχει 2%
και βέβαια όχι κεντρική διαχείριση. Τι θα πει «τα παίρνει ο Υπουρ-
γός και αν δεήσει και θέλει, µπορεί να δώσει σε κανέναν αναπτυ-
ξιακό φορέα για κανένα έργο;». Δεν προσδιορίζεται ούτε ποιος
είναι ο αναπτυξιακός φορέας ούτε ποιο είναι το κοινωνικό έργο. 

Ολοκληρωµένη οδική σύνδεση του αεροδροµίου δεν υπάρχει.
Υπάρχει ένας δρόµος, ο οποίος προβλέπεται από τη σύµβαση
και πολύ καλά προβλέπεται. Πέραν αυτού τίποτα. Ένα αεροδρό-
µιο, που θα πηγαίνει ένας µονόδροµος. Η Μεσσαρά δεν συνδέ-
εται. Αυξάνεται πάνω από µισή ώρα ο χρόνος για να πάει κάποιος
από τη Μεσσαρά στο αεροδρόµιο και πολλά άλλα.

Να δούµε το θέµα της ενέργειας, της ηλεκτρικής διασύνδε-
σης. Είπε ο εκπρόσωπος της εταιρείας ότι θα µελετηθεί. Είναι
πάρα πολύ σοβαρό θέµα. Ας µην το αφήσετε για το τέλος. Και
βέβαια το θέµα της µεταφοράς των καυσίµων. 

Για το σηµερινό αεροδρόµιο, πολύ σωστά όλοι λέµε ότι δεν
πρέπει να επαναληφθούν λάθη, που έχουν κάνει πάλι όλοι, µε το
ανάλογο ποσοστό, στο Ελληνικό. Ας µην µετρήσω πόσα χρόνια
περιµένουµε αυτήν την αξιοποίηση του Ελληνικού. Μας λέει ότι
πρέπει τον άλλο µήνα να έρθει κάτι που να αφορά το νυν αερο-
δρόµιο. Αν είναι δυνατόν.

Μελέτη αξιοποίησης του χώρου: Εµείς έχουµε ιδέες, έχουµε
προτάσεις και για την καινοτοµία και για την παράδοση και τον
πολιτισµό και για ένα σύγχρονο διοικητικό κέντρο. Όµως, αυτά
θα πρέπει να γίνουν µε βάση µία µελέτη. 

Και κυρίως, να µην δούµε ένα νέο οικιστικό κέντρο, αλλά να
έχει µία ήπια ανάπτυξη. Και βέβαια, µέχρι την ολοκλήρωση του
νέου αεροδροµίου, να µην εγκαταλειφθεί το νυν. Θα πρέπει να
υπάρξουν παράλληλα και οι διαδικασίες εκσυγχρονισµού και
συντήρησής του, ούτως ώστε να µην πέσει η ποιότητα των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών.

Τελειώνοντας, να πω ότι όλες αυτές οι προτάσεις έρχονται
συµπληρωµατικά στην κύρωση της σύµβασης, η οποία είναι µία
κρίσιµη συνέχεια των όσων έχουν δροµολογηθεί τα προηγού-
µενα χρόνια και κυρίως των πολιτικών αποφάσεων που πήραµε
για τη δηµιουργία του νέου αεροδροµίου. Εµείς καλούµε την Κυ-
βέρνηση να δει όλα αυτά που είπαµε ότι πρέπει να γίνουν παράλ-
ληλα και να προχωρήσει.

Και τελειώνω, λέγοντας, κύριε Υπουργέ, ότι θα πρέπει να δείτε
για το θέµα του αεροδροµίου και αυτό το οποίο γίνεται εν είδει
παλαιοκοµµατικού, ας µην το χαρακτηρίσω. Κάποιοι -λείπει τώρα
ο συνάδελφος, δεν είναι εδώ, θα σας πω ιδιαιτέρως- λένε ότι µα-
ζεύουν από τώρα βιογραφικά για τους ανθρώπους που θα δου-
λέψουν στο αεροδρόµιο. Δεν ξέρω αν είναι για τη διοίκηση, για
τα διευθυντικά στελέχη, για τους εργαζόµενους ή για τους υπερ-
γολάβους. Σταµατήστε το, τώρα που είναι νωρίς, διότι λένε ότι
όλα αυτά εκπορεύονται από σας. Θα σας πω συγκεκριµένα.

Τώρα για τις τροπολογίες: για το θέµα της αναδιάρθρωσης
του ποδοσφαίρου. Θεωρώ ότι είναι µια τροπολογία που έρχεται
πρόχειρα, είναι γονατογράφηµα, έχει µέσα της την εκβιασµένη
συµφωνία των φορέων του αθλητισµού και δεν δίνει λύση. Εµείς
είµαστε υπέρ της αναδιάρθρωσης από κάτω προς τα πάνω, που
δεν µπορεί όµως να ξεκινήσει µε µία τροπολογία στην κύρωση
µίας σύµβασης για το αεροδρόµιο. Είναι κάτι που πρέπει να ξε-
κινήσει θεσµικά και µε ολοκληρωµένη µορφή να έρθει ως νοµο-
σχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Κεγκέ-
ρογλου. Βάλτε µια τελεία, παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Καταψηφίζουµε αυτή την τροπο-
λογία και θεωρούµε ότι αντί να λύσει θέµατα, θα δηµιουργήσει
περισσότερα προβλήµατα απ’ αυτά που υποτίθεται ότι έρχεται
ο Υπουργός να λύσει.

Κάνω αυτήν την ιδιαίτερη τοποθέτηση γι’ αυτήν την τροπολο-
γία, γιατί το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό. Κυρώσεις συµβάσεων
για ένα αναπτυξιακό έργο. Στις τροπολογίες που έρχονται όλα
τα θέµατα πρέπει να έχουν µία τάξη. Ακολουθεί άλλο νοµοσχέδιο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 13 ΜΑΪΟΥ 2019 (ΠΡΩΙ) 7223



µετά από πέντε ώρες, που έχει να κάνει µε ζητήµατα που µπο-
ρούν να συζητηθούν εκεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ακριβώς γι’ αυτό πρέ-
πει να τελειώσετε τώρα, κύριε Κεγκέργολου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν κατάλαβα γιατί πρέπει να
γίνει σε αυτό το νοµοσχέδιο, χωρίς να κληθούν οι φορείς, χωρίς
να έχουµε άποψη από την πλευρά των πολιτών τι ακριβώς είναι
αυτό που αυτοί ζητούν ή τι είναι αυτό που θέλει να λύσει ο
Υπουργός. Τον περιµένω να έρθει να µας εξηγήσει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ο
Ρήγας και η Επανάσταση» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το 7ο Γυµνάσιο της Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Ζαρούλια, εισηγήτρια της Χρυσής Αυγής.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Το παρόν σχέδιο νόµου πραγµατεύεται

την κύρωση της σύµβασης παραχώρησης, που υπογράφτηκε
στις 21 Φεβρουαρίου του 2019 µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου
και της ανωνύµου εταιρείας µε την επωνυµία «Διεθνής Αερολι-
µένας Ηρακλείου Κρήτης Α.Ε.», παραχώρηση στην «ΤΕΡΝΑ Ανώ-
νυµος Τουριστική, Τεχνική και Ναυτιλιακή Εταιρεία» και της
εταιρείας «GMR Airports Limited».

Αφορά στη µελέτη, κατασκευή, χρηµατοδότηση, λειτουργία,
συντήρηση και εκµετάλλευση του νέου διεθνούς αερολιµένα
Ηρακλείου Κρήτης στην περιοχή του Καστελίου, που θα αποτελεί
το δεύτερο σε µέγεθος αεροδρόµιο της χώρας µας, καθώς και
των σχετικών απαραίτητων οδικών συνδέσεων και επιπλέον τριών
κάθετων οδικών αξόνων προς τη νότια Κρήτη, έναν από τα Χανιά
έως την Παλαιόχωρα, έναν από το Ρέθυµνο ως τον Πλακιά και
έναν από τη Χερσόνησο προς το Καστέλι και το Βιοµηχανικό
Πάρκο Αρκαλοχωρίου. Ήδη στη θέση αυτή, που προβλέπεται να
κατασκευαστεί ο νέος αερολιµένας, λειτουργεί υφιστάµενο
στρατιωτικό αεροδρόµιο, από το οποίο γίνονται και οι αναχαιτή-
σεις των F-16.

Να πούµε αρχικά ότι πρόκειται για µία πολύπαθη ιστορία που
κρατάει ήδη πάνω από δέκα µε δεκαπέντε χρόνια, από τις εξαγ-
γελίες του Σηµίτη το 2004 ως τις δηλώσεις περί δηµοπράτησης
του έργου από τον τότε Υπουργό ΥΠΕΧΩΔΕ Σουφλιά το 2009. Ο
προτεινόµενος αερολιµένας θα αναπτυχθεί µέσω προγράµµατος
«Σύµπραξης Δηµόσιου-Ιδιωτικού Τοµέα (ΣΔΙΤ)» και η κατασκευα-
στική εταιρεία θα αναλάβει τη διαχείριση του αεροδροµίου. Ο
ανάδοχος του έργου είναι η κατασκευαστική εταιρεία «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ», στην οποία κατέχει µετοχές η «YORK CAPITAL» των
ΗΠΑ και η ινδική εταιρεία διαχείρισης αεροδροµίων «GMR».

Η περίοδος παραχώρησης ορίζεται σε τριάντα επτά έτη εκ των
οποίων πέντε αντιστοιχούν στην κατασκευή και τριάντα δύο στη
λειτουργία. Το κράτος διατηρεί το 46% σε αυτή τη δραστηριό-
τητα και θα προσφέρει 180 εκατοµµύρια ευρώ για αυτό. Το κρά-
τος υποχρεούται να πραγµατοποιήσει απαλλοτριώσεις, που αυτή
τη στιγµή αγγίζουν τα 100 εκατοµµύρια ευρώ και ενδεχοµένως
να αυξηθούν, δεδοµένου ότι η αξία γης είναι υψηλή. Υπάρχουν
αντιδράσεις και δικαστικές αποφάσεις, µάλιστα.

Ας κάνουµε µία απλή αριθµητική πράξη: Το κράτος αναµένεται
να εισπράξει 260 εκατοµµύρια ευρώ από το ποσοστό του παρα-
χωρησιούχου, αλλά θα έχει καταβάλει εν τω µεταξύ 280 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Ας δούµε και κάτι άλλο: Το κόστος επένδυσης του νέου αερο-
δροµίου εκτιµάται στα 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το κόστος κα-
τασκευής του αεροδροµίου Αθηνών «Ελευθέριος Βενιζέλος»
ήταν 2 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου την περίοδο 2016-2000.
Έχει τέσσερις φορές περισσότερες πύλες από το Καστέλλι και
εξυπηρετεί τη διπλάσια κυκλοφορία από την προβλεπόµενη στο
Καστέλλι. 

Μήπως τελικά το κόστος είναι πάρα πολύ µεγάλο; Και µην πει

κανείς ότι το «Ελευθέριος Βενιζέλος» έγινε πριν από είκοσι χρό-
νια και ότι έχουν υπάρξει ανατιµήσεις στο κόστος κατασκευής.
Να θυµίσουµε ότι λόγω οικονοµικής κρίσης το κόστος θα έπρεπε
να έχει µειωθεί.

Αν θέλετε, µπορούµε να δούµε συγκριτικά στοιχεία µε αερο-
δρόµια του εξωτερικού. Χαρακτηριστικότερο είναι το αεροδρό-
µιο «Νικόλα Τέσλα» του Βελιγραδίου. Μετά την παραχώρησή
του, το 2018, προκήρυξε εργολαβία για την επέκταση - αναβάθ-
µισή του µε κόστος µόνο 262 εκατοµµύρια ευρώ, που το κέρδισε,
µάλιστα, η «ΤΕΡΝΑ» που πλειοδότησε και για το Καστέλλι.

Το έργο περιλαµβάνει νέο τέρµιναλ επιβατών 42.000 τετραγω-
νικών µέτρων και ανακαίνιση υπαρχόντων 15.000 τετραγωνικών
µέτρων, κατασκευή νέου αεροδιαδρόµου 3.500 τετραγωνικών
µέτρων και ανακαίνιση του υφιστάµενου αεροδροµίου 3.500 τε-
τραγωνικών µέτρων µαζί µε τις συνδετήριες οδούς, επέκταση
υφιστάµενων χώρων στάθµευσης αεροσκαφών 55.000 τετραγω-
νικών µέτρων και χώροι στάθµευσης αυτοκινήτων 2.400 θέσεων
µαζί µε οδοποιία, βοηθητικές εγκαταστάσεις και εξοπλισµό.

Με το παρόν σχέδιο νόµου δεν προωθείται η ισόρροπη ανά-
πτυξη της περιφερειακής ενότητας του Ηρακλείου, και της Κρή-
της εν γένει, παρά µόνο του σχεδιαζόµενου έργου. Δεν γίνεται
να συζητάµε για τη δηµιουργία ενός τόσο µεγάλου έργου, ενός
διεθνούς αερολιµένα, σε έναν τόπο που ήδη υπάρχουν και λει-
τουργούν τρία αεροδρόµια, των Χανίων που το διαχειρίζεται η
«FRAPORT», του Ηρακλείου και της Σητείας και, µάλιστα, να γί-
νεται υποχρεωτική αλλαγή χρήσης γης αφού χωροθετείται σε
περιοχή κατ’ εξοχήν γεωργική, υψηλής παραγωγικότητας, που
θα αποµειώσει τον πρωτογενή τοµέα του Ηρακλείου.

Προκύπτει σαφές ερώτηµα: Τι θα γίνει µε τις χρήσεις γης στη
γύρω περιοχή; Πρέπει να αντιληφθούµε ότι θα αλλάξει η φυσιο-
γνωµία µιας ολόκληρης περιοχής και θα πρέπει συνεπακόλουθα
να αλλάξει η φυσιογνωµία και µιας ολόκληρης κοινωνίας.

Ο τρόπος και οι συνθήκες ζωής, το φυσικό και πολιτιστικό πε-
ριβάλλον, η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων είναι του 2009.
Έκτοτε δεν έχει επικαιροποιηθεί και ουσιαστικά δεν είναι δεσµευ-
τική και εξυπηρετεί την κατασκευή του έργου χωρίς, όµως, να
προχωράει σε βάθος η εξέταση αν µπορεί πραγµατικά αυτό να
γίνει.

Σε αυτό το σηµείο να αναφέρουµε ενδεικτικά τη ζηµία που θα
υποστεί η περιοχή. Μπορεί να λέτε ότι η έκταση στο Καστέλλι
είναι 22.000 στρέµµατα, αλλά θα επηρεαστούν συνολικά 394.000
στρέµµατα όπου φιλοξενούνται τρία εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες
ελαιόδεντρα, που παράγουν τριάντα χιλιάδες τόνους παρθένου
ελαιόλαδου που αντιστοιχεί στο 10% της ελληνικής παραγωγής.

Να σηµειωθεί, επίσης, ότι η παραµικρή ανίχνευση βλαβερών
ουσιών στο λάδι, όπως, επίσης, και στο κρασί, το γάλα και το τυρί
θα τινάξει στον αέρα την οικονοµία της περιοχής. Με αυτό που
πάτε να κάνετε βάζετε την ταφόπλακα στον πρωτογενή τοµέα
και στα κρητικά προϊόντα.

Μιλάµε για ένα εθνοκτόνο σχέδιο. Θα ξεριζωθούν διακόσιες
χιλιάδες ελαιόδεντρα. Οι κάτοικοι του Καστελλίου που επηρεά-
ζονται άµεσα είναι δεκαεπτά χιλιάδες πεντακόσιοι. Εκτιµάται ότι
τρεισήµισι χιλιάδες έως επτά χιλιάδες αγρότες και συναφή επαγ-
γέλµατα θα πρέπει να αλλάξουν απασχόληση.

Σε ό,τι αφορά τις αρχαιότητες, στο κεφάλαιο 13, αναγνωρίζετε
ότι υπάρχουν σηµαντικές πιθανότητες να αποκαλυφθούν αρχαι-
ότητες στην περιοχή εκτέλεσης του έργου.

Αξίζει να αναφερθούµε στο υπόµνηµά της εφορείας αρχαιοτή-
των Ηρακλείου, όπου είχε έρθει η κ. Συθιακάκη και µας µίλησε
για τα ευρήµατα αυτά. Επισηµαίνει ότι σε πολλές από τις θέσεις
της περιοχής χωροθέτησης του αερολιµένα υπάρχουν ήδη ανα-
σκαµµένες αρχαιότητες, κηρυγµένοι αρχαιολογικοί χώροι και
ιστάµενα µνηµεία, όπως είναι η αρχαία πόλη της Λύττου, η Ακρό-
πολη του Σµαρίου, οι τοιχογραφηµένες εκκλησίες του 14ου και
15ου αιώνα στους οικισµούς Λιλιανό, Ευαγγελισµός και Σκλαβε-
ροχώρι και τα λείψανα της ρωµαϊκής υδατογέφυρας στη χάραξη
της συνδετήριας οδού Καστελλίου - ΒΟΑΚ. Τονίζεται δε ότι είναι
αδύνατο να εκτιµηθούν οι επιπτώσεις από τους κραδασµούς και
τη ρύπανση σε αυτά τα µνηµεία. 

Επίσης, αναφέρεται ρητά στο κεφάλαιο 13 παράγραφος 2 ότι
η εταιρεία αναλαµβάνει την υποχρέωση να προβεί στη διερεύ-
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νηση µε τη µέθοδο ανασκαφικών τοµών για ενδεχόµενη ύπαρξη
αρχαίων, ενώ κάθε άλλη δαπάνη θα βαρύνει το δηµόσιο. Σε πε-
ρίπτωση δε που εντοπιστούν και άλλες αρχαιότητες, τότε η υπη-
ρεσία υποχρεούται να προβεί σε αρχαιολογική έρευνα µε δικά
της µέσα και δαπάνη του ελληνικού δηµοσίου.

Οι τέσσερις µήνες που προβλέπονται από την εταιρεία ως
επαρκές χρονικό διάστηµα για την αρχαιολογική διερεύνηση,
κρίνεται εντελώς ανεδαφικό και µε τον κίνδυνο βεβαίως να επι-
βαρυνθεί το ελληνικό δηµόσιο µε ρήτρες καθυστέρησης, όπως
αναφέρεται χαρακτηριστικά στο κεφάλαιο 13 παράγραφος 6.

Τα καυσαέρια θα επικάθονται στο διπλανό οροπέδιο Λασιθίου,
κάτι που θα σηµάνει τεράστια καταστροφή για τους παραγωγούς
εκεί, αλλά το σηµαντικότερο είναι ότι θα µολύνουν τις πηγές από
όπου καλύπτονται οι ανάγκες σε νερό για εκατοντάδες χιλιάδες
κατοίκους. Άρα, µιλάµε για µία βλάβη που θα προκύψει από τη
µόλυνση στις πηγές και στον υδροφόρο ορίζοντα.

Επίσης, η περιοχή της πεδιάδας µε τις γεωτρήσεις της καλύ-
πτει αρδευτικές, αλλά και υδρευτικές ανάγκες τοπικά, αλλά και
για το Ηράκλειο. Οι γεωτρήσεις που υπάρχουν συνεισφέρουν
σηµαντικά στο υδατικό αποθεµατικό. Η µόλυνσή τους από αυτής
της κλίµακας έργα βάζει σε τεράστιο κίνδυνο το πολυτιµότερο
αγαθό για το νησί, το νερό. Δηλαδή µε άλλα λόγια, τους κατα-
στρέφετε τους ανθρώπους εκεί πέρα.

Θα πρέπει να επισηµάνουµε και το ζήτηµα των επικρατούντων
ανέµων στην περιοχή. Ακούστηκε από τους φορείς και συγκεκρι-
µένα από τον κ. Μαυραντωνάκη, ο οποίος είπε χαρακτηριστικά:
«Ο άνεµος είναι ανατολικός από την επιφάνεια του εδάφους
µέχρι 800 µέτρα και στη συνέχεια γίνεται δυτικός, που σηµαίνει
πως επισήµαναν διάτµηση, microburst, wind shear». Δηλαδή ένα
αεροσκάφος που θα προσεγγίσει τον διάδροµο θα συναντήσει
µία έντονη διάτµηση στο ύψος των 800 µέτρων περίπου, ενώ θα
δέχεται πλευρικούς ανέµους µέτριας έντασης σε όλη τη διάρκεια
της προσέγγισης στον διάδροµο.

Σύµφωνα δε µε τα στατιστικά, στο 22% των ηµερών του χρό-
νου υπάρχουν ανατολικοί άνεµοι. Προ ηµερών, εξαιτίας αυτών,
υπήρξαν είκοσι ακυρώσεις. Στο Καστέλλι εκτιµάται ότι θα είχαµε
διακόσιες ακυρώσεις, διότι λόγω των νοτιοανατολικών ανέµων
δεν θα πλησίαζε τίποτα, καθώς η διατίµηση είναι θανατηφόρα
για το αεροπλάνο.

Ας προχωρήσουµε στο θέµα της βιωσιµότητας αυτού του εγ-
χειρήµατος. Είναι γνωστό ότι ο αερολιµένας Ηρακλείου «Νίκος
Καζαντζάκης» καλύπτει το µεγαλύτερο µέρος των αναγκών της
Περιφέρειας Κρήτης. Στατιστικά είναι το πρώτο αεροδρόµιο σε
πτήσεις charters και δεύτερο σε κίνηση. Όπως ήδη αναφέραµε,
δεν είναι το µόνο αεροδρόµιο στην Κρήτη.

Το επιχείρηµα του µαζικού τουρισµού δεν είναι αρκετό για να
συζητάµε µία τέτοια µετεγκατάσταση, δεδοµένου ότι υπάρχουν
πολλοί παράγοντες που θα έπρεπε να εξεταστούν και ενδεχοµέ-
νως τελικά να ήταν προτιµότερο να αναβαθµιστούν τα υπάρ-
χοντα έργα, εξέλιξη που θα ήταν οικονοµικότερη, άµεσα
εκτελεστή και απαλλαγµένη από µικροπολιτικά συµφέροντα.

Επίσης, η περιοχή του Καστελλίου απέχει από το Ηράκλειο
πάνω από σαράντα χιλιόµετρα, κάνοντάς το σχεδόν το πιο απο-
µακρυσµένο αεροδρόµιο από την πόλη που εξυπηρετεί διεθνώς.
Τριάντα λεπτά θα χρειαζόταν για να αφιχθεί κάποιος από και
προς την πόλη του Ηρακλείου.

Ας προχωρήσουµε στο θέµα των θιγόµενων οικισµών. Ακού-
σαµε τους φορείς, διαβάσαµε τα υποµνήµατα και παρακολου-
θούµε τις ενέργειες των επαγγελµατιών και των κατοίκων. Με τις
απαλλοτριώσεις υφίστανται µεγάλη ζηµιά οι ιδιοκτήτες των εκτά-
σεων, καθώς καθίσταται ακτήµονες ή χάνουν στην καλύτερη των
περιπτώσεων το µεγαλύτερο µέρος των καλλιεργούµενων εκτά-
σεών τους, στερούµενοι ένα σηµαντικό πόρο ζωής.

Δεν υπάρχει µέριµνα για την πλήρη κοινωνική - χρηµατική απο-
κατάσταση των ιδιοκτητών, των υπό απαλλοτρίωση εκτάσεων,
δεν υπάρχει µέριµνα για την κοινωνική αποκατάσταση των θιγό-
µενων. Δεν υπάρχει προοπτική µετεγκατάστασης του συνόλου
των θιγοµένων οικισµών, αλλά ούτε και πρόβλεψη για χρηµατο-
δότηση, ώστε να ληφθούν µέτρα ηχοµόνωσης, για παράδειγµα
για τα κτήρια αυτά.

Και αν υποθέσουµε ότι το κράτος θα τους αποζηµίωνε και θα

τους έδινε όχι µόνο το χρηµατικό ποσό, αλλά και γη, θα ήταν
άλλη περιοχή, το οποίο σηµαίνει άλλη µορφολογία του εδάφους,
το οποίο σηµαίνει ότι τα προϊόντα δεν θα είχαν τα ίδια χαρακτη-
ριστικά. Άρα, έχουµε µια πάρα πολύ µεγάλη καταστροφή.

Εις ό,τι αφορά στις θέσεις εργασίας, πρέπει να επισηµάνουµε
ότι ένα ποσοστό εξ αυτών θα καλυφθούν από το προσωπικό του
υφιστάµενου αεροδροµίου Ηρακλείου, εφόσον από τη στιγµή
που αυτό θα πάψει να λειτουργεί, θα µεταφερθούν στο νέο. Συ-
νεπώς, δεν µπορούµε να µιλάµε για έναν καθαρό αριθµό νέων
θέσεων εργασίας, που θα προκύψουν από τη λειτουργία του
νέου αερολιµένα. Σε αυτό να προστεθεί και το γεγονός ότι δεν
υπάρχει καµµία απολύτως διασφάλιση ότι θα προσληφθούν οι
υπάλληλοι νόµιµοι πολίτες, δηµότες της Περιφέρειας Κρήτης,
κατά το κοινώς λεγόµενο «ντόπιοι» και όχι αλλογενείς, µετανά-
στες κ.λπ..

Να αναφερθούµε και σε κάποια επιπλέον οικονοµικά στοιχεία.
Αντισταθµιστικά, το 1% θα ανέρχεται σε 1,64 εκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο. Δηλαδή, τα έσοδα του αεροδροµίου θα είναι 164 εκα-
τοµµύρια ευρώ τον χρόνο, εξαιρουµένων των Τελών Εκσυγχρο-
νισµού και Ανάπτυξης Αερολιµένων, ΤΕΑΑ, ήτοι τριάντα τρεις
φορές πάνω από τα σηµερινά έσοδα του «Ν. ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ».
Αν αυτό είναι αλήθεια, θα πρέπει να το εξετάσουν οι φορείς του
τουρισµού, διότι σε συνδυασµό µε το επιπλέον κόστος της αε-
ροµεταφοράς -συν δεκαπέντε λεπτά πτήσης που εκτιµάται σε 45
εκατοµµύρια ευρώ περίπου- θα επιβαρύνουν τους επιβάτες και
το τουριστικό πακέτο µε 210 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον ή 65
ευρώ ανά άτοµο, µε βάση τα τρία εκατοµµύρια διακόσιες χιλιά-
δες αναχωρούντων επιβατών.

Σε καµµία περίπτωση τα 1,64 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως στην
τοπική αυτοδιοίκηση δεν µπορούν να αντισταθµίσουν τη ζηµία
στην τοπική οικονοµία από τον αφανισµό του πρωτογενούς
τοµέα, που για τη Χρυσή Αυγή είναι πρώτος και κυρίαρχος ο
πρωτογενής τοµέας και δευτερευούσης σηµασίας ο τουρισµός
και ειδικά, όταν η εταιρεία θα απαλλάσσεται και από την κατα-
βολή των δηµοτικών τελών, όπως αναφέρει η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους.

Αν όλα τα παραπάνω, τα οποία ανέφερα, δεν είναι σκανδα-
λώδη και εις βάρος των Ελλήνων φορολογουµένων, τότε τι είναι;

Ένα ακόµη σηµαντικό στοιχείο, αρνητικό για εµάς, είναι το γε-
γονός της ανάθεσης του ρόλου του ανεξάρτητου µηχανικού σε
ιδιωτική εταιρεία και µάλιστα, συγκεκριµένα στην «HILL INTER-
NATIONAL», έστω και αν έχει επιλεγεί µε διεθνή διαγωνισµό.

Πρόκειται για µια εταιρεία µε έδρα τις Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής, εισηγµένη στο Χρηµατιστήριο της Νέας Υόρκης και
έχει αναµιχθεί ήδη σε άλλα έργα, όπως ο αγωγός TAP, το λιµάνι
του Πειραιά, ο Αστέρας της Βουλιαγµένης κ.ο.κ.. Το γεγονός ότι
απασχολεί ενενήντα άτοµα στην Ελλάδα δεν λέει κάτι για εµάς,
αφού θα µπορούσαν να απασχοληθούν πολύ περισσότεροι µη-
χανικοί όλων των ειδικοτήτων υπό την αιγίδα του ΤΕΕ και άλλων
εµπλεκόµενων τεχνικών φορέων, όπως η Υπηρεσία Πολιτικής Αε-
ροπορίας, που κατέχει τεχνογνωσία και εµπειρία στη σχεδίαση
και επίβλεψη της κατασκευής αεροδροµίων.

Εξάλλου, το ΤΕΕ θα έπρεπε κανονικά να έχει τον ρόλο του
επόπτη και του ελεγκτή µεγάλων έργων υποδοµών, αφού µεταξύ
άλλων ένας λόγος της δηµιουργίας του ήταν ακριβώς αυτός.
Διαθέτει η χώρα µας αστείρευτες πηγές καταρτισµένου εξειδι-
κευµένου επιστηµονικού προσωπικού και εσείς καταφύγατε σε
ξένη ιδιωτική εταιρεία. Θα µπορούσατε να αξιοποιήσετε το επι-
στηµονικό δυναµικό της χώρας µας πριν προβείτε σε τέτοιες κι-
νήσεις.

Τέλος, είναι σηµαντικό να αναφέρουµε την παράλληλη χρήση
του στρατιωτικού αεροδροµίου. Ας µην ξεχνάµε ότι είναι συνε-
χείς οι προκλήσεις από τους Τούρκους και συνεπώς, θα δηµι-
ουργούνται παρατεταµένες εντάσεις. Τι θα συµβεί πρακτικά;
Όταν οι Τούρκοι παραβιάζουν το Αιγαίο και τα F-16 θα έχουν εκ-
κινήσει µηχανές, περιµένοντας το πράσινο φως προκειµένου να
απογειωθούν, θα παγώνει η κυκλοφορία των πολιτικών αεροπλά-
νων και φανταστείτε ότι οι αναχαιτίσεις των F-16 είναι σε καθη-
µερινή βάση.

Μπορείτε, λοιπόν, να κατανοήσετε τις συνέπειες που θα έχει
αυτό στον τουρισµό, στην ταλαιπωρία των επιβατών λόγω των
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πολύωρων καθυστερήσεων και στην αλλαγή των προγραµµατι-
σµένων αφίξεων-αναχωρήσεων αεροσκαφών;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δύο λεπτά, παρακαλώ.
Συνοπτικά, λοιπόν, το σύγχρονο αυτό αεροδρόµιο επισύρει

σειρά επιπτώσεων σε όλους τους τοµείς και η πραγµατικότητα
διαφέρει κατά πολύ από αυτό που η Κυβέρνηση θέλει να παρου-
σιάσει. Σε αυτό να προστεθεί η έλλειψη ολοκληρωµένου χωρο-
ταξικού σχεδίου, η έλλειψη σχεδίου οργανωµένων
συνδυασµένων µεταφορών, η έλλειψη σχεδίου διαχείρισης
απορριµµάτων και συνοδών έργων.

Ο ΣΥΡΙΖΑ κατήγγειλε τα φαραωνικά έργα και διατράνωνε ότι
θα ταχθεί κατά αυτών, όταν θα αναλάµβανε την διακυβέρνηση.
Αντ’ αυτού, έχει εξαγγείλει φαραωνικά έργα, εξυπηρετώντας
εθνικούς εργολάβους και αποικιοκρατικού τύπου λογικές, τα
οποία όµως εν πολλοίς αποτελούν σφάλµατα φαραωνικών δια-
στάσεων.

Το ξεπούληµα υφισταµένων υποδοµών, αλλά και το εκ των
προτέρων ξεπούληµα µελλοντικών υποδοµών, όπως στην προ-
κειµένη περίπτωση δηµόσιας περιουσίας ή ορθότερα, περιου-
σίας του ελληνικού λαού, δεν έχει σταµατηµό. Συνεχίζεται το
ολέθριο για την πατρίδα και τον λαό µας έργο των τοκογλύφων
δανειστών ως γνήσια υποχείριά τους, ξεπουλώντας ή εκχωρών-
τας τα πάντα σε τιµή ευκαιρίας. Δεν έχετε αφήσει τίποτε όρθιο.
Θα ξεπουληθούν και όσα αεροδρόµια έχουν µείνει απούλητα,
όπως τα αεροδρόµια Αλεξανδρούπολης, Ιωαννίνων, Κοζάνης,
Καστοριάς, Νέας Αγχιάλου, Καλαµάτας, Άραξου, Λήµνου, Χίου,
Ικαρίας, Σκύρου, Μήλου, Νάξου, Πάρου, Σύρου, Καλύµνου,
Αστυπάλαιας, Σητείας, Λέρου, Κάσου, Καρπάθου, Κυθήρων και
Καστελόριζου.

Αυτό που γίνεται πλέον ξεκάθαρο είναι πως µε την εκκίνηση
και ολοκλήρωση αυτής της διαδικασίας η χώρα θα έχει πλήρως
ιδιωτικοποιηµένα τα τριάντα εννιά πολιτικά της αεροδρόµια, δη-
λαδή εκείνο της Αθήνας, του Ηρακλείου, τα δεκατέσσερα αερο-
δρόµια της «FRAPORT GREECE» και επιπλέον τα ανωτέρω
αεροδρόµια.

Εµείς, ως Χρυσή Αυγή, λοιπόν, λέµε «ναι» στη δηµιουργία
έργων υποδοµής που θα αποτελέσουν τον µοχλό αναβάθµισης
της τοπικής και εθνικής οικονοµίας, αλλά υπό τον πλήρη έλεγχο
και µε πλήρη ευθύνη υλοποίησης και λειτουργίας εκ µέρους του
ελληνικού δηµοσίου, ως δηµόσια περιουσία και κτήµα του ελλη-
νικού λαού και αυτό µπορεί να το πράξει µόνο ένα εθνικό κράτος,
το οποίο θα θέτει υπεράνω όλων των άλλων οικονοµικών υπο-
χρεώσεων το συµφέρον του ελληνικού λαού.

Με τους όρους, όµως, που υπογράφτηκε η εν λόγω σύµβαση,
η οποία είναι πλήρως εναρµονισµένη µε την πολιτική του ξεπου-
λήµατος των πάντων, δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε και ως
εκ τούτου, καταψηφίζουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο.

Θα ήθελα να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µιας και είναι εδώ ο κ.
Μωραΐτης, λέγοντας ότι το 2017 έλεγε ότι για την Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ αξίζουν τρία Όσκαρ, της αποτυχίας, του τυχοδιωκτισµού
και του διχασµού. Συµφωνούµε απολύτως. Εις ό,τι δε αφορά
στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έλεγε ότι είναι η µεγαλύτερη
πολιτική απάτη της Μεταπολίτευσης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επειδή ακολουθεί
άλλη συνεδρίαση, παρακαλώ όσοι παίρνετε τον λόγο να κάνετε
µια προσπάθεια να είστε µέσα στα όρια.

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συζητούµενη σύµβαση παραχώρησης αφορά το δεύτερο σε

µέγεθος αεροδρόµιο της χώρας στο Καστέλλι Πεδιάδας του
Ηρακλείου Κρήτης. Πρόκειται για ένα ιδιωτικό αεροδρόµιο. Το
ελληνικό δηµόσιο παραχωρεί σε ιδιωτικούς κολοσσούς το απο-
κλειστικό δικαίωµα µελέτης, κατασκευής, χρηµατοδότησης, λει-
τουργίας, συντήρησης και εκµετάλλευσης του νέου διεθνούς
αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης, καθώς επίσης και µελέτη, κατα-
σκευή και χρηµατοδότηση των οδικών του συνδέσεων.

Η Κυβέρνηση στην αιτιολογική έκθεση επικαλείται ως προσφο-

ρότερη µορφή εκείνη της σύµβασης παραχώρησης, διότι, όπως
λέει, εξασφαλίζεται η διαφάνεια, η κατοχύρωση του δηµοσίου
συµφέροντος, ο υγιής ανταγωνισµός, ο σεβασµός και η προστα-
σία του περιβάλλοντος.

Ψέµατα. Απολύτως τίποτε από αυτά δεν διασφαλίζεται. Ούτε
ο δηµόσιος χαρακτήρας του, ούτε η διαφάνεια, ούτε το περιβάλ-
λον και η υγεία των κατοίκων της περιοχής. Ο υποτιθέµενος
υγιής ανταγωνισµός που επικαλείται είναι το κερασάκι στην
τούρτα, γνωρίζοντας ότι πάντα ο ανταγωνισµός, υγιής ή µη
υγιής, διευκολύνει το κυνήγι του κέρδους για τα µονοπώλια, την
εξασφάλιση της κυριαρχίας τους στην αγορά, ενώ χαµένος είναι
ο ίδιος ο λαός µε τα πανάκριβα εισιτήρια, τις ακριβοπληρωµένες
υπηρεσίες αεροµεταφοράς.

Οι επιχειρηµατίες επί της ουσίας δεν βάζουν ούτε ένα ευρώ
από την τσέπη τους για το νέο αεροδρόµιο. Με βάση τη συµφω-
νία, η κοινοπραξία µπαίνει στο έργο µε 5 εκατοµµύρια ευρώ µε-
τοχικό κεφάλαιο, ενώ το κράτος την προικοδοτεί µε 180
εκατοµµύρια, µε χρήµατα δηλαδή του ελληνικού λαού και το
κράτος, συν τοις άλλοις, χρεώνεται και τις απαλλοτριώσεις.

Η κοινοπραξία προβλέπεται από τη σύµβαση να έχει ετήσια
κέρδη 80 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι σε έξι χρόνια θα
κάνει απόσβεση, ενώ προβλέπεται να λαµβάνει στο ακέραιο το
«σπατόσηµο», όταν η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας για το αε-
ροδρόµιο «Ν. ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» δεν έχει πάρει ούτε ένα σεντς από
αυτό όλα αυτά τα χρόνια.

Ακόµα και η βιασύνη για να πέσουν γρήγορα οι πρώτες σκα-
πετιές και να ολοκληρωθεί το έργο το 2024, σχετίζεται µε τα
κέρδη, που επιδιώκει να εξασφαλίσει η κοινοπραξία από το «σπα-
τόσηµο». Είναι γνωστό ότι µε νόµο το 2017 το «σπατόσηµο» από
τα 20 ευρώ έπεσε στα 12 ευρώ και προβλέπεται το 2024 από 12
ευρώ η αξία του να πέσει στα 3 ευρώ. Να γιατί βιάζεται η Κυβέρ-
νηση -και προφανώς οι ιδιώτες, ο δήµος, η περιφέρεια- να τελει-
ώσει το έργο µέσα στο 2024: για να µην χάσει τα οφέλη από το
«σπατόσηµο». 

Εκείνος που θα χρεωθεί, φυσικά, το κόστος κατασκευής, τη
διαχείριση και λειτουργία του, είναι ο ίδιος ο λαός, προκειµένου
να διασφαλιστεί η απρόσκοπτη κερδοφορία της κοινοπραξίας.
Στη συνέχεια, τα λαϊκά στρώµατα θα κληθούν και πάλι να πλη-
ρώσουν υπέρογκα χαράτσια, διόδια ως χρήστες για την κατα-
σκευή, συντήρηση και λειτουργία του βόρειου οδικού άξονα και
το συνδετήριων οδικών αξόνων από και προς το αεροδρόµιο. 

Είναι ένα έργο που θα εξασφαλίζει τεράστια και σίγουρα
κέρδη στην κοινοπραξία, µέσα από την παχυλή κρατική χρηµα-
τοδότηση, το δανεισµό που θα πληρώνει ο φορολογούµενος
λαός και την τσάµπα εργασία εκατοντάδων εργαζοµένω,ν που
θα εργάζονται ως σύγχρονοι σκλάβοι µε το «τυράκι» της εντο-
πιότητας των προσλήψεων, µε τις διαλυµένες εργασιακές σχέ-
σεις που έχουν εξασφαλίσει η τωρινή και οι προηγούµενες
κυβερνήσεις. Ζηµιωµένοι θα βγουν οι αυτοαπασχολούµενοι στον
τουρισµό και γενικά ο µικροτουρισµός. 

Η φάµπρικα των αποικιοκρατικών αυτών συµβάσεων στη σύγ-
χρονη εποχή για τη χώρα µας ξεκίνησε πριν από πολλές δεκαε-
τίες, µε κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. Η Νέα
Δηµοκρατία προετοίµασε και δηµοπράτησε τις συµβάσεις παρα-
χώρησης για το αεροδρόµιο Σπάτων, την Αττική Οδό, τη γέφυρα
Ρίου-Αντιρρίου και πολλά άλλα έργα, ενώ µε τη σειρά του το
ΠΑΣΟΚ τα υπέγραψε και τα ψήφισε ως κυβέρνηση. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ και τη
Λευκή Βίβλο, αναφορικά µε την ανταγωνιστικότητα, χαρακτηρίζει
τον τοµέα των µεταφορών ως θεµελιώδη στρατηγικό τοµέα, διότι
σχετίζεται µε τις επιδιώξεις του κατασκευαστικού, εµπορικού,
ενεργειακού και τουριστικού κεφαλαίου για σίγουρα και γρήγορα
κέρδη. 

Υπενθυµίζω ότι έχει προηγηθεί της σύµβασης αυτού του νέου
ιδιωτικού αεροδροµίου στο Καστέλλι, η ιδιωτικοποίηση των δέκα
αεροδροµίων της χώρας και η παράδοσή τους στη «FRAPORT»,
η ιδιωτικοποίηση και το καινούργιο εφεύρηµα της υποπαραχώ-
ρησης των δέκα πιο κερδοφόρων λιµανιών της χώρας. 

Αυτό το νέο αεροδρόµιο εντάσσεται σε έναν γενικότερο σχε-
διασµό εξυπηρέτησης πολλαπλών, ντόπιων και ξένων, επιχειρη-
µατικών σχεδίων στην περιοχή, που κανένα όφελος δεν θα έχει
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ο λαός. Ένα ιδιωτικό αεροδρόµιο ποτέ δεν µπορεί να διασφαλί-
σει τα εργασιακά, µισθολογικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. Θα
επικρατήσουν, τόσο στην κατασκευή όσο και στη λειτουργία του,
συνθήκες γαλέρας, εξευτελιστικά µεροκάµατα, τροµοκρατία
στους χώρους δουλειάς, καταστρατήγηση του ηµερήσιου και
εβδοµαδιαίου χρόνου εργασίας και πάρα πολλά άλλα.

Βέβαια, ούτε ένα κρατικό αεροδρόµιο στον καπιταλισµό µπο-
ρεί από µόνο του να διασφαλίσει τα εργασιακά δικαιώµατα, όταν
το ίδιο το κράτος, µε τις κυβερνήσεις του, νοµοθετεί αντεργατικά
µέτρα και από την άλλη προωθεί ευνοϊκούς επενδυτικούς όρους
και προϋποθέσεις για τους κατασκευαστικούς οµίλους. 

Αυτή είναι η «δίκαιη ανάπτυξη» που υπόσχεται ο ΣΥΡΙΖΑ ή η
«βιώσιµη ανάπτυξη» που υπόσχεται µε τη σειρά της η Νέα Δη-
µοκρατία. Αυτή η ανάπτυξη αποτυπώνεται στον περιφερειακό
σχεδιασµό του νησιού για µετατροπή του σε εµπορικό, τουρι-
στικό και ενεργειακό κέντρο της Μεσογείου. 

Η Περιφέρεια Κρήτης έχει χρεωθεί τον δικό της αντιλαϊκό
ρόλο, διευκολύνοντας και συντονίζοντας µεγάλα έργα, εφαρµό-
ζοντας τη γενική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυ-
βέρνησης, που δίνει προτεραιότητα στην ενίσχυση των µεγάλων
επιχειρήσεων, µε µεγαλύτερα βάρη στον λαό και περικοπές, εµ-
πορευµατοποίηση ή ιδιωτικοποίηση έργων και υπηρεσιών εξυ-
πηρέτησης των πολιτών. 

Είναι σε εξέλιξη στον τοµέα της ενέργειας η έρευνα και εξό-
ρυξη υδρογονανθράκων νότια της Κρήτης, η εξάπλωση των ιδιω-
τικών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, ανεµογεννήτριες,
φωτοβολταϊκά, υβριδικά, καθώς και τα καλώδια µεταφοράς ρεύ-
µατος από τους αγωγούς µεταφοράς φυσικού αερίου από το Ισ-
ραήλ. Στον τουρισµό δροµολογούνται νέες fast track επενδύσεις
-εκτός από τις παλιές- σε εξαγορές ξενοδοχείων και πολλά άλλα.
Όσον αφορά την κατασκευή δηµοσίων έργων, αυτά συγκεντρώ-
νονται ραγδαία στα χέρια λίγων κατασκευαστικών οµίλων. 

Το νέο αεροδρόµιο στο Καστέλλι θα έχει µια διπλή χρήση και
ως πολιτικό και ως στρατιωτικό - νατοϊκό αεροδρόµιο. Οι νέες
υποδοµές, οι αεροδιάδροµοι προσδίδουν έναν πολύ πιο αναβαθ-
µισµένο στρατιωτικό και κατασκοπευτικό ρόλο του ΝΑΤΟ στην
ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου και ιδιαίτερα στην ανατολική
Μεσόγειο και τη βόρεια Αφρική, παρέχοντας, µάλιστα, πολλές
διευκολύνσεις, µεταξύ των οποίων η εξαίρεση του ΝΑΤΟ από την
είσπραξη τελών αεροπορικών πτήσεων και δραστηριοτήτων. 

Δεν θα µπορούσε µία αποικιοκρατική σύµβαση να µην υπηρε-
τεί τα γεωπολιτικά και στρατιωτικά συµφέροντα του ΝΑΤΟ και
των Ηνωµένων Πολιτειών, αφού Κυβέρνηση, Νέα Δηµοκρατία και
ΚΙΝΑΛ συµφωνούν µε την εµπλοκή της χώρας στους νατοϊκούς
σχεδιασµούς στην περιοχή. Γι’ αυτό η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ συµ-
µετέχει -και, µάλιστα, ως σηµαιοφόρος- στους πολεµικούς σχε-
διασµούς των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ. 

Το υψηλό κόστος αεροµεταφοράς δεν θα το επωµιστούν ούτε
οι tour-operators, ούτε οι µεγαλοξενοδόχοι, οι οποίοι δεν είναι
διατεθειµένοι να αυξήσουν το κόστος των πακέτων, ούτε την τιµή
της διανυκτέρευσης. Θα µετακυλιστεί στους µισθούς των ξενο-
δοχοϋπαλλήλων και στα ήδη απλησίαστα, πανάκριβα αεροπο-
ρικά εισιτήρια.

Με την παρούσα σύµβαση η Κυβέρνηση παραχωρεί το δι-
καίωµα στους ιδιώτες επενδυτές να καθορίζουν, να επιβάλλουν
και να εισπράττουν τέλη αεροπορικών δραστηριοτήτων και
έσοδα µη αεροπορικών δραστηριοτήτων από την εκµετάλλευση
εµπορικών δραστηριοτήτων του νέου αεροδροµίου. 

Εκεί, όµως, που δίνει η Κυβέρνηση τα ρέστα της στην κυριο-
λεξία, και που συµφωνεί βέβαια και η Νέα Δηµοκρατία και το
ΚΙΝΑΛ - ΠΑΣΟΚ, µαζί µε περιφερειάρχη, δηµάρχους, Βουλευτές
και συν αυτών, είναι τα ταξίµατα, είναι τα λεγόµενα «αντισταθµι-
στικά οφέλη». Η εταιρεία, όπως λέει η σύµβαση, υποχρεούται να
καταβάλλει στο ελληνικό δηµόσιο από τα συνολικά έσοδα µόλις
το 2% επί των συνολικών εσόδων ως αντισταθµιστικό αντάλ-
λαγµα: 1% στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας και 1% υπέρ της ανάπτυ-
ξης των ΟΤΑ της Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου. Σιγά την
κουβαρντοσύνη!

Η δε εταιρεία, όµως, την ίδια στιγµή θα απολαµβάνει προνο-
µιακή µεταχείριση, αφού απαλλάσσεται από κάθε είδους δηµο-
τικά τέλη και φόρους, ούτε εµπίπτει στον νόµο για την καταβολή

Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων, άλλων φόρων και δασµών
ακίνητης περιουσίας, όπως συµβαίνει µε τους άλλους πολίτες.
Γι’ αυτά κουβέντα, µόκο που λέει και ο λαός!

Μοιράζουν φύκια για µεταξωτές κορδέλες ως νέοι Μαυρογια-
λούροι, εξαγγέλλουν θέσεις εργασίας µε το τσουβάλι λόγω των
εκλογών, αλλά και για να χρυσώσουν το χάπι της ληστρικής
επένδυσης. Ήδη έχουν βγει παγανιά κοµµατάρχες, Βουλευτές,
υποψήφιοι δήµαρχοι, περιφερειάρχες και καλούν τους κατοίκους
-και ιδιαίτερα τους νέους- να ετοιµάσουν βιογραφικά. Εάν αυτός
δεν είναι Μαυρογιαλούρος, τι είναι; Υπάρχει άλλος χαρακτηρι-
σµός να δώσουµε. για να µην παρεξηγηθείτε; 

Η σύµβαση αναφέρει ότι θα απασχοληθούν δύο χιλιάδες τρια-
κόσιοι εργαζόµενοι ως προσωπικό του αεροδροµίου και των εται-
ρειών. Μα, το σηµερινό αεροδρόµιο απασχολεί ήδη δύο χιλιάδες
τριακόσια άτοµα προσωπικό. Από πού προκύπτει ότι θα είναι
νέες θέσεις εργασίας; Πόσο µπορούν, όµως, οι όποιες νέες θέ-
σεις εργασίας να αντισταθµίσουν τον αφανισµό της περιοχής και
την απασχόληση στον αγροτικό τοµέα; Ακόµα και εκείνοι που θα
απασχοληθούν, είτε κατά την κατασκευή του αεροδροµίου, είτε
κατά τη λειτουργία του, θα είναι µε εργασιακές συνθήκες γαλέ-
ρας, φθηνό εργατικό δυναµικό. Τάζουν µέχρι και πάνω από
τριάντα χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Έτσι. Τι κοστίζει; Τίποτα! 

Το ΚΚΕ, κυρίες και κύριοι, στηρίζει µε όλες του τις δυνάµεις
τον αγώνα των κατοίκων της περιοχής ενάντια στην υλοποίηση
της επένδυσης. Ως ΚΚΕ δεν µπαίνουµε και δεν θα µπούµε σε
καµµία συζήτηση εάν η τιµή µονάδας για τις απαλλοτριώσεις
είναι συµφέρουσα ή όχι για τους κατοίκους, ακριβώς επειδή το
ΚΚΕ είναι αντίθετο µε τη σύµβαση, την ιδιωτική επένδυση, την
καταστροφή της περιοχής. 

Η περιοχή καλύπτεται από δύο εκατοµµύρια καταγεγραµµένα
ελαιόδεντρα και άλλες καλλιέργειες, πολλές χιλιάδες στρέµµατα
βοσκοτόπων, µε τα µεγαλύτερα τυροκοµεία της Κρήτης και τρία
µεγάλα οινοποιεία. Η παραµικρή ανίχνευση βλαβερών ουσιών
στο λάδι, στο κρασί, στο γάλα, στο τυρί, θα τινάξει στον αέρα
την ήδη κατεστραµµένη οικονοµία της περιοχής από τις διαχρο-
νικά αντιλαϊκές και αντεργατικές πολιτικές όλων των κυβερνή-
σεων. 

Το κυνήγι του κέρδους επιφέρει δραµατικές επιπτώσεις, εκτός
των άλλων, στην ασφάλεια των πτήσεων, παρά τα όποια επιστη-
µονικά και τεχνολογικά επιτεύγµατα. Θα µου πείτε: Είτε γίνεται
στο Καστέλλι ή οπουδήποτε αλλού, δεν υπάρχει αυτός ο κίνδυ-
νος; Βεβαίως. Και ακριβώς αυτό είναι το ζήτηµα που βάζει το
ΚΚΕ, ότι πρόκειται για ένα ιδιωτικό αεροδρόµιο, κατά συνέπεια
θα κινείται και θα λειτουργεί µε βάση τις αρχές και τους κανόνες
που θα διέπει την επιχειρηµατική λειτουργία ενός τέτοιου αερο-
δροµίου.

Κατ’ αρχάς, η αξιοποίησή τους γίνεται προνοµιακά από ισχυ-
ρότερες αεροµεταφορικές εταιρείες για να διατηρήσουν και να
ενισχύσουν τη θέση τους στη διεθνή αγορά. Το κυνήγι του κέρ-
δους οδηγεί στην εντατική χρησιµοποίηση, στην εντατικοποίηση
των εργαζοµένων, στη χρησιµοποίηση ανειδίκευτου προσωπι-
κού, δηλαδή στη διαµόρφωση προϋποθέσεων µείωσης της
ασφάλειας των πτήσεων. Η ανταγωνιστικότητα και η επιχειρηµα-
τικότητα είναι ασυµβίβαστες µε την προστασία των πτήσεων και
το σεβασµό της ανθρώπινης ζωής. Με άλλα λόγια, το κίνητρο
του κέρδους, η ατοµική ιδιοκτησία στα ανεπτυγµένα µέσα παρα-
γωγής και µεταφοράς αποτελούν την αιτία της ελάχιστης προ-
στασίας για την ασφάλεια της εργασίας και της ίδιας της ζωής. 

Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και τα άλλα κόµµατα προσπαθούν
µε πονηρό τρόπο να στρέψουν την αντιπαράθεση στο «αν θέ-
λουµε Καστέλλι ή Λοξό στην Αλικαρνασσό». Το ΚΚΕ δεν πέφτει
σε τέτοιες λογικές, ούτε και σε τέτοιες παγίδες. Η αντίθεσή µας
στη σύµβαση παραχώρησης στους µονοπωλιακούς οµίλους δεν
συνιστά µοιραία και αποδοχή του λοξού διαδρόµου. Άλλωστε,
το ΚΚΕ και καµµία πολιτική δύναµη δεν είναι µελετητικά γραφεία.
Απλώς το ΚΚΕ θέτει τις πολιτικές συνισταµένες, λαµβάνει υπ’
όψιν του τις λαϊκές ανάγκες ως κριτήριο, θέτοντας το ερώτηµα
«Ανάπτυξη από ποιον και για ποιον;» και όχι «Ό,τι εξυπηρετεί τις
κατασκευαστικές εταιρείες και τους µεγαλοξενοδόχους». 

Ποτέ δεν υπήρξε ουσιαστικός διάλογος, κυρίως µε τους κα-
τοίκους της περιοχής. Και όποτε έγινε αυτό, έγινε µε το πιστόλι
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στον κρόταφο, µε εκβιασµούς του τύπου «Θέλετε ανάπτυξη ή
φτώχεια;». Και το ρωτάνε αυτό ποιοι; Εκείνοι που οδήγησαν στη
φτώχεια και στην ανεργία τη νέα γενιά, τους πιάνει τώρα ο
πόνος. 

Εµείς καλούµε τους κατοίκους να βγάλουν τα συµπεράσµατά
τους, να κλιµακώσουν τον αγώνα τους, διεκδικώντας να παραµεί-
νουν στα χωράφια τους ενάντια στην Κοινή Αγροτική Πολιτική που
τους καταστρέφει, ενάντια στην επένδυση που τους ξεσπιτώνει. 

Το πού θα κατασκευαστεί το αεροδρόµιο δεν πρέπει να το
πουν οι µονοπωλιακοί κατασκευαστικοί και τουριστικοί όµιλοι,
που ως κριτήριο έχουν τη διασφάλιση της κερδοφορίας τους. Το
κριτήριο πρέπει να είναι η ικανοποίηση των σύγχρονων λαϊκών
αναγκών για άνετες, φθηνές, ασφαλείς αεροµεταφορές. 

Το κράτος, όλες οι κυβερνήσεις, όφειλαν, πριν την επιλογή της
περιοχής για το νέο αεροδρόµιο, να εκπονήσουν επιστηµονικές
µελέτες, πλήρως τεκµηριωµένες και πιστοποιηµένες, από δηµό-
σιους επιστηµονικούς φορείς, µε τη σφραγίδα και την υπογραφή
του αρµόδιου Υπουργείου, που θα λαµβάνουν υπ’ όψιν το σύ-
νολο των περιβαλλοντικών, εδαφολογικών, κλιµατολογικών ιδι-
αιτεροτήτων της περιοχής, τις αλλαγές χρήσης γης και τους
κινδύνους που έχει στην αγροτική παραγωγή και στο εισόδηµα
των παραγωγών, τα ζητήµατα προστασίας της δηµόσιας υγείας
και πολλά άλλα.

Το ΚΚΕ δεν αποµονώνει τη χωροθέτηση του αεροδροµίου από
τον φορέα κατασκευής και διαχείρισής του και τα συνολικά κρι-
τήρια που το καθορίζουν. Και, κατά τη γνώµη µας, εδώ είναι και
η ουσία. Το ΚΚΕ υποστηρίζει ότι η ανάπτυξη και ο σχεδιασµός
των µεταφορών και η πρόσβαση σε αυτές πρέπει να ικανοποιούν
τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες, να εντάσσονται σε µια κεντρικά
σχεδιασµένη οικονοµία, κίνητρο της οποίας είναι η ανάπτυξη της
λαϊκής ευηµερίας και όχι το κέρδος. 

Εποµένως, µια σχεδιασµένη ανάπτυξη των µεταφορών µε
στόχο την κοινωνική ευηµερία, προϋποθέτει την κοινωνική ιδιο-
κτησία των µέσων µαζικής µεταφοράς και της παραγωγής τους.
Και αυτό είναι ένα ζήτηµα πρωτίστως πολιτικό, το οποίο συνδέ-
εται µε τη ριζική αλλαγή του χαρακτήρα της εξουσίας. 

Οι άξονες µιας τέτοιας πολιτικής, κατά την άποψή µας, πρέπει
να είναι οι εξής: Τα φτηνά, σύγχρονα, ασφαλή, διασυνδεδεµένα
µέσα µαζικής µεταφοράς από και προς το αεροδρόµιο σε σχέση
µε τα ατοµικά µέσα µεταφοράς, η εξοικονόµηση της ενέργειας
και η προστασία του περιβάλλοντος, η σχεδιασµένη οικονοµική
ανάπτυξη µε στόχο την εξάλειψη της περιφερειακής ανισοµε-
τρίας και ο πλήρης έλεγχος της εθνικής άµυνας και ασφάλειας
µε το ειδικό βάρος που έχουν οι αεροµεταφορές, Ένα αεροδρό-
µιο, κατά τη γνώµη µας, θα πρέπει να εντάσσεται σε έναν κρατικό
καθετοποιηµένο εθνικό φορέα αεροµεταφορών, στον οποίο θα
ανήκει το σύνολο των αεροµεταφορικών λειτουργιών από την
επίγεια εξυπηρέτηση, τις υπηρεσίες τροφοδοσίας µέχρι την τε-
χνική βάση και το πτητικό έργο, καθώς και η αποκλειστικότητα
των εσωτερικών γραµµών και οι υποδοµές τους συνολικά ως
λαϊκή περιουσία.

Το ΚΚΕ καλεί τον λαό να απορρίψει την πολιτική του ενιαίου
ευρωπαϊκού ουρανού, των ιδιωτικοποιήσεων, να εναντιωθεί στην
πολιτική της απελευθέρωσης των αεροµεταφορών και στην ιδιω-
τικοποίησή τους. Η ασφάλεια των πτήσεων είναι ευθύνη της Ελ-
λάδας και δεν µπορεί να εκχωρούνται αρµοδιότητες στο ΝΑΤΟ. 

Θεωρούµε ότι είναι ευθύνη του κράτους η διασφάλιση των
πτήσεων, η προστασία της ανθρώπινης ζωής, ανεξαρτήτως υλι-
κού κόστους. Γι’ αυτό διεκδικούµε φτηνά εισιτήρια για τη λαϊκή
οικογένεια, την πλήρη κάλυψη των συγκοινωνιακών αναγκών των
αποµακρυσµένων νησιών και περιοχών.

Απευθυνόµενοι στους Καστελλιανούς έχουµε να τους πούµε
φανερά, ανοικτά ότι η Κυβέρνηση, ο Δήµος Μίνωα Πεδιάδας, η
Περιφέρεια Κρήτης, ο περιφερειάρχης παίζουν το παιχνίδι της
κοινοπραξίας, αυτής τα συµφέροντα υπερασπίζονται και προ-
ωθούν. 

Η όποια, φυσικά, διαφωνία της Χρυσής Αυγής βασίζεται στον
τυχοδιωκτισµό, περιορίζοντας τη διαφωνία της ευκαιριακά στην
καταστροφή της περιοχής, αποσπώντας από το γενικότερο ζή-
τηµα ότι πρόκειται για ένα ιδιωτικό αεροδρόµιο απολύτως ελεγ-
χόµενο από τις ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ.

Οι εκπρόσωποι της κοινοπραξίας στην ακρόαση των φορέων
έφτασαν στο σηµείο να δώσουν τα εύσηµα στον κ. Σπίρτζη, στον
Υπουργό Υποδοµών, στον κ. Αρναουτάκη, Περιφερειάρχη και
υποψήφιο Περιφερειάρχη ξανά, τον κ. Καλογεράκη, Δήµαρχο και
εκ νέου υποψήφιο Δήµαρχο. Τους έδωσαν τα εύσηµα και, µάλι-
στα, παίρνοντας τον λόγο είπαν τα εξής: «Δεν έχουµε να πούµε
τίποτα άλλο. Μας κάλυψαν πλήρως και ο Υπουργός και ο δήµαρ-
χος και ο περιφερειάρχης». 

Όλοι αυτοί, λοιπόν, είναι οι πιο γνήσιοι, αντιπροσωπευτικοί πο-
λιτικοί εκπρόσωποι των ιδιωτικών συµφερόντων, θυσιάζοντας τα
συµφέροντα των κατοίκων της περιοχής του Καστελλίου.

Εµείς καλούµε τον λαό και στις επερχόµενες εκλογές -που
είναι µία πρώτης τάξεως ευκαιρία- να τιµωρήσει εκείνα τα κόµ-
µατα -δηµάρχους και περιφερειάρχες- µε την ψήφο του, που
είναι µία ψήφος εναντίωσης στη σύµβαση, µία ψήφος που θέλει
να βάλει τέλος στην πολιτική αυτή και να στηρίξει το ΚΚΕ στις
ευρωεκλογές και τη Λαϊκή Συσπείρωση στους δήµους και τις πε-
ριφέρειες. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι το ΚΚΕ έχει
καταθέσει µία τροπολογία, που αφορά τη µονιµοποίηση των πεν-
ταετών συµβασιούχων πυροσβεστών. Καλούµε τον Υπουργό να
την κάνει αποδεκτή. Είναι ένα δίκαιο αίτηµα. Οι ανάγκες κατα-
γράφονται διαχρονικά και στα θέµατα της πυρασφάλειας, της
δασοπροστασίας, της αντιπληµµυρικής και της αντισεισµικής
θωράκισης της χώρας. 

Τις τραγικές συνέπειες τις ζούµε σε βάρος των δασικών οικο-
συστηµάτων, των δηµόσιων υποδοµών, της περιουσίας, της ζωής
και καθιστούν επιτακτική την ανάγκη για την άµεση κάλυψη των
χιλιάδων κενών θέσεων που προκύπτουν από την αντιµετώπιση
αυτών των αναγκών σε προσωπικό των αρµόδιων φορέων, δη-
λαδή του Πυροσβεστικού Σώµατος, της Δασικής Υπηρεσίας και
της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας.

Η Κυβέρνηση, εν µέσω των προσλήψεων στους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης πέντε χιλιάδων εξήντα έξι ατόµων µε
προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας και µε οκτάµηνες συµβά-
σεις, αφ’ ενός αναγνωρίζει τις µεγάλες ελλείψεις στον τοµέα
αυτόν που συνεχώς επεσήµανε το ΚΚΕ αφ’ ετέρου, όµως, δεν
δίνει ουσιαστική λύση µε τον περιοδικό χαρακτήρα αντιµετώπι-
σής τους.

Με δεδοµένα, λοιπόν, όλα αυτά τα προβλήµατα, που υπάρ-
χουν από την έλλειψη προσωπικού, το ΚΚΕ κατέθεσε την τροπο-
λογία για να εξασφαλιστούν σταθερές σχέσεις εργασίας για
χίλιους τετρακόσιους εξήντα έξι πυροσβέστες πενταετούς υπο-
χρέωσης, που δεν πληρούν τα κριτήρια κατάταξης στο Πυροσβε-
στικό Σώµα, καθώς και για τους χίλιους διακόσιους πενήντα
συµβασιούχους πυροσβέστες. 

Όσο, δε, για την αναδιάρθρωση, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι κάτι
καινούριο. Κάθε φορά έρχεται και αντιµετωπίζεται ως προσωρινή
λύση και κυρίως κάθε φορά που εκτροχιάζεται η άθλια κατά-
σταση στον χώρο του ποδοσφαίρου. Και προσπαθεί αυτή η Κυ-
βέρνηση -και οι προηγούµενες- να κρατήσει αυτήν την άθλια
κατάσταση σε κάποιες ισορροπίες. Εµείς θα ψηφίσουµε «παρών»
σε αυτήν την τροπολογία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κρόκου Κοζάνης και από
το 9ο Δηµοτικό Σχολείο της Χίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Αντιγόνη Λυµπεράκη, εισηγήτρια του Ποτα-
µιού.

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα να ξεκινήσω σήµερα µε τον τίτλο του νοµοσχεδίου που
συζητάµε, δηλαδή «Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης του
Έργου της Μελέτης - Κατασκευής - Χρηµατοδότησης - Λειτουρ-
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γίας - Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του Νέου Διεθνούς Αερο-
λιµένα Ηρακλείου Κρήτης και Μελέτη - Κατασκευή και Χρηµατο-
δότηση των Οδικών του Συνδέσεων».

Ο λόγος που θέλω να ξεκινήσω µε τον τίτλο, είναι γιατί έχει
σηµασία να αποφύγουµε την πολιτική της «βρεγµένης γάτα»,
άλλα να λέµε, άλλα να κάνουµε και όταν τα κάνουµε να κοιτάµε
αλλού, που χρησιµοποιούµε κατά κόρον στο πολιτικό µας σύ-
στηµα. Πρέπει να πούµε καθαρά και να το πούµε όλοι και όλες,
ή, τέλος πάντων, όλοι και όλες που συµφωνούµε µε αυτή την κύ-
ρωση σύµβασης, τι κερδίζει το δηµόσιο από µια σύµβαση παρα-
χώρησης, δηλαδή τι κερδίζει όταν συµπράττει µε τον ιδιωτικό
τοµέα.

Πρέπει να σταµατήσει αυτή η οξεία και δηλητηριώδης ρητο-
ρική περί ξεπουλήµατος της δηµόσιας περιουσίας που ενοχο-
ποιεί την επιχειρηµατικότητα και µας κρατάει πίσω, διότι κάθε
χρόνος που µένουµε πίσω, όλοι οι υπόλοιποι τρέχουν µπροστά
και µετράει για δεκαετίες.

Με την παρούσα, λοιπόν, σύµβαση η ανώνυµη εταιρία «Διε-
θνής Αερολιµένας Ηρακλείου Κρήτης», µε µετόχους το ελληνικό
δηµόσιο κατά 45,9% και τις εταιρίες «TERNA» και «GMR AIR-
PORTS» µε 54,1%, θα µελετήσει, θα κατασκευάσει, θα χρηµατο-
δοτήσει, θα λειτουργήσει, θα συντηρήσει και θα εκµεταλλευτεί
για τριανταπέντε χρόνια το νέο αεροδρόµιο Ηρακλείου, αποδί-
δοντας 2% των εσόδων στο ελληνικό δηµόσιο, το οποίο µε τη
σειρά του θα δώσει 1% από τα έσοδά του -όχι από το δύο, ένα
και ένα, αλλά από το εκατό- στο Δήµο Μινώα Πεδιάδος που φι-
λοξενεί το έργο και άλλο 1% ευρύτερα στους δήµους της περιο-
χής Ηρακλείου για να γίνουν άλλα συµπληρωµατικά,
αναπτυξιακά και κοινωφελή έργα που είναι αναγκαία. Φυσικά,
εκτός από το αεροδρόµιο θα υλοποιηθούν και σηµαντικά έργα
κατασκευής νέων δρόµων και θα υπάρξει αναβάθµιση των υφι-
σταµένων. 

Η συνεργασία, λοιπόν, δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα είναι
προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος. Και αυτό έχει σηµασία
να το πούµε καθαρά, γιατί οι ιδεοληψίες µας κοστίζουν καθυστε-
ρήσεις, χαµένες θέσεις εργασίας και κυρίως, διαφυγόντα έσοδα
για το δηµόσιο.

Αυτή η ιδεοληψία φαίνεται πολύ καλά, πολύ καθαρά πώς λει-
τούργησε -άσχηµα δηλαδή- στην περίπτωση του Ελληνικού που
κάθεται ανεκµετάλλευτο δεκαοκτώ χρόνια τώρα, σαν να µην ήµα-
σταν σε κρίση, σαν να µην χρειαζόµαστε επενδύσεις, σαν να µην
θέλαµε µια αναπτυξιακή ώθηση για την οικονοµία µας.

Το νέο διεθνές αεροδρόµιο για εµάς, το Ποτάµι, είναι σαφές
ότι είναι αναγκαίο για την Κρήτη, αναγκαίο για το Ηράκλειο, ανα-
γκαίο για την Ελλάδα όλη. Είναι ένα µεγάλο, σηµαντικό έργο
υποδοµής για την χώρα. Δεν είναι µόνο επειδή είναι το δεύτερο
σε επιβατική κίνηση αεροδρόµιο της χώρας. Αυτό από µόνο του
θα αρκούσε. Είναι ότι µπορεί να αναπτυχθεί πολύ περισσότερο
ακόµα. 

Επιτρέψτε µου να θυµίσω ότι ήδη από το 2008 είχε επιλεγεί
αυτή η τοποθεσία για την εγκατάσταση του νέου διεθνούς αερο-
δροµίου και είχε αποφασιστεί και η σύµπραξη του δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα. Τότε ο ΣΥΡΙΖΑ είχε καταψηφίσει, µετά γινόντου-
σαν stop-go καθυστερήσεις κ.λπ., έβγαιναν οι διαγωνισµοί άγο-
νοι, ενώ το 2014 έγινε ξανά ένα τζαρτζάρισµα. Τελικά ο
διαγωνισµός έγινε το 2016, ο οποίος µας απέφερε µια και µόνο
προσφορά.

Γιατί τα λέω αυτά; Δεν τα λέω για γκρίνια. Όµως, νοµίζω ότι
πρέπει να συνάγουµε κάποια συµπεράσµατα από αυτή τη διαδι-
κασία. Το πρώτο είναι ότι χρειάστηκε να περάσουν έντεκα ολό-
κληρα χρόνια από τον αρχικό νόµο έως την κύρωση της
σύµβασης. Αυτό δεν µπορούµε να το πούµε επιτυχία. Θα µπο-
ρούσε να ήταν λιγότερο.

Το δεύτερο πράγµα είναι ότι µετά από έντεκα χρόνια αντεγ-
κλήσεων, stop-go, και αµφιθυµίας, παρουσιάστηκε ένας µόνο
υποψήφιος ανάδοχος. Ούτε αυτό το θεωρώ επιτυχία, χωρίς να
σηµαίνει ότι είναι και ξεπούληµα. Σε καµµία περίπτωση. Θα
έπρεπε, όµως, να ήταν περισσότεροι. Δεν υπάρχουν πολλές Κρή-
τες ή Ηράκλεια στον κόσµο και είναι αυτονόητο ότι το διεθνές
ενδιαφέρον θα έπρεπε να ήταν πολύ µεγάλο. 

Το τρίτο που θέλω να πω είναι ο χρονικός ορίζοντας του

έργου. Όπως όλα τα µεγάλα έργα δεν προλαβαίνουν να συλλη-
φθούν, να σχεδιαστούν, να πραγµατοποιηθούν, να τρέξουν στη
θητεία µιας κυβέρνησης. Τούτη εδώ η περίοδος των έντεκα χρό-
νων έχει δει τέσσερις, πέντε διαφορετικές κυβερνήσεις, χωρίς
να υπολογίζω αυτές που είναι πριν από εκλογές, που είναι υπη-
ρεσιακές. Δεν ανήκει ένα τέτοιο έργο -δεν µπορεί και ούτε πρέπει
να ανήκει- σε µια κυβέρνηση. Παλιά λέγαµε ότι αυτό το έργο ανή-
κει στους πολίτες της χώρας, στον ελληνικό λαό.

Οι κυβερνήσεις πρέπει να το καταλάβουν: Πρέπει να αποτε-
λούν τµήµατα που διευκολύνουν να γίνονται έργα που ανήκουν
σε όλον τον ελληνικό λαό. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να έχουν λίγο
µεγαλύτερη γενναιοδωρία στο πώς συµπεριφέρονται και την
εποχή που είναι κυβέρνηση και την εποχή που είναι αντιπολί-
τευση, γιατί αλλιώς δεν προχωράµε. Το να καταγγέλλει ο ένας
τον άλλον ανάλογα µε τη θέση που βρίσκεται, εκτός του ότι δη-
µιουργεί καθυστερήσεις, εκτός του ότι έχει στοιχεία γελοιότη-
τας, έχει στοιχεία και δηλητηριασµού της πεποίθησης του
κόσµου στη δηµοκρατία και στο κοινοβουλευτικό πολίτευµα. Και
αυτό για µένα είναι ακόµη πιο σηµαντικό από τα διαφυγόντα
έσοδα, τις θέσεις εργασίας που χάνουµε κ.λπ., χωρίς να σηµαίνει
ότι δεν τις χρειαζόµαστε απελπισµένα και αυτές. 

Αυτό, λοιπόν, το αεροδρόµιο έχει στόχο να ολοκληρωθεί σε
πέντε χρόνια. Επιτρέψτε µου να έχω µια επιφύλαξη για τον ορί-
ζοντα ολοκλήρωσης. Ελπίζω να µην είναι πολύ µεγαλύτερος.
Πραγµατικά, ελπίζω να µην επιβεβαιωθώ καθόλου και να ολοκλη-
ρωθεί σε πέντε χρόνια. Όµως, το παρελθόν των έντεκα χρόνων,
µάλλον µας βαραίνει λίγο. 

Αυτή η επένδυση θα δηµιουργήσει χιλιάδες θέσεις εργασίας
άµεσα, αλλά και έµµεσα. Θα κοστίσει περί τα 480 εκατοµµύρια
ευρώ -είναι ένα πολύ µεγάλο έργο- από τα οποία τα 180 εκατοµ-
µύρια θα είναι χρηµατοδοτική συµβολή του Δηµοσίου και τα 220
εκατοµµύρια από τις δύο εταιρείες, την «TERNA» και την «GMR
AIRPORTS». Επίσης, αναµένονται περίπου 125 εκατοµµύρια
ευρώ έσοδα που θα προέλθουν από το τέλος εκσυγχρονισµού
και ανάπτυξης αερολιµένων του υφιστάµενου αεροδροµίου. 

Είναι σαφές ότι είµαστε µε πεποίθηση υπέρ της κύρωσης
αυτής της σύµβασης. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν ακούµε µε προ-
σοχή και δεν θέλουµε να τονίσουµε ορισµένες πλευρές που ανα-
δείχθηκαν από τη συζήτηση στην επιτροπή µε τους φορείς και
κυρίως από το υπόµνηµα που κατέθεσε ο Δήµαρχος Μινώα Πε-
διάδας, ο κ. Καλογεράκης, σε ό,τι αφορά κυρίως τις περιβαλλον-
τικές επιπτώσεις. 

Αν και η πρόβλεψη των περιβαλλοντικών επιπτώσεων δεν είναι
µία νέα άσκηση, είναι ακόµα, σε µεγάλο βαθµό, καινούργια, από
την άποψη ότι επιδέχεται βελτιώσεων. Έχει σηµασία να έχουµε
τα αυτιά και τα µάτια µας ανοιχτά και για τις άµεσες περιβαλλον-
τικές επιπτώσεις, αλλά και για τις παραδιπλανές, δηλαδή τι θα
συµβεί, τι ανάγκες αντιπληµµυρικών έργων, ας πούµε, θα έχουν
οι περιοχές που συνορεύουν µε τη συγκεκριµένη περιοχή για την
οποία µιλάµε. 

Η ιδέα για εθελοντική µετεγκατάσταση οικισµών που συνο-
ρεύουν άµεσα µε το αεροδρόµιο, θα ήταν καλό να εξεταστεί
µέσα στα δηµοσιονοµικά πλαίσια µιας χώρας που αντιµετωπίζει
µακροχρόνια κρίση. Οι απαλλοτριώσεις πρέπει να έχουν και
σωστή τιµή, αλλά κυρίως να γίνουν γρήγορα, διότι η καλή τιµή
πολύ αργότερα είναι µία πολύ κακή τιµή. Και αυτό πρέπει να το
καταλάβουµε, γιατί στο παρελθόν νοµίζαµε ότι όσο φρενάραµε
για την καλύτερη λύση, θα είχαµε καλύτερα αποτελέσµατα.

Εγώ ακούω την έκκληση του Δήµου Μινώα Πεδιάδας, το
όνοµα του αεροδροµίου να είναι Διεθνής Αερολιµένας Ηρα-
κλείου - Καστελλίου. Την ακούω γιατί το όνοµα έχει µια σηµασία
και πιστεύω ότι πραγµατικά έχει αξία οι άνθρωποι να είναι υπε-
ρήφανοι για τον τόπο τους και για τα έργα που γίνονται. 

Όµως, αυτό που θα ήθελα να τονίσω περισσότερο είναι η
ανάγκη να σκεφτούµε γρήγορα, να συζητήσουµε, να διαφωνή-
σουµε, να συναινέσουµε σε ένα πρόγραµµα αξιοποίησης του
προηγούµενου αεροδροµίου, του «Νίκου Καζαντζάκη». Είναι
πολύ κρίµα, είναι ανεπίτρεπτο να έχουµε µία δεύτερη περίπτωση
Ελληνικού.

Δεν θέλω να καταναλώσω όλο µου τον χρόνο, θέλω όµως να
σας πω ότι οι ιστορίες µε τα αεροδρόµια είναι δύσκολες αποφά-
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σεις και θα σας πω το παράδειγµα της κατασκευής του Διεθνούς
Αεροδροµίου του Βερολίνου, γιατί νοµίζω ότι είναι ενδεικτικό.
Συνήθως χρησιµοποιούµε παραδείγµατα από άλλα έργα στην
Ελλάδα ή από άλλα έργα σε χώρες που δεν λειτουργούν σαν
ρολόι οι µηχανισµοί του κράτους. Η περίπτωση του Βερολίνου
είναι µία σκαστή περίπτωση µιας χώρας που λειτουργεί σαν ελ-
βετικό ρολόι και τα έχει κάνει µούσκεµα στη δηµιουργία του Διε-
θνούς Αεροδροµίου του Βερολίνου.

Το 1990 πήραν την απόφαση ότι πρέπει αντί να έχουν δύο
µικρά αεροδρόµια, το Tegel και το Shonefeld, τα οποία ήταν του
δυτικού και του ανατολικού Βερολίνου αντίστοιχα, να φτιάξουν
ένα καινούργιο µεγάλο, το οποίο θα λέγεται Brandenburg. Αρ-
χικά λέγανε ότι θα το πούνε έτσι. 

Αποφασίστηκε οριστικώς αυτό το 2005. Το 2006 άρχισε να κα-
τασκευάζεται. Ο αρχικός ορίζοντας ήταν να τελειώσει το 2011,
πέντε χρόνια µετά. Και εκείνο όπως και εµείς. Ως τώρα έχουν επι-
σήµως ανακοινωθεί έντεκα καθυστερήσεις. Η τελευταία ήταν
φέτος και το µεταθέσανε το φθινόπωρο του 2020. Θεωρείται
σχεδόν βέβαιο ότι θα πάει το 2021.

Ο λόγος για τις συνεχείς αναβολές είναι ο κακός σχεδιασµός,
η κακή εφαρµογή στην κατασκευή, το κακό µάνατζµεντ και βέ-
βαια πολλά φαινόµενα διαφθοράς. Το αρχικό σχέδιο είχε προ-
ϋπολογισµό 2,83 δισεκατοµµύρια. Ήδη, τώρα που µιλάµε έχει
χτυπήσει 5,4 δισεκατοµµύρια. Το λέω, γιατί έχει σηµασία, στη
Γερµανία συµβαίνουν αυτά τα πράγµατα. Και προβλέπουµε ότι
µέχρι το 2021 που θα τελειώσει θα έχει πάει στα 7,6 δισεκατοµ-
µύρια. Αρκεί να σας πω για το πόσο αποτυχία είναι ότι σε κάποια
φάση αποφάσισαν να το ονοµάσουν Willy Brand. Είχε πάρει Νόµ-
πελ, τέλος πάντων είναι ένα όνοµα που έχει κάποια σηµασία και
µία ακτινοβολία και µέσα και έξω από τη Γερµανία. 

Μετά από όλες αυτές τις πολύ µεγάλες καθυστερήσεις και
αστοχίες, γιατί προσπάθησαν δύο φορές να κάνουν ΣΔΙΤ και να
βάλουν και τον ιδιωτικό τοµέα µέσα και δεν τα κατάφεραν και
τώρα το χειρίζονται τα λέντερ του Βρανδεµβούργου και του Βε-
ρολίνου και τα έχουν κάνει µούσκεµα, ενώ εµείς τα καταφέραµε
να κάνουµε ΣΔΙΤ και έχει σηµασία αυτό. Τόσο πολύ χάλια πάει,
λοιπόν, η υπόθεση που το Willy Brandt Foundation, το ίδρυµα δη-
λαδή για τη διαχείριση της µνήµης περί Willy Brandt συζητάει
πολύ σοβαρά να αποσύρει την άδεια να χρησιµοποιηθεί το όνοµα
Willy Brandt για το Διεθνές Αεροδρόµιο του Βερολίνου, διότι δίνει
κακό όνοµα σε µία πολύ σηµαντική φυσιογνωµία της πολιτικής,
της ειρήνης, του αφοπλισµού, της συνεννόησης.

Θέλω να πω ότι είµαστε µπροστά στην υλοποίηση µιας δύσκο-
λης σύµβασης. Όχι δύσκολης, επειδή υπάρχουν τα «κοράκια» –
µαύρα κοράκια µε νύχια γαµψά- από πάνω µας, αλλά δύσκολες
επειδή είναι ένα τεράστιο έργο, επειδή πρέπει να λειτουργήσει
καλά, επειδή πρέπει να λειτουργήσουν σαν ρολόι οι οδικοί άξο-
νες.

Περιττό να σας πω ότι οι γερµανικοί σιδηρόδροµοι -να µην νο-
µίζετε ότι είναι και τελείως για τα µπάζα οι Γερµανοί- ήδη έχουν
από το ’11 έτοιµο τον σταθµό που θα πήγαινε τους επιβάτες και
οι οποίοι τώρα κάνουν πολύ σοβαρές µηνύσεις σε βάρος της
εταιρείας. 

Είναι, λοιπόν, δύσκολο αυτό που πάµε να κάνουµε. Ας µην ανα-
λωνόµαστε σε αντεγκλήσεις τι είπατε, τι κάνετε, τι θέλετε. Ας
προχωρήσουµε µπροστά. Θα είναι σίγουρα για το καλό όλων
µας, όχι µόνο της ανάπτυξης, αλλά και της δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε την κ.
Λυµπεράκη και για την τήρηση του χρόνου.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Μιχάλης Καλογήρου έχει τον λόγο
για να παρουσιάσει µία τροπολογία. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Η τροπολογία είναι η µε γενικό
αριθµό 2164 και ειδικό 63. 

Η τροπολογία µας αφορά τροποποίηση της διάταξης του άρ-
θρου 24 παράγραφος 3 του ν.2530/1997. Η διάταξη προβλέπει
ότι οι λειτουργοί, υπάλληλοι και µισθωτοί του δηµοσίου τοµέα
εάν κατέχουν νόµιµα και δεύτερη έµµισθη θέση στο δηµόσιο
στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και σε άλλα νοµικά

πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τότε οι αποδοχές τους από αυτή τη
δεύτερη θέση δεν µπορούν να υπερβούν µισθολογικά το 30%
της πρώτης θέσης.

Τώρα, στην περίπτωση δικαστικών λειτουργών οι οποίοι είναι
και διδακτικό προσωπικό στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
µέχρι και σήµερα η διάταξη αυτή δεν εφαρµόζεται. Λαµβάνουν,
δηλαδή, το σύνολο. Δεν εφαρµόζεται ο περιορισµός του 30%.
Αυτό κατά πάγια πρακτική και σύµφωνα µε γνωµοδοτήσεις του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους -για την υποστήριξη αυτής
της θέσης θα καταθέσω τα Πρακτικά της 9ης Γενικής Συνεδρία-
σης της Ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου του 2000 και τη
γνωµοδότηση 422 του 2005- τι σηµαίνει; Τι συνέβη; Ρητή διάταξη
που να προβλέπει τον µη περιορισµό στο 30%, δεν υπάρχει. Δεν
υπήρξε ποτέ η διάταξη αυτή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Μιχαήλ Καλογήρου καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παρ’ όλα αυτά, επαναλαµβάνω ότι για τους δικαστικούς λει-
τουργούς και διδάσκοντες στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα,
δεν εφαρµοζόταν. Γιατί δεν εφαρµοζόταν; Λόγω της εξαιρετικής
πρόνοιας που υπάρχει στο Σύνταγµα και που επιτρέπει στους δι-
καστές µόνο να ασκούν πέρα από το λειτούργηµά τους και αυτά
τα διδακτικά καθήκοντά τους. Άρα, η εξαιρετικότητα του Συντάγ-
µατος ήταν αυτή η αιτιολογική, ας πούµε, βάση και έδρα για αυτή
την πρόβλεψη.

Όλα αυτά συνέβαιναν µέχρι το 2017. Το 2017 υπήρξε µία από-
φαση του ΣΤ’ Τµήµατος του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπου
εκρίθη αίτηση αναίρεσης συγκεκριµένου πανεπιστηµίου κατά δι-
καστικού λειτουργού, ο οποίος είχε λάβει το πέραν του 30%. Εκεί
το Συµβούλιο της Επικρατείας είπε ότι δεν προκύπτει κάτι τέτοιο
–δεν µπήκε σε θέµατα συνταγµατικότητας-, ότι δεν υπάρχει ρητή
διάταξη ως προς αυτό το ζήτηµα και ότι είναι στη διακριτική ευ-
χέρεια του νοµοθέτη να θεσπίσει ρητά, συγκεκριµένα για το δι-
δακτικό προσωπικό που είναι παράλληλα και δικαστικοί
λειτουργοί.

Το λέει και η Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
ότι η διάταξη αφορά αυτή τη στιγµή τέσσερις δικαστικούς λει-
τουργούς οι οποίοι παράλληλα είναι και καθηγητές πανεπιστη-
µίου. Το κοινωνικό πολιτικό ζήτηµα το οποίο ρυθµίζεται µε τη
διάταξη αυτή είναι, κατά τη γνώµη µου, το να εισφέρουµε ακόµη
περισσότερα κίνητρα σε δικαστικούς λειτουργούς οι οποίοι πλη-
ρούν τις προϋποθέσεις να αποτελούν και µέλη της ακαδηµαϊκής
κοινότητας και να ενισχύουν την ακαδηµαϊκή κοινότητα µε τη
γνώση τους και την εµπειρία τους, να µην υπάρχει καµµία αµφι-
σβήτηση ως προς αυτό το µισθολογικό ζήτηµα. Για να το πούµε
και πρακτικά, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι, για τους δικαστι-
κούς λειτουργούς οι οποίοι ασκούν το λειτούργηµά τους και πρέ-
πει να ταξιδέψουν σε άλλες πόλεις να διδάξουν σε πανεπιστήµια
κ.λπ., το 30% ίσα που φθάνει –επιτρέψτε µου τον όρο- για την
κάλυψη των αναγκαίων δαπανών τους. Συνεπώς, χρειάζεται ένα
ακόµη ισχυρό κίνητρο. 

Δύο είναι οι παράγραφοι της τροπολογίας. Η πρώτη προβλέ-
πει ότι ο περιορισµός του προηγούµενου εδαφίου δεν καταλαµ-
βάνει τους δικαστικούς λειτουργούς που κατέχουν, σύµφωνα µε
την παράγραφο 2 του άρθρου 89 του Συντάγµατος, µόνιµη ορ-
γανική θέση διδακτικού προσωπικού ανωτάτων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων. Και η δεύτερη διάταξη προβλέπει ότι οι εισπραχθεί-
σες από δικαστικούς λειτουργούς αποδοχές από δεύτερη θέση
τους ως µέλη του διδακτικού προσωπικού, πέραν των ορίων του
πρώτου εδαφίου της παραγράφου 3 του άρθρου 24 του
ν.2530/1997, θεωρούνται νόµιµες και δεν αναζητούνται. Για να
µην γίνει καµµία παρεξήγηση, σας λέω ότι δεν έχουν αναζητηθεί.
Συνεπώς δεν πάµε να λύσουµε κάποιο πρόβληµα το οποίο να
έχει ήδη δηµιουργηθεί σε επίπεδο αναζήτησης ποσών. Δεν έχουν
γίνει κάποιοι καταλογισµοί, νοµίζω όµως ότι είναι σωστό εφόσον
δεν έχει γίνει και κάτι τέτοιο και λόγω και της πάγιας πρακτικής
που έχει ακολουθηθεί όλα αυτά τα χρόνια, να υπάρχει συγκεκρι-
µένη ρύθµιση για να µην δηµιουργούνται περαιτέρω ζητήµατα.

Ευχαριστώ πολύ, είµαι στη διάθεσή σας.

7230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-
καλώ για µία διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο, αλλά να µην κάνουµε τώρα διάλογο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η πρώτη παράγρα-
φος της διάταξης, έχετε κάποια στοιχεία, πόσους εργαζοµένους
του δηµοσίου και του ευρύτερου δηµοσίου τοµέα αφορά; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι, γιατί αυτό που εµείς ερχό-
µαστε να προβλέψουµε είναι τι γίνεται για τους δικαστικούς λει-
τουργούς οι οποίοι έχουν και µόνιµη θέση διδακτικού
προσωπικού. Συνεπώς, αυτό που κοιτάξαµε εµείς είναι πόσοι
είναι, γι’ αυτό και σας είπα ότι είναι τέσσερις και σύµφωνα µε την
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, η ετήσια δαπάνη
δεν υπερβαίνει το ποσό των 109.000 ευρώ ετησίως.

Το άλλο κοµµάτι, δηλαδή των ανθρώπων που έχουν δεύτερη
θέση στο δηµόσιο, νοµίζω ότι µπορεί να αναζητηθεί µόνο µέσω
είτε του Υπουργείου Εσωτερικών είτε του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Για παρουσίαση τρο-
πολογίας;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα ήθελα να δώσω µια διευκρίνιση, επειδή ειπώθηκε κάτι
και έχουµε και µία αντίστοιχη τροπολογία, τώρα που είναι και ο
Υπουργός Δικαιοσύνης εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Έχει διαπιστωθεί και µε την ευκαιρία του αεροδροµίου του
Καστελίου ότι µία σειρά από απαλλοτριώσεις στους συµπολίτες
µας, που είναι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες και τούς απαλλο-
τριώνεται η συντριπτική πλειοψηφία των εκτάσεων που καλλιερ-
γούν, που είναι η ζωή τους, χρήζουν µιας άλλης µεταχείρισης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Για τον λόγο αυτό υπάρχει δέσµευση τόσο από εµένα όσο και
από τον Υπουργό Δικαιοσύνης το αµέσως επόµενο διάστηµα,
επειδή είναι και ένα βαρύ νοµικό θέµα και δεν µπορεί να γίνει µία
πρόχειρη νοµοθέτηση σήµερα µε µία τροπολογία, να φέρουµε
µία ρύθµιση που θα επισπεύδει τον χρόνο, αλλά θα δικαιώνει και
τους ανθρώπους που τους παίρνουν αγροτική γη, για να έχουµε
µια προστασία της πρωτογενούς παραγωγής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Βα-
σιλειάδης έχει τον λόγο για µία τροπολογία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Είναι δύο τροπολογίες. Θα αναπτύξω την τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 2162 και ειδικό 61, που αφορά την αναδιάρθρωση
και τη νέα δοµή των επαγγελµατικών κατηγοριών στο επαγγελ-
µατικό ποδόσφαιρο.

Τον Αύγουστο του 2018 η Εκτελεστική Επιτροπή της ΕΠΟ απο-
φάσισε την αλλαγή στη δοµή των πρωταθληµάτων µε τη δηµι-
ουργία µιας νέας ενδιάµεσης κατηγορίας και ταυτόχρονα τη
θέσπιση νέων κανόνων, σε συνεργασία βέβαια µε τη Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού. Με την παρούσα τροπολογία ερχόµαστε
µετά από την εισήγηση και της Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας,
αλλά και των επαγγελµατικών λιγκών ως προς τη δοµή, ως προς
το πού θα ανήκει η κάθε λίγκα, ως προς άλλα ζητήµατα που αφο-
ρούν την κεντρική τηλεοπτική διαχείριση, τα δικαιώµατα, την
αναδιανοµή εσόδων µεταξύ των οµάδων και µεταξύ των κατηγο-
ριών για να µπορέσουµε να έχουµε επαγγελµατικές κατηγορίες
βιώσιµες, για να ξεπεράσουµε το βασικό πρόβληµα που είχαµε
όλη αυτήν την περίοδο ότι είχαµε δύο επαγγελµατικές κατηγο-
ρίες και µία τρίτη εθνική, οι οποίες ήταν µη βιώσιµες, µε αποτέ-
λεσµα να ζούµε όσα ζήσαµε το προηγούµενο διάστηµα, οµάδες
να φεύγουν στα µισά του πρωταθλήµατος, να µην αντέχουν οι-
κονοµικά, να ψάχνουν διάφορους τρόπους να επιβιώσουν. Οι αλ-
λαγές αυτές έρχονται και µ’ ένα συνολικό πλαίσιο για τη µείωση
του απαιτούµενου µετοχικού κεφαλαίου που χρειάζονται στις κα-

τηγορίες, ούτως ώστε να µην είναι δυσβάσταχτο και ειδικά στις
µικρές επαρχιακές οµάδες να µπορέσουν να συστήσουν µία πο-
δοσφαιρική ανώνυµη εταιρεία. 

Το κυριότερο -και εκεί θέλω να επιµείνω- είναι η αναδιανοµή
των εσόδων, για να µην ξαναζήσουµε αυτά που ζήσαµε τα προ-
ηγούµενα χρόνια λόγω και της οικονοµικής κρίσης, αλλά και τον
φοβερών προβληµάτων που οδήγησαν και στην κάµψη της εµ-
πορικότητας του ελληνικού ποδοσφαίρου. Με όλα αυτά και τις
αλλαγές που το επόµενο διάστηµα θα ανακοινωθούν και στην
επαγγελµατική κατηγορία Σούπερ Λίγκα, να προσπαθήσουµε να
φτιάξουµε ξανά ένα οικονοµικό προϊόν, όπως είναι το επαγγελ-
µατικό ποδόσφαιρο.

Θα ήθελα να τονίσω εδώ το εξής για οικονοµία χρόνου: Στην
τροπολογία δεν υπάρχει και δεν αναφέρεται αριθµός οµάδων για
να µη χάσουµε, ακόµα και αν υπάρξει διαφωνία…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εδώ πρέπει να διευκρινίσετε τι εν-
νοείτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ακριβώς. Ο αριθµός των οµάδων που παίζουν σε
κάθε κατηγορία αποφασίζεται από την Οµοσπονδία, όχι από την
πολιτεία. Η πολιτεία βάζει τις δοµές των κατηγοριών, πρώτη, δεύ-
τερη, τρίτη επαγγελµατική, Α1, Α2 η δεύτερη, όπως είναι εδώ
πέρα.

Από εκεί και µετά, καταλαβαίνω ότι έχει ξεκινήσει µία συζή-
τηση, η οποία θα έπρεπε να είχε ξεκινήσει από πέρσι το καλο-
καίρι, όταν αυτό έγινε µια πραγµατικότητα, γιατί αυτήν τη στιγµή
επικυρώνουµε κάτι το οποίο έχει γίνει πέρσι το καλοκαίρι. Υπάρ-
χουν κάποιες ενστάσεις κυρίως από οµάδες της προηγούµενης
Γ’ Εθνικής. Γνωρίζω ότι η Οµοσπονδία τις καταλαβαίνει, τις ανα-
γνωρίζει και µε το περιθώριο που της αφήνει η παρούσα τροπο-
λογία, ενδεχοµένως -αλλά αυτό είναι θέµα για να µην υπάρχει
εµπλοκή µεταξύ πολιτείας και Οµοσπονδίας- να υπάρξουν διορ-
θωτικές κινήσεις ως προς την Α2, δηλαδή να είναι κατά δύο οµά-
δες µεγαλύτερη και να έχουµε τρεις κατηγορίες µε 14 οµάδες.
Σας ξαναλέω ότι αυτό δεν είναι στην τροπολογία. Είναι στην από-
φαση της ΕΠΟ. Αυτά δεν αφορούν το Κοινοβούλιο. Αφορούν την
Οµοσπονδία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, συντοµεύετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Επειδή ενδέχεται να ξεκινήσει µία µεγάλη συζή-
τηση, γι’ αυτό πρέπει να τα αναπτύξουµε, κυρία Πρόεδρε, οπότε
θέλω λίγο χρόνο. Αυτό το λέω για να είµαστε ξεκάθαροι για το τι
συζητάµε σήµερα. 

Από εκεί και µετά, το παρόν σχέδιο προφανώς από πέρσι το
καλοκαίρι τελεί υπό την έγκριση των διεθνών Οµοσπονδιών και
της Ευρωπαϊκής και της Παγκόσµιας, µε δεδοµένο το γενικότερο
πρόβληµα που υπάρχει και έρχεται σε συνέχεια και της νοµοθε-
τικής αλλαγής που κάναµε πριν από έναν µήνα στην Επιτροπή
Επαγγελµατικού Αθλητισµού και στον τρόπο ελέγχου και λει-
τουργίας των επαγγελµατικών οµάδων. Πιστεύουµε ότι βοηθά
στον εξορθολογισµό και στη δηµιουργία ενός σοβαρού πλαισίου
για το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο.

Η δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 2167 και ειδικό 65
αφορά τη διαχείριση του Ολυµπιακού Κέντρου Άνω Λιοσίων, το
οποίο από την ΕΤΑΔ επανέρχεται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού, µε σκοπό να δηµιουργήσουµε ακόµα µια βιώσιµη αθλητική
εγκατάσταση εντασσόµενη µέσα σ’ έναν από τους υπαγόµενους
φορείς της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού και να λύσουµε και
προβλήµατα στέγασης µεγάλων οµάδων στην προσπάθειά µας να
βοηθήσουµε, ώστε όλοι οι µεγάλοι σύλλογοι να µπορούν να βρουν
λύσεις που να συµφέρουν και το δηµόσιο, αλλά να µπορούν να
διασφαλίσουν και τη βιωσιµότητα των αθλητικών εγκαταστάσεων.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Γίνεται

γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 56ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας.
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Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλετε

σχόλιο τώρα επί της τροπολογίας; Όταν συζητηθεί…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα περάσουν οι τροπολογίες ασυ-

ζητητί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

αλλά σ’ αυτό το στάδιο γίνονται οι διευκρινίσεις;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Βεβαίως. Μετά θα φύγει ο Υπουρ-

γός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Να µην

φύγει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν καταλαβαίνω την αντίρρησή

σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το λέω

για να µπούµε κάποια στιγµή και στον κατάλογο των οµιλητών.
Είναι κι άλλος Υπουργός για τροπολογία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είναι σηµαντική η τροπολογία.
Κύριε Υπουργέ, εµείς στη Νέα Δηµοκρατία δεν αµφισβητούµε

ούτε το αυτοδιοίκητο του ποδοσφαίρου, ούτε ότι οι οµάδες πρέ-
πει να είναι οικονοµικά βιώσιµες, ούτε την υποχρέωση της πολι-
τείας να νοµοθετεί κατά τις αποφάσεις των Γενικών Συνελεύσεων
των οργάνων του ποδοσφαίρου. 

Εκείνο που θέλουµε να µάθουµε σήµερα είναι το εξής: Εφόσον
η Γενική Συνέλευση της ΕΠΟ αποφάσισε από τον προηγούµενο
Αύγουστο, γιατί νοµοθετείτε σήµερα, µετά το πέρας των πρωτα-
θληµάτων, δηµιουργώντας έτσι τετελεσµένα, αν θέλετε, τινάζον-
τας στον αέρα τον όποιον προγραµµατισµό, έχοντας
αιχµαλωτίσει, έχοντας εγκλωβίσει πολλές ιστορικές οµάδες που
τις αφήσατε να πιστέψουν ότι ισχύει αυτό που πάντα ισχύει δυ-
στυχώς στη χώρα µας, «ουδέν µονιµότερον του προσωρινού»,
αν η νοµοθέτησή σας συνάδει µε τα όσα προβλέπει και η Ευρω-
παϊκή και η Παγκόσµια Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία για τις δοµι-
κές αλλαγές που πρέπει να γίνονται, δίνοντας χρόνο
προετοιµασίας και προγραµµατισµού τουλάχιστον δύο ετών, αν
τεχνικά είναι έτοιµα όλα τα γήπεδα γι’ αυτές τις αλλαγές µε τις
νέες εξελίξεις που έχουµε στο ποδόσφαιρο και όλα αυτά τα ζη-
τήµατα, αν είναι εξοπλισµένα τα γήπεδά µας. Γιατί φτάνουµε σή-
µερα, κύριε Υπουργέ, µ’ αυτήν την τροπολογία να δηµιουργείται
η αίσθηση της αδικίας και του εγκλωβισµού τουλάχιστον για
δέκα ιστορικές οµάδες της χώρας. Έρχεστε σήµερα εδώ να µας
πείτε εσείς ότι κάνατε αναδιάρθρωση κατηγοριών, δηλαδή τι;
Ουσιαστικά ότι βαφτίζετε τις κατηγορίες που παραµένουν ίδιες.
Δεν φέρνετε τίποτα καινούργιο και τον αριθµό των οµάδων θα
τον αποφασίζουν τα όργανα του ποδοσφαίρου.

Δεν είναι έτσι, όµως κύριε Υπουργέ. Διότι και από την από-
φαση της γενικής συνέλευσης, αλλά και από τη σηµερινή σας
τροπολογία σε µεγάλο βαθµό ρυθµίζεται και ο αριθµός των οµά-
δων. Το να βλέπει η ΕΠΟ µε συµπάθεια το αίσθηµα αδικίας που
πλήττει σήµερα τον Ολυµπιακό Βόλου, το Αιγάλεω και άλλες
οκτώ, εννιά, δέκα οµάδες, τον ΠΑΣ Γιάννινα -ιστορικά σωµατεία-
και να λέει ότι «συµµετέχει στη λύπη τους», αυτό είναι µνηµό-
συνο, δεν είναι τροπολογία.

Εµείς, λοιπόν, σας ρωτάµε γιατί καθυστερήσατε τόσο πολύ τη
νοµοθέτηση. Αυτό είναι η επιτοµή της κακής νοµοθέτησης, γιατί
είναι µια νοµοθέτηση εκ των υστέρων. Όταν η πολιτεία που κα-
λείται να νοµοθετήσει, γνωρίζει και ποιες είναι οι πρωταθλήτριες
οµάδες και ποιες έχουν υποβιβαστεί, αυτό είναι ασφάλεια δι-
καίου, κύριε Υπουργέ; Για επιχειρήσεις µιλάµε, ποδοσφαιρικές
ανώνυµες εταιρείες. Ξεκίνησαν πρώτο γύρο, δεύτερο γύρο,
έξοδα, χρήµατα, µεταγραφές και εσείς τους αφήνετε να πι-
στεύουν ότι οι αλλαγές θα πάνε από την µεθεπόµενη χρονιά ή
και σε δύο χρόνια, όπως είναι η διεθνής πρακτική, γιατί δεν µπο-
ρεί να κάνουµε αλλαγές ούτε στο γόνατο ούτε βιαστικές. Έρχε-
στε τώρα να πετάξετε το µπαλάκι στην ΕΠΟ. Γιατί το κάνετε
αυτό; Δηλαδή, λέτε ότι θα είναι καλύτερες οι νέες κατηγορίες
και θα είναι περισσότερο οικονοµικά βιώσιµες, λόγω χρηµατοδό-
τησης. Εγώ σας είπα ότι δεν διαφωνούµε σε αυτό. Τι γίνεται µε
τις οµάδες αυτές που δεν θα συµµετέχουν; Στόχος της κάθε

οµάδας –το ξέρετε καλύτερα- είτε στην Α’, είτε στη Β’, είτε στην
Γ’ Εθνική, είναι να φτάσει στη µεγάλη κατηγορία. Οι πρωταθλή-
τριες οµάδες, όπως είναι ο Ολυµπιακός Βόλου, πλησιάζουν ένα
σκαλοπάτι προς τη µεγάλη κατηγορία της χώρας µε την τροπο-
λογία σας; Όχι! Εγκλωβίζονται στην ίδια κατηγορία που έπαιζαν
µέχρι σήµερα. Αυτό είναι η επιτοµή της κακής νοµοθέτησης. Γι’
αυτό η Νέα Δηµοκρατία τοποθετήθηκε, λέγοντας ότι θα πει «όχι»
σε αυτήν την τροπολογία. Ούτε για τη βιωσιµότητα των οµάδων
διαφωνούµε, ούτε για το αυτοδιοίκητο, ούτε και για την υποχρέ-
ωσή σας να νοµοθετείτε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν ζη-

τήσατε κάποιες διευκρινίσεις, καταθέσατε τη διαφωνία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ζήτησα διευκρινίσεις όσον αφορά

το γιατί άργησε να νοµοθετήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για µία διευκρίνιση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Μαυρωτά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Θα ήθελα να ρωτήσω τον κύριο

Υπουργό το εξής. Εφόσον η απόφαση από την ΕΠΟ κ.λπ. είχε
ληφθεί από τον Αύγουστο του 2018 για αυτήν την ανασυγκρό-
τηση των κατηγοριών και εφόσον είχαµε νοµοσχέδια του Υπουρ-
γείου Αθλητισµού που ήρθαν σε αυτό το διάστηµα µέχρι τώρα,
γιατί έρχεται κάτι τόσο σηµαντικό, ως τροπολογία, σε µία κύ-
ρωση συνθήκης, χωρίς να ακούσουµε φορείς και χωρίς να γίνει
η διαβούλευση που θα έπρεπε να κάνουµε; Δεν νοµίζετε ότι έτσι
αδικείτε το συγκεκριµένο θέµα ή και τη Βουλή, που φαίνεται να
είναι µάλλον διακοσµητική;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Βασιλειάδη, έχετε τον λόγο για ενάµιση λεπτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Υπάρχει κι άλλη συνάδελφος που
θέλει διευκρίνιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ε, εντά-
ξει. Μπορεί να έρθει τώρα και άλλος ένας. Θα του δώσω τον
λόγο; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τι να κάνουµε, κυρία Πρόεδρε; Νο-
µοθέτηση είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συγ-
γνώµη, δηλαδή, ή κάνουµε µία διαδικασία ή όχι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ας συζητηθεί ένα λεπτό. Αφού ζη-
τάει η συνάδελφος τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κυρία Καραµανλή, έχετε τον λόγο.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ. 
Παρακολουθήσαµε έναν τελικό κεκλεισµένων των θυρών, που

δεν έλειψαν και τα επεισόδια ανάµεσα στους καλεσµένους. Βλέ-
πουµε στο πρωτάθληµα του µπάσκετ ότι αντί να βοηθήσετε µε
τις παρεµβάσεις σας, χειροτερεύετε το κλίµα, πυροδοτείτε το
κλίµα. Βλέπουµε πως µε ό,τι καταπιάνεστε, δηµιουργείται πρό-
βληµα. 

Μας είχατε υποσχεθεί κανονικότητα και στα τέσσερα χρόνια
διακυβέρνησης των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και τώρα «προθύµων», δεν
έχει διεξαχθεί ένας τελικός κυπέλλου όπως του αξίζει. Κι έρχεστε
τώρα και καταθέτετε µία τροπολογία, ενώ έχει ολοκληρωθεί το
πρωτάθληµα και ενώ όλοι οι συµµετέχοντες, όλη τη διάρκεια της
χρονιάς, µαδούσαν τη µαργαρίτα αν θα έρθει η αναδιάρθρωση
ή όχι.

Επίσης, στις δύο επαγγελµατικές κατηγορίες προστίθεται µία
ακόµη. Γνωρίζετε πόσα προβλήµατα έχουν οι µικρότερες κατη-
γορίες, κύριε Υπουργέ, τι γίνεται στην επαρχία ή και σε άλλες
οµάδες, που είναι σε µικρότερες κατηγορίες, ακόµη και σήµερα
που µιλάµε;

Επίσης, οι οµάδες που αγωνίστηκαν φέτος στην υφιστάµενη
Γ’ Κατηγορία και δεν προβιβάστηκαν, ούτε υποβιβάστηκαν, χά-
νουν µία κατηγορία. Είπατε σε προηγούµενη συνέντευξή σας,
αλλά και σήµερα -ήµουν καθ’ οδόν και το άκουγα- ότι κάποιες
οµάδες εθίγησαν στη Γ’ Κατηγορία και ότι θα προσπαθήσει η
ΕΠΟ. Στη συνέντευξή σας είπατε ότι εσείς θα προσπαθήσετε και
ότι είστε εδώ να το συζητήσετε. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.
Είπατε ότι θα είστε ανοιχτός να ακούσετε τις αδικίες και κάποιες
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από αυτές θα αποκατασταθούν. Σήµερα, ρίχνετε το µπαλάκι στην
ΕΠΟ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι θα γίνει, λοιπόν, µε αυτές τις οµάδες της Γ’ κατηγορίας, για
παράδειγµα, οι οποίες ούτε υποβιβάστηκαν, ούτε προβιβάστη-
καν; Θα τις φωνάξετε πίσω να παίξουν τον Ιούλιο ποδόσφαιρο;
Είναι στο πόδι αυτή η αναδιάρθρωση. Δεν βοηθάει κανέναν. Ήδη
η µία οµάδα προσέφυγε στη δικαιοσύνη -ο ΠΑΣ Γιάννενα-, γιατί
κατατέθηκε αυτή η τροπολογία µετά τη λήξη του πρωταθλήµα-
τος και ενώ έχουν βγει οι βαθµολογίες.

Αυτό είναι κανονικότητα για εσάς, αυτό θα λύσει προβλήµατα
για εσάς, ή θα δηµιουργήσει πολύ περισσότερα; Κατά τη διάρ-
κεια της χρονιάς γίνονταν παρεµβάσεις, έρχονταν σε συναντή-
σεις που είχατε και ανακοινώνονταν βεβαίως στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης ότι σας ζητούσαν από τη Super League να ισχύσει
από του χρόνου. Εντάξει, σύσσωµη την Αντιπολίτευση στα νοµο-
σχέδια την αγνοείτε και δεν έχετε καµµία διάθεση συναίνεσης.
Σας ζητήσαµε στο πρόσφατο νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε, να
σπάσετε κάποια άρθρα, για να µπορούµε να τα ψηφίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Καραµανλή, συντοµεύετε.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Κοιτάξτε, µπορώ και να µην ξαναµι-
λήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είχε µι-
λήσει ο Υπουργός. Τα µισά τα είχε πει. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Τα φέρνετε πάντα µε τη µορφή τοπολο-
γιών σε άσχετα νοµοσχέδια, όπως και αυτήν την τροπολογία µε
την αξιοποίηση του Κλειστού των Άνω Λιοσίων. Πριν έναν µήνα
δεν είχαµε νοµοσχέδιο που θα µπορούσαµε να τα συζητήσουµε
όλα αυτά; Προς τι αυτή η καθυστέρηση; Να µην ξέρουν οι οµά-
δες τι πρέπει να κάνουν, από πού να αρχίσουν και πού να τελει-
ώσουν; Το θεωρείτε σωστό αυτό;

Ευχαριστώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, να σχολιά-

σουµε και εµείς την τροπολογία για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σχολιά-

στε και εσείς να τελειώνουµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κυρία Πρόεδρε, δεν είναι

έτσι, «να σχολιάσουµε, να τελειώνουµε». Είναι µία τροπολογία η
οποία επηρεάζει αρκετές οµάδες, ιστορικές οµάδες και κατ’ επέ-
κταση και τις πόλεις που φιλοξενούνται αυτές οι οµάδες. Είναι
µία τροπολογία η οποία έρχεται ακριβώς έναν χρόνο από την
υποτιθέµενη συµφωνία που λέει ο κύριος Υπουργός, γιατί
υπήρχε κι άλλη σύσκεψη της ΕΠΟ, τον Απρίλιο, η οποία είπε
καλώς να γίνει αναδιάρθρωση. Αλλά, κύριε Υπουργέ, είπε να γίνει
από τη µεθεπόµενη σεζόν και όχι από την ερχόµενη. Γι’ αυτό
εσείς πήγατε µετά και τους εκβιάσατε ουσιαστικά µε τα τηλεο-
πτικά δικαιώµατα, για να αλλάξουν την απόφασή τους η οποία
λέτε ότι ήταν θετική. Πιστεύω ότι δεν µπορείτε να µε διαψεύσετε
σ’ αυτό, ότι υπήρχε απόφαση της ΕΠΟ τον Απρίλιο, η οποία
έλεγε να γίνει από το 2020-2021. 

Υπήρχαν κάποιες οµάδες, οι πρωταθλήτριες της Γ’ Εθνικής, οι
οποίες θίγονται αυτήν τη στιγµή. Όπως ειπώθηκε, είναι και ο
Ολυµπιακός Βόλου, µία ιστορική οµάδα, η οποία θίγεται, γιατί
πέρσι το καλοκαίρι έκανε τον προϋπολογισµό της, έκανε την
προετοιµασία της, βγήκε πανάξια πρωταθλήτρια και σήµερα,
αφού έχει τελειώσει το πρωτάθληµα, εκεί που έχει κερδίσει
στους αγωνιστικούς χώρους την άνοδό της στη Β’ Εθνική, στη
δεύτερη τη τάξει κατηγορία -για να τα λέµε τα πράγµατα ως
έχουν- ξαφνικά βρίσκεται από την ερχόµενη σεζόν να παίζει ξανά
στην τρίτη τη τάξει κατηγορία.

Έρχεστε σήµερα, σαν Πόντιος Πιλάτος, να πείτε: «Εγώ δεν
λέω πόσες οµάδες θα παίζουν, αυτό να το αποφασίσει η αρµόδια
οµοσπονδία». Άρα, εσείς πετάτε το µπαλάκι στην αρµόδια οµο-
σπονδία, χωρίς να παίρνετε εσείς την ευθύνη, µετά από έναν
χρόνο. Και όπως ειπώθηκε πάλι, υπήρχαν τόσα νοµοσχέδια. Κάθε
µέρα βρισκόµαστε εδώ στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Αφού ήταν
έτοιµη η τροπολογία, αφού είχε αποφασιστεί από το καλοκαίρι,

γιατί δεν τη φέρατε εδώ από το καλοκαίρι, να ξέρουν και οι οµά-
δες πριν ξεκινήσει και όχι αφού έχει τελειώσει το πρωτάθληµα;
Αυτό είναι µία παγκόσµια πρωτοτυπία! Αφού έχει τελειώσει το
πρωτάθληµα, ρυθµίζονται οι κατηγορίες των οµάδων που θα
συµµετέχουν τον Σεπτέµβριο! Αυτά δεν γίνονται ούτε στην Ουγ-
κάντα. Βέβαια, ούτε στην Ουγκάντα συµβαίνει να γίνεται ο τελι-
κός του κυπέλλου, δηλαδή η δεύτερη µεγαλύτερη διοργάνωση
της χώρας µας, κεκλεισµένων των θυρών, και αφού γίνεται κε-
κλεισµένων των θυρών -πρώτο απαράδεκτο φαινόµενο-, να γί-
νονται και επεισόδια µέσα σε αυτούς που είχαν προσκλήσεις.

Αυτά δεν γίνονται πουθενά στον κόσµο. Και οι κατηγορίες να
ρυθµίζονται αφού τελειώσει το πρωτάθληµα και, βέβαια, σε τε-
λικό κεκλεισµένων των θυρών να γίνονται επεισόδια. 

Θα θέλαµε να σας παρακαλέσουµε να οργανωθείτε λίγο, να
δείτε το πρόβληµα, να αποσύρετε την τροπολογία. Δεν χρειάζε-
ται να την καταθέσετε σήµερα. Να το ξαναδούµε. Ούτε βιάζεται
κανείς να γίνει αυτή η αναδιάρθρωση, αφού έχει τελειώσει το
πρωτάθληµα. Με την ησυχία µας να τη δούµε, πριν φύγετε κιό-
λας, αν θέλετε εσείς να την καρπωθείτε. Μέχρι τον Σεπτέµβριο
που θα γίνουν οι εκλογές, εδώ είµαστε. Αλλά να γίνει αυτή η δια-
δικασία, κύριε Υπουργέ, πριν ξεκινήσει την προετοιµασία της η
κάθε οµάδα. Να υπολογίσει το µπάτζετ της, να υπολογίσει τις µε-
ταγραφές τη κι από εκεί και πέρα, να ξέρει και σε ποιο πρωτά-
θληµα θα συµµετέχει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το δηµοτικό σχολείο Εξοχής Θεσσαλονίκης.

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Βασιλειάδη, επειδή προστέθηκαν κι άλλα σχόλια και
ερωτήσεις, έχετε δυο λεπτά αυστηρά. Απαντήστε αν µπορείτε
να το αποσύρετε, που είναι το ουσιαστικό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Προσέξτε. 

Κατ’ αρχάς, να βγάλουµε από τη συζήτηση ορισµένα µη
σωστά και µη ορθά που ακούστηκαν. Όλοι γνώριζαν από πέρυσι
κι αυτοί που προετοιµάζονταν πόσες οµάδες θα ανέβουν και
πόσες οµάδες θα πέσουν, καθώς και τη νέα δοµή. Το γνώριζαν. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Μα, υπάρχει η απόφαση. Τα πρωταθλήµατα οργα-
νώνονται µε βάση τις αποφάσεις τη οµοσπονδίας. Αν ρωτάτε την
προσωπική µου άποψη για το πόσες οµάδες πρέπει να είναι στα
επαγγελµατικά πρωταθλήµατα, η άποψή µου είναι ότι πρέπει να
υπάρχουν τρεις κατηγορίες των δέκα οµάδων. Ξεκάθαρα. Η πο-
δοσφαιρική οµοσπονδία και οι λίγκες, αν θυµάστε τη συζήτηση
που γινόταν πέρυσι το καλοκαίρι, όταν εµείς λέγαµε δέκα ή δώ-
δεκα οµάδες, επέµεναν δεκατέσσερις. Καταλαβαίνετε ότι στη
δοµή και τον αριθµό των οµάδων γίνεται αυτό που αποφασίζει η
οµοσπονδία. Γι’ αυτό και δεχθήκαµε το δεκατέσσερα. 

Από εκεί και µετά, ως προς το πότε θα πρέπει να γίνει, γνωρί-
ζετε και πέρυσι, όταν γινόταν και η συζήτηση για αναδιάρθρωση
το καλοκαίρι, η ποδοσφαιρική οµοσπονδία και η λίγκα ζήτησαν
να µην γίνουν άµεσα οι αλλαγές και να γίνουν την επόµενη χρο-
νιά. Δηλαδή, να περάσει η τρέχουσα, αυτή που διανύσαµε φέτος
και οι αλλαγές να γίνουν τώρα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ασύνδετες είναι η µια µε την άλλη
χρονιά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Με αυτή την λογική οι αλλαγές δεν θα γίνουν ποτέ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ασύνδετες; Αφού η επόµενη χρονιά
εξαρτάται από την προηγούµενη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ακούστε µε λίγο. Σας άκουσα και δεν σας διέκοψα. 

Καταλαβαίνω τις τοπικές ευαισθησίες που έχουµε όλοι µας.
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Ακούστε όµως κάτι σαφές. 
Ήρθε µια ολοκληρωµένη πρόταση που αφορούσε και τα τη-

λεοπτικά, αφορούσε και τη χρηµατοδότηση, αφορούσε νέα γή-
πεδα, αφορούσε τα πάντα. Αν δεν γινόταν αυτό και δεν υπήρχε
αναδιάρθρωση… 

Κατ’ αρχάς, πρώτο ψέµα. Πόσες ακριβώς οµάδες θα ανέβαι-
ναν στην δεύτερη εθνική; Όλες οι πρωταθλήτριες; Ή µόνο τέσ-
σερις;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Όχι οι οκτώ. Οι τέσσερις. Έχετε λάθος εδώ. Ακού-
στε. Χωρίς την αναδιάρθρωση, µε την παλιά δοµή οι οκτώ πρω-
ταθλητές έδιναν µπαράζ και ανέβαιναν οι τέσσερις. Και πού
ανέβαιναν; Σε µια κατηγορία χωρίς κανένα οικονοµικό πλάνο,
χωρίς χρήµατα, χωρίς τίποτα. Αυτήν τη στιγµή έχει δηµιουργηθεί
ένα ασφαλές περιβάλλον χρηµατοδότησης για το σύνολο των
οµάδων, για να µπορέσουν στη χαµηλότερη κατηγορία να έχουν
καλυµµένα τα έξοδά τους.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κλειδωµένο το µπάτζετ; Κλειδω-
µένο. Άρα, πώς θα µπουν παραπάνω οµάδες και µας κοροϊ-
δεύετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Προσέξτε. 

Κλειδωµένο το µπάτζετ, άρα µειώνονται και τα νούµερα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Άρα, µη βιώσιµο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Πάλι βιώσιµο θα είναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είναι αντιφάσεις αυτά που λέτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Μη βιώσιµο είναι το σηµερινό που είχε σαν αποτέ-
λεσµα, κύριε Βουλευτή, να έχουµε τις οµάδες µας, που, όταν
έπεφταν κατηγορία, διαλύονταν και µετά χρειάζονταν κάθε φορά
πλείστες όσες νοµοθετικές παρεµβάσεις, όπως για τον Ολυµ-
πιακό Βόλου για να µπορέσει να ανέβει στην επαγγελµατική κα-
τηγορία χωρίς τα βαρίδια του. Απατεώνες µπήκαν µέσα λόγω τη
µη σωστής λειτουργίας της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητι-
σµού. Κι έχει ευεργετηθεί κι ο Ολυµπιακός Βόλου απ’ αυτό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά τα ξεπέρασε όµως ο
Ολυµπιακός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Με νοµοθετικές ρυθµίσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα µας πείτε γιατί δεν νοµοθετή-
σατε τον Σεπτέµβριο; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Περιµέναµε από την ποδοσφαιρική οµοσπονδία.
Για να νοµοθετήσεις ως προς τις δοµές, περιµένεις από την πο-
δοσφαιρική οµοσπονδία τις εισηγήσεις για τις δοµές. Υπήρχε µια
διαφωνία στο ποδόσφαιρο σχετικά µε το πού πρέπει να υπάγεται
η Α2. Αν θα πρέπει να είναι αυτόνοµη, αν θα πρέπει να υπάγεται
στη super league ή αν θα πρέπει να υπάγεται στην football
league. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Και το αποφάσισε η ΕΠΟ τώρα; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Δεν το γνωρίζετε; Δεν γνωρίζετε για την αλληλο-
γραφία; Αυτά δηµόσια γίνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συζή-
τηση µισής ώρας για τροπολογία δεν γίνεται. Καθίστε κάτω,
κύριε Βασιλειάδη. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Έπρεπε να νοµοθετήσετε νωρίτερα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Επειδή είπατε ότι µε ό,τι καταπιανόµαστε γίνεται
πρόβληµα, άλλοι µε ό,τι καταπιάνονται γίνεται παράγκα, κυρία
Καραµανλή. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Έχετε κάνει δεκαόροφη πολυκατοικία
από παράγκα. Αυτός είστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Πείτε το.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Καραµανλή, συγκρατηθείτε, σας παρακαλώ. Συγκρατηθείτε. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Για την ουσία της τροπολογίας, δεν
έχετε πει τίποτα. Είστε απαράδεκτος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Αναπολήστε το παλιό καθεστώς. Αναπολήστε το
δηµόσια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ξέρετε πόσους αφορά; Είστε εκτός
θέµατος. 

(Θόρυβος)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Κόκκαλης έχει τον λόγο. Δεν θα το κάνω εδώ συζήτηση. Από δι-
ευκρίνιση, συζήτηση καταδίκη και ό,τι κατέβει του καθενός. 

Είναι δυνατόν τώρα; Μισή ώρα τροπολογία το έχετε ξανακού-
σει; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ξέρετε πόσους αφορά; Είστε εκτός
θέµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όλα
αφορούν µεγάλες κατηγορίες ανθρώπων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Στις 9 Απριλίου έστειλε η ΕΠΟ τις αλλαγές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Βασιλειάδη, δεν σας επιτρέπω να συνεχίσετε. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Δεν είπε πότε να νοµοθετήσετε εσείς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Στις 9 Απριλίου η ΕΠΟ είπε να…
(Θόρυβος)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καθί-

στε. Αρκετά. Κρατήστε το φίλαθλο πνεύµα για τα γήπεδα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Επεισόδια κεκλεισµένων των

θυρών; Καταφέρατε το ακατόρθωτο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το κα-

τάφερε. 
Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ο κ. Κόκκαλης είναι ο υποψή-

φιος Ευρωβουλευτής; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,

κύριε Τασούλα. Το αστειάκι µας κρύωσε. Κρυώσαµε πιο πολύ κι
από το air condition. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Γελάσαµε.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, κεντρική επι-

λογή της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
είναι η στήριξη των συνεργατικών σχηµάτων, των υγειών συνερ-
γατικών σχηµάτων. Ήδη έχει καταργηθεί µετά από εξαγγελία του
Πρωθυπουργού η εισφορά αλληλεγγύης για τους συνεταιρισµέ-
νους αγρότες. Με την υπό κατάθεση τροπολογία και µε γενικό
αριθµό 2166 και ειδικό 64 επιδιώκεται η παροχή κινήτρων σε
αγρότες µέλη συνεταιρισµών. 

Συγκεκριµένα τροποποιείται το άρθρο 29, παράγραφος 3 του
ν.4384/2016 το οποίο έλεγε ότι µετά τη διανοµή, την εκκαθάριση
των εξόδων διενέµοντο τα χρηµατικά ποσά στους αγρότες µέλη
των συνεταιρισµών. Η φορολογία όµως αυτής της διανοµής, του
πλεονάσµατος θεωρείτο ως εισόδηµα από εµπορική δραστηριό-
τητα και φορολογείτο µε 22%. Τώρα τροποποιείται και δεν θα
χαρακτηρίζεται το συγκεκριµένο εισόδηµα εµπορική δραστηριό-
τητα αλλά απλή αγροτική επιχειρηµατική δραστηριότητα. 

Μ’ αυτή τη ρύθµιση ο αγρότης θα τυγχάνει της έκπτωσης
φόρου του άρθρου 16 του κώδικα φορολογικών εσόδων που ξε-
κινάει από τα 1900 ευρώ χωρίς εξαρτώµενα µέλη και φτάνει τα
2100 ευρώ για τρία εξαρτώµενα µέλη, χτίζοντας µ’ αυτόν τον
τρόπο το αφορολόγητο όριο το οποίο φτάνει µέχρι τα 9.200
ευρώ. 

Επίσης επιτυγχάνεται η επί ίσοις όροις φορολογική αντιµετώ-
πιση εισοδηµάτων προερχοµένων από την ίδια πηγή. Επαναλαµ-
βάνω, η συγκεκριµένη τροπολογία έρχεται να δώσει ένα
επιπλέον κίνητρο γι’ αυτούς οι οποίοι είναι ενεργά µέλη των συ-
νεταιρισµών να παραµείνουν, ένα επιπλέον κίνητρο, ώστε να γί-
νουν ακόµη µεγαλύτεροι οι συνεταιρισµοί, µε την προϋπόθεση
βέβαια ότι θα συναλλάσσονται –ό,τι προβλέπει η παράγραφος
3- µε τον συνεταιρισµό και θα θεωρείται απλά αγροτική δραστη-
ριότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
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Ξεκινάµε, επιτέλους, τον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος οµι-
λητής είναι ο κ. Σωκράτης Βαρδάκης του ΣΥΡΙΖΑ.

Έχετε επτά λεπτά, κύριε Βαρδάκη.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µία πολύ σηµαν-

τική ηµέρα για το Ηράκλειο, την Κρήτη και ολόκληρη τη χώρα.
Με το παρόν σχέδιο αποκτά ισχύ νόµου η σύµβαση παραχώρη-
σης για την κατασκευή και λειτουργία ενός οραµατικού και εµ-
βληµατικού έργου, του νέου διεθνούς αερολιµένα στο Καστέλι
του Ηρακλείου Κρήτης.

Δεν µπορούµε να µην αναγνωρίσουµε ότι η ανάγκη για την κα-
τασκευή του ήταν υπαρκτή ήδη από τη δεκαετία του 1990. Βέ-
βαια, υπήρξαν σοβαρές ενέργειες τότε και µετά, ιδιαίτερα από
τον τότε Υφυπουργό Υποδοµών, κ. Μανώλη Στρατάκη, και από
άλλους υπηρεσιακούς παράγοντες, θεσµικούς παράγοντες που
πραγµατικά προσπάθησαν να βάλουν στις ράγες αυτό το µεγάλο
έργο.

Η υλοποίηση του, όµως, µεταφερόταν από χρόνο σε χρόνο,
συµβάλλοντας στη διατήρηση και διόγκωση του αναπτυξιακού
ελλείµµατος ολόκληρης της Κρήτης, µιας περιφέρειας, που
παρά τους περιορισµούς των υφιστάµενων αεροδροµίων, απο-
τελούσε και αποτελεί τη ναυαρχίδα του τουρισµού της χώρας µε
εκατοµµύρια αφίξεις επισκεπτών.

Το 2018 το «Νίκος Καζαντζάκης», µε περισσότερους από οκτώ
εκατοµµύρια επιβάτες, ήταν το δεύτερο αεροδρόµιο της χώρας
σε επιβατική κίνηση, πίσω από το «Ελευθέριος Βενιζέλος». Εδώ
επιτρέψτε µου πραγµατικά να συγχαρώ τους εργαζόµενους στο
υφιστάµενο αεροδρόµιο Ηρακλείου «Νίκος Καζαντζάκης», που
παρά την περιορισµένη φέρουσα ικανότητα, υπερβάλλουν ακόµα
και σήµερα εαυτόν για να ανταποκριθούν στις ανάγκες της του-
ριστικής περιόδου.

Το 2015 βρεθήκαµε µπροστά σε πολλά ανοιχτά µέτωπα, εκ-
κρεµότητες, έργα - παρεµβάσεις, αλλά και ρυθµίσεις που ζητού-
σαν δροµολόγηση και επίλυση. Από την πρώτη στιγµή για εµάς
ήταν ξεκάθαρο ότι το αύριο της Κρήτης είναι στενά συνυφα-
σµένο µε την ολοκλήρωση αυτών των έργων, που παρέµεναν ηµι-
τελή, αλλά και την προώθηση υλοποίησης των καίριων
αναπτυξιακών έργων, όπως ο ΒΟΑΚ, το αεροδρόµιο, η ενεργει-
ακή διασύνδεση του νησιού, ο οδικός άξονας Μεσσαράς. Ήταν
έργα που για δεκαετίες περίµενε η Κρήτη, έργα που θα δώσουν
µία νέα ώθηση στη βιώσιµη ανάπτυξη.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, συµφωνώ µαζί σας ότι
η απόφαση για το αεροδρόµιο στο Καστέλι ήταν από το 2003.
Όµως, µόνο σήµερα, µετά από το 2015, δεκαέξι χρόνια µετά, η
σηµερινή Κυβέρνηση είναι αυτή που µέσα από συζήτηση και διά-
λογο µε όλους τους φορείς, µε όλες τις συλλογικότητες, µε τον
δήµο, µε την περιφέρεια, µε τις συλλογικότητες που διαφωνού-
σαν, µε ανθρώπους των οποίων η περιουσία απαλλοτριώθηκε
κάνει πράξη το οραµατικό αυτό έργο.

Κατετέθησαν και ελήφθησαν υπ’ όψιν όλες οι προτάσεις. Η
πλειοψηφία της τοπικής κοινωνίας και της περιφερειακής ενότη-
τας Ηρακλείου και της Κρήτης ήταν και είναι υπέρ του να γίνει
το αεροδρόµιο και έτσι προχωρήσαµε. Είναι η σηµερινή Κυβέρ-
νηση εκείνη που εξασφάλισε την ισχυρή παρουσία του δηµοσίου
στη σύµβαση. Είναι η σηµερινή Κυβέρνηση εκείνη που ολοκλή-
ρωσε τον διαγωνισµό. Είναι η σηµερινή Κυβέρνηση εκείνη που
εξασφάλισε για πρώτη φορά το αντισταθµιστικό αντάλλαγµα που
θα λαµβάνει το κράτος από την εκµετάλλευση του έργου, ώστε
να φτάνει το 2%. Το ποσό αυτό δεν είναι καθόλου ευκαταφρό-
νητο. Μιλάµε για έσοδα πολλών εκατοµµυρίων ευρώ, που θα
βοηθήσουν ουσιαστικά πλέον στην ανάπτυξη ολόκληρης της πε-
ριοχής και όχι µόνο.

Σήµερα, µε τη κύρωση της σύµβασης, το διεθνές αεροδρόµιο
στο Καστέλι, ένα οραµατικό έργο, µπαίνει ουσιαστικά πλέον στο
στάδιο της υλοποίησης, αφού τα έργα αναµένεται να ξεκινήσουν
µέχρι το τέλος του 2019. Με την έναρξη του έργου δηµιουργούν-
ται πάνω από χίλιες πεντακόσιες θέσεις εργασίας κατά την πε-
ρίοδο κατασκευής και πολλαπλάσιες µόνιµες θέσεις εργασίας
κατά την περίοδο λειτουργίας.

Και την περίοδο που θα αναπτυχθούν νέες εµπορικές υποδο-
µές και χρήσεις, θα αποτελέσει το µεγαλύτερο αναπτυξιακό έργο

που έχει γίνει ποτέ στην Κρήτη µε άκρως αναπτυξιακό χαρα-
κτήρα. Είναι έργο σταθµός για τον τουρισµό, για την ανάπτυξη
αλλά και την τοπική κοινωνία. Είναι µία αναπτυξιακή πορεία που
δεν θα συµπεριλαµβάνει µόνο το έργο του αεροδροµίου, αλλά
συνοδεύεται από την κατασκευή ενός σύγχρονου και ασφαλούς
δικτύου, κατάλληλου και ικανού να εξυπηρετήσει τα εκατοµµύρια
των επιβατών που σε ετήσια βάση θα ταξιδεύουν από το νέο αε-
ροδρόµιο.

Είναι αλήθεια ότι τέτοιου είδους επένδυση αναβαθµίζει και µε-
ταβάλλει καθοριστικά τη θέση του νησιού στον παγκόσµιο χάρτη
των αεροµεταφορών και των τουριστικών προορισµών.

Να επαναλάβουµε για µία ακόµα φορά και µε πίστη σε αυτό
που λέµε, ότι όλα αυτά τα έργα, οι δηµόσιες υποδοµές δεν ανή-
κουν σε κανένα υπουργό, περιφερειάρχη, κυβέρνηση ή δήµαρχο,
ανήκουν στον ελληνικό λαό και εµείς κρινόµαστε από τη διαφά-
νεια και την αποτελεσµατικότητα να υλοποιήσουµε αυτές τις
υποδοµές στην υπηρεσία αυτού του λαού.

Ξέρω ότι ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Σπίρτζης, δείχνει απόλυτη
ευαισθησία και στο θέµα των αποζηµιώσεων σε σχέση µε τις
απαλλοτριώσεις, εξάλλου το προείπε και πριν λίγο. Είµαι σίγου-
ρος ότι, όπου βέβαια µπορεί, να επέµβει θα το κάνει και µάλιστα
σύντοµα.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, δεν µπορώ να µη σχολιάσω τη δή-
λωση του Γραµµατέα της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Αυγενάκη, που
µετά την πρώτη επιτροπή προχθές δήλωσε µε βαρύγδουπο
πραγµατικά τρόπο ότι µε σφραγίδα της Νέας Δηµοκρατίας προ-
χωράει το αεροδρόµιο στο Καστέλι.

Κοιτάξτε να δείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, αν και είπα ότι συµ-
φωνώ µε την εισήγηση που έκανε ο συνάδελφος κ. Μπουκώρος,
θέλω να σας πω το εξής: Αν και έχετε εθιστεί το τελευταίο διά-
στηµα στο ψέµα και την παραπληροφόρηση, βάλτε όσες παγίδες
θέλετε. Ο κρητικός λαός ξέρει ότι επί δεκαπέντε χρόνια η απρα-
ξία και η ανικανότητά σας ήταν αιτία ολόκληρη η Κρήτη να είναι
ο φτωχός συγγενής σε υποδοµές και αναπτυξιακά έργα. Ό,τι,
όµως, δεν κάνατε τα τελευταία τουλάχιστον δεκαπέντε χρόνια,
αυτή η Κυβέρνηση σε τέσσερα χρόνια προγραµµατίζει, υλοποιεί
και παραδίνει αναπτυξιακά έργα και δηµιουργεί, επιτέλους, τις
προοπτικές ανάπτυξης αυτού του τόπου.

Όσο για το αεροδρόµιο «Νίκος Καζαντζάκης», να είστε σίγου-
ροι ότι θα αξιοποιηθεί προς όφελος του κοινωνικού συνόλου και
µόνο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Βαρδάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Τασούλας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

για µία ακόµη φορά βλέπουµε από την κυβερνητική πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ µία προσπάθεια να γίνει οικειοποίηση έργων τα οποία εκ
της φύσεώς τους, εκ των πραγµάτων, εκ της βαρύτητός τους, εκ
της πολυπλοκότητάς τους δεν είναι έργα τα οποία µπορεί να τα
καρπώνεται µία κυβέρνηση και µάλιστα µία κυβέρνηση συνήθους
κυβερνητικής θητείας και όχι εκτεταµένης κυβερνητικής θητείας.

Πρέπει να καταλάβουµε όλοι -και εδώ περιλαµβάνω και εµάς
οι οποίοι, ωστόσο, δεν κάνουµε αυτή την απόπειρα οικειοποί-
ησης, ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο, ψηφίζουµε αυτή την κύ-
ρωση, όπως δεν κάνατε εσείς στις κυρώσεις των µεγάλων οδικών
έργων του παρελθόντος που έφερε στη Βουλή, αφού τα έσωσε
από πρόβληµα χρηµατοδότησης η κυβέρνηση Σαµαρά- ότι δεν
υπάρχουν µεγάλα έργα τα οποία να περιορίζονται χρονικά στην
έκταση µίας ή δύο τετραετιών κυβερνητικής θητείας.

Είναι σωστό που η Νέα Δηµοκρατία ψηφίζει αυτή την κύρωση
για το νέο διεθνές αεροδρόµιο του Ηρακλείου. Είναι, επίσης,
σωστό να πούµε ότι κανονικά, εάν λειτουργούσαν τα πράγµατα
µε αίσθηση επείγοντος και αίσθηση ανάγκης, θα έπρεπε αυτή η
σύµβαση να είχε έρθει το 2016, άντε το 2017. Είναι, συνεπώς κα-
θυστερηµένη δύο τουλάχιστον χρόνια και αυτό πρέπει να επιση-
µανθεί.

Ο κύριος Πρωθυπουργός, επισκεπτόµενος το Σάββατο ένα
άλλο αεροδρόµιο -όχι βέβαια του µεγέθους και των αφίξεων του
αεροδροµίου του Ηρακλείου, αλλά ένα άλλο αεροδρόµιο το
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οποίο είναι φιλόδοξο και αναπτύσσεται τα τελευταία χρόνια-, το
αεροδρόµιο «Βασιλεύς Πύρρος» των Ιωαννίνων, είπε ότι έχει βα-
ρεθεί να εγκαινιάζει έργα, τα οποία δεν είχαν ολοκληρωθεί. Μα,
εγκαινιάζει και έργα πριν ολοκληρωθούν. Άρα, θα πρέπει να έχει
δύο λόγους να βαριέται. Ωστόσο, η δική του προσπάθεια έχει να
κάνει ακριβώς µε την οικειοποίηση της δουλειάς άλλων. Και αν
το αεροδρόµιο, φερ’ ειπείν, των Ιωαννίνων είχε καθυστερήσει
προηγουµένως, από τον πρώτο συµβατικό χρόνο αποπεράτωσης
τέσσερα χρόνια, όπως επεσηµάνθη, ο ΣΥΡΙΖΑ κυβερνά τεσσερι-
σήµισι ήδη. Άρα, στην πρώτη τετραετή καθυστέρηση προσέθεσε
και τη δική του καθυστέρηση πέραν της τετραετίας για το αερο-
δρόµιο Ιωαννίνων. Συνεπώς µην έχουµε αυτή την έπαρση και νο-
µίζουµε ότι τα δηµόσια έργα µπορούν να ξεµπερδεύουν σε µία
κυβερνητική θητεία µιας τετραετίας, που και αυτή είναι σπάνια
στη χώρα.

Ο κύριος Υφυπουργός Αθλητισµού παρουσίασε µία σοβαρή
τροπολογία για την αναδιάρθρωση των κατηγοριών του επαγ-
γελµατικού ποδοσφαίρου, η οποία ξεκινάει, κατά τη γνώµη µας,
πρόωρα, δηµιουργώντας αδικίες απαράδεκτες και ανατροπές
στο πώς οι οµάδες ή κάποιες οµάδες είχαν προετοιµαστεί για
την περίοδο η οποία έρχεται. Αναφέροµαι και σε µία εντελώς
αστήρικτη, δηµαγωγική, επιφανειακή και ευτελή, να µου επιτρα-
πεί ο όρος, ανακοίνωση του κυρίου Πρωθυπουργού στο αερο-
δρόµιο των Ιωαννίνων, το Σάββατο, ότι δηλαδή επειδή πάει καλά
η ανοικοδόµηση και η αποπεράτωση του αεροδροµίου Ιωαννί-
νων, αυτό πρέπει να λειτουργήσει ως παρηγοριά στους οπαδούς
του ΠΑΣ Γιάννενα. Οικειοποιούµενος τον ΠΑΣ Γιάννενα, µε τον
οποίον δεν έχει την παραµικρή σχέση ο Πρωθυπουργός, είπε
«πέσαµε στη Β’ Εθνική κατηγορία, αλλά δεν πειράζει που πέ-
σαµε, γίνεται το αεροδρόµιο στα Γιάννενα». Πήρε µια εύλογα αυ-
στηρή απάντηση από τον ΠΑΣ Γιάννενα ο Πρωθυπουργός, ο
οποίος παριστάνει τον οπαδό αυτής της οµάδος και δεν εξασφά-
λισε µε την ιδιότητα του το να µην αδικηθεί αυτή η οµάδα. 

Είπε ο κύριος Υφυπουργός Βασιλειάδης προηγουµένως, ότι ο
αριθµός των οµάδων δεν καθορίζεται στην αναδιάρθρωση. Ναι,
δεν καθορίζεται ρητά ο αριθµός των οµάδων, αλλά να ξέρετε ότι
έµµεσα η Κυβέρνηση ρύθµισε τον αριθµό των οµάδων, µε τον
ορισµό των τηλεοπτικών συµβολαίων και παραδέχτηκε ότι ο οι-
κονοµικός περιορισµός στα τηλεοπτικά συµβόλαια προφανώς
έχει επίπτωση και στον αριθµό των οµάδων. Και αποφασίζεται
από την τρέχουσα ποδοσφαιρική περίοδο η αναδιάρθρωση, όταν
ο ΠΑΣ Γιάννενα, για τον οποίον θλίβεται ο Πρωθυπουργός που
έπεσε, έχει προσφύγει στο Διαιτητικό Δικαστήριο και πριν απο-
φασίσει το Διαιτητικό Δικαστήριο εάν είναι σωστή η παραγνώ-
ριση του ότι κάνουµε αναδιάρθρωση, χωρίς να έχουν περάσει
δύο χρόνια από όταν αυτό ανακοινώνεται και χωρίς να έχει εγ-
κατασταθεί το περιώνυµο σύστηµα ελέγχου της διαιτησίας στα
γήπεδα, το σύστηµα VAR, το οποίο και θα αποτρέψει την πτώση
σε κατηγορίες λόγω καταφανών σφαλµάτων της διαιτησίας,
όπως συµβαίνει µε την περίπτωση του ΠΑΣ Γιάννενα. 

Και επειδή είναι παρακαθήµενος ο Υπουργός Δηµοσίων
Έργων, ήθελα να πω κλείνοντας ότι κάθε φορά που ο κ. Τσίπρας
έρχεται στα Γιάννενα -τέλη του 2014 προεκλογικά, το 2017 µε-
τεκλογικά και προχθές πάλι προεκλογικά εν σχέσει µε τις ευρωε-
κλογές- κάθε φορά µειώνεται ο αριθµός των έργων που
εξαγγέλλει. Συµπιέζεται ο αριθµός των έργων, γιατί διαψεύδει
τον προηγούµενο εαυτό του. 

Στην προχθεσινή οµιλία του στην πατρίδα µου, στα Γιάννενα,
δεν µας είπε τίποτε ο κ. Τσίπρας για τα έργα τα οποία έχει
ανάγκη ο Νοµός Ιωαννίνων, τίποτε για τη σύνδεση της Κόνιτσας
µε την Ιόνια οδό, τίποτε στην πραγµατικότητα για τη σύνδεση
των Ιωαννίνων µε την Κακαβιά. Είπε ότι είναι τώρα έτοιµη και
ώριµη η µελέτη, ενώ το 2017 είχε πει ότι το έργο µπαίνει σε τρο-
χιά ολοκλήρωσης. Είναι δύο διαφορετικά πράγµατα. Δεν µας
είπε τίποτε για τη σύνδεση του Ζαγορίου µε την Εγνατία οδό
στον κόµβο του Αράχθου, δεν µας είπε τίποτε µε το που κουµ-
πώνει ο Ε65 µε την Εγνατία, δεν µας είπε τίποτε για τον κόµβο
του Δρίσκου, ο οποίος κόµβος του Δρίσκου ενώνει τη νοτιοανα-
τολική πλευρά του λεκανοπεδίου Ιωαννίνων µε τον άξονα της
Εγνατίας, όπως είναι σήµερα ενωµένη η βορειοδυτική πλευρά.
Είπε ότι επιτέλους έγινε και το Διάταγµα της λίµνης, το οποίο

σας πληροφορώ, κύριε Υπουργέ -είµαι βέβαιος ότι το ξέρετε-,
βασίζεται σε περιβαλλοντική µελέτη του 2001, πράγµα το οποίο
το καθιστά εξαιρετικά ευάλωτο, πέραν άλλων προβληµάτων που
δηµιουργεί ιδίως σε ιδιοκτησίες ανθρώπων, σε εκτεταµένη πε-
ριοχή του Μάτσικα, που περίπου τους απαγορεύει αδίκως την
ανοικοδόµηση.

Άρα, πρώτον, ψηφίζουµε το διεθνές αεροδρόµιο Ηρακλείου,
γιατί είναι ένα έργο, το οποίο έρχεται από τη δική µας θητεία.
Αλλά και από τη δική µας να µην ερχόταν, πάλι θα το ψηφίζαµε,
έστω που το καθυστερήσατε -και το καταγγέλλουµε αυτό- δύο
χρόνια. Τα µεγάλα δηµόσια έργα δεν µπορείς να τα οικειοποιεί-
σαι. Μπορείς όµως, να είσαι ένας καλός σκυταλοδρόµος των δη-
µοσίων έργων και όταν παίρνεις τη σκυτάλη από την
προηγούµενη κυβέρνηση να κόβεις το νήµα γρηγορότερα, από
ό,τι θα το έκοβε ενδεχοµένως η προηγούµενη κυβέρνηση και γι’
αυτό να καµαρώνεις. Εσείς καµαρώνετε επειδή κόβετε το νήµα
λαχανιασµένοι, πάντα µε καθυστέρηση.

Τρίτον, η τροπολογία, το µίνι νοµοσχέδιο στον επαγγελµατικό
αθλητισµό, αδικεί κατάφωρα τις οµάδες, µε κορωνίδα αδικίας
κατά του ΠΑΣ Γιάννενα, όπου ο Πρωθυπουργός έκανε ένα χαµη-
λής ποιότητας θέατρο, ότι τάχα λυπάται για τον ΠΑΣ Γιάννενα,
ενώ αν λυπόταν και ήθελε να αρθούν αδικίες, δεν θα υπήρχε σή-
µερα αυτή η τροπολογία. 

Και τέταρτον, κάθε φορά που ο Πρωθυπουργός έρχεται στην
Ήπειρο και στα Γιάννενα και εξαγγέλλει δηµόσια έργα, τα περιο-
ρίζει και οικειοποιείται συνεχώς έργα ξένων.

Για ένα πράγµα έχει σχέση η Β’ Εθνική κατηγορία µε το ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Από εδώ και πέρα είναι η κατηγορία στην οποία θα περιέλ-
θετε σύντοµα, µετά τις ευρωεκλογές της 26ης Μαΐου και οριστικά
µετά τις εκλογές του φθινοπώρου του 2019 αν και εφόσον ισχύει
ότι θα γίνουν τότε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επόµε-

νος οµιλητής, ο κ. Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, βλέπω ότι µετατίθεται η συζήτηση, από
συζήτηση για το διεθνές αεροδρόµιο Ηρακλείου - Καστελλίου
κατά την ορθότερη άποψη, όπως άκουσα ήδη-, σε ζητήµατα
επαγγελµατικού ποδοσφαίρου. Οπότε εκ των πραγµάτων πρέπει
να λάβω κι εγώ θέση. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο µε έχει απασχο-
λήσει, µε απασχολεί το τελευταίο διάστηµα και πρέπει να τοπο-
θετηθούµε και εµείς σε αυτό το σηµείο.

Το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο η αλήθεια είναι ότι έχει ταλαι-
πωρηθεί. Κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι έχει ταλαιπω-
ρηθεί. Με νοµοθετικές πρωτοβουλίες, όµως, όπως η παρούσα
τροπολογία που εισηγήθηκε ο κ. Βασιλειάδης φοβούµεθα ότι θα
ταλαιπωρηθεί ακόµη περισσότερο. Διότι θα γεννηθούν αµφισβη-
τήσεις ποιες οµάδες δικαιούνται να συµµετάσχουν στις νέες κα-
τηγορίες, ποιες οµάδες θα πρέπει να υποβιβαστούν.

Ακούω ότι γίνονται πριν καν νοµοθετηθεί η τροπολογία αγώνες
µπαράζ σύµφωνα µε τις νέες ρυθµίσεις, ούτως ώστε ποιες θα
είναι αυτές που θα υποβιβαστούν και ποιες θα αναδειχθούν σε
ανώτερη κατηγορία. Βεβαίως, η διχοτόµηση της Β’ Εθνικής δεν
προαναγγέλλει επιτυχία της ρύθµισης.

Πριν από έναν χρόνο -οφείλουµε να κάνουµε και µια σύντοµη
ιστορική αναδροµή- κυρία Πρόεδρε, συζήτησε η ΕΠΟ, ενδιαφέρ-
θηκε και πρότεινε µια αναδιάρθρωση. Αν δεν κάνω λάθος, είναι
η απόφασή της, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση της
τροπολογίας. Δηλαδή γίνεται δεκτό και από την Κυβέρνηση ότι
πριν από έναν χρόνο, τον Αύγουστο του 2018, συζητήθηκε η ανα-
διάρθρωση για την περίοδο 2019 - 2020. Έκτοτε, σιγή.

Πρέπει να θυµίσω ότι η αναδιάρθρωση προϋποθέτει την τρο-
ποποίηση του προηγούµενου νόµου. Από τον Αύγουστο του 2018
σιγή από την Κυβέρνηση. Ξαφνικά, περί τα µέσα Απριλίου εµφα-
νίζεται µια νέα απόφαση της ποδοσφαιρικής οµοσπονδίας µε το
ίδιο περίπου αντικείµενο και λέει, όπως µας είπε ο Υπουργός, ότι
επικαιροποιείται εκ νέου το πλαίσιο αναδιάρθωσης. Τι προσθέτει
η νέα απόφαση; Εκείνο το οποίο έπρεπε, είχε υποχρέωση να µε-
ταθέσει. Διότι εφόσον εδέχετο και η ποδοσφαιρική οµοσπονδία,
η ανώτατη αρχή -η οποία, όπως µας λέει η Κυβέρνηση, είναι αυ-
τοδιοικούµενη, εποµένως δεν µπορούµε να παρεµβαίνουµε νο-
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µοθετικά στα κυριότερα ζητήµατά της- τοποθετούσε έναν χρόνο
µετά από την απόφασή της, δηλαδή την περίοδο 2019 - 2020 µε
ληφθείσα απόφαση τον Αύγουστο του 2018, ερχόµεθα σήµερα
και η Κυβέρνηση αποφασίζει ότι καλά, αυτά δεν έχουν αξία εν-
δεχόµενα, διότι εγώ αποφάσισα να νοµοθετήσω τώρα.

Όφειλε, λοιπόν, η Κυβέρνηση για να δώσει τη δυνατότητα να
λειτουργήσει σωστά το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο, να προστα-
τέψει ιστορικές οµάδες, να πει τι; Να πει ότι θα ισχύσει η νέα ανα-
διάρθρωση, η νέα ρύθµιση από το 2020 - 2021 και όχι άµεσα.
Διότι είναι αµέσου εφαρµογής αυτή τη στιγµή.

Τίθενται αυτοµάτως τα ζητήµατα: Θα µετατραπούν σε έναν
µήνα οι αθλητικοί όµιλοι, Α.Ο. Αιγάλεω, φερ’ ειπείν, που θίγεται
από την τροπολογία, σε ανώνυµες εταιρείες; Γνωρίζει το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού πόσος χρόνος χρειάζεται για µια µετατροπή
µιας υφιστάµενης νοµικής οντότητας σε µια άλλη µορφή και δη
εταιρική, εµπορικού δικαίου; Γνωρίζει πώς λειτουργεί το ΓΕΜΗ,
πώς καταχωρούνται, πώς εγκρίνονται τα καταστατικά; Δεν µπο-
ρεί να γίνει σε έναν µήνα, εκτός αν είναι αποφασισµένο ορισµέ-
νες οµάδες να υποβιβαστούν όχι αγωνιστικά, όχι στον αγώνα,
στο πρωτάθληµα, στην αθλητική σφαίρα, αλλά να υποβιβαστούν
έντεχνα από γραφειοκρατικούς λόγους.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα µείζον ζήτηµα µε την τροπολογία, το
οποίο πρέπει να απαντηθεί από την Κυβέρνηση συνολικά.
Άκουσα από όλες τις πτέρυγες την αντίδραση σε σχέση µε την
τροπολογία. Δεν άκουσα, πέραν κατ’ ανάγκην της Πλειοψηφίας,
καµµία άλλη Κοινοβουλευτική Οµάδα, παράταξη, να συµφωνεί.
Βεβαίως, ο Υπουργός, ο κ. Βασιλειάδης, επιχείρησε να το δικαιο-
λογήσει ότι υπάρχει αντιπολιτευτική διάθεση.

Εγώ, όµως, θα είµαι επίµονος. Παρεβιάσθη ακόµα και το αυ-
τοδιοίκητο της ΕΠΟ. Εφόσον η ΕΠΟ αποφασίζει ότι µόνο µετά
έναν χρόνο από την απόφασή της να γίνει η αναδιάρθρωση και
επανέρχεται τον Απρίλη του 2019 µε νεότερη απόφαση, έπρεπε
να ισχύσει από το µεθεπόµενο πρωτάθληµα, όχι από το άµεσο..
Αυτά, λοιπόν, δεν ελήφθησαν υπ’ όψιν. Δεν υπάρχει δυνατότητα
µετατροπής των αθλητικών σωµατείων, των αθλητικών οµάδων
σε ανώνυµη εταιρεία. Εγώ δεν θα πω αν είναι µικρά ή µεγάλα τα
κεφάλαια που απαιτούνται. Ας τα βρουν. Δεν µε ενδιαφέρει η οι-
κονοµική πλευρά αυτή τη στιγµή, αλλά µε ενδιαφέρει κάτι άλλο,
ότι ούτε το Υπουργείο Πολιτισµού γνωρίζει πραγµατικά την οι-
κονοµική διάσταση του τι κάνει και µπορώ να το αποδείξω, αν
θέλετε, αυτό.

Έχω µπροστά µου -λέει ο νόµος της καλής νοµοθέτησης- ότι
θα πρέπει να συνοδεύεται κάθε κυβερνητικό σχέδιο νόµου από
συνοπτική έκθεση αξιολόγησης συνεπειών ρύθµισης. Ορίστε η
έκθεση συνεπειών ρύθµισης. Και τι µας λέει; Μας λέει: Αναγκαιό-
τητα - συνέπειες οικονοµίας. Να δούµε δηλαδή αν µπορεί να λει-
τουργήσει, αν οι οµάδες αυτές, όπως θα λειτουργήσουν, θα
µετατραπούν σε ανώνυµες εταιρείες, είναι οικονοµικά βιώσιµες.
Δεν µας αρκεί το επιχείρηµα του Υπουργού ότι κάνει εξυγίανση
του ποδοσφαίρου. Και ποια εξυγίανση, όταν προ µηνός προέβη
σε διαγραφή χρεών ορισµένων οµάδων; Μην ανοίξουµε αυτή τη
συζήτηση αυτή τη στιγµή. Μην την ανοίξουµε, δεν θα ήθελα.

Λέει, όµως: Αναγκαιότητα-συνέπειες στην οικονοµία. Μας λέει
το Υπουργείο Πολιτισµού ότι επισυνάπτεται έκθεση της Γενικής
Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού. Πού είναι; Επισυνάπτεται πού; Επισυνάπτεται
στα γραφεία του Υπουργού; Στην έκθεση συνεπειών ρύθµισης,
στην οποία επαναλαµβάνεται αυτό τέσσερις φορές, δεν επισυ-
νάπτεται. Πώς, λοιπόν, θα νοµοθετήσει η Βουλή περί της ανα-
γκαιότητος ή όχι της ρύθµισης;

Πρέπει να τη φέρει ο Υπουργός, ο κ. Βασιλειάδης, άµεσα στη
Βουλή, αν έχει την αξίωση να ψηφιστεί η τροπολογία του, δια-
φορετικά όλα είναι στον αέρα. Και αυτά τα οποία είπε στην ανά-
λυσή του ότι είναι θέµα της ΕΠΟ να καθοριστούν οι οµάδες,
ποιες θα αναδειχθούν κατά την αναδιάρθρωση σε ανώτατη κα-
τηγορία ή θα υποβιβαστούν, είναι έπεα πτερόεντα. Και γιατί όσοι
ασχολούνται µε το ποδόσφαιρο ξέρουν ότι αυτή τη στιγµή, εδώ
και δεκαπέντε µέρες γίνονται µπαράζ αγώνων µεταξύ εκείνων
των οµάδων που θα πρέπει να αναδειχθούν σε ανώτερη κατηγο-
ρία ή να υποβιβαστούν. Πώς ξεκίνησε το µπαράζ; Χωρίς νόµο;
Χωρίς νοµοθετική ρύθµιση; Αυτά τα πράγµατα δεν βελτιώνουν

το ποδόσφαιρο -το οποίο έχει την παθολογία την οποία γνωρί-
ζουµε όλοι- και το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο. Το µόνο που
κάνει είναι να δηµιουργεί πληβείους και άρχοντες.

Εγώ πρέπει να σας πω το εξής. Δεν θα είχα ειδικότερη τοπο-
θέτηση πάνω σε αυτό το θέµα πέραν της θεωρητικής του τρόπου
νοµοθέτησης, αλλά γίνοµαι δέκτης παραπόνων καθηµερινά στη
δυτική Αθήνα, όπου µια ιστορική οµάδα, το Αιγάλεω, αγωνίστηκε
έναν ολόκληρο χρόνο, επένδυσαν στην περίοδο αυτή για να µπο-
ρέσουν να συνεχίσουν στην επόµενη κατηγορία, δηλαδή να
µπουν από την Γ’ στη Β’ Εθνική. Αυτή τι στιγµή µε τον τρόπο της
διαίρεσης που γίνεται, µένουν στην ίδια κατηγορία. Αυτό είναι
αντικίνητρο και για τους νέους και για τον αθλητισµό. Ούτε αυτά
λαµβάνονται υπ’ όψιν.

Νοµίζω ότι θα πρέπει να διορθωθεί άµεσα και ή να δοθεί µια
ετήσια προθεσµία για την αναδιάρθρωση -αυτό θα είναι λογικό
για να µπορέσουν να αντιµετωπιστούν τα ζητήµατα και να ισχύει
έναν χρόνο µετά η τροπολογία- ή να αποσυρθεί. Μέσος όρος δεν
υπάρχει. Στο κάτω-κάτω, η Βουλή αρνείται, όπως φαίνεται, συλ-
λογικά και συνολικά γι’ αυτή τη ρύθµιση.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εµείς

ευχαριστούµε, κύριε Καρρά.
Τον λόγο έχει ο κ. Γρέγος.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι φυσικά σύνηθες φαινόµενο να προαναγγέλλονται πάρα

πολλά έργα προεκλογικά, έργα που αργότερα σταµατούν, έργα
µε πάρα πολλές κακοτεχνίες. Φυσικά, ποτέ κανένας δεν απολο-
γήθηκε για το τι έγινε σχετικά µε αυτά τα έργα και αν κάποιοι
από τους γνωστούς µεγαλοεργολάβους οδηγήθηκαν στη δικαιο-
σύνη. Όπως είπα και πριν, τα περισσότερα γίνονται για προεκλο-
γικούς λόγους.

Φυσικά, η συζήτηση για το νοµοσχέδιο ξέφυγε και το περιµέ-
ναµε αυτό όσον αφορά στο αεροδρόµιο του Ηρακλείου και επι-
κεντρώθηκε στην τροπολογία του Υπουργείου Αθλητισµού. Είναι
ένα νοµοσχέδιο ακόµα -και όχι κύρωση- σε πολύ συµπιεσµένο
χρόνο, διότι ακολουθεί ένα άλλο πάρα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο,
αυτό για τις εκατόν είκοσι δόσεις, πράγµα που φανερώνει τη βια-
σύνη της Κυβέρνησης να σώσει ό,τι µπορεί λίγο πριν τις εκλο-
γές.

Είναι ένα νοµοσχέδιο µε πολλές τροπολογίες στις οποίες θα
αναφερθώ µόνο επιγραµµατικά λόγω έλλειψης χρόνου. Η ειδική
αγορήτρια, η κ. Ζαρούλια, αναφέρθηκε διεξοδικά και απολύτως
στοιχειοθετηµένα στους λόγους για τους οποίους καταψηφί-
ζουµε. Σχετικά µε τις τροπολογίες, όπως είπα και πριν, περιµέ-
νουµε πώς και πώς την άφιξη του αρµόδιου Υπουργού και των
υπολοίπων, προκειµένου να δώσουν εξηγήσεις.

Ειδικότερα, για την τροπολογία που αφορά την αναδιάρθρωση
των επαγγελµατικών κατηγοριών και των υπολοίπων έχουµε, κατ’
αρχάς, να αναγγείλουµε ότι η συγκεκριµένη διαδικασία θα
έπρεπε να έλθει σαν ξεχωριστό νοµοσχέδιο, µε ακρόαση φορέων
και όλα τα υπόλοιπα και όλων των εµπλεκοµένων φυσικά και σί-
γουρα όχι σε αυτή τη συγκριµένη χρονική στιγµή. Υπάρχουν
πάρα πολλές αλλαγές σε αυτή την τροπολογία. Έχουµε αλλαγές
που αφορούν στο µετοχικό κεφάλαιο των οµάδων, πάρα πολλές
αλλαγές. Ένα ξεχωριστό νοµοσχέδιο, αν το δει κάποιος, είναι
αυτό, που έχει αρκετά άρθρα και γι’ αυτό ζήτησε και ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος να αποσυρθεί.

Έδωσε κάποιες εξηγήσεις ο Υπουργός, αλλά, όπως είπα και
πριν, είναι ένα ξεχωριστό νοµοσχέδιο. Έφυγε ο Υπουργός, δεν
προλάβαινε να µας ακούσει. Φυσικά, περιµέναµε και κάποιες πε-
ραιτέρω εξηγήσεις.

Φυσικά ξέρουµε ότι αντιµετωπίζετε τις οµάδες σαν ψήφους
και όχι ότι κόπτεστε για την προαγωγή του αθλητισµού. Φυσικά
τα προβλήµατα στο ελληνικό ποδόσφαιρο δεν λύθηκαν ούτε στο
ελάχιστο: βία, παράνοµος στοιχηµατισµός, αναξιοπιστία. Εφαρ-
µόστηκε το µέτρο των ξένων διαιτητών, εφαρµόστηκε το VAR,
που το είδαµε και είναι καλό µέτρο.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα προβλήµατα, τα είχαµε καταγγείλει
και σε άλλο νοµοσχέδιο που ήρθε στη Βουλή πριν λίγο καιρό.

Φυσικά αυτή η συγκεκριµένη τροπολογία 2562/61 είναι άσχετη
µε το νοµοσχέδιο και έχει ξεσηκώσει, όπως είπαµε, θύελλα αντι-
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δράσεων. Φυσικά η σύγκριση του ελληνικού µε το ευρωπαϊκό πο-
δόσφαιρο είναι τραγική. Ένα φαινόµενο το οποίο µας ενοχλεί και
µας θίγει τροµερά, µιας που φέραµε τον λόγο περί αθλητισµού,
είναι αυτό µε τα αντεθνικά συνθήµατα που ακούγονται µερικές
φορές στα ελληνικά γήπεδα. Και εδώ θα απαιτήσουµε πραγµα-
τικά πολύ βαριές ποινές.

Μέσα σε όλα αυτά είδαµε προχθές κι έναν τελικό Κυπέλλου
πραγµατική παρωδία, µε χιλιάδες αστυνοµικούς και ελάχιστους
φιλάθλους, πράγµα που δείχνει ξεκάθαρα ότι ούτε και αυτό µπο-
ρείτε να οργανώσετε σωστά. Και σας διαβεβαιώ ότι ακούγοντας
τα αθλητικά ραδιόφωνα της Θεσσαλονίκης και πιστεύω και των
Αθηνών, σας αποκαλούν και οι δηµοσιογράφοι και οι φίλαθλοι
άχρηστους και ανίκανους. Έτσι σας αποκαλούν. Νοµίζω µάλιστα
ότι ο Υπουργός προτίµησε να πάει σε κάποια συνοικία των Αθη-
νών, αντί να παραστεί στον τελικό του Κυπέλλου Ελλάδος. 

Έρχοµαι στις υπόλοιπες τροπολογίες. Η 2218/66 που αφορά
την παράταση ισχύος οικοδοµικών αδειών και δόµησης, η ίδια
ακριβώς τροπολογία είχε κατατεθεί έναν χρόνο πριν από τους
ίδιους τους προτείνοντες Βουλευτές µε το ίδιο αιτιολογικό. Εδώ
να πούµε ότι στην Ελλάδα της κρίσης που συνεχίζεται, πολλές
οικοδοµές έµειναν στη µέση, πολλές περιουσίες χάθηκαν και
πολλοί άνθρωποι καταστράφηκαν. Και φυσικά, όπως ξέρετε, οι
περισσότεροι εργαζόµενοι σε αυτές τις οικοδοµές είναι αλλοδα-
ποί.

Έρχοµαι στην τροπολογία 2167/65 σχετικά µε τον ορισµό της
Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού ως φορέα διαχείρισης και εκ-
µετάλλευσης του Ολυµπιακού Κέντρου Άνω Λιοσίων. Όταν µι-
λάµε για ολυµπιακά ακίνητα, φυσικά το µυαλό µας πάει σε αυτό
που γνώριζαν και κάλυπταν οι κυβερνήσεις, το λεγόµενο γνωστό
πάρτι. Σχετικά µε τις σπατάλες, αλλά και τη διαχείριση των ολυµ-
πιακών ακινήτων, µέχρι στιγµής δεν έχει οδηγηθεί κανένας στη
δικαιοσύνη. Για εµάς, οι αθλητικές καταστάσεις πρέπει να είναι
υπό τον έλεγχο του κράτους. Φυσικά πολλές από αυτές κατα-
στράφηκαν στην κυριολεξία από τους λαθροµετανάστες που φέ-
ρατε. Χαρακτηριστικό είναι και το παράδειγµα του
Κολυµβητηρίου της Λέσβου, την οποία επισκέφθηκα πρόσφατα,
αλλά και σχεδόν όλες οι εγκαταστάσεις σε όλη την επικράτεια. 

Η τροπολογία 2164/63 είναι άσχετη και εκπρόθεσµη, όπως και
η τροπολογία 2166/64 σχετικά µε τη ρύθµιση θεµάτων του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Θα ψηφίσουµε
ανάλογα και στις δύο.

Η τροπολογία 2160/30 είναι σχετική µε την παράταση των συµ-
βάσεων του προσωπικού, προκειµένου να γίνει αποκατάσταση
φυσικών καταστροφών σε ανατολική και δυτική Αττική και στη
Ζάκυνθο. Φυσικά όλοι ξέρουµε ότι φέρετε κι εσείς τεράστια ευ-
θύνη για αυτές τις τραγωδίες. Ο ελληνικός λαός και κυρίως οι
πληγέντες απαιτούν να οδηγηθούν οι υπεύθυνοι στη δικαιοσύνη
και να πληρώσουν παραδειγµατικά. Γιατί το διοικείν, εστί προ-
βλέπειν. 

Στο Πλωµάρι της Λέσβου, το οποίο επισκέφτηκα πρόσφατα,
δεν έχει γίνει τίποτα µετά τους σεισµούς που έπληξαν την πε-
ριοχή, αλλά τώρα, όπως ξέρετε όλοι, είναι προεκλογική περίοδος
και όλοι έχουν κάποιες ελπίδες. 

Αλήθεια, τι γίνεται µε τις σκηνές που, θεός φυλάξοι, θα χρει-
αστούµε σε περίπτωση ενός µεγάλου σεισµού; Υπάρχουν; Δεν
υπάρχουν; Μερικές έχουν καταλήξει στα hot spots και στους λα-
θροµετανάστες; Κρατήστε το αυτό.

Γενικά για το νοµοσχέδιο κι επειδή αναφέρεστε στην Κρήτη,
να ενηµερώσω, γιατί έχουµε επαφές µε τους συλλόγους Κρητών
παντού, ότι οι σύλλογοι και οι κάτοικοι της Κρήτης µάς ενηµερώ-
νουν για την προδοσία της Μακεδονίας µας και επειδή οι Κρητι-
κοί έδωσαν σκληρούς αγώνες στη Μακεδονία, το µήνυµα που θα
πάρετε κι από εκεί θα το θυµάστε για καιρό.

Δεν θα καταφέρετε µε ψηφοθηρίες και ψέµατα τίποτα. Είναι
γνωστές οι παλαιοκοµµατικές ενέργειες που εφαρµόζετε και
εσείς, όπως αυτά τα εγκαίνια που ακούσαµε πριν από λίγο και
όλες αυτές οι παροχές που δεν πείθουν πια κανέναν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Πο-
ταµιού, τον κ. Μαυρωτά. Τώρα θα παρεµβάλλονται οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι, γιατί πήγαµε συνεχόµενα µε πέντε
οµιλητές από τον κατάλογο.

Ορίστε, κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σήµερα συζητάµε το νοµοσχέδιο για την κύρωση σύµβασης

παραχώρησης του έργου της µελέτης, κατασκευής, χρηµατοδό-
τησης, λειτουργίας, συντήρησης και εκµετάλλευσης του νέου
Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης και των οδικών του συν-
δέσεων, δηλαδή για το νέο αεροδρόµιο στο Καστέλι, όπως έχει
καθιερωθεί να λέγεται. Είναι ένα έργο αναπτυξιακό, που θα
δώσει περαιτέρω ώθηση στο ήδη πλούσιο τουριστικό προϊόν του
νησιού, αλλά όχι µόνο. Θα φέρει γενικά πιο κοντά την Κρήτη στην
ηπειρωτική χώρα, στην Ευρώπη, στον κόσµο ολόκληρο. 

Η µελέτη και κατασκευή του αεροδροµίου και των υποστηρι-
κτικών οδικών έργων θα γίνει µε σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτι-
κού δικαίου. Η ανώνυµη εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας
Ηρακλείου Κρήτης» θα κατασκευάσει το αεροδρόµιο µε µετό-
χους το ελληνικό δηµόσιο µε 45,9%, τις εταιρείες «ΤΕΡΝΑ» και
«GMR AIRPORTS» µε 54,1%. Η σύµβαση παραχώρησης και εκ-
µετάλλευσης έχει διάρκεια τριάντα πέντε χρόνια. Το 2% των εσό-
δων του αεροδροµίου θα αποδίδεται στο ελληνικό δηµόσιο, εκ
του οποίου το 1% θα αποδίδεται στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας, για
τον οποίο θα µιλήσω και παρακάτω, εκεί δηλαδή που θα κατα-
σκευαστεί το αεροδρόµιο, και το άλλο 1% για την ενίσχυση της
ανάπτυξης των δήµων του Ηρακλείου, καθώς και για κοινωφελείς
δράσεις.

Το ιστορικό του νέου αεροδροµίου έχει ως εξής: Το 2008 είχε
επιλεγεί µε τον ν.3710 η σύµπραξη µε τον ιδιωτικό τοµέα για τη
µελέτη και κατασκευή του νέου αεροδροµίου στο Καστέλι. Τον
Αύγουστο του 2009 εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι του
έργου, καθώς επίσης και τα τεύχη δηµοπράτησης του διαγωνι-
σµού. Δύο χρόνια αργότερα, το 2011, ο διαγωνισµός απέβη άγο-
νος. Τον Μάιο του 2014 εγκρίθηκε η διενέργεια διεθνούς
διαγωνισµού µε ηµεροµηνία δηµοπράτησης τον Νοέµβριο του
2014, η οποία, όµως, ηµεροµηνία παρατάθηκε έντεκα φορές και
πραγµατοποιήθηκε τελικά τον Οκτώβριο του 2016 µε µία µόνο
προσφορά, αυτή που κυρώνουµε σήµερα, σχεδόν τρία χρόνια
αργότερα. 

Το αεροδρόµιο βάσει της σύµβασης θα ολοκληρωθεί εντός
εξήντα µηνών. Η κατασκευή του θα κοστίσει περίπου 480 εκα-
τοµµύρια. Η χρηµατοδοτική συµβολή του δηµοσίου θα είναι 180
εκατοµµύρια, 220 εκατοµµύρια των δύο εταιρειών και περίπου
125 εκατοµµύρια αναµένονται να είναι τα έσοδα που θα προέλ-
θουν από το τέλος εκσυγχρονισµού και ανάπτυξης αερολιµένων
του υφιστάµενου αεροδροµίου, του «Νίκος Καζαντζάκης». 

Ο Δήµαρχος Μινώα Πεδιάδας, δήµο στον οποίο θα γίνει το νέο
αεροδρόµιο, ο κ. Καλογεράκης, µας έστειλε ένα πολύ εµπερι-
στατωµένο υπόµνηµα, ένα πραγµατικό υπόδειγµα ρεαλιστικής
προσέγγισης και προσγειωµένων προτάσεων, µιας και µιλάµε για
αεροδρόµια. Κάνει αναφορά σε δεκαεπτά σηµεία, µεταξύ των
οποίων κάποια είναι αναπτυξιακά για την περιοχή, θέµατα απαλ-
λοτριώσεων, ανταποδοτικά, θέµατα προσλήψεων προσωπικού
και συµµετοχή στο διοικητικό συµβούλιο, θέµατα υποδοµών µε
οικολογικό αποτύπωµα, θέµατα πολιτιστικής ανάδειξης της πε-
ριοχής, µετεγκαταστάσεις οικισµών, ακόµα και θέµατα χρηµατο-
δοτικών προγραµµάτων για ηχοµόνωση κατοικιών.

Η νέα αντίληψη περί τοπικής αυτοδιοίκησης, δηλαδή του «όχι
αντιστέκοµαι σε κάθε επένδυση, αλλά διεκδικώ για να αναβαθ-
µίσω τη ζωή των κατοίκων της περιοχής», είναι µια αντίληψη που
ασφαλώς και πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν σε τέτοιες περιπτώ-
σεις.

Επιτρέψτε µου, όµως, και λόγω αντικειµένου και επειδή ακού-
σαµε εδώ πέρα προηγουµένως και τον Υφυπουργό Αθλητισµού,
να ασχοληθώ περισσότερο µε την τροπολογία 2162 για την ανα-
διάρθρωση των πρωταθληµάτων, µία τροπολογία αθλητικού,
εντός ή εκτός εισαγωγικών, περιεχοµένου. Θα ασχοληθώ µε τη
διαδικασία, αλλά και µε την ουσία.

Έχουµε, λοιπόν, σε µία κύρωση σύµβασης να έρχεται ως τρο-
πολογία όλο το σχέδιο αναδιάρθρωσης των ποδοσφαιρικών κα-

7238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τηγοριών, κάτι το οποίο θα έπρεπε να είναι αντικείµενο συζήτη-
σης ενός και µόνο νοµοσχεδίου µε βάση την κρισιµότητα του.
Δεν είναι, όµως, η πρώτη φορά που η Βουλή και οι κοινοβουλευ-
τικές διαδικασίες θεωρούνται διακοσµητικές. Κάτι για το οποίο
διαµαρτυρόταν ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν στην αντιπολίτευση, τώρα
το εφαρµόζει µην µπορώντας να αντισταθεί στην ευκολία που
του προσφέρει κυβερνητικά, άσχετα αν κοινοβουλευτικά τσαλα-
πατάει τους θεσµούς. Ο σκοπός αγιάζει τα µέσα και η ελπίδα έρ-
χεται, κατά τα άλλα.

Μπορεί να µου πει κάποιος βέβαια ότι η συγκεκριµένη τροπο-
λογία δεν είναι και τόσο άσχετη µε το νοµοσχέδιο. Προφανώς,
στο απώτερο µέλλον οι οµάδες που θα µεταβαίνουν στο Ηρά-
κλειο για να αντιµετωπίσουν τον ΟΦΗ ή τον «Εργοτέλη» θα προσ-
γειώνονται στο νέο αεροδρόµιο του Καστελίου.

Αυτή είναι η σύνδεση που µπορεί να έχει για να µην τη θεωρή-
σουµε άσχετη.

Και πράγµατι εξεπλάγην ξεκινώντας να διαβάζω την αιτιολο-
γική έκθεση µε την αναφορά στο αυτοδιοίκητο του ποδοσφαίρου
και την απόφαση της ΕΠΟ περί αναδιάρθρωσης, η οποία δεν λή-
φθηκε τώρα, αλλά τον Αύγουστο του 2018, πριν από εννιά περί-
που µήνες, όταν σύσσωµος ο Τύπος, ακόµα και ο φιλικός προς
την Κυβέρνηση, βοούσε ότι η εν λόγω αναδιάρθρωση προκύπτει
κατόπιν της επιθυµίας του Υπουργού.

Σταχυολογώ: «Έκανε σκόντο ο Υφυπουργός Αθλητισµού Γιώρ-
γος Βασιλειάδης που ζητούσε δώδεκα οµάδες, αλλά δέχθηκε
υπό προϋποθέσεις την πρόταση της Λίγκας», στον Αθήνα 9,84
στις 7-7-2018.

«Ο Υφυπουργός Αθλητισµού κατέστησε σαφές στους εκπρο-
σώπους της ΕΠΟ και της Λίγκας πως, αν επιµείνουν στην από-
φασή τους για δεκαέξι οµάδες στη Super League το 2019 - 2020
και µείωσή τους από το 2020 - 2021 σε δεκατέσσερις, η οικονο-
µική συµφωνία που υπήρχε µε την Κυβέρνηση δεν θα έχει πλέον
ισχύ». Αυτά στον «REAL FM» στις 8-4-2019. 

«Σύµφωνα µε πληροφορίες αντιπροσωπεία της οµοσπονδίας
ζήτησε για ακόµη µια φορά να µη γίνει αναδιάρθρωση, αλλά ο κ.
Βασιλειάδης ξεκαθάρισε ότι χωρίς αυτή δεν ισχύει η οικονοµική
συµφωνία µε την ΕΡΤ», «Εφηµερίδα των Συντακτών» στις 8-4-
2019. Δεν βλέπω και πολύ αυτοδιοίκητο µετά από αυτές τις πα-
ρεµβάσεις.

Ας έλθουµε και στη βασική ρύθµιση που έχει να κάνει µε την
αναδιάρθρωση, τη µείωση του αριθµού των οµάδων, τα νούµερα
που έχουν ακουστεί, το δεκαέξι, το δεκατέσσερα και να δούµε τι
οφέλη αναµένουµε από τη ρύθµιση αυτή. Θα γίνει ο τελικός κυ-
πέλλου της σεζόν 2019 - 2020 παρουσία φιλάθλων; Θα αξιω-
θούµε να δούµε µετακινήσεις φιλάθλων στους εκτός έδρας
αγώνες των οµάδων τους; Θα περιοριστούν τα κρούσµατα βίας;
Θα ισχύσει η κάρτα φιλάθλου και το ηλεκτρονικό εισιτήριο, πράγ-
µατα τα οποία τα έχουµε νοµοθετήσει απλώς δεν πολυεφαρµό-
ζονται; Θα έχουµε καθαρότερο πρωτάθληµα; Θα έχουµε ένα
καλύτερο προϊόν; Θα βελτιωθούν µήπως τα οικονοµικά των οµά-
δων;

Και µιας και µιλάµε για οικονοµικά, είδα ότι µειώνετε το ελάχι-
στο απαιτούµενο µετοχικό κεφάλαιο των ΠΑΕ κατά 50% για τη
νέα Super League 1 και κατά 80% για την αντικαταστάτρια της
Football League.

Και µένοντας στα οικονοµικά δεν παραβλέπουµε πως στην
καρδιά της διαπραγµάτευσης που έκανε µε τους φορείς κυρίως
το Υπουργείο, υπήρξε κρατική χορηγία µέσω της ΕΡΤ. Το ερώ-
τηµα είναι µήπως τώρα, που ολοκληρώθηκε η χρονιά µε το κα-
θεστώς της χορηγίας σε επτά από τις ΠΑΕ, είναι σε θέση να
δώσει κάποια στοιχεία τηλεθέασης και κάποια οικονοµικά απο-
τελέσµατα. Δηλαδή τι έκανε µεταδίδοντας τη Super League η
ΕΡΤ; Ήταν θετικά τα οικονοµικά αποτελέσµατα; Γιατί στο Μουν-
τιάλ δεν τα είχε πάει και τόσο καλά.

Τέλος πάντων, το παρήγορο είναι ότι θα έχουµε πρωταθλή-
µατα ποδοσφαίρου έστω και µε επιχορήγηση της ΕΡΤ. Το λέω
γιατί φοβάµαι ότι δεν θα έχουµε πρωταθλήµατα µπάσκετ µε τα
πρόσφατα τραγελαφικά γεγονότα. Και αναρωτιέµαι αν γι’ αυτά
θα είχε κάτι να µας πει ο κύριος Υπουργός, που ήρθε, αναφέρ-
θηκε στην τροπολογία και δεν είναι εδώ µαζί µας.

Η αλήθεια είναι ότι σε πιάνει µια κατάθλιψη όταν βλέπεις από

τη µία την εικόνα που εκπέµπουν τα ξενιτεµένα Ελληνόπουλα
στον αθλητισµό να γίνονται κορυφαίοι στον κόσµο, βλέπε για πα-
ράδειγµα τον Γιάννη Αντετοκούµπο, τον Στέφανο Τσιτσιπά ή την
Κατερίνα Στεφανίδη, που πρωταγωνιστούν παγκοσµίως αυτές
τις ηµέρες, αλλά και όσα παιδιά επιµένουν ηρωικά στη χώρα µας,
όπως ο Πετρούνιας, η Κορακάκη και τα άλλα παιδιά και από την
άλλη έχουµε εικόνες επεισοδίων –προσέξτε- σε αγώνα χωρίς θε-
ατές, ενώ ετοιµάζουµε και τον φάκελο για τη διεκδίκηση του
Παγκοσµίου Κυπέλλου του 2030 µαζί µε γειτονικές χώρες.

Αν συνεχώς υποχωρούµε απέναντι στις πρακτικές του χουλιγ-
κανισµού, αν δεν εφαρµόζουµε τους νόµους που έχουµε ψηφί-
σει, αν δεν τιµωρούνται οι φυσικοί αλλά και οι ηθικοί αυτουργοί
των επεισοδίων, τότε όσες αναδιαρθρώσεις κατηγοριών και να
κάνουµε θα είµαστε στο ίδιο σηµείο. Και φτάνουµε να έχουµε
επεισόδια ακόµα και σε αγώνα χωρίς φιλάθλους στο γήπεδο. Το
επόµενο βήµα ποιο θα είναι; Αγώνες χωρίς οµάδες στο γήπεδο,
να παίζουµε σε playstation σε απευθείας µετάδοση και τηλεο-
πτικά δικαιώµατα, γιατί αυτό είναι που µάλλον ενδιαφέρει κυ-
ρίως.

Επιτρέψτε µου εδώ να θίξω και ένα άλλο θέµα της επικαιρό-
τητας που άπτεται των θεµάτων του αθλητισµού και θα µπο-
ρούσε ίσως να µας απαντήσει ο Υπουργός. 

Υπήρξε επιστολή της Κυβέρνησης ή του Πρωθυπουργού ή του
Υπουργού Αθλητισµού προς την ΔΟΕ που να προτείνει την κ. Πα-
ναγοπούλου για µέλος της ορφανής θέσης που έχουµε στη Διε-
θνή Ολυµπιακή Επιτροπή; Αυτό είναι ένα ερώτηµα που δεν µου
έγινε και πολύ σαφές από την απάντηση που έδωσε η κ. Πανα-
γοπούλου µε επιστολή της. 

Πάντως, αν υπήρξε τέτοια επιστολή, να ξέρετε ότι κάψατε την
όποια πιθανότητα µπορεί να έχει, καθότι στη ΔΟΕ όταν επιχει-
ρούνται κρατικές παρεµβάσεις φέρνουν τα ακριβώς αντίθετα
αποτελέσµατα, καθότι θεωρούν ότι θίγεται η ανεξαρτησία του
Ολυµπιακού Κινήµατος.

Υπάρχει, λοιπόν, πολλή δουλειά που πρέπει να γίνει στο
Υπουργείο Αθλητισµού και δεν εννοώ την παρακολούθηση των
αναρτήσεων στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης των υπαλλήλων και
τις δηµόσιες νουθεσίες από τον Γενικό Γραµµατέα Αθλητισµού,
γιατί το είδαµε και αυτό. 

Το δικό σας µοντέλο επιδιώκει έναν έντονο παρεµβατισµό στον
αθλητισµό. Τον αγαπάτε, δεν λέω, αλλά τον αγκαλιάζετε τόσο
πολύ, που στο τέλος θα τον πνίξετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Μπαλωµενάκης για επτά λεπτά. Μετά θα µιλήσει
πάλι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µέχρις εξαντλήσεως, αν και
µας έχει µείνει µόνο ένας οµιλητής.

Ορίστε, κύριε Μπαλωµενάκη.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ

πολύ.
Ακούστηκαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις προηγούµενες

ηµέρες κατά τη συζήτηση αυτής της κύρωσης πολλά. Οι εισηγη-
τές της Νέας Δηµοκρατίας και του ΚΙΝΑΛ επιχείρησαν να παρου-
σιάσουν το πράγµατι µεγάλο έργο κατασκευής του αεροδροµίου
στο Καστέλι Πεδιάδας ως επίτευγµα της δικής του ο καθένας
διακυβέρνησης.

Είναι αλήθεια ότι οι σκέψεις και η όλη προετοιµασία σε επί-
πεδο µελετητικών προτάσεων χρονολογούνται από το µακρινό
2003. Το 2009 ξεκινά η διαγωνιστική διαδικασία, που όµως δια-
κόπηκε για να ξεκινήσει ξανά και να ολοκληρωθεί επί των ηµερών
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Τον Μάιο του 2017 ορίζεται ο προσω-
ρινός ανάδοχος. Τον Σεπτέµβρη του 2018 ορίζεται ο οριστικός
ανάδοχος και τον Φεβρουάριου του εποµένου έτους, του 2019,
υπογράφεται η σύµβαση. 

Τηρουµένων των αναλογιών είναι η πρώτη φορά που υπάρχει
τόσο µικρή χρονικά απόσταση ανάµεσα στις διάφορες φάσεις
της διαγωνιστικής διαδικασίας ενός µεγάλου έργου. Αυτό υπο-
δηλώνει µια πολύ ισχυρή πολιτική βούληση να προχωρήσει το
έργο. Αποτέλεσµα της πολιτικής βούλησης και της µεγάλης προ-
σπάθειας που έγινε είναι η σύµβαση που σήµερα κυρώνουµε.

Δεν είναι στις προθέσεις µου να παρελθοντολογήσω. Τέτοιου
είδους προσεγγίσεις ενέχουν µεγάλους κινδύνους αοριστίας και
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απ’ ό,τι θα έχετε διαπιστώσει ούτε η Κυβέρνηση έδωσε αυτή τη
διάσταση ως πρωτεύουσα διάσταση. αν και θα µπορούσε, διότι
παρέλαβε ένα έργο σε κώµα και το φέρει αισίως σε αφετηρία
υλοποίησης, βελτιωµένο µάλιστα αρκετά.

Είµαι έτοιµος να δεχθώ ότι η οικονοµική κρίση που έπληξε τη
χώρα από το 2009 φέρνοντάς την στα όρια της χρεοκοπίας,
έκανε πολύ δύσκολη τη χρηµατοδότηση ενός τόσο µεγάλου
έργου. Η επενδυτική απροθυµία ήταν δεδοµένη και οι προοπτι-
κές εντελώς αβέβαιες.

Οι οικονοµικές δυσκολίες και το αβέβαιο τοπίο στα δηµόσια
πράγµατα της χώρας, µέχρις ότου η χώρα λάβει µια σταθερή
τροχιά εξόδου από τα µνηµόνια, συνιστούσαν ωστόσο εµπόδιο
και για τη δική µας Κυβέρνηση. Παρ’ όλο που το έργο αποφασί-
στηκε και οι πρώτες καθοριστικές ενέργειες έγιναν εν µέσω των
γνωστών δυσκολιών, ακριβώς επειδή υπήρχε η πεποίθηση ότι θα
τα καταφέρουµε, δεν υπήρξε ο παραµικρός ενδοιασµός ή η
όποια καθυστέρηση. Και µε αυτή την έννοια θέλω να πω ότι αυτό
το έργο συµβολίζει την επάνοδο της χώρας µας στην ανάπτυξη,
στην ανάκτηση της ικανότητάς της να σχεδιάζει µε αισιοδοξία
και αυτοπεποίθηση έργα προόδου και ευηµερίας.

Έχει πρόσθετη σηµασία αυτό το έργο στην Κρήτη, καθώς η
Κρήτη για ένα πολύ µεγάλο διάστηµα έχει υπάρξει αγκιστρωµένο
ψάρι. Δεν αποτελεί µυστικό ότι οι υποδοµές στο νησί σηµειώνουν
καθυστέρηση εκσυγχρονισµού σε σχέση µε τις άλλες περιοχές
στην υπόλοιπη Ελλάδα. Οι χρόνοι που απαιτήθηκαν για να φτά-
σουµε στο σηµερινό αποτέλεσµα υπήρξαν οι ελάχιστοι αναγκαίοι
και η Κυβέρνηση έπραξε ακριβώς ό,τι έπραξε και στα υπόλοιπα
µεγάλα έργα τα οποία είχε επίσης δροµολογήσει στο νησί.

Ενδεικτικά αναφέρω τη δηµιουργία ενός σύγχρονου και διε-
θνών προδιαγραφών αυτοκινητόδροµου σε όλο το βόρειο µήκος
της Κρήτης και τη διενεργειακή διασύνδεση της Κρήτης, που
αναµένεται να έχει πολλαπλά οφέλη και για την οικονοµία και για
τον πληθυσµό της Κρήτης, πράγµατα για τα οποία είχε δεσµευτεί
ο Πρωθυπουργός στο αναπτυξιακό συνέδριο.

Στο παρελθόν, πριν το 2015, όπως είπε ο κ. Κεγκέρογλου στην
τοποθέτησή του στην επιτροπή, υπήρξε µια όχι τόσο στέρεη δια-
δικασία και σε αυτήν απέδωσε µέρος της καθυστέρησης. 

Εµείς αντίθετα εφαρµόσαµε µε αποφασιστικότητα αδιάβλητες
και ταχύτατες διαδικασίες, µε αποτέλεσµα εντός πέντε µόνο
µηνών να οριστικοποιηθεί ο ανάδοχος και να υπογραφεί η σύµ-
βαση.

Η επιτυχία πιστώνεται στο επιτελείο του Υπουργείου και προ-
σωπικά στον Υπουργό, ναι, σε αυτόν τον Υπουργό των µουσαµά-
δων, όπως µε κακεντρέχεια τον έχουν αποκαλέσει εκείνοι που
άφηναν χρόνια πολλά σηµαντικά έργα να βαλτώνουν. Ασφαλώς
οι θετικές επιπτώσεις θα είναι µεγάλες εις το νησί και σε ολό-
κληρη την Κρήτη.

Όπως έχει ήδη αναφερθεί, ωφελούνται οι γύρω δήµοι µε την
αύξηση του ποσοστού επί του ετησίου τζίρου από το 0,5% στο
2%. Θέλω να πω ότι η δυνατότητα της κεντρικής διοίκησης να
διανέµει το 1% από το ποσό αυτό µε τρόπο εναρµονισµένο µε
τις χωροταξικές και περιβαλλοντικές ανάγκες και δυνατότητες
της περιοχής, είναι ένα καλό εργαλείο που, εκτός των άλλων, θα
ωθήσει στον σχεδιασµό για τον οποίο µίλησαν αρκετοί φορείς.

Συζήτηση έγινε, επίσης, και για το θέµα των περιβαλλοντικών
συνεπειών, θέµα το οποίο πάντοτε επιβάλλει προσοχή και εξέ-
ταση όλων -χωρίς εξαίρεση- των παραµέτρων, χωρίς, όµως, αφο-
ρισµούς και απλουστεύσεις.

Κατά τη µακρά διάρκεια των ετών που προηγήθηκαν, τέθηκε
πολλές φορές στον δηµόσιο διάλογο προβληµατισµός και πολ-
λές αµφιβολίες για τη σκοπιµότητα και την απόδοση του νέου
αεροδροµίου.

Γνωρίζουµε όλοι πόσο κράτησε η συζήτηση για τον λοξό διά-
δροµο, καθώς και ότι εν τέλει δεν µπορεί να δοθεί επιστηµονικά
αξιόπιστη διαβεβαίωση για την ασφάλειά του.

Νοµίζω ότι ορθά σταθµίστηκε εν τέλει το µέγεθος της επιβά-
ρυνσης που σήµερα δέχεται η πόλη του Ηρακλείου από το υπάρ-
χον αεροδρόµιο που λειτουργεί κάτω από ασφυκτικές συνθήκες
και επιβαρύνει την καθηµερινότητα όχι µόνο της Νέας Αλικαρ-
νασσού, αλλά και συνολικά του πολεοδοµικού συγκροτήµατος.

Είχα σηµειώσει να πω για την αύξηση της ανταπόδοσης προς

τους ιδιοκτήτες των οποίων το µεγάλο µέρος της περιουσίας
απαλλοτριώνεται. Νοµίζω ότι µε κάλυψε ο Υπουργός µε τη δέ-
σµευση που προ ολίγου έκανε.

Θέλω να πω µόνο ότι η ποσοτική απώλεια, καθώς η συγκεκρι-
µένη περιοχή συµµετέχει µε µικρό ποσοστό στη συνολική αγρο-
τική παραγωγή του νησιού -δεν υπάρχει σχετική µελέτη
σηµειωτέον-, η οποιαδήποτε απώλεια µπορεί να εξισορροπηθεί
-και αυτό ήδη συµβαίνει σε σηµαντικό βαθµό- µε βελτιώσεις, τυ-
ποποίηση, εξαγωγική διείσδυση µεγάλης κλίµακας που µε επι-
µονή προωθούν οι παραγωγικοί φορείς του νησιού µε σηµαντικά
αποτελέσµατα.

Θεωρώ θετικό το ότι θα δηµιουργηθεί το Κέντρο Προβολής
και Προώθησης Κρητικών Προϊόντων που θα δώσει ώθηση στην
προσπάθεια να καθιερωθεί brand name επωνύµων ποιοτικών
προϊόντων της τοπικής οικονοµίας για τη διάδοση της αξίας πολ-
λών από τα ξεχωριστά είδη διατροφής που παράγονται στην
Κρήτη. 

Βεβαίως, αποµένουν πολλά. 
Κύριε Υπουργέ, θέλω να επισηµάνω -νοµίζω ότι πρώτη φορά

ακούγεται και είναι µια επισήµανση που µου έγινε µόλις σήµερα
το πρωί από σηµαντικούς παράγοντες της πόλης του Ρεθύµνου-
ότι τώρα, καθώς η χιλιοµετρική αποµάκρυνση του αεροδροµίου
από το Ρέθυµνο καθιστά απολύτου προτεραιότητος την ταχύ-
τητα πρόσβασης στο αεροδρόµιο, η βελτίωση της υφιστάµενης
οδού από τη Σούδα προς το Ακρωτήρι Χανίων -δηλαδή, το αερο-
δρόµιο- πρέπει να τεθεί σε άµεση προτεραιότητα, διότι πραγµα-
τικά δεν µπορεί να επιβαρύνουµε τον Νοµό Ρεθύµνου µε µισή
ώρα επιπλέον, τουλάχιστον, χωρίς να του παρέχουµε την αντί-
στοιχη ευκολία πρόσβασης στο αεροδρόµιο των Χανίων. Γνωρί-
ζετε το θέµα. Υπάρχουν σκέψεις. Εν πάση περιπώσει, είµαι
αισιόδοξος ότι θα γίνει και αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο συνο-
δοί εκπαιδευτικοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Λαµίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Χρυσής Αυγής, τον κ. Ηλιόπουλο.

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Συµβαίνουν περίεργα πράγµατα στον ελληνικό αθλητισµό τα

τελευταία χρόνια καθώς και πάρα πολλές αδικίες. Βλέπουµε να
διεξάγεται ένας τελικός πριν από τρία χρόνια στην πόλη του
Βόλου και να γίνονται τόσο άγρια επεισόδια που είχαµε να δούµε
πάρα πολλά χρόνια. Πάλι µε ευθύνη της πολιτείας όλα αυτά!

Φέτος έχουµε έναν τελικό ο οποίος διεξάγεται κεκλεισµένων
των θυρών, µια παγκόσµια, κυριολεκτικά, πρωτοτυπία για ένα
κράτος που θέλει να λέγεται «σοβαρό» -ούτε στην Ουγκάντα δεν
γίνονται αυτά, να γίνονται τελικοί κεκλεισµένων των θυρών- και
παρ’ όλα αυτά, να γίνονται πάλι επεισόδια εντός και εκτός του
γηπέδου.

Έχουµε δει σε ελληνικούς αγώνες να διαιτητεύουν ξένοι διαι-
τητές, γιατί οι Έλληνες ήταν ύποπτοι ότι στήνουν τα παιχνίδια.
Πάλι πράγµατα τα οποία δεν συµβαίνουν σε µια πολιτισµένη
χώρα. 

Και ερχόµαστε σε µια τροπολογία σήµερα, η οποία έρχεται
έναν χρόνο µετά από την υποτιθέµενη συµφωνία για την ανα-
διάρθρωση του ποδοσφαίρου πέρυσι, η οποία συµφωνία έγινε
πάλι εκπρόθεσµα. Υποτίθεται ότι αυτή η συµφωνία έγινε τον Αύ-
γουστο, την νοµοθετούµε τον Μάιο, ενώ οι προϋπολογισµοί, τα
µπάτζετ, οι µεταγραφές και όλα αυτά που χρειάζεται µια οµάδα
για να λειτουργήσει για τη νέα σεζόν, γίνονται από τον Ιούνιο. 

Μάλλον εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ δεν γνωρίζετε πώς λειτουργούν τα
πρωταθλήµατα, δεν γνωρίζετε πώς λειτουργούν οι οµάδες. Δεν
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είχατε ασχοληθεί όλα αυτά τα χρόνια µε τον αθλητισµό, για να
ξέρετε πώς λειτουργούν τα σωµατεία αυτά που θέλουν να έχουν
µια σοβαρή πορεία στο πρωτάθληµα.

Έτσι, λοιπόν, θίγονται οµάδες ιστορικές -θα τις πω γιατί δεν
είναι πρόβληµα- όπως είναι ο Ολυµπιακός Βόλου, από την οµώ-
νυµη πόλη, όπως και άλλες οµάδες από διάφορες πόλεις της Ελ-
λάδος.

Θα ήθελα να πω κάτι εδώ, στο ελληνικό Κοινοβούλιο, για να
ακουστεί η αδικία: Παίζει φέτος ο Ολυµπιακός Βόλου στην τρίτη
τη τάξει κατηγορία, στη Γ’ Εθνική και κερδίζει την άνοδό του άξια
στη Β’ Εθνική. Και έρχεστε σήµερα, αφού έχει τελειώσει -αυτό
το τονίζω- το πρωτάθληµα -ούτε για τα µάτια του κόσµου δεν το
κάνατε, δεν φέρατε την τροπολογία λίγο νωρίτερα- να ορίσετε
µία καινούργια κατηγορία η οποία θα στείλει τον Ολυµπιακό
Βόλου να ξαναπαίζει του χρόνου -πρωταθλητής Γ’ κατηγορίας-
στην τρίτη τη τάξει κατηγορία της χώρας µας. 

Αυτά τα πράγµατα δεν συµβαίνουν πραγµατικά πουθενά
αλλού. Μας έχετε βγάλει τα µάτια µε αυτά που νοµοθετείτε και
έτσι όπως τα φέρνετε. Όλα αυτά είναι απλά παράλογα. Σε οποι-
ονδήποτε και να πεις -χωρίς να έχει ασχοληθεί µε τον αθλητισµό,
χωρίς να έχει ασχοληθεί µε το ποδόσφαιρο- ότι οι κατηγορίες
των πρωταθληµάτων θα οριστούν αφού έχουν τελειώσει τα πρω-
ταθλήµατα και µάλιστα θα προστεθεί και µία κατηγορία, θα σου
πει, «Εντάξει, απλά δεν γίνεται, δεν µπορεί να συµβεί». 

Νοµοθετείτε, λοιπόν, χωρίς κάποια λογική. Δεν ξέρω τι εξυπη-
ρετεί αυτή η νέα κατηγορία και έτσι όπως έρχεται σήµερα να ψη-
φιστεί. Αυτό, προφανώς, θα το µάθουµε στο µέλλον, γιατί τα
πάντα εξυπηρετούν κάτι.

Όµως, ερχόµαστε στην πολιτική επικαιρότητα, σε µια επικαι-
ρότητα η οποία έχει κτυπήσει «κόκκινο» τις τελευταίες ηµέρες
µε κάποιες θεατρινίστικες συζητήσεις που έχουν γίνει στη Βουλή.
Και τις λέω «θεατρινίστικες», γιατί -το είπε και ο Αρχηγός µας-
δεν πήραµε κάποιες απαντήσεις. Εκτοξεύονται δεξιά και αρι-
στερά κατηγορίες από τους συριζαίους στους νεοδηµοκράτες
και αντίθετα, χωρίς να δίνονται οι απαραίτητες απαντήσεις. 

Έχουµε βάλει και silver alert για τους υποψηφίους του ΣΥΡΙΖΑ,
που σε ολόκληρη την Ελλάδα κρύβονται από παντού. Δεν τολ-
µούν να βγουν να επικοινωνήσουν αυτές τις τροµερές επιτυχίες
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ! Κρύβονται και βγαίνει µόνο ο Πρωθυ-
πουργός, το «µεγάλο σας ατού» -εντός χιλιάδων εισαγωγικών-
να προπαγανδίσει και πέφτει από γκάφα σε γκάφα σε ολόκληρη
την Ελλάδα. Βέβαια, όπως έχουµε πει, για να κυκλοφορήσετε σε
ολόκληρη της Ελλάδα χρειαζόσαστε δεκάδες διµοιρίες ΜΑΤ.

Αυτά είναι τα µέτρα που έχετε φέρει. Αυτές είναι οι συµφωνίες,
όπως αυτή των Πρεσπών, που έχετε ψηφίσει και ο κόσµος δεν
θέλει να σας δει στα µάτια του.

Βέβαια, χρησιµοποιείτε διάφορα τεχνάσµατα, τα οποία κά-
ποιες φορές είναι πετυχηµένα, κάποιες φορές αποτυχηµένα,
όπως αυτό που είπε ο Τσίπρας, ότι η δική σας ιδεολογία πλησιά-
ζει πιο πολύ σε αυτή του Χριστιανισµού. Αν είναι δυνατόν, εσείς
οι άθεοι, που δεν κάνετε τον σταυρό σας και που τώρα τελευταία
ψιλοµπαίνετε στις εκκλησίες -όλος ο ΣΥΡΙΖΑ, φαίνεται κιόλας
από την ορκωµοσία που γίνεται µε πολιτικό όρκο- να λέτε ότι εί-
σαστε οι καλύτεροι χριστιανοί. Έχετε φτάσει σε αυτό το επίπεδο
κατάντιας, να λέτε ότι εσείς είστε οι καλύτεροι χριστιανοί. 

Να δω τι άλλο θα ακούσουµε µέχρι τις 26 Μαΐου και πόσω µάλ-
λον µέχρι τις εκλογές που µάλλον θα γίνουν τον Οκτώβριο, τι
άλλο θα γίνετε. 

Και όταν λέω «τι άλλο θα γίνετε», εννοώ το εξής: Εκτός από
χριστιανοί, γίνατε και οπαδοί του Μεταξά! Βέβαια, αµέσως απο-
σύρατε το βίντεο, γιατί άκουσον-άκουσον σας έβαλε τα δύο
πόδια σε ένα παπούτσι, ποιος; Η Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµο-
κρατία που κάνει το παν για να στείλει όλους αυτούς τους αν-
θρώπους που πιστεύουν στον Μεταξά, που πιστεύουν ότι ήταν
ένας άξιος ηγέτης στη Χρυσή Αυγή. 

Και οι συριζαίοι και οι νεοδηµοκράτες είσαστε οι καλύτεροι χο-
ρηγοί της Χρυσής Αυγής µε όλα αυτά που κάνετε.

Αν είναι δυνατόν, να σας πειράζει ακόµα και ο Μεταξάς. Ο Με-
ταξάς που είπε το «ΟΧΙ», ο Μεταξάς που έφτιαξε ένα εθνικό κρά-
τος, που δόµησε ένα κράτος, που έφερε την επανάσταση
ουσιαστικά τότε στην πολιτική ζωή του τόπου µε αυτά που εφάρ-

µοσε και, βέβαια, δεν του τα έχετε αναγνωρίσει ποτέ. Δεξιοί και
αριστεροί τον θεωρείτε έναν δικτάτορα και έτσι τον ονοµάζετε.
Κι έτσι τον ονοµάσατε και στην ανακοίνωση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, γιατί δεν έχετε το σθένος εσείς οι δεξιοί να υπερασπιστείτε
ανθρώπους, οι οποίοι έχουν ωφελήσει την πατρίδα µας. Κάθεστε
και σας κουνάει το δάχτυλο και σας χτυπάει τη βέργα ο κάθε
κοµµουνιστής. Αυτοί που έχουν φέρει και που έχουν κάνει τα
αίσχη στην πατρίδα µας κάθεστε και σας κουνάνε το δάχτυλο.
Και καλά σας κάνουν, βέβαια. Πάρα πολύ καλά σας κάνουν. 

Γιος µεγαλοστελέχους -θα χρησιµοποιήσω τη φράση που έχει
χρησιµοποιήσει ο κ. Βούτσης παλιά για ένα συγγενικό µου πρό-
σωπο- του ΣΥΡΙΖΑ συνελήφθη προχθές -και αφέθηκε ελεύθερος,
βέβαια, λογικό ήταν- να πετάει µολότοφ, πού; Στο ίδιο του το
κόµµα. Αυτά δεν γίνονται! Πάλι είναι ενάντια στη λογική µας. Ο
γιος του Βούτση, δηλαδή, συλλαµβάνεται -τώρα ότι έπινε ένα
ποτό στο Γκάζι, αφήστε τα σε εµάς- µέσα σε αυτούς τους αν-
θρώπους που έριξαν βροχή από µολότοφ, πού; Στα γραφεία του
ΣΥΡΙΖΑ. Πράγµατα για τα οποία λες ότι βγαίνουν έξω από τη λο-
γική. Δεν µπορεί ο γιος του Βούτση να πετάει µολότοφ στα γρα-
φεία του ΣΥΡΙΖΑ. Συµβαίνει και αυτό. Βέβαιοι δεν είµαστε, µπορεί
ο άνθρωπος όντως να έπινε το ποτό του, εµείς λέµε πού συνε-
λήφθη και για ποιον λόγο συνελήφθη. Η δικαιοσύνη θα κρίνει
όταν έρθει η ώρα. Εµείς δεν δικάζουµε κανέναν, όπως κάνετε
εσείς. Εσείς έχετε βγάλει τη Χρυσή Αυγή εγκληµατική οργά-
νωση, πριν αποφανθεί το δικαστήριο, εµείς λέµε τα γεγονότα,
όπως έχουν συµβεί τις προηγούµενες µέρες. 

Άλλα γεγονότα είναι αυτά που συνέβησαν στη Θεσσαλονίκη
από επίθεση Πακιστανών σε κρεοπωλείο. Ακούστε να δείτε, επί-
θεση Πακιστανών σε κρεοπωλείο! Σε έναν Έλληνα ο οποίος τους
είπε γιατί είχαν παράνοµα καπνικά προϊόντα. Του την έστησαν
µετά και τον διέλυσαν στο ξύλο τον άνθρωπο. Αυτά συµβαίνουν
σε µια χώρα -επαναλαµβάνω- που θέλει να λέγεται δυτική, που
θέλει να λέγεται πολιτισµένη και κουµάντο κάνουν οι λαθροει-
σβολείς. Αυτοί που έχουν µπει στην πατρίδα µας παράνοµα,
έχουν αρχίσει και παίρνουν τα πάνω τους, γιατί βέβαια έχουν την
απόλυτη ασυλία. Αν πας να επιβάλεις τον νόµο και την τάξη; Για
πηγαίνετε να δούµε. Για πηγαίνετε να δείτε το παρεµπόριο έξω
από την ΑΣΟΕ, για πηγαίνετε να δείτε την πραµάτεια. Έχετε δει
φωτογραφίες; Δεκάδες µέτρα σε µήκος φτάνει η πραµάτεια
αυτών των ανθρώπων, οι οποίοι και έχουν µπει παράνοµα στη
χώρα µας και λαθραία επιβιώνουν στη χώρα µας, πουλώντας τέ-
τοια προϊόντα. Αυτοί οι άνθρωποι, βέβαια, απολαµβάνουν την
ασυλία, όχι µόνο του ΣΥΡΙΖΑ αλλά και επί Νέας Δηµοκρατίας.
Πάντα έτσι γίνεται. Αλλά αν κάποιος καστανάς ή κάποια γιαγιά
ενενήντα χρονών πουλάει τα πλεχτά που έχει φτιάξει στο σπίτι
της, συλλαµβάνεται και πληρώνει πρόστιµο 2500 ευρώ. Πείτε
µου αν ένας από αυτούς τους έγχρωµους που πουλάνε όλα αυτά
τα προϊόντα παρεµπορίου έχει πληρώσει 1 ευρώ πρόστιµο.
Σαφώς και δεν έχει πληρώσει. Πείτε µου εάν ένας από αυτούς
έχει πληρώσει 1 ευρώ φόρο. Σαφώς και δεν έχει πληρώσει. Πείτε
µου αν έχουν προτεραιότητα αυτοί οι άνθρωποι στα νοσοκοµεία.
Σαφώς και έχουν έναντι των Ελλήνων, γιατί µπαίνουν µε τον
τσαµπουκά και θέλουν να προηγούνται παντού. Πείτε µου αν
έχουν στην παιδεία. Σαφώς και έχουν, γιατί δηλώνουν µηδενικό
εισόδηµα και τα παιδιά τους καταλαµβάνουν -όχι ότι πηγαίνουν-
τις θέσεις των Ελληνόπουλων. Όλα αυτά συµβαίνουν στην πα-
τρίδα µας το 2019 και δεν πρόκειται να αλλάξει τίποτε. Γι’ αυτό
και εµείς λέµε ότι απέναντι στο κόµµα των πολιτικών κοµµάτων,
απέναντι σε αυτή τη φίµωση υπάρχει η Χρυσή Αυγή. 

Και τώρα που λέω φίµωση, το µόνο µέσο που µας έχει µείνει
για να µιλάµε, είναι εδώ στο ελληνικό κοινοβούλιο. Μας έχετε
αποκλείσει από τα κανάλια, µας έχετε αποκλείσει από τα social
media. Μας έχετε αποκλείσει από τα δικά σας µέσα, εφηµερίδες,
site κ.λπ.. Δεν υπάρχει η αναφορά στη Χρυσή Αυγή, παρά µόνο
όταν θέλετε να µας ρίξετε λάσπη. Μηδενικός -πραγµατικά µηδε-
νικός- είναι ο χρόνος που µας δίνετε οπουδήποτε. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, διάβαζα σήµερα ένα άρθρο και µου
ήρθε στο µυαλό ότι υπάρχει ένα κόµµα στο ελληνικό Κοινοβούλιο
που διεκδικεί την ψήφο και στις εθνικές και στις ευρωεκλογές,
το ΚΚΕ, το οποίο ακούστε τι λέει στο πρόγραµµά του. Δεν το
έχουν κατεβάσει. Αν µπείτε στο site του ΚΚΕ θα διαβάσετε ότι το
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ΚΚΕ καθοδηγείται από την επαναστατική κοσµοθεωρία του µαρ-
ξισµού-λενινισµού. Ο στρατηγικός στόχος του ΚΚΕ είναι η κατά-
κτηση της επαναστατικής εργατικής εξουσίας, της δικτατορίας
του προλεταριάτου κ.λπ. και συνεχίζει µε αυτά τα ωραία το ΚΚΕ.
Δεν έχει κάνει ποτέ δήλωση ότι σέβεται το Σύνταγµα. Στο πρό-
γραµµά του λέει για ανατροπή πολιτεύµατος και υποτίθεται ότι
το βάζετε στο συνταγµατικό τόξο εσείς οι δηµοκράτες. Και
κάπου αλλού γράφει πάλι στο πρόγραµµά του ότι σε περίπτωση
ιµπεριαλιστικής πολεµικής εµπλοκής της Ελλάδας, είτε σε αµυν-
τικό είτε σε επιθετικό πόλεµο, το Κόµµα –µε κάπα κεφαλαίο τρο-
µάρα τους- πρέπει να ηγηθεί της αυτοτελούς οργάνωσης της
εργατικής λαϊκής πάλης, µε όλες τις µορφές, ώστε να οδηγήσει
σε ολοκληρωτική ήττα της αστικής τάξης -εγχώριας και ξένης-
ως εισβολέα. Δηλαδή την ώρα που -χτύπα ξύλο- οι Έλληνες
στρατιώτες θα πολεµούν στο µέτωπο, θα υπάρχει µια πέµπτη φά-
λαγγα µέσα στην πατρίδα µας και αυτή είναι το ΚΚΕ. Και δεν το
καταγγέλλετε, γιατί σας κάνει ό,τι θέλει το ΚΚΕ εδώ µέσα. Ποτέ
δεν το έχετε καταγγείλει. Και θα το εφαρµόσει µέσα στο πρό-
γραµµά του αν ποτέ του δοθεί η ευκαιρία. Δεν θα του δοθεί ποτέ,
εννοείται ότι δεν θα του δοθεί ποτέ ευκαιρία και ευτυχώς, αλλά
κοιτάξτε να δείτε ένα κόµµα που θεωρείται δηµοκρατικό και
εντός συνταγµατικού τόξου που λέει για την κατάλυση του πολι-
τεύµατος. Ότι αν κηρυχθεί πόλεµος δεν θα είναι µε την πατρίδα,
θα θέλει την ανατροπή της αστικής τάξης. Θα έχουµε, δηλαδή,
και µια πέµπτη φάλαγγα µέσα στην πατρίδα µας να πολεµάει τα
Ελληνόπουλα.

Απέναντι, λοιπόν, σε όλους αυτούς, απέναντι στους εθνοπρο-
δότες του ΣΥΡΙΖΑ, στους εθνοµηδενιστές, και της Νέα Δηµοκρα-
τίας, απέναντι σ’ αυτούς που θέλουν την ανατροπή του
πολιτεύµατος, απέναντι σε όλους αυτούς που µολύνουν την πα-
τρίδα µας όλα αυτά τα χρόνια µε τις µίζες, µε τη διαφθορά τους,
υπάρχει ένα κίνηµα και το κίνηµα αυτό σε λίγες µέρες διεκδικεί
την ψήφο σας και στις ευρωεκλογές και στις δηµοτικές και στις
περιφερειακές εκλογές. Θα βρισκόµαστε παντού σε όλη την Ελ-
λάδα. Κάντε την κίνηση και για τον εαυτό σας και για την πατρίδα
σας και για τα παιδιά σας. Στηρίξτε παντού τη Χρυσή Αυγή, το
µοναδικό ελληνικό εθνικιστικό πατριωτικό κόµµα στην πατρίδα
µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, σε αυτό το στάδιο, µήπως µπορείτε να πείτε ποιες τρο-
πολογίες κάνατε δεκτές να ξέρουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Βεβαίως.

Γίνονται δεκτές όλες οι υπουργικές τροπολογίες. Αν θέλετε,
µπορώ να αναφέρω και τους αριθµούς κατάθεσης. Είναι οι τρο-
πολογίες µε τους εξής αριθµούς κατάθεσης: 2160, 2162, 2164,
2166 και 2167.

Από τις βουλευτικές τροπολογίες γίνονται δεκτές οι υπ’ αριθµ.
2168, 2170 και 2171. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η κ. Κα-
ρακώστα έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Να καλησπερίσω κι εγώ. 
Θεωρώ ότι στο σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητάµε και στο

οποίο απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι η πλειοψηφία των ανθρώπων συµ-
φωνεί, παρά τις όποιες επιµέρους διαφορές, είναι χρήσιµο να
υπενθυµίσω πως το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, στο
χρονικό διάστηµα της Κυβέρνησής µας, ολοκλήρωσε µια σειρά
από κοµβικούς οδικούς άξονες, τους οποίους βρήκε ηµιτελείς ή
τελµατωµένους από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Πράγµα
που είναι γνωστό από όλους τους Έλληνες που ξεκίναγαν να
πάνε στις δουλειές τους, στο χωριό τους, σε όλες τις περιοχές
της Ελλάδας και αντίκρυζαν τα σταµατηµένα έργα. Για την αλή-
θεια, έφταναν οι εικόνες.

Κι αναφέροµαι ειδικά στον αυτοκινητόδροµο Ελευσίνας – Κο-
ρίνθου - Πάτρας, η λεγόµενη Ολυµπία Οδός, που είναι ένα από
τα σηµαντικότερα έργα στρατηγικής σηµασίας για την ανάπτυξη
της Πελοποννήσου. Παρελήφθη από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
µε πλασµατικά χρονοδιαγράµµατα, άστοχο προγραµµατισµό και

χαώδεις προϋποθέσεις κατασκευής.
Μετά από πολύµηνες διαπραγµατεύσεις, µπήκε φρένο στις ευ-

ρωπαϊκές διεκδικήσεις και εξασφαλίστηκαν χρονοδιαγράµµατα
µε καταληκτικές ηµεροµηνίες παράδοσης του έργου αυτού και
µε ποινικές ρήτρες σε περίπτωση υπέρβασης των προθεσµιών.
Η επαναδιαπραγµάτευση που έγινε, πέτυχε όφελος 172 εκατοµ-
µύρια. Για την ακρίβεια, 171.834.053 ευρώ. Για τους Έλληνες φο-
ρολογούµενους αυτά τα ποσά. Η Ολυµπία Οδός εγκαινιάστηκε
από τον Πρωθυπουργό στις 12 Απριλίου 2017. 

Επίσης, οφείλω να θυµίσω ότι στις 19 Μαρτίου 2019 -φέτος
δηλαδή- η Ολυµπία Οδός βραβεύτηκε στις ΗΠΑ από την Αµερι-
κάνικη Ένωση Πολιτικών Μηχανικών ως ένα από τα πέντε κορυ-
φαία έργα παγκοσµίως, που αφορούν το σύνολο των έργων
µελέτης, κατασκευής και πολιτικού µηχανισµού.

Στη συνέχεια έχουµε τον Ε65, έναν αυτοκινητόδροµο που πε-
ρίµενε -και περιµένει- η κεντρική Ελλάδα για να βγει από την
οδική αποµόνωση. Το κεντρικό του τµήµα άρχισε να λειτουργεί
στις 22 Δεκεµβρίου 2017, αποδίδοντας ογδόντα χιλιόµετρα του
τµήµατος Ξυνιάδα - Τρίκαλα. Οι εργασίες στο νότιο τµήµα του
αυτοκινητόδροµου Ε65 από Λαµία έως Ξυνιάδα ξεκίνησαν στις
αρχές του 2019. Ο στόχος είναι το τµήµα Λαµία - Ξυνιάδα να
«κουµπώσει» µε το τµήµα Ξυνιάδα - Τρίκαλα και να λειτουργήσει
πριν από τα τρία χρόνια που είναι το επίσηµο χρονοδιάγραµµα
του έργου. Για την ολοκλήρωση, βεβαίως, του Ε65 αποµένει το
βόρειο τµήµα Τρίκαλα - Εγνατία Οδός. Οι διαδικασίες έγκρισης
από την Κοµισιόν είναι σε εξέλιξη και στόχος είναι έως τα τέλη
του καλοκαιριού το βόρειο τµήµα του Ε65 να εγκριθεί, να λάβει
χρηµατοδότηση και να ξεκινήσουν και τα έργα. 

Η Ιόνια Οδός είναι σε πλήρη λειτουργία από τον Αύγουστο του
2017 και εγκαινιάστηκε από τον Πρωθυπουργό στις 5 Σεπτεµ-
βρίου 2017. Και σ’ αυτό το έργο το Υπουργείο Υποδοµών και Με-
ταφορών βρέθηκε αντιµέτωπο µε δυσµενείς όρους συµβάσεων
που είχαν συνάψει οι προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά πάλι
µετά από σκληρές διαπραγµατεύσεις επετεύχθη δεσµευτικό
χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης του έργου και όφελος για τους
φορολογούµενους και το δηµόσιο 230.240.276 ευρώ αυτή τη
φορά. 

Η Ιόνια Οδός διασχίζει δύο περιφέρειες και πέντε νοµούς, της
Αιτωλοακαρνανίας, της Άρτας, της Πρέβεζας, των Ιωαννίνων και
της Αχαΐας. Συνδέει τη δυτική Ελλάδα και την Ήπειρο µε τα λι-
µάνια της Πάτρας, του Αστακού και της Ηγουµενίτσας. Βελτιώνει
την προσβασιµότητα σε περιοχές µε υψηλό αρχαιολογικό, του-
ριστικό και εµπορικό ενδιαφέρον και επιτυγχάνει ασφαλέστερες,
γρηγορότερες και οικονοµικότερες µετακινήσεις. 

Στις 3 Μαΐου ο Πρωθυπουργός µεταφέρθηκε στην Κρήτη και
εγκαινίασε το οδικό τµήµα Χερσόνησος - Γούβες του βόρειου
οδικού άξονα Κρήτης, αυτού που ονοµάζουµε ΒΟΑΚ, ο οποίος
αποτελεί όραµα δεκαετιών. Επίσης, τα τµήµατα Καστέλι - Κίσσα-
µος, Κίσσαµος - Χερσόνησος και Χερσόνησος - Νεάπολη έχουν
δηµοπρατηθεί και τα έργα είναι σε εξέλιξη, ενώ στο υπόλοιπο
τµήµα από Νεάπολη ως Άγιο Νικόλαο έχει ξεκινήσει η διαγωνι-
στική διαδικασία. 

Η κατασκευή του ΒΟΑΚ αποτελεί σηµαντική παράµετρο για τη
λειτουργία του νέου διεθνούς αεροδροµίου του Ηρακλείου Κρή-
της, για το οποίο σήµερα ψηφίζουµε και το οποίο θα κατασκευα-
στεί στο Καστέλι του Δήµου Μίνωα Πεδιάδος, περιλαµβανοµένου
και του οδικού δικτύου εντός και εκτός του αεροδροµίου. Το
έργο αυτό θα ολοκληρωθεί σε εξήντα µήνες από την έναρξη της
παραχώρησης. Έχει σηµειωθεί στη σύµβαση ότι η υπέρβαση της
παραπάνω προθεσµίας συνεπάγεται επίσης επιβολή ποινικών ρη-
τρών. Στην περιοδεία του στην Κρήτη ο Πρωθυπουργός επίσης
επιθεώρησε την εκτέλεση των εργασιών του αυτοκινητοδρόµου
Ηρακλείου - Μεσσαράς, ενός σηµαντικού έργου για τους κατοί-
κους της Κρήτης που, επίσης, περίµεναν δεκαπέντε χρόνια για
να υλοποιηθεί και το οποίο βαδίζει προς την ολοκλήρωσή του.

Πρέπει, λοιπόν, οι αντιπολιτευόµενοι που µιλούν για τις καθυ-
στερήσεις της δικής µας Κυβέρνησης να καταλάβουν ότι η εφαρ-
µογή µιας αριστερής, αποτελεσµατικής και ελπιδοφόρας
πολιτικής είναι η καλύτερη απάντηση σε όσους θεωρούν τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ως περιστασιακό ένοικο της εκτελεστικής εξουσίας και τους
ίδιους βεβαίως ως πολιτική αριστοκρατία, που κατέχει κληρονο-

7242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µικά την εξουσία αυτή. Ξεχνούν, όµως, ότι είµαστε µια δηµοκρα-
τικά εκλεγµένη Κυβέρνηση, η οποία ανέλαβε να καθαρίσει το
τοπίο της καταστροφής που άφησε αυτή η ελίτ και να προχωρή-
σει. Με τη λογική του σχεδιασµού, του προγραµµατισµού, των
σωστών διαπραγµατεύσεων, των χρονικών προθεσµιών, µε τις
αντίστοιχες ρήτρες στους εργολάβους, παραλαµβάνουµε και θα
παραλαµβάνουµε τα έργα που τόσο έχει ανάγκη αυτή η χώρα,
προκειµένου να λειτουργήσει σε όλα τα επίπεδα ανάπτυξής της. 

Σε αυτό το πλαίσιο σχεδιασµού ψηφίζουµε σήµερα γι’ αυτό το
αεροδρόµιο της Κρήτης. Δεν θα αναφερθώ ειδικά στη σύµβαση
αυτή, γιατί το έκαναν προηγούµενοι συνάδελφοί µου. Άλλωστε,
η Αντιπολίτευση δεν είχε να πει τίποτα περισσότερο από το ότι
εµείς καθυστερούµε και αλίµονο τι συµπεραίνετε απ’ αυτά που
προηγουµένως είπα.

Θέλω, βέβαια, να στηρίξω δύο τροπολογίες τις οποίες συνυ-
πογράφω. Η µία, πραγµατικά, λύνει γραφειοκρατικά ζητήµατα,
χωρίς να υπερβαίνει τους αντίστοιχους φορείς, όπως την Αρχαι-
ολογία, για τα υδατορέµατα. Η άλλη τροπολογία είναι µια τρο-
πολογία δικαίου όσον αφορά τις παρατάσεις των οικοδοµικών
αδειών. 

Θα ευχαριστήσω τον Υπουργό που µόλις πριν τις έκανε δεκτές
και καλή συνέχεια, κύριε Υπουργέ, για τα υπόλοιπα έργα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κεφαλο-
γιάννης έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµιλούµε σήµερα στη Βουλή

για ένα νοµοσχέδιο και βρισκόµαστε περίπου δέκα µέρες πριν
από τις κρίσιµες ευρωεκλογές της 26ης Μαΐου. Εµείς πιστεύουµε
ως Νέα Δηµοκρατία ότι στις κάλπες εκείνης της ηµέρας ο ελλη-
νικός λαός θα αποδοκιµάσει την Κυβέρνηση και ταυτόχρονα θα
επιβραβεύσει τη Νέα Δηµοκρατία. 

Μάλιστα, δεδοµένου ότι ο κύριος Πρωθυπουργός πριν από
λίγες µέρες, κατά τη διάρκεια της συζήτησης για την ψήφο εµ-
πιστοσύνης, είχε προσδώσει σε εκείνες τις κάλπες µια δεύτερη
ψήφο εµπιστοσύνης, όπως είχε πει, θεωρούµε ότι εφόσον ηττη-
θεί εκείνη την ηµέρα, δεν έχει άλλο περιθώριο παρά να πάει στο
Ζάππειο, να υποβάλει την παραίτησή του και να οδηγήσει τη
χώρα σε εκλογές µέσα στις επόµενες τέσσερις εβδοµάδες. 

Βεβαίως, πονηρά σκεπτόµενος ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος
σήµερα έκανε ένα βήµα πίσω, λέγοντας ότι τελικά η κάλπη της
26ης Μαΐου στις ευρωεκλογές δεν είναι ψήφος εµπιστοσύνης, ότι
είναι το πρώτο ηµίχρονο και οι εθνικές εκλογές θα είναι το δεύ-
τερο ηµίχρονο. 

Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θεω-
ρούµε ότι εφόσον η Κυβέρνηση -και συγκεκριµένα ο ΣΥΡΙΖΑ- ητ-
τηθεί στις ευρωεκλογές έστω και µε µία ψήφο, θα έχει
καταδικαστεί στη συνείδηση του ελληνικού λαού και διά της
ψήφου, εποµένως δεν υπάρχει άλλο περιθώριο παρά να οδηγη-
θούµε άµεσα σε εκλογές.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, και µια αναφορά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στην τροπολογία για τη µείωση του αφορολόγητου,
που έχουµε καταθέσει ως Νέα Δηµοκρατία εδώ και µερικές
µέρες. Θεωρούµε ότι αν ο Πρωθυπουργός -και συγκεκριµένα η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ- δεν κάνει αποδεκτή αυτή την τροπολογία,
τότε δυστυχώς θα έχει αποδειχθεί ο ίδιος ως πολιτικός υποκρι-
τής και αυτό σηµαίνει βεβαίως ότι η µείωση του αφορολογήτου
στα 5.600 ευρώ, το οποίο έχει νοµοθετήσει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ,
την οποία εµείς έχουµε νοµοθετήσει, αν δεν ψηφιστεί η συγκε-
κριµένη τροπολογία, τότε εµείς ως επόµενη κυβέρνηση δεσµευό-
µαστε ότι αυτή την περικοπή δεν πρόκειται να την εφαρµόσουµε. 

Για άλλη µια φορά καλούµε την Κυβέρνηση να υπερψηφίσει
την τροπολογία της Νέας Δηµοκρατίας και ας πάµε ενωµένοι
όλοι αυτοί οι οποίοι συµφωνούµε ότι δεν πρέπει να µειωθεί το
αφορολόγητο, έναντι των Ευρωπαίων εταίρων µας, πραγµατικά,
για να πετύχουµε ένα αποτέλεσµα, το οποίο θα είναι προς όφε-
λος εκατοντάδων χιλιάδων συµπολιτών µας. Αν δεν το πράξει
αυτό ο κ. Τσίπρας και η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, θα αποδειχθεί για
άλλη µια φορά υποκριτής. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδαµε και τις τελευ-
ταίες µέρες φαινόµενα έκνοµα όχι µόνο στο κέντρο της πόλης

αλλά και σε άλλα µέρη της πατρίδας µας και, δυστυχώς, έχει
πλέον καταστεί κοινό κτήµα ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και προσω-
πικά ο κ. Τσίπρας αδιαφορεί για τα ζητήµατα αυτά για τους λό-
γους που ο ίδιος γνωρίζει. Βεβαίως, όπως είπα και προηγουµένως,
το πρόβληµα αυτό δεν αφορά µόνο τα Εξάρχεια ή το ευρύτερο
κέντρο της Αθήνας. Αφορά και τις φτωχές συνοικίες της δυτικής
Αττικής, της δυτικής Θεσσαλονίκης και πολλές από τις ορεινές πε-
ριοχές της πατρίδας µας. 

Επαναλαµβάνω: εµείς ως επόµενη κυβέρνηση δεσµευόµαστε
ότι όλοι οι αστυνοµικοί θα προµηθευτούν αλεξίσφαιρα γιλέκα
εντός εξαµήνου από την ανάληψη της διακυβέρνησής µας, εντός
ενός έτους θα προχωρήσουµε τις διαδικασίες για προµήθεια πε-
ρίπου χιλίων περιπολικών, θα επαναφέρουµε τάχιστα την Οµάδα
«ΔΙΑΣ» στα επίπεδα στα οποία ήταν πριν αναλάβει ο ΣΥΡΙΖΑ και
θα επαναφέρουµε και την Οµάδα «ΔΕΛΤΑ», την οποία κατήργησε
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ως ένα από τα πρώτα µέτρα τα οποία
έλαβε. 

Βεβαίως, µαζί µε τις προσλήψεις για το κοινωνικό κράτος, δη-
λαδή για την υγεία και την παιδεία, έχουµε δεσµευτεί ότι θα προ-
χωρήσουµε άµεσα σε προσλήψεις χιλίων πεντακοσίων
αστυνοµικών, οι οποίοι θα διατεθούν στις οµάδες «ΔΙΑΣ» και
«ΔΕΛΤΑ», προκειµένου να υπάρξει καλύτερη αστυνόµευση στις
πόλεις. 

Τώρα, βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευτυχώς που ο
ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Τσίπρας προσωπικά προσπάθησαν τις προηγού-
µενες ηµέρες να µας πείσουν ότι θέλουν να µετατοπίσουν τον
διάλογο στο πεδίο των ιδεών και των προγραµµάτων και όχι σε
εκείνο των προσώπων και των πράξεων, γιατί νοµίζω ότι ήδη από
χθες καταλάβαµε όλοι το γιατί προσπαθεί να το κάνει. Δυστυχώς
η Κυβέρνηση και προσωπικά ο Πρωθυπουργός προσπαθεί κάθε
µέρα να βρει κάτι, προκειµένου να διαστρεβλώσει και να παρα-
ποιήσει τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας εν όψει ευρωεκλογών
και µάλιστα µε έναν χονδροειδή τρόπο. Έτσι καταλήγουµε σε µια
σκέψη ότι αντί να αντιπαραβάλλουµε εδώ πέρα ιδέες, σκέψεις
και ενδεχοµένως επιχειρήµατα, δυστυχώς βλέπουµε να υπάρ-
χουν προσωπικές επιθέσεις µε µια προσπάθεια fake news από
πλευράς Μαξίµου.

Έχουµε ακούσει τις τελευταίες ηµέρες ότι όταν θα αναλάβει
ο Κυριάκος Μητσοτάκης την πρωθυπουργία της χώρας θα κα-
ταργήσει το δώρο Πάσχα, ότι δεν θέλει τη δέκατη τρίτη σύνταξη
και αυτό το οποίο διαδίδεται από χθες από το Μαξίµου είναι ότι
θα επιβάλει και επταήµερη εργασία και θα καταργήσει το οκτά-
ωρο!

Είναι ξεκάθαρο ότι πρόκειται για µια αξιοθρήνητη προσπάθεια
από πλευράς Μαξίµου να διακινήσει fake news σε σχέση µε αυτά
τα οποία έχει πει ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µας προκαλεί καµµία έκπληξη,
γιατί την ώρα που αυτή η Κυβέρνηση κόβει τη δωδέκατη σύν-
ταξη, εφόσον προχωρήσουµε στη µείωση του αφορολογήτου,
βαπτίζουν για άλλη µια φορά δέκατη τρίτη σύνταξη ένα έκτακτο
επίδοµα το οποίο δίδεται. Θυµίζω ότι και τον Δεκέµβριο του 2018
και τον Δεκέµβριο 2017 πάλι αυτό το έκτακτο επίδοµα είχε βα-
πτιστεί ως δέκατη τρίτη σύνταξη. Είναι η τρίτη φορά που βαφτί-
ζεται δέκατη τρίτη σύνταξη. Νοµίζω ότι πλέον ο ελληνικός λαός
έχει καταλάβει ότι πρόκειται για µια πολύ µεγάλη κοροϊδία από
πλευράς ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µας προκαλεί καµµία εντύπωση, γιατί είναι
αυτή η Κυβέρνηση η οποία έκοψε το ΕΚΑΣ και βεβαίως είναι µια
Κυβέρνηση στη διακυβέρνηση της οποίας οι ευέλικτες µορφές
εργασίας έχουν καταστεί κυρίαρχες. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι
αυτή τη στιγµή, δυστυχώς, ένας στους τρεις Έλληνες αµείβεται
µε 332 ευρώ, στην ουσία χαµηλότερα ακόµα και από το επίδοµα
ανεργίας.

Όµως, αυτή τη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο µηχανι-
σµός λάσπης της Κυβέρνησης και του κ. Τσίπρα νοµίζω ότι προ-
χώρησε σε µια πρωτοφανή γκάφα, καθώς η επιχειρησιακή
σύµβαση εργασίας στην οποία έκανε αναφορά ο κ. Μητσοτάκης
και η οποία προβλέπει την επταήµερη λειτουργία και όχι επταή-
µερη εργασία του κάθε εργαζόµενου, είναι της εταιρείας «ΠΑ-
ΠΑΣΤΡΑΤΟΣ». Είναι µια σύµβαση η οποία φέρει την υπογραφή
της κ. Αχτσιόγλου και δεν πρέπει να το ξεχνάµε. Αυτό που στην
πραγµατικότητα συµβαίνει είναι ότι οι εργαζόµενοι στη συγκε-
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κριµένη εταιρεία εργάζονται τελικά τριάντα επτάµισι ώρες αντί
για σαράντα ώρες, λαµβάνουν επιπλέον δεκαοκτώ µέρες αδείας
και αυτά χωρίς να έχει µειωθεί το εισόδηµά τους. Βεβαίως, αντί
να συζητάµε σήµερα πώς αυτό το εργασιακό µοντέλο θα µπο-
ρούσε να έχει εφαρµογή και σε άλλες περιπτώσεις, αφού βλέ-
πουµε ότι όχι µόνο δεν οδηγεί στη µείωση του µισθού, αλλά
ίσα-ίσα στην αύξηση και των αριθµών και των ηµερών αδείας και
στην αύξηση της απασχόλησης, αντί να διευκολύνουµε επενδύ-
σεις ώστε να διασωθούν περαιτέρω θέσεις εργασίας πλήρους
απασχόλησης, δυστυχώς για άλλη µια φορά ασχολούµαστε µε
µία απεγνωσµένη προσπάθεια από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ, που δυστυ-
χώς δεν διστάζει να καταγγείλει αυτά τα οποία οι ίδιοι έχουν υπο-
γράψει και εφαρµόσει.

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η προσπάθεια
του ΣΥΡΙΖΑ δεν πρόκειται να πλήξει τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί το
µόνο που κάνετε στην ουσία είναι να καταστρέφετε κάθε υγιές
κύτταρο από το µέλλον αυτού του τόπου. Μάλιστα, το υπαρκτό
παράδειγµα το οποίο ανέφερε ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας, δεν µπορεί να το κάνει καµµία επιχείρηση, αν επανέλθει το
προηγούµενο καθεστώς, το οποίο στην ουσία οδήγησε στην
ανεργία πάρα πολλούς από τους εργαζόµενους. Σήµερα νοµίζω
ότι είναι προοδευτικό να δίνουµε τη δυνατότητα στους εργαζό-
µενους και τις επιχειρήσεις να διαπραγµατεύονται το µέλλον
τους, να το συναποφασίζουν και βεβαίως να υπάρχει και η έγ-
κριση από το αντίστοιχο Υπουργείο Εργασίας, όπως συνέβη και
στην περίπτωση την οποία σας ανέφερα. 

Όλα αυτά εντάσσονται σε ένα γενικότερο σχέδιο από πλευράς
ΣΥΡΙΖΑ εν όψει ευρωεκλογών, γιατί είδαν την αποτυχία τους -για
παράδειγµα- µε την σκανδαλολογία. Θυµίζω το σκάνδαλο «NO-
VARTIS», το οποίο σύµφωνα µε τον κ. Παπαγγελόπουλο ήταν το
µεγαλύτερο σκάνδαλο της Μεταπολίτευσης. Κατέληξε σε ένα
πολύ µεγάλο φιάσκο µε βάση και τις αποφάσεις της δικαστικής
αρχής. Απέτυχε από ό,τι φαίνεται η παροχολογία της Κυβέρνη-
σης και κατάλαβε ο ελληνικός λαός, όλοι οι Έλληνες και οι Ελ-
ληνίδες ότι αυτά τα οποία δίδονται πίσω, είναι το ένα δέκατο -ένα
κλάσµα- σε σχέση µε αυτά που τους πήρε η παρούσα Κυβέρνηση
µε τα µέτρα λιτότητας που επέβαλε το αχρείαστο τρίτο µνηµόνιο.
Τώρα βλέπουµε στην ουσία µια προσπάθεια της πολιτικής ατζέν-
τας από πλευράς Κυβέρνησης, από τη στιγµή που όλα τα προ-
ηγούµενα έχουν αποτύχει. 

Όσον αφορά το θέµα της σύµβασης του αεροδροµίου, είναι
θετικό ότι αντιλαµβανόµαστε όλοι σε αυτή την Αίθουσα την
ανάγκη να δηµιουργηθεί ένα νέο αεροδρόµιο στο Ηράκλειο, προ-
κειµένου να ανταποκριθούµε στις υψηλές τουριστικές απαιτήσεις
που έχει η Κρήτη. Βεβαίως, αν συνυπολογίσουµε σε αυτή την
επένδυση µια σειρά από άλλες, όπως τον βόρειο οδικό άξονα,
την αξιοποίηση του λιµένα του Ηρακλείου, µέχρι και τη δηµιουρ-
γία µεγάλων τουριστικών επενδύσεων και τις προοπτικές που
υπάρχουν για την υλοποίηση µονάδων επεξεργασίας απορριµ-
µάτων, πιστεύουµε ότι η Κρήτη µπορεί να αποτελέσει και να προ-
σελκύσει προορισµό επενδύσεων που αγγίζουν τα 7
δισεκατοµµύρια ευρώ και πραγµατικά να µετατραπεί σε ένα
ισχυρό αναπτυξιακό µοντέλο. Βεβαίως, βασική προϋπόθεση για
να συµβεί αυτό είναι να µη λιµνάσουν για άλλη µια φορά οι µε-
γάλες επενδύσεις στο νησί. 

Θα κάνω µια πολύ σύντοµη αναφορά στις επιφυλάξεις που εκ-
φράστηκαν γι’ αυτό το έργο και δεν είναι καινούργιες. Υπήρξαν
κάποιες φωνές που µιλούν για ένα αεροδρόµιο που ενδεχοµένως
να µην ωφελήσει τελικά την Κρήτη. Κάποιοι τουριστικοί πράκτο-
ρες µίλησαν για ένα ακριβό αεροδρόµιο, όχι µόνο λόγω των αυ-
ξηµένων τελών αλλά και λόγω της απόστασης και του κόστους
των πτήσεων, που θα πληρώσουν τελικά οι επιβάτες και οι Κρη-
τικοί. Υπήρξαν κάποιες άλλες φωνές που λένε ότι θα υπάρξει πε-
ριβαλλοντική επιβάρυνση στην περιοχή και µάλιστα ως
εναλλακτική πρόταση λέγανε ότι µε το ένα τέταρτο του κόστους,
που υπολογίζουν και το Καστέλι, θα µπορούσαµε να φτιάξουµε
τον λοξό διάδροµο -όπως ακούστηκε εδώ- στο αεροδρόµιο
«ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» και να αναβαθµίσουµε το υπάρχον αε-
ροδρόµιο, ώστε να δεχτεί τους τουρίστες που υπολογίζουµε για
το Καστέλι. 

Αυτό που θέλω να επισηµάνω σήµερα είναι ότι όταν φτιάχνει

ένα τέτοιο έργο υποδοµής κανείς θα πρέπει να κοιτάει πολύ
µπροστά. Γνωρίζουµε πολύ καλά ποια είναι σήµερα η κατάσταση
του αεροδροµίου του Ηρακλείου. Παρά τις όποιες προσπάθειες
αναβάθµισης, το «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» δεν είναι το αεροδρό-
µιο το οποίο αυτή τη στιγµή έχει τη δυνατότητα να εξυπηρετήσει
την Κρήτη και το Ηράκλειο ως κεντρική πύλη εισόδου για το νησί.
Τους ίδιους προβληµατισµούς -θυµίζω- κάποτε είχαν εκφράσει
και όταν συζητούσαν σε αυτή την Αίθουσα το θέµα του καινούρ-
γιου αεροδροµίου στην Αθήνα. Υπήρχαν µάλιστα φωνές που έλε-
γαν ότι δεν πρέπει να φύγει το αεροδρόµιο του Ελληνικού και
µια χαρά είναι, να το αναβαθµίσουµε και αυτό. 

Η πραγµατικότητα όµως είναι ότι οι παλιές υποδοµές, όπως
αυτές, δυστυχώς, τελικά δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις
σύγχρονες ανάγκες, όταν µιλάµε µε ορίζοντα δεκαετιών. Και η
Κρήτη είναι απολύτως εξαρτηµένη από τα αεροδρόµιά της ως
πύλη εισόδου για τη συντριπτική πλειοψηφία των επισκεπτών
που έρχονται στο νησί µας.

Συνεπώς ένα υπερσύγχρονο αεροδρόµιο, όπως αυτό που σχε-
διάζεται στο Καστέλι, µακροπρόθεσµα είναι απολύτως απαραί-
τητο για την Κρήτη. Παρά τις όποιες επιφυλάξεις οι οποίες
υπάρχουν κατά νου, δεν µπορούµε παρά να δεχθούµε ότι οι
εναλλακτικές λύσεις οι οποίες προκρίνονται είναι ικανοποιητικές.

Βεβαίως, κύριοι Υπουργοί, στα χρονοδιαγράµµατα δεν τα πάτε
καλά. Όσον αφορά το αεροδρόµιο στο Καστέλι, καταθέτω για τα
Πρακτικά αυτό που είχατε πει, ότι θα ξεκινήσει το 2017 και θα
υλοποιηθεί την επόµενη πενταετία, όπως είχε ειπωθεί κατά την
επίσκεψη µάλιστα του Πρωθυπουργού στις 20-12-2016 στο νησί.
Δυστυχώς κάτι αντίστοιχο ισχύει και για τον ΒΟΑΚ. Καταθέτω
επίσης ένα έγγραφο, όπου σε µια αντίστοιχη επίσκεψη του Πρω-
θυπουργού τον Ιούνιο του 2016 είπε ότι το 2018 ξεκινούν τα έργα
στον ΒΟΑΚ και θα είναι έτοιµος το 2023. Άρα, όσον αφορά τα
χρονοδιαγράµµατα, δυστυχώς και εσείς δεν ξεφύγατε από τον
κανόνα των προηγούµενων κυβερνήσεων και υπήρχε καθυστέ-
ρηση, την οποία φαντάζοµαι ότι στην οµιλία σας θα µας εξηγή-
σετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρία Πρόεδρε, καταλήγω µε τις τροπολογίες και τις θέσεις
της Νέας Δηµοκρατίας επ’ αυτών.

Αναφορικά µε τη µε γενικό αριθµό 2160 και ειδικό 60 του
Υπουργείου Υποδοµών, θεωρούµε υπερβολική και εντελώς αυ-
θαίρετη την παράταση των δεκαέξι µηνών. Αν ήταν µικρότερη η
παράταση, όπως είναι οι έξι µήνες, εµείς θα ήµασταν θετικοί.
Παρ’ όλα αυτά, επειδή είναι αναγκαία, θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ»
στη συγκεκριµένη τροπολογία.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2164 και ειδικό
63, µε την οποία καταργείται ο περιορισµός των καταβαλλόµε-
νων από τη δεύτερη θέση αποδοχών σε ποσοστό 30%, θεωρούµε
ότι πρόκειται για µια ξεκάθαρη εξυπηρέτηση σε συγκεκριµένους
δικαστικούς λειτουργούς που κατέχουν µόνιµη θέση ΔΕΠ, η
οποία δυστυχώς είναι τόσο «φωτογραφική» και έχει αναδροµική
ισχύ, που φαίνεται ότι κάνετε συγκεκριµένη εξυπηρέτηση σε κά-
ποιους από τους δικαστικούς λειτουργούς. Γι’ αυτόν τον λόγο
εµείς θα είµαστε αρνητικοί.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2162 και ειδικό
61, που φέρνει ο κ. Βασιλειάδης, όπως ανέφερε και ο εισηγητής
µας κ. Μπουκώρος και η κ. Καραµανλή, είµαστε αρνητικοί. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2166 και ειδικό
64, θα είµαστε θετικοί, παρ’ ότι, κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι
υπάρχουν κάποιες διακρίσεις όσον αφορά τα νοµικά πρόσωπα
που αποτελούν µέλη των συνεταιρισµών. Βεβαίως, ενώ θεωρη-
τικώς πρόκειται για µια φορολογική ελάφρυνση των µελών των
φυσικών προσώπων, δυστυχώς στην πράξη αυτό δεν έχει κανένα
αποτέλεσµα, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι αντί να κάνουν οι αγρο-
τικοί συνεταιρισµοί διανοµή των εµπορικών πλεονασµάτων, αυτά
τα τοποθετούν για τις εκκαθαρίσεις των µελών τους.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2167 και ειδικό
65 θα είµαστε θετικοί.

Όσον αφορά τις βουλευτικές τροπολογίες, στην τροπολογία
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µε γενικό αριθµό 2168 και ειδικό 66 ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ». Αντι-
στοίχως είχαµε ψηφίσει και στο αντίστοιχο νοµοσχέδιο. Βεβαίως
εδώ είναι ιδιαίτερα ενδιαφέρον να δει κανείς ότι, όπως και σε
άλλες τροπολογίες, τις οποίες ανέφερα, τροποποιείτε δικούς
σας νόµους και αυτό δείχνει δυστυχώς µία πρακτική κακής νο-
µοθέτησης από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ. Μέσα σε ενάµιση χρόνο έρχε-
στε εσείς οι ίδιοι, είτε µέσω τροπολογίας βουλευτικής είτε
υπουργικής, και διορθώνετε δικούς σας νόµους. Άρα, είτε όταν
νοµοθετούσατε εκείνη τη στιγµή νοµοθετούσατε µε λάθος τρόπο
ή έρχεστε τώρα εκ των υστέρων και για κάποιους λόγους εξυ-
πηρετείτε κάποια άλλα συµφέροντα δικά σας, τα οποία δυστυ-
χώς αυτή τη στιγµή φαίνεται ότι δεν µπορούµε να αντιληφθούµε
στην πλήρη τους µορφή. 

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2170 και ειδικό 68 επίσης
ψηφίζουµε «ΟΧΙ».

Τέλος, στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2171 και ειδικό 69
πάλι ψηφίζουµε «ΟΧΙ». Είναι ένας νόµος πάλι δικός σας ο οποίος
ψηφίστηκε το 2016, τον οποίο έρχεστε σήµερα να τον τροποποι-
ήσετε. Σε κάθε περίπτωση θα έχει την αρνητική µας ψήφο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μανιάτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ειση-

γητής µας, ο Βασίλης Κεγκέρογλου, Βουλευτής Ηρακλείου και
Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, µε πολύ καθαρό και εναργή τρόπο τεκµηρίωσε
γιατί εµείς θα υπερψηφίσουµε αυτή τη σύµβαση. 

Είναι µία σύµβαση η οποία αφορά σε ένα έργο, στο νέο αερο-
δρόµιο Καστελίου, που θα βοηθήσει αποφασιστικά στη βελτίωση
και την ανάπτυξη του τουρισµού. Προσωπικά γνωρίζω από
πρώτο χέρι ότι ο Βασίλης Κεγκέρογλου ήταν δίπλα στο έργο από
την πρώτη στιγµή. 

Βεβαίως υπενθυµίζουµε για άλλη µία φορά ότι, όπως συµβαί-
νει σε όλα τα µεγάλα έργα, τα έργα αυτά δεν ξεκινούν ποτέ στη
θητεία µιας κυβέρνησης και δεν τελειώνουν στη θητεία της ίδιας
κυβέρνησης. Το έργο αυτό έτσι κι αλλιώς ως προς τις βασικές
του προδιαγραφές ξεκίνησε ουσιαστικά το 2011 µε τον µεγάλο
διαγωνισµό που προκηρύχθηκε τότε, πάνω στον οποίο βασίστηκε
και ο διαγωνισµός, τη σύµβαση του οποίου ερχόµαστε τώρα να
κυρώσουµε. 

Σηµειώνω, όµως, ιδιαίτερα τις παρατηρήσεις του Βασίλη Κεγ-
κέρογλου αναφορικά µε τα µέτρα που πρέπει να παρθούν, ώστε
να αποφύγουµε µία επανάληψη της τραγικής εξέλιξης που έχει
επί ΣΥΡΙΖΑ το αεροδρόµιο του Ελληνικού, ταυτόχρονα να φρον-
τίσουµε ώστε µε το ειδικό χωροταξικό που πρέπει να αναπτυχθεί,
να προλάβουµε πιθανές αρνητικές εξελίξεις και στις δύο περιο-
χές, και στο αεροδρόµιο του Ηρακλείου και στο Καστέλι, και, βε-
βαίως, να ολοκληρωθούν απολύτως οι πρόδροµες εργασίες -και
αναφέροµαι τόσο στις απαλλοτριώσεις που πρέπει επιτέλους να
ολοκληρωθούν όσο και στις υπόλοιπες πρόδροµες εργασίες. 

Τώρα αξιοποιώντας τη δυνατότητα που δίνει ο Κανονισµός της
Βουλής, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να αναφέρεται σε θέ-
µατα της ευρύτερης πολιτικής συγκυρίας, θα µου επιτρέψετε να
σας πω σε τι δεν θα αναφερθώ, αλλά και να σας πω και πού θα
επικεντρώσω τα υπόλοιπα λεπτά της τοποθέτησής µου. 

Δεν θα µιλήσω για τα περίπου 7.500 ευρώ που κλέβει η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση από τους χαµηλοσυνταξιούχους λόγω της µεί-
ωσης έως εξαφάνισης του ΕΚΑΣ κατά τα τεσσεράµισι χρόνια
διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Προσπαθεί τώρα να υποκαταστήσει
αυτές τις 7.500 χιλιάδες του ΕΚΑΣ µε τα 500 ευρώ, το προεκλο-
γικό επίδοµα που δίνει στους συνταξιούχους που έχουν έως
7.000 ευρώ ετήσιο εισόδηµα. 

Δεν θα µιλήσω για τα 55 δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον ληξι-
πρόθεσµα χρέη των πολιτών προς το δηµόσιο, εφορίες και
ασφαλιστικά ταµεία, που γεννήθηκαν, δηµιουργήθηκαν και συσ-
σωρεύτηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ.

Δεν θα µιλήσω για τα 900 εκατοµµύρια ευρώ που έχει επισω-
ρεύσει η πολιτική ΣΥΡΙΖΑ στη ΔΕΗ στη µεγαλύτερη εταιρεία των
Βαλκανίων ούτε βεβαίως για την µείωση της χρηµατιστηριακής

της αξίας από 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2014 σε µόλις 300
εκατοµµύρια σήµερα. Όπως, επίσης, δεν θα αναφερθώ στις τρα-
γικές εξελίξεις και τους αδιανόητους χειρισµούς που κάνει η ση-
µερινή Κυβέρνηση τόσο στα θέµατα της ηλεκτρικής
διασύνδεσης της Κρήτης µε την ηπειρωτική χώρα, κυρίως την
Αττική -µιλώ για τη µεγάλη διασύνδεση- όσο και στην ανυπαρξία
οποιασδήποτε πρωτοβουλίας για τις έρευνες υδρογονανθράκων
νότια της Κρήτης, που θα αναβαθµίσουν γεωστρατηγικά το νησί. 

Όµως πριν περάσω στα θέµατα για τα οποία θέλω να τοποθε-
τηθώ, δεν µπορώ παρά να χαρακτηρίσω ως γραφικό τον, κατά
δήλωσή του, άθεο κ. Τσίπρα, ο οποίος χθες δήλωσε ότι µέσω της
ιδεολογίας του είναι πάρα πολύ κοντά στον χριστιανισµό. Μετά
τα κεριά στους επιτάφιους και στις αναστάσεις τώρα έχουν αρ-
χίσει διάφοροι συριζαίοι απανταχού της Ελλάδος, να σταυροκο-
πιούνται µετά την δήλωση του κ. Τσίπρα.

Αγαπητές κι αγαπητοί συνάδελφοι, πριν λίγες ώρες η Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ και του Κινήµατος Αλλαγής, η Φώφη Γεννη-
µατά, µαζί µε στελέχη του Κινήµατος επισκέφθηκε τη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, δέκα µήνες µετά την κατα-
στροφή στο Μάτι, τους εκατόν δυο καµένους συνανθρώπους
µας, προκειµένου να δει η κ. Γεννηµατά από πρώτο χέρι, πού βρί-
σκεται η προετοιµασία της χώρας, δεδοµένου ότι έχει ήδη ξεκι-
νήσει η νέα αντιπυρική περίοδος. Στις δηλώσεις της είπε αυτό
που φοβόµασταν όλοι ότι συµβαίνει. Όλες οι εξαγγελίες του
Πρωθυπουργού είναι γράµµα κενό περιεχοµένου. 

Δυστυχώς δεν έχει γίνει τίποτε. Το µόνο που έχει γίνει, είναι η
δηµοσιοποίηση ενός νοµοσχεδίου περί µελλοντικής πιθανής τρο-
ποποίησης της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας, που
προφανώς δεν πρόκειται να προλάβει ούτε το φετινό καλοκαίρι
ούτε πολύ περισσότερο τη σηµερινή διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση όµως -όσο µπορούµε, έστω και τώρα
κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου- δεν έχει αξιοποιήσει καθό-
λου τα ευρωπαϊκά κονδύλια. Δεν έχει αξιοποιήσει την κοινοτική
πρωτοβουλία για τον µηχανισµό Πολιτικής Προστασίας, τον µη-
χανισµό rescEU, όπου και εδώ ήταν σηµαντική συµβολή του
ΠΑΣΟΚ και του Κινήµατος Αλλαγής µέσω του Ευρωβουλευτή
Νίκου Ανδρουλάκη, που ήταν ο εισηγητής των ευρωσοσιαλιστών.
Στο τέλος θα φτάσουµε για άλλη µία φορά να βασιστούµε στο
φιλότιµο και την υπερπροσπάθεια που θα καταβάλλουν οι πυρο-
σβέστες και οι διάφοροι άλλοι αρµόδιοι φορείς. 

Άκουσα όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, µε έκπληξη τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ στη σηµερινή σύµβαση, να ζητά τροποποίησή της
για το αεροδρόµιο των Σπάτων. Σας θυµίζω ότι την σύµβαση
αυτή για το αεροδρόµιο των Σπάτων, κύριε παριστάµενε
Υπουργέ Υποδοµών και Μεταφορών, την φέρατε εσείς εδώ.
Εµείς την καταψηφίσαµε, γιατί είναι µία σύµβαση-σκάνδαλο.
Τώρα βλέπω ότι ο εισηγητής σας ζητά να τροποποιηθεί µία σύµ-
βαση που -πριν λίγους, ελάχιστους µήνες- φέρατε εσείς, προκει-
µένου να υπάρξει αλλαγή στα ανταποδοτικά τέλη. 

Αναφέροµαι στο σκάνδαλο του αεροδροµίου των Σπάτων,
διότι δεν έχουµε πάρει ακόµη απάντηση για τα 600 εκατοµµύρια
ευρώ που είχατε σκοπό να χαρίσετε στους ιδιώτες µετόχους του
αεροδροµίου και ευτυχώς σας σταµάτησε η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή Ανταγωνισµού. Ήσασταν, κύριε Υπουργέ, ένας εκ των
πέντε υπουργών της διυπουργικής επιτροπής στρατηγικών επεν-
δύσεων, που υπογράψατε για να εισπράξει το ελληνικό δηµόσιο
480 εκατοµµύρια ευρώ. Βεβαίως ήρθε η απάντηση από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού, που σας είπε ότι κατ’ ελάχι-
στον οφείλετε να εισπράξετε 1.100.000.000. Ασµένως και ο
ιδιώτης µέτοχος και εσείς αποδεχθήκατε την κατά 600 εκατοµ-
µύρια παραπάνω αξία της σύµβασης παραχώρησης των είκοσι
ετών. 

Ποια είναι η πολιτική απάντηση σε αυτό το σκάνδαλο που διε-
πράχθη; Απλώς δεν ολοκληρώθηκε, γιατί δεν σας επέτρεψαν οι,
κατά δηλώσεις του Πρωθυπουργού, «τεχνοκράτες των Βρυξελ-
λών», τους οποίους δεν παίρνει χαµπάρι ο δίπλα στον λαό Πρω-
θυπουργός κ Τσίπρας. 

Μακάρι τέτοιοι τεχνοκράτες να µας προστατεύουν από πολι-
τικούς σαν τον κ. Τσίπρα.

Όµως, αγαπητέ κύριε Υπουργέ -επειδή είναι θέµα της αρµο-
διότητάς σας και δεν αντέχω, κυρία Πρόεδρε-, θα σχολιάσω ότι
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σε µία σύµβαση για το αεροδρόµιο του Καστελίου, κατατέθηκε
ένα νοµοσχέδιο για το ποδοσφαιρικό πρωτάθληµα µε τη µορφή
τροπολογίας, και το αποδεχόµαστε σαν να µην τρέχει τίποτα,
χωρίς καµµία συζήτηση, καµµία διαβούλευση, ουσιαστικά χωρίς
καµµία γνώση των άµεσα ενδιαφεροµένων περί τίνος πρόκειται.

Αυτό που όµως έχει σηµασία και σχετίζεται µε τον παριστά-
µενο κύριο Υπουργό, είναι αυτό που περιήλθε πρόσφατα σε
γνώση µου για το άλλο σκάνδαλο το σκάνδαλο του Θριάσιου. Θα
καταθέσω τρία απόρρητα, εµπιστευτικά έγγραφα, για τα δύο εκ
των οποίων έχω ήδη ζητήσει απαντήσεις από τον αξιότιµο κύριο
Υπουργό και δεν έχω λάβει απάντηση σε ερωτήσεις που έχω κα-
ταθέσει. Ελπίζω σήµερα να λάβω.

Έγγραφο πρώτο ηµεροµηνία 27 Δεκεµβρίου 2018, Επείγον-
Εµπιστευτικό. ΟΣΕ, υπογραφή ο Διευθύνων Σύµβουλος Πανα-
γιώτης Θεοχάρης, προς  Υπουργό Σπίρτζη, Πρωθυπουργό
Τσίπρα και πέντε-έξι άλλους Υπουργούς. Τι λέει ο Διευθύνων
Σύµβουλος του ΟΣΕ πριν τεσσερισήµισι µήνες από σήµερα; Λέει
ότι για το Θριάσιο η σύµβαση που υπέγραψε η ΤΡΑΙΝΟΣΕ µε την
ΓΑΙΑΟΣΕ είναι παράνοµη και αφαιρεί ιδιοκτησία και δικαιώµατα
από τον ΟΣΕ το συγκεκριµένο ιδιωτικό συµφωνητικό, και µάλιστα
σηµειώνει «πέραν της ακυρότητας, µε τον όρο αυτό προκαλέ-
σατε αθέµιτο ανταγωνισµό και προχωρήσατε σε κατευθείαν πα-
ραβίαση των διατάξεων περί δηµοσίων συµβάσεων και των
κανόνων του ανταγωνισµού» και κλείνει σε µία από τις τελευταίες
παραγράφους: «Προκαλείται ζηµία στη δηµόσια περιουσία, πε-
ριορίζονται ουσιωδώς και παρεµποδίζονται οι δραστηριότητες
του ΟΣΕ» κ.λπ.. Υπογράφει ο διορισµένος από τον ΣΥΡΙΖΑ διευ-
θύνων σύµβουλος του ΟΣΕ.

Την επόµενη µέρα έγγραφο της ΤΡΑΙΝΟΣΕ υπογεγραµµένο
επίσης από τον Διευθύνοντα Σύµβουλο της ΤΡΑΙΝΟΣΕ, καθηγητή
Φίλιππο Τσαλίδη, σε απάντηση του προηγούµενου εγγράφου του
ΟΣΕ προς τους ίδιους παραλήπτες, Τσίπρα, Σπίρτζη και άλλους
Υπουργούς, τονίζει ότι: Αυτά που σας είπε χθες ο ΟΣΕ είναι
πράγµατα επικίνδυνα και κινδυνεύει η ιδιωτικοποίηση της ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ και, µάλιστα, κινδυνεύει όλη η διαδικασία για τη διαγραφή
των χρεών του ΟΣΕ.

Τα δύο αυτά έγγραφα, αγαπητοί συνάδελφοι, τα έχω καταθέ-
σει εδώ και αρκετές εβδοµάδες στον κύριο Υπουργό και περι-
µένω µια απάντηση στα ερωτήµατα που τίθενται από ανθρώπους
διορισµένους από τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχω πάρει καµµία απάντηση.
Ελπίζω σήµερα να την πάρω.

Πρόσφατα περιήλθε σε γνώση µου ένα ακόµη έγγραφο, από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού τώρα πια, πάλι για το
σκάνδαλο του Θριάσιου. Είναι αυτό το έγγραφο. Περιλαµβάνει
τριάντα τέσσερις ερωτήσεις προς την ελληνική Κυβέρνηση, για
το πώς προχώρησε σε αυτή τη σύµβαση. Ανάµεσα στα άλλα σας
διαβάζω ενδεικτικά τι λέει και θα το καταθέσω. Προχωρήσατε σε
ανοιχτό διεθνή διαγωνισµό και ο διαγωνισµός ήταν µόνο στην ελ-
ληνική γλώσσα. Γιατί όχι και σε µία άλλη ξένη γλώσσα; Αυτό δεν
σηµαίνει περιορισµό της διαφάνειας και της διεθνικότητας του
διαγωνισµού; Επίσης παρακάτω λέει: Προχωρήσατε και νοικιά-
σατε υποδοµές σε ανθρώπους που θα κάνουν Logistics -εφοδια-
στική αλυσίδα- όµως ταυτόχρονα τους δώσατε το δικαίωµα να
τα επινοικιάσουν, δηλαδή να κάνουν real estate, κάτι που δεν
ήταν προφανές από τον διαγωνισµό. Ρωτά επίσης: Γιατί για
εξήντα χρόνια η σύµβαση που υπογράψατε; Συνεχίζει το έγ-
γραφο, µε την ευγενική και διπλωµατική γλώσσα των Βρυξελλών,
λέγοντας: Αυτή η διάρκεια φαίνεται να είναι σχετικά µεγάλη για
τέτοιου είδους συµφωνίες.

Άλλο ερώτηµα που θέτει. Προχωρήσατε σε έναν διαγωνισµό
µε µία εκτίµηση της αξίας του οικοπέδου του 2006 όχι του 2016.
Και ο διαγωνισµός ξεκίνησε το 2015 και ολοκληρώθηκε το 2018
- 2019. Πού ξέρουµε ότι οι αξίες αυτές είναι αληθείς; Κύριε
Υπουργέ, απαντήσατε σε αυτό το έγγραφο της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού; 

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, χθες ο Πρωθυπουργός κ.

Αλέξης Τσίπρας από τη Λευκάδα µάς είπε ότι κουράστηκε. Είναι
ξέρετε ο κουρασµένος β’ Πρωθυπουργός, γιατί υπάρχει κι ο κου-
ρασµένος α’ Πρωθυπουργός, που ξέρουµε ποιος είναι. Ο κου-
ρασµένος β’ Πρωθυπουργός, κ. Τσίπρας, κουράστηκε να
εγκαινιάζει έργα σε διάφορες περιοχές της Ελλάδας. Ξέχασε
όµως να πει ότι τα έργα αυτά είναι έργα του ΠΑΣΟΚ. Ειδικά για
το Νοσοκοµείο της Λευκάδας που εγκαινίασε ο κουρασµένος β’
Πρωθυπουργός, κ. Τσίπρας, οφείλω να του υπενθυµίσω ότι το
έργο αυτό, το Νοσοκοµείο της Λευκάδας, είναι έργο του Ανδρέα
Λοβέρδου, που ως Υπουργός Υγείας το ξεκίνησε, το «έτρεξε» κι
έρχεται σήµερα µε σηµαντική καθυστέρηση να το εγκαινιάσει ο
κ. Τσίπρας. Και πολύ περισσότερο που, σύµφωνα µε τις καταγ-
γελίες της ΠΟΕΔΗΝ, έγινε άρον άρον αυτή η µεταφορά των
ασθενών µε πλήρη διαφωνία του Διευθυντή της Παθολογικής
Κλινικής του παλιού Νοσοκοµείου της Λευκάδας, ο οποίος είπε
ότι πιθανόν να κινδυνεύει η υγεία των ασθενών. Αλλά όλα έπρεπε
να υπακούσουν στις προεκλογικές εξαγγελίες του κ. Τσίπρα. Ο
κύριος Πρωθυπουργός προετοιµάζεται, µαθαίνω, να εγκαινιάσει
και άλλο έργο του ΠΑΣΟΚ, ξανά νοσοκοµείο, το Νοσοκοµείο της
Χαλκίδας. Τουλάχιστον η Νέα Δηµοκρατία όταν εγκαινίαζε έργα
του ΠΑΣΟΚ, είχε την στοιχειώδη ευπρέπεια να καλεί τον προ-
ηγούµενο Υπουργό ή τους προηγούµενους Υπουργούς που
«έτρεξαν» το έργο. Εδώ έχουµε και πλήρη αστική, αν το θέλετε,
απρέπεια, διότι ο κ. Τσίπρας αντί να δώσει συγχαρητήρια στον
Ανδρέα Λοβέρδο, σε ποιον λέτε ότι έδωσε συγχαρητήρια; Στον
Παύλο Πολάκη ο οποίος έκανε ελαχιστότατα για την υλοποίηση
του Νοσοκοµείου της Λευκάδας. Διότι το 2015 όταν παραλάβατε
το έργο, ήταν σε πολύ µεγάλο βαθµό έτοιµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Μανιάτη, ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τελειώνοντας, λοιπόν, να ξεκαθαρί-
σουµε ότι από τη δική µας πλευρά, εµείς θα σεβαστούµε από-
λυτα αυτό που ο ελληνικός λαός θα αποφασίσει στις επόµενες
ευρωπαϊκές εκλογές. Και οι επόµενες ευρωπαϊκές εκλογές θα
είναι η µεγάλη έκπληξη και για τον ΣΥΡΙΖΑ και για τη Νέα Δηµο-
κρατία, δυσάρεστη έκπληξη, γιατί θα είναι πολύ ενισχυµένο το
Κίνηµα Αλλαγής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από ιταλικά σχολεία.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για να
απαντήσετε στον κ. Μανιάτη; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Όχι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για ένα

λεπτό, κύριε συνάδελφε.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ευχαριστώ.
Επειδή βρισκόµουν στην επαρχία µου στη Μεσσηνία, θα ήθελα

να πω -για την τροπολογία που καταθέτετε για το ζήτηµα του
αθλητισµού και την αναδιάρθρωση- ότι για ψηφοθηρικούς λό-
γους ακούσαµε πράγµατα και από τον καλό συνάδελφο του
Βόλου και από πολλούς συναδέλφους -καθαρά για ψηφοθηρι-
κούς λόγους- για τις οµάδες. Και θα ήθελα να απαντήσω και να
στηρίξω την τροπολογία, λέγοντας ότι αυτό είχε αποφασιστεί
από τη Super Leauge, από την ΕΠΟ και από το Υπουργείο Αθλη-
τισµού που δώσαµε τα τηλεοπτικά δικαιώµατα για να ξεκινήσουν
πέρυσι το πρωτάθληµα. Δεν θα ξεκίναγε κανένα πρωτάθληµα. Ο
προγραµµατισµός έχει γίνει από την ΕΡΤ και το κονδύλιο είναι
καθορισµένο και ανταποδοτικό στην ΕΡΤ, γιατί βάλαµε το ποδό-
σφαιρο µέσα στο σπίτι κάθε Έλληνα. Είναι, λοιπόν, ανταποδοτικό
και έχει βγει ο προγραµµατισµός. Το γνώριζαν οι οµάδες από πέ-
ρυσι τον Αύγουστο. Αυτό αφορά και εµένα, γιατί και η οµάδα

7246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µου, η Καλαµάτα, είναι εκεί, αλλά πρέπει να ξέρουµε τι λέµε εδώ.
Η συγκεκριµένη τροπολογία είναι στη σωστή βάση. Είχε απο-

φασιστεί, γνώριζαν οι περισσότεροι τι γινότανε. Ξαναλέω ότι ο
κ. Μπουκώρος έχει τρεις οµάδες εκεί και για ψηφοθηρικούς λό-
γους έγινε. Ας απαντήσει η Νέα Δηµοκρατία και όλα τα κόµµατα
που έχουν διαφωνία, αν θα ξεκίναγε πέρυσι το πρωτάθληµα. Και
ας απαντήσει αν η Football League, η Super League, η ΕΠΟ η
ίδια είναι αντίθετη, γιατί δεν µπορείς να είσαι και µε τον αστυφύ-
λαξ και µε τον χωροφύλαξ. 

Η τροπολογία είµαστε εµείς -και κλείνω- που ξεκινήσαµε πέ-
ρυσι στη λαίλαπα, γιατί δεν είχαν λεφτά καθόλου οι οµάδες να
µπουν τα τηλεοπτικά και να ξεκινήσουν τα πρωταθλήµατα της
Super League, της Football League, γιατί η ανικανότητα των πα-
ραγόντων έφτασε το ποδόσφαιρο εδώ που το έφτασε.

Θα ήθελα, ολοκληρώνοντας, να πω και κάτι για τον καλό µου
συνάδελφό του Κινήµατος Αλλαγής. Δεν αφαιρέσαµε το έργο
και το ανακοινώσανε. Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε για τη στε-
λέχωση του νοσοκοµείου για τον κ. Ξανθό και τον κ. Πολάκη. Θα
θυµόσαστε τι είπε. Δεν αµφισβητούµε το πότε ξεκίνησε το έργο
και πότε υλοποιήθηκε. 

Να σας πω, όµως, κάτι τελευταίο. Δύο τοκετοί σε τέσσερα
χρόνια κοιτάξτε τους τοκετούς που τους πηγαίναν στα ιδιωτικά
τώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ, καλέ συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε

τον λόγο για ένα λεπτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, ότι

χρειάζεται να εξηγήσω γιατί ζητώ τον λόγο. Περνάω απευθείας
στο θέµα και λέω στον αγαπητό συνάδελφο, ο οποίος απουσίαζε
και δεν έχει γνώση του διαλόγου και της συζήτησης που έγινε
εδώ, ότι οι αντιρρήσεις της Νέας Δηµοκρατίας δεν είναι καθόλου
ψηφοθηρικές. Έχουµε σοβαρότατες αντιρρήσεις για τον τρόπο
νοµοθέτησης, αγαπητέ συνάδελφε, διότι ο Υπουργός σας γνώ-
ριζε την πρόταση της γενικής συνέλευσης της ΕΠΟ από τον Αύ-
γουστο του 2018 και είχε όλο το χρόνο εγκαίρως να νοµοθετήσει
και να µην δει .....

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: …τις οµάδες.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ:  Δεν σας διέκοψα, σας παρακαλώ

πολύ και δεν είναι και προσωπικό αυτό που λέω. 
Εξηγώ γιατί ακριβώς λέει όχι στην τροπολογία η Νέα Δηµο-

κρατία, γιατί είναι η επιτοµή του παραδείγµατος της κακής νο-
µοθέτησης. Δηµιούργησε όλη τη χρονιά προσδοκίες στις
οµάδες, άφησε ο αρµόδιος Υπουργός να ολοκληρωθούν τα πρω-
ταθλήµατα, να δούµε τους πρωταθλητές, να δούµε ποιοι υποβι-
βάζονται, και εκ των υστέρων να νοµοθετήσει. Αυτό είναι κακή
νοµοθέτηση, γι’ αυτό και καταψηφίζουµε την τροπολογία, και
εµείς θεωρούµε ότι υποκρύπτει και σκοπιµότητες αυτός ο τρό-
πος τοποθέτησης.

Λοιπόν από κει και πέρα, κυρία Πρόεδρε, επιστρέφω τις κατη-
γορίες περί ψηφοθηρίας, γιατί όπως είπε και η αρµόδια τοµεάρ-
χης της Νέας Δηµοκρατίας, το συγκεκριµένο Υπουργείο,
αγαπητέ συνάδελφε, από τις πολλές παράγκες έχει κάνει πολυ-
κατοικία µε παράγκες. 

Και να σας πω και κάτι άλλο; Μιλάµε για ένα αρµόδιο Υπουργείο
που κατόρθωσε το ακατόρθωτο, κατόρθωσε σε αγώνα κεκλεισµέ-
νων των θυρών, σε τελικό κυπέλλου τη δεύτερη µεγαλύτερη διορ-
γάνωση της χώρας, να γίνουν επεισόδια χωρίς θεατές. Αυτό δεν
έχει ξανασυµβεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το
έχετε πει τρεις φορές, κύριε Μπουκώρε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η ανικανότητα είναι πλήρης και δια-
µαρτύρεστε γιατί διαφωνούµε;

Να νοµοθετείτε σωστά χωρίς σκοπιµότητες και να µη λέτε ότι
σας φταίει η Αντιπολίτευση. Κυβερνάτε τεσσεράµισι χρόνια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Ξυδάκης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για δώδεκα λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών

για την κατασκευή του αεροδροµίου στο Καστέλι Ηρακλείου όλη
η συζήτηση διεξήχθη σε ένα κλίµα συµφωνίας µε διαφοροποι-
ήσεις, µε παρατηρήσεις, αλλά γενικώς όλοι καταλαβαίνουν την
ανάγκη αυτού του έργου και τα οφέλη που θα προσκοµίσει και
στο νησί και στην εθνική οικονοµία.

Αυτό που έχει ενδιαφέρον είναι οι παράπλευρες πολιτικές συ-
ζητήσεις, οι οποίες ασφαλώς γίνονται στο περιθώριο µιας µεγά-
λης πολιτικής αντιπαράθεσης που έχει ξεσπάσει τις τελευταίες
µία-δύο εβδοµάδες και αφορά, κυρίω,ς στο πώς πολιτεύεται η
κάθε πολιτική δύναµη, πώς διαλέγει να παρουσιάσει το πολιτικό
της πρόγραµµα και τη στρατηγική της για τη χώρα ή αν δεν έχει
σε ποια λασποµαχία οδηγεί το σύνολο του πολιτικού συστήµα-
τος. Εξ όνυχος τον λέοντα. 

Ο κ. Τασούλας -λείπει- Βουλευτής Ιωαννίνων, µάλλον ένας
Βουλευτής οποίος χαρακτηρίζεται από έναν ευπρεπή κοινοβου-
λευτικό λόγο, αναπαρήγαγε την ανακοίνωση του αθλητικού σω-
µατείου ΠΑΣ Γιάννινα, το οποίο µε απρεπή τρόπο και µε
υπερβολές και πολιτικό παραλογισµό επετέθη στον Πρωθυ-
πουργό, διότι ο Πρωθυπουργός επισκεπτόµενος την πόλη των
Ιωαννίνων και µιλώντας για το αεροδρόµιο έκανε µία νύξη, έναν
υπαινιγµό, µία φιλοφρόνηση για την οµάδα της πόλης. Χρησιµο-
ποίησε πρώτο πληθυντικό -πόσο ανοίκειο πράγµα να µιλάει ένας
Έλληνας σε πρώτο πληθυντικό πρόσωπο για την οµάδα της
πόλης την οποία επισκέπτεται, τιµά και τιµάται από την πόλη- και
είπε ότι «του χρόνου θα ανέβουµε».

Λίβελος εναντίον του Πρωθυπουργού γιατί µιλάει σε πρώτο
πληθυντικό πρόσωπο, γιατί τόσο καιρό δεν είδε ένα µατς. Κατη-
γορείται ο Πρωθυπουργός γιατί δεν παρακολουθεί τα µατς! Κα-
τηγορείται γιατί δεν παρενέβη, ώστε να µην υποβιβαστεί και να
αλλάξει τη νοµοθεσία. Είναι πράγµατα ανήκουστα. Και είναι ανή-
κουστα, διότι ακριβώς επειδή δεν υπάρχει από την πλευρά της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µία ολοκληρωµένη εθνική στρατη-
γική για την Ελλάδα που βγαίνει από την κρίση και πρέπει να ξα-
ναδεί τον εαυτό της, οι Έλληνες δηλαδή µε αυτοπεποίθηση, µε
αισιοδοξία, µε ρεαλισµό, µε ένα πρόγραµµα, µε έναν πραγµατι-
σµό από ποιες κοινωνικές οµάδες συντίθεται αυτή η κοινωνία,
ποια είναι τα συµφέροντά τους, πώς θα εργαστούµε, πώς θα
δουλέψουµε να πάµε µπροστά. Είναι η απόλυτη φτώχεια πολιτι-
κού επιχειρήµατος. 

Η µόνη κινούσα δύναµη στη Νέα Δηµοκρατία αυτή τη στιγµή,
όπως την διαπιστώσαµε και την περασµένη εβδοµάδα, είναι η
λύσσα του ρεσάλτου στην εξουσία, η λύσσα των φυλών της συν-
τηρητικής παράταξης οι οποίες έχουν χάσει πια κάθε πρόσχηµα.
Τι για λαϊκή δεξιά µιλούν χωρίς να εννοούν τίποτα, τι για φιλε-
λευθερισµό τον οποίο τον έχουν τσαλαπατήσει εδώ µέσα σε
αυτή την Αίθουσα σε κάθε νοµοσχέδιο που αφορούσε πολιτικά
ή ατοµικά δικαιώµατα. 

Και, βεβαίως, αυτό το οποίο παρουσιάζεται διαρκώς µε ένα
δήθεν αφελή τρόπο αλλά στην πραγµατικότητα δείχνει την απέχ-
θεια της παρούσας ηγεσίας της συντηρητικής παράταξης για
τους Έλληνες, για την ελληνική κοινωνία, για την ελληνική εργα-
τική τάξη, για τον κόσµο της εργασίας και του µόχθου, για τον
κόσµο της παραγωγής είναι αυτά τα οποία ξεστοµίζει ο Πρό-
εδρός της, ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης. Όταν είχε ανέβει στη Διε-
θνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, είχε περιγράψει το όραµα του περί
ίσων ευκαιριών, λέγοντας πώς στο παιδί από τη λαϊκή συνοικία
θα του εξασφαλίσουµε ίσες ευκαιρίες µε το παιδί από το Πανό-
ραµα. Το ίδιο προχθές το επανέλαβε µε έναν αποκρουστικό
τρόπο, το παιδί από το Περιστέρι να µπορέσει να γίνει ψυκτικός
ή τεχνικός ανελκυστήρων.

Δεν γνωρίζει όµως και την κοινωνία, δεν γνωρίζει πρόσωπα. Η
άγνοια αυτή είναι επικίνδυνη. Η εµµονή, βέβαια, και ο τρόπος
που βλέπει την κοινωνία είναι απεχθής και αποκρουστική. Γιατί
δεν ρωτάει διευθύνοντα σύµβουλο και πρόεδρο συστηµικής τρά-
πεζας, που έχει χρηµατίσει, από ποια γειτονιά είναι; Από το Πε-
ριστέρι είναι. 

Έχει ιδέα µε ποιους συνοµιλεί ο κ. Μητσοτάκης; Έχει ιδέα ότι
όλη η µεταπολεµική Ελλάδα και όλος ο 20ος αιώνας στηρίχθηκαν
σε µία δύσκολη, αλλά υγιή κοινωνική κινητικότητα, σε µία χώρα
η οποία επέτρεψε έστω και µε δυσκολίες στα παιδιά των λαϊκών
συνοικιών, στα παιδιά της λαϊκής τάξης, στα παιδιά της εργατιάς
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να σπουδάσουν;
Αυτό είναι το όραµα του Ελληνισµού από τον καιρό των µεγά-

λων ευεργετών της Ηπείρου για τα άρµατα και τα γράµµατα
µέχρι την Ελλάδα της δεκαετίας του ’50 και του ’60 της ανοικο-
δόµησης, όταν η εργατική τάξη, οι εργατικές συνοικίες έβγαλαν
τους καλύτερους γιατρούς, τους καλύτερους νοµικούς, τους κα-
λύτερους µηχανικούς και τους καλύτερους πολιτικούς. Αυτή
είναι η ελληνική κοινωνία. Έπαψαν οι φυλές, οι φατρίες και οι δυ-
ναστείες. Δυναστείες έχουν οι Φιλιππίνες και το Πακιστάν, που
πρέπει να είσαι γιος, ανιψιός, εγγονός για να έχεις δικαίωµα να
πολιτευτείς. 

Στη δική σας παράταξη, όµως, ακόµα πολιτεύεστε µε τη µαγ-
κούρα του παππού κοµµατάρχη, την οποία τη στέλνει στα χωριά
για να φοβηθούν και να ψηφίσουν το κόµµα. 

Αυτά τα οποία λέει διαρκώς η συντηρητική παράταξη περί αρι-
στείας, είναι ο φερετζές της πίστης της στην ολιγαρχία. Απορώ
πώς υπάρχουν ακόµη και Βουλευτές στη συντηρητική παράταξη
-οι οποίοι και νουνεχείς είναι και προέρχονται µέσα από τις λαϊ-
κές τάξεις και από τα σπλάχνα της ελληνικής κοινωνίας- οι οποίοι
αποδέχονται, πώς αντέχουν και µε τι µούτρα θα αντικρύσουν
τους εντολείς, τους συµπολίτες τους, όταν ο Αρχηγός τους επι-
φυλάσσει ένα τέτοιο ταξικό κολαστήριο, για τους ανθρώπους
τους οποίους καλεί να τον ψηφίσουν.

Δηλαδή, ας πούµε, θα πείτε εσείς, κύριε Μπουκώρο, στη Μα-
γνησία ότι «εσύ, επειδή είσαι από τον Αλµυρό ή από τη Νέα Ιωνία,
το µέλλον σου είναι βοηθός πιστολάκι στο κοµµωτήριο, δεν θα
γίνεις ποτέ γιατρός, δεν θα γίνεις ποτέ φυσικός, δεν θα γίνεις
ποτέ µαθηµατικός;». Είναι επιτρεπτό στη νεωτερική κοινωνία που
ζούµε, να απευθύνεστε µε αυτό το όραµα στους ανθρώπους του
ελληνικού λαού; Δεν το αντιλαµβάνοµαι.

Όµως ας δούµε τι κρύβεται από πίσω. Αυτό το οποίο πια δεν
µπορεί να αποκρυβεί από τη συντηρητική παράταξη µε αυτά τα
στερητικά σύνδροµα από την πολύχρονη αποχή από την εξου-
σία, τουλάχιστον στο µεγαλύτερο µέρος της Μεταπολίτευσης,
είναι µια ωµή ταξικότητα, απέχθεια για την κοινωνική κινητικό-
τητα και ένα αποκρουστικό υποκρυπτόµενο σχέδιο και για την
οργάνωση της εργασίας και για την οργάνωση της κοινωνίας και
για την οργάνωση της κοινωνικής ασφάλισης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας δεν αντιλαµβάνεται ότι η
οργάνωση της εργασίας, όπως προέκυψε τουλάχιστον στους
δύο πρόσφατους αιώνες της νεωτερικότητας, έχει προκύψει
µέσα από τεράστιες διεκδικήσεις, πολύ µεγάλες µάχες και θε-
σµικές αναρρυθµίσεις-µεταρρυθµίσεις όλου του πολιτικού πλαι-
σίου για να υπάρχει οκτάωρο, για να υπάρχει πενθήµερο, για να
υπάρχει πληρωµένη άδεια. Η πρώτη πληρωµένη άδεια έγινε το
1936 οργανωµένα από την κυβέρνηση του Λαϊκού Μετώπου στη
Γαλλία.

Στο Χάρβαρντ τι µάθαινε ο Πρόεδρος, τι σπούδαζε; Το trickle-
down effect, να πέφτουν τα ψίχουλα από το τραπέζι της µεγάλης
επιχείρησης και να παίρνει ένα ψίχουλο ο εργαζόµενος; Μπορεί
µια πολιτική παράταξη να τα λέει αυτά σε µια κοινωνία πληγω-
µένη από οκτώ χρόνια µεγάλης ύφεσης, η οποία προσπαθεί να
συντάξει ένα όραµα συγκρότησης, ένα όραµα αναγέννησης και
ένα όραµα όχι µόνο παραγωγικής ανασυγκρότησης αλλά και
αναγέννησης της δηµοκρατίας; Αντιλαµβάνεται, όταν εισηγείται
ατοµικές ή επιχειρησιακές διαπραγµατεύσεις µεταξύ επιχειρη-
µατία και εργαζόµενου για επταήµερη εργασία;

Υπάρχουν επιχειρήσεις, υπάρχουν οργανισµοί που δουλεύουν
24/7. Τα µαιευτήρια δουλεύουν είκοσι τέσσερις ώρες επί επτά
µέρες, τα νοσοκοµεία το ίδιο. Τα µεγάλα ξενοδοχεία, επίσης, το
ίδιο και αυτά είναι ρυθµισµένα από το εργατικό δίκαιο, από την
εργατική νοµοθεσία. Υπάρχουν ρεπό, κυλιόµενα ωράρια, επι-
πλέον αµοιβές.

Τα έχει αυτά στο σκεπτικό του και σπεύδει να οχυρωθεί από
µια σύµβαση µε µια εταιρεία, η οποία αυτό ακριβώς έβαζε στο
πλαίσιο για επταήµερη εργασία και εικοσιτετράωρη εργασία του
εργοστασίου, σεβόµενη τα δικαιώµατα και τις κατακτήσεις δύο
αιώνων πάλης, συγκρούσεων και θεσµίσεων;

Νοµίζω ότι οι µόνες απαντήσεις που µπορεί να δώσει η Νέα

Δηµοκρατία -και το ακούσαµε και από τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο- είναι περισσότερες προσλήψεις αστυνοµικών δηλαδή
πάλι το φάντασµα της τάξης και της ασφάλειας. Και ο κ. Μητσο-
τάκης από αυτό το Βήµα, δύο φορές την περασµένη εβδοµάδα,
έκανε έκκληση, απηύθυνε µια πρόσκληση και στην Κυβέρνηση
και στον ελληνικό λαό, να φυλάµε τα σύνορα την ασφάλεια των
συνόρων. Να φυλάσσουµε τα σύνορα. Το αυτονόητο για οποι-
αδήποτε έννοµη τάξη, για οποιοδήποτε δηµοκρατικό κράτος.

Είναι προεκλογικό πρόγραµµα του κ. Μητσοτάκη. Θα του θυ-
µίσω, όµως, το εξής, διότι είναι ακριβώς ένα µιζάρισµα πάνω
στον φόβο του πολίτη, στον φόβο για τα µεγάλα εθνικά ζητήµατα
όπου υπάρχει µια ανησυχία, πάντα υπάρχει: Τις σκληρότερες κα-
τηγορίες εναντίον της Ελλάδος ότι δεν φυλάσσει τα σύνορά της
τις απηύθυναν ο Κουρτς και ο Όρµπαν, τη στιγµή που έσκαγε το
µεγάλο προσφυγικό πρόβληµα στην Ευρώπη. Αυτοί οι ακροδε-
ξιοί αυτοί οι οποίοι δεν έχουν θαλάσσια σύνορα να υπερασπι-
στούν, αυτοί οι οποίοι δεν πρόσφεραν ούτε µια κουβέρτα στον
µηχανισµό πολιτικής προστασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αυτοί οι µισέλληνες, αυτοί οι εχθροί της δηµοκρατίας, οι αρνητές
του Ολοκαυτώµατος, οι αρνητές οποιασδήποτε δηµοκρατικής
παράδοσης στην Ευρώπη, αυτοί κατηγορούσαν την Ελλάδα.
Ακριβώς όπως η Δεξιά τα τελευταία χρόνια πολλές φορές ευχή-
θηκε να συµβεί εθνικό ατύχηµα στην Ελλάδα για να έρθουν στα
πράγµατα, τα ίδια πράγµατα ακούγονται από αυτούς στο Βήµα.

Περαστικά σας: Όποτε µιλάει ο κ. Μητσοτάκης, η συσπείρωση
του προοδευτικού κόσµου στην Ελλάδα εκτοξεύεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο συνάδελφο.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σπίρ-

τζης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι θα γίνει µε τις

δευτερολογίες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα δούµε τι θα γίνει

µε τις δευτερολογίες. Να δούµε τον χρόνο, διότι στις 18.00’ πρέ-
πει να παραδώσουµε και την Έδρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Για πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Πέντε λεπτά ο καθέ-

νας δεν θα το συζητήσουµε, γιατί έχουµε και την ψηφοφορία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν είναι τόσο για το νοµοσχέδιο,

όσο για τα υπόλοιπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα δούµε τον χρόνο.

Ας ξεκινήσει ο Υπουργός και θα το συζητήσουµε. Ας δώσουµε
τον λόγο στον Υπουργό και θα συνεννοηθούµε µε το Προεδρείο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Λαµίας (δεύτερο
τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε δεκαοκτώ λεπτά στη διάθεσή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Από πού είναι το σχολείο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Από τη Λαµία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ωραία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Τι επάγγελµα θα κάνουν;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα ρωτήσουµε τον κ. Μητσοτάκη. Από το Περιστέρι γίνον-
ται ψυκτικοί πάντως, από ό,τι µας είπε.

Αξιότιµοι και αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ιδιαί-
τερη ικανοποίηση συζητούµε στην Ολοµέλεια προς κύρωση το
νοµοσχέδιο Μελέτης - Κατασκευής - Χρηµατοδότησης - Λειτουρ-
γίας - Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του Νέου Διεθνούς Αερο-
λιµένα Ηρακλείου Κρήτης και Μελέτη - Κατασκευή και
Χρηµατοδότηση των Οδικών του Συνδέσεων στο Καστέλι, στο
Δήµο Μινώα Πεδιάδας και άλλες διατάξεις. Παρακαλώ να µπει
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το «και άλλες διατάξεις». Είναι ένα µεγάλο έργο υποδοµής, που
συγκεντρώνει την ευρεία αποδοχή από το Κοινοβούλιο. Μας δί-
νεται, όµως, η ευκαιρία να γίνει µια συζήτηση σε κρίσιµα θέµατα,
κρίσιµες πτυχές τόσο ευρωπαϊκών πολιτικών όσο και εθνικών επι-
λογών και πολιτικών και του θεσµικού µας πλαισίου.

Ο πρώτος τοµέας σχετίζεται µε τις ευρωπαϊκές πολιτικές -µιας
και βρισκόµαστε λίγο πριν τις ευρωεκλογές- και τις συνέπειες
που είχαν σε όλη την Ευρώπη, αλλά και στη χώρα µας. Όπως
γνωρίζετε, οι δυνάµεις και οι πολιτικές που επικράτησαν στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ήταν οι συντηρητικές και νεοφιλελεύθερες δυ-
νάµεις. Δυστυχώς δεν τις υπερασπίστηκαν και δεν τις
προώθησαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση κόµµατα, όπως το κόµµα
της Νέας Δηµοκρατίας µόνο, αλλά εν µέρει και κόµµατα της σο-
σιαλδηµοκρατίας που είχαν µια δεξιά, αν θέλετε, απόκλιση τις
τελευταίες δεκαετίες.

Τα κόµµατα αυτά, λοιπόν, επέβαλαν αυτές τις πολιτικές, απο-
δόµησαν τον ευρωπαϊκό παραγωγικό ιστό, έφεραν µια πρωτό-
γνωρη και στον Νότο και στην Ευρώπη και γι’ αυτά τα θέµατα
-ακούσατε τη συζήτηση και στις επιτροπές και σήµερα στην Ολο-
µέλεια- όχι µόνο δεν αναφέρουν τίποτα αλλά συνήθως προσπα-
θούν να περάσουν επιµέρους θέµατα στη συζήτηση ως µια
δήθεν µεταρρυθµιστική πολιτική.

Να δούµε, λοιπόν, αυτά τα θέµατα. Γνωρίζετε όλοι τον δογµα-
τισµό της οριζόντιας απαγόρευσης των κρατικών ενισχύσεων για
όλους τους τοµείς, για όλες τις δραστηριότητες και ταυτόχρονα
πολιτικές µεταφοράς κρίσιµων στρατηγικών υποδοµών από τον
δηµόσιο στον ιδιωτικό τοµέα. Λέγεται εύσχηµα, αλλά δεν είναι ο
ιδιωτικός τοµέας. Είναι το ευρωπαϊκό κυρίαρχο τραπεζικό σύ-
στηµα.

Τι, λοιπόν, απέδωσε αυτή τη πολιτική του νεοφιλελευθερισµού
όλα αυτά τα χρόνια και των δυνάµεων που τον στήριξαν και στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και τι συνέπειες υπάρχουν στη χώρα
µας και σε όλη την Ευρώπη; Να το δούµε µε ευκαιρία τη σύµ-
βαση που σήµερα ψηφίζουµε.

Η πρώτη διαπίστωση και αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής για
τις αεροµεταφορές είναι ότι τα κεντρικά ευρωπαϊκά αεροδρόµια,
όχι µόνο δεν αναβαθµίστηκαν και δεν διατήρησαν τον ρόλο τους,
αλλά κατάφεραν να κάνουν µεγαλύτερο αεροδρόµιο της Ευρώ-
πης το αεροδρόµιο της Κωνσταντινούπολης, παρακάµπτοντας
όλη την Ευρώπη. 

Εδώ πρέπει να δώσουµε συγχαρητήρια, γιατί ακούµε όλον τον
τελευταίο καιρό κριτική για την συµφωνία των Πρεσπών. Και θα
ήθελα να δώσω συγχαρητήρια στη Νέα Δηµοκρατία που κατά-
φερε µαζί µε το Λαϊκό Κόµµα και τους δογµατισµούς της να κάνει
πρώτο αεροδρόµιο της Ευρώπης το αεροδρόµιο της Κωνσταν-
τινούπολης, µιας κι έχουν µια έπαρση στα εθνικά θέµατα.

Το ίδιο συνέβη στις αεροπορικές εταιρείες. Η πλειονότητα των
εθνικών ευρωπαϊκών αεροµεταφορέων είτε έκλεισαν είτε ιδιωτι-
κοποιήθηκαν. Έµειναν δυόµισι ευρωπαϊκές αεροπορικές εται-
ρείες, οι οποίες δεν µπορούν, επίσης, να ανταγωνιστούν
εταιρείες τρίτων χωρών. Σαν συνέπεια, οι Βρυξέλλες αποφάσι-
σαν να προχωρήσουν σε ελέγχους και κυρώσεις αεροπορικών
εταιρειών τρίτων χωρών, που πιθανά να λαµβάνουν κρατικές ενι-
σχύσεις. Αυτά είναι πρωτοφανή πράγµατα. 

Αλλά δεν θίγονται αυτές οι πολιτικές, γιατί στη δική µας χώρα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξαν απλά καταστροφικές.
Θυµάστε την Ολυµπιακή εταιρεία. Αφού τη φόρτωσε ο παλαι-
οκοµµατισµός και η Νέα Δηµοκρατία µε ό,τι είχε και δεν είχε, κα-
µαρώνει σήµερα γιατί την πούλησε µε µηδέν ευρώ. Δεν βλέπει
τις συνέπειες, πόσο είναι τα εισιτήρια στις αεροµεταφορές στη
χώρα µας και ποιες είναι οι απευθείας συνδέσεις σε υπερατλαν-
τικές πτήσεις. Όλα αυτά τα έχει στην άκρη. 

Έρχοµαι στα αεροδρόµια. Το «Ελευθέριος Βενιζέλος» λει-
τούργησε ως τερµατικό αεροδρόµιο µέχρι που αναλάβαµε Κυ-
βέρνηση. Οι υποδοµές του αεροδροµίου της Θεσσαλονίκης δεν
ολοκληρώνονταν για δεκαετίες. Επενδύθηκαν εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια στο αεροδρόµιο της Θεσσαλονίκης, των Χανίων και σε
άλλα αεροδρόµια, που είχαν προγραµµατιστεί να πάνε στο ΤΑΙ-
ΠΕΔ για παραχώρηση. Στα υπόλοιπα αεροδρόµια δεν υπήρχε
καµµία πρόβλεψη, ούτε για το Καστέλι, που είναι αναγνωρισµένο
ότι ήταν µια αναγκαιότητα για την Κρήτη, για το Ηράκλειο, για

τη χώρα, ότι πρέπει να γίνει εκεί αεροδρόµιο.
Γιατί, λοιπόν, δόθηκαν εκατοντάδες εκατοµµύρια για τη Θεσ-

σαλονίκη, που ήταν προς παραχώρηση στο ΤΑΙΠΕΔ και δεν είχαν
προβλεφθεί για το Καστέλι; Είναι ένα ερώτηµα που πρέπει να
απαντήσουν οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Και βέβαια, δεν
υπήρχε καµµία πρόβλεψη όχι µόνο για το αεροδρόµιο στο Ηρά-
κλειο, αλλά και για τα υπόλοιπα είκοσι τρία αεροδρόµια που έµε-
ναν στο δηµόσιο. 

Η δεύτερη διαπίστωση από τις ευρωπαϊκές πολιτικές που οι
συντηρητικές δυνάµεις και ο νεοφιλελευθερισµός και όσοι είναι
σύµµαχοί τους ακολουθούν, ήταν το έλλειµµα εθνικού στρατη-
γικού σχεδιασµού. Ήταν άραγε έλλειµµα γνώσεων ή ήταν πολι-
τική επιλογή; Κι αυτό πρέπει να µας το απαντήσετε. 

Αν είχαµε ένα στοιχειώδες, υποτυπώδες εθνικό στρατηγικό
σχέδιο, το αεροδρόµιο στο Καστέλι θα είχε προηγηθεί άλλων αε-
ροπορικών έργων. Αν είχαµε στρατηγικό σχέδιο υποδοµών, ο
οδικός άξονας για πολλά αεροδρόµια, όπως της Σητείας, όπως
των Χανίων θα είχε περιληφθεί στοιχειωδώς στο έργο, όπως γί-
νεται και σήµερα µε το Καστέλι. Δεν είχε γίνει.

Άκουσα τον κ. Τασούλα, ακούµε και τη Νέα Δηµοκρατία γενι-
κότερα όλα αυτά τα χρόνια, ότι εγκαινιάζουµε –δήθεν- έργα που
ξεκίνησαν σε µια άλλη λογική από τη δική µας. Άκουσα και τον
κ. Μανιάτη πριν. Η γνώµη µου είναι να µην παίζετε άµυνες σε
αυτό το θέµα. Εµείς δεν διεκδικούµε ούτε τη µητρότητα, ούτε
την πατρότητα των δηµόσιων υποδοµών, ακόµη και για τα έργα
αυτά που δεν είχατε τολµήσει να κάνετε διαγωνισµό. Και το λέµε
αυτό γιατί πιστεύουµε βαθιά ότι οι υποδοµές δεν ανήκουν σε κα-
νέναν άλλο εκτός από τον ελληνικό λαό που πληρώνει αυτές τις
υποδοµές κι αυτό υπηρετούµε.

Εµείς, όµως, θα κριθούµε αν είµαστε αποτελεσµατικοί. Θα κρι-
θούµε αν οι διαγωνισµοί γίνονται µε διαφάνεια. Θα κριθούµε αν
προχωράµε και βαθαίνουµε το θεσµικό πλαίσιο των δηµόσιων
υποδοµών, των παραχωρήσεων, των δηµοσίων έργων, των συµ-
πράξεων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, ώστε να εξασφαλίζεται,
όχι ο ιδιώτης που έρχεται και συµµετέχει στο έργο, αλλά η κοι-
νωνία. Και αυτό µπορεί να γίνει. Το Καστέλι είναι ένα τέτοιο πα-
ράδειγµα. Γιατί είναι η πρώτη σύµβαση που έχουµε τα
ανταποδοτικά οφέλη προς την κοινωνία και τόσα ανταποδοτικά
οφέλη; Γιατί δεν έχει γίνει αυτό και στο «Ελευθέριος Βενιζέλος»;
Γιατί δεν έγινε στα δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια που
είχατε τρέξει τον διαγωνισµό; Γιατί δεν έγινε στους αυτοκινητό-
δροµους; 

Και βέβαια δεν θέλω να σχολιάσω, δεν θέλω να χαλάσω το
κλίµα, για τα έργα που ξεκινούσαν. Έταζαν κάποιοι έργα, για κά-
ποια από αυτά έβγαιναν οι διαγωνισµοί και δεν ολοκληρώνονταν
ποτέ και κάποια άλλα έµειναν στη µνήµη του κόσµου ως πάγιο
αίτηµα της κοινωνίας.

Αλλά να δώσουµε µερικές απαντήσεις, γιατί ερωτηθήκαµε για
συγκεκριµένα πράγµατα, στη λογική και στα ερωτήµατα που έθε-
σαν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Τασούλας. Γιατί
η Ιόνια Οδός δεν περιέλαβε το Γιάννενα - Κακαβιά, που µας ρω-
τάει σήµερα; Δεν είναι λογικό; Γιατί δεν περιέλαβε τη σύνδεση
µε τα µεγάλα αστικά κέντρα, µε την Πρέβεζα και µε το Αγρίνιο;
Γιατί στην Εγνατία Οδό, που δεν υλοποιήθηκε από το ΣΥΡΙΖΑ,
δεν υπάρχει και δεν είχε περιληφθεί η σύνδεση µε κανένα λιµάνι,
ούτε µε τη Θεσσαλονίκη, ούτε µε την Καβάλα, ούτε µε την Αλε-
ξανδρούπολη, τώρα γίνονται αυτά, µε καµµία βιοµηχανική πε-
ριοχή, µε καµµία τουριστική περιοχή; 

Κάνατε αναφορά στο αεροδρόµιο Ιωαννίνων. Είστε περήφανοι
ως Νέα Δηµοκρατία και µας εγκαλείτε για το αεροδρόµιο Ιωαν-
νίνων; Είστε περήφανοι για το λιµάνι της Ηγουµενίτσας; Δηλαδή,
υπάρχει µια παράδοση στην Ήπειρο µε το γεφύρι της Άρτας,
αλλά όλα τα έργα της Ηπείρου και της χώρας, η Νέα Δηµοκρατία
τα είχατε κάνει «γεφύρι της Άρτας». Και µας εγκαλείτε κιόλας για
τα χρόνια που είχαµε σε αποµόνωση, όχι µόνο οδική, αλλά και
αεροπορική και ακτοπλοϊκή όλη τη δυτική Ελλάδα, την Ήπειρο
και πολλές περιοχές της χώρας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το 2015 µέσα στην κρίση δεν είχατε
ολοκληρώσει τις απαλλοτριώσεις στους αυτοκινητόδροµους
ούτε στο 50%. Σχεδόν δέκα χρόνια µετά τις αναθέσεις και τις
συµβάσεις, δεν είχατε ολοκληρώσει τις αδειοδοτήσεις, τις αρ-
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χαιολογικές εργασίες, δεν είχατε λύσει προφανή ζητήµατα που
έπρεπε να έχουν λυθεί, τεχνικά ή συµβατικά.

Σήµερα έχει ολοκληρωθεί η διαβούλευση για το στρατηγικό
σχέδιο υποδοµών-µεταφορών. Για τα επόµενα είκοσι χρόνια η
χώρα θα έχει στρατηγικό σχέδιο, στόχους, ιεράρχηση, δοµές πα-
ρακολούθησης, δείκτες. Θα σταµατήσει η πολιτική του «τάζω και
δεν υλοποιώ».

Εποµένως, κυρίως η Νέα Δηµοκρατία, οφείλει να µας απαντή-
σει, αντί να µας εγκαλεί, γιατί τόσα χρόνια δεν προχώρησε αυτό
που συζητάµε σήµερα. Γιατί; Και γιατί δεν προχώρησε και δεν
ολοκλήρωσε όλες αυτές τις υποδοµές που λέει ότι εκείνη σκέ-
φτηκε, εκείνη ξεκίνησε και εκείνη τα έκανε όλα; Κι εµείς ερχόµα-
στε τέσσερα χρόνια µετά το 2015 να κάνουµε εγκαίνια. Εσείς
κάνατε εγκαίνια µε τον κ. Σαµαρά σε κλειστά εργοτάξια, µε µε-
ταφερόµενους εργαζόµενους και µηχανήµατα. 

Και να θυµηθούµε πρόσφατα το δικό σας προγραµµατικό σχέ-
διο για τις υποδοµές. Γιατί δεν κάνετε τόσα χρόνια κάτι στο
ΒΟΑΚ; Δηλαδή, σαράντα χρόνια κάνατε πενήντα χιλιόµετρα και
για τα υπόλοιπα τριακόσια δεν είχαµε ούτε µελέτη. Δεν είχε κα-
ταλήξει ούτε το Υπουργείο, ούτε ο Οργανισµός Ανάπτυξης Κρή-
της, κάποιος να έχει νοιαστεί για να υπήρχε µία στοιχειώδης
µελέτη γι’ αυτό το έργο. Ήταν προφανώς άλλου είδους σχεδια-
σµός. Αλλά και τα µικρότερα έργα της Κρήτης, καθώς µιλάµε για
την Κρήτη, ήταν βαλτωµένα µε αστοχία σχεδιασµού, µε παροι-
µιώδη λάθη και παραλείψεις. 

Εγώ θέλω να πω γι’ αυτά που µας καταγγέλλετε, αυτά που
στην πρόσφατη επίσκεψη του Πρωθυπουργού, παρέδωσε στον
κρητικό και στον ελληνικό λαό. Έκανε δεκαεφτά χρόνια η γέ-
φυρα στο Χαµέζι στο Λασίθι. Είναι ακριβώς το κρητικό γεφύρι
της Άρτας. Έκανε δεκαπέντε χρόνια και βάλε στον Αποσελέµη,
δώδεκα χρόνια το Γούρνες - Χερσόνησος. Το 2015 είχε µηδέν
ευρώ απορρόφηση σε εκτελεσµένο έργο.

Και το Σάββατο είναι καλεσµένοι όλοι, για να µην µας εγκαλέ-
σετε, όχι µόνο οι Βουλευτές του Ηρακλείου, που θα παραδοθεί
ο δρόµος της Μεσσαράς µετά από τρεις εργολαβίες και πάρα,
πάρα πολλά χρόνια και αστοχίες στον λαό της Κρήτης, όπως
ακριβώς είχε εξαγγείλει πριν λίγες ηµέρες ο Πρωθυπουργός
στην επίσκεψή του.

Η τρίτη διαπίστωση σχετίζεται µε το θεσµικό πλαίσιο των υπο-
δοµών. Η δηµιουργία µιας υποδοµής, και εδώ θα αναφερθούµε
και ειδικά στο Καστέλι, δηµιουργεί πάντα αντιδράσεις. Και δεν
λέω για τις αντιδράσεις των ανθρώπων που έχουν περιβαλλοντι-
κές ευαισθησίες ή έχουν άλλη πολιτική θεώρηση. Αυτές είναι
απόλυτα αποδεκτές, κατανοητές από εµένα τουλάχιστον και από
την Κυβέρνηση. Αναφέροµαι στις αντιδράσεις των κύκλων οικο-
νοµικών συµφερόντων. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση και όχι µόνο, και στο Θριάσιο
που ανέφερε ο κ. Μανιάτης, τα συµφέροντα που αντέδρασαν και
αντιδρούσαν πολλά χρόνια -δεκαέξι χρόνια για να γίνουν οι δύο
διαγωνισµοί και στο Καστέλι και στο Θριάσιο- είτε αντιδρούσαν
γιατί είχαν αναπτύξει γύρω από τις παλιές υποδοµές άλλες οικο-
νοµικές δραστηριότητες -µιλάω για µεγάλα τουριστικά γραφεία,
αλλά και για άλλες δραστηριότητες, για παράδειγµα, είναι κοινό
µυστικό ποιοι δεν θέλουν να µεταφερθεί το αεροδρόµιο στο Ηρά-
κλειο από την Αλικαρνασσό που είναι σήµερα, παρά τα προβλή-
µατα ασφάλειας που υπάρχουν, παρά άλλου είδους
προβλήµατα- είτε συµφέροντα που δεν θέλουν να τρέξει η δια-
γωνιστική διαδικασία, γιατί θέλουν να αλλάξουν τους όρους των
διαγωνισµών, να είναι ευνοϊκότεροι προς τον ιδιωτικό τοµέα, σε
άλλη χρονική συγκυρία. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση –θα τα πούµε και στη συνέχεια-
οι δεσµευτικές προσφορές ζητήθηκαν το 2016, τότε που λέγατε
ότι η χώρα πτωχεύει, ότι δεν τελειώνει η αξιολόγηση, ότι τελει-
ώνουµε ως έθνος. Και προφανώς κάποιες εταιρείες, γιατί αυτές
οι εταιρείες δεν έχουν τα χαρακτηριστικά µόνο των ελληνικών
εταιρειών, είναι πολυεθνικές, είναι κοινοπραξίες που έχουν δύ-
ναµη χρηµατοδότησης από τις διεθνείς τράπεζες, θέλανε να µει-
ώσουν το ρίσκο της χώρας, άρα να µην υπηρετήσουν µέσα στον
καιρό της κρίσης τη χώρα µας, αλλά την τσέπη τους. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, όταν η απάντηση για νέα αναβολή που είχε
ζητηθεί, που ήταν η δέκατη τρίτη αν συµφωνούσαµε, του διαγω-

νισµού ήταν αρνητική, µπορούν να σας πούνε και οι υπηρεσιακοί
παράγοντες, οι υπάλληλοι στο Υπουργείο ότι έκλαιγαν από τη
χαρά τους που αρνηθήκαµε νέα παράταση του διαγωνισµού. Οι
άνθρωποι δεν πίστευαν, µετά τον κόπο που έχουν όλα αυτά τα
χρόνια κάνει για να γίνει αυτή η υποδοµή, ότι κάποτε αυτός ο
διαγωνισµός θα έκανε το τελευταίο βήµα και θα ολοκληρωνόταν. 

Αυτή η πίεση βέβαια θα µπορούσε να µην υπάρχει, αν είχαµε
πολλά χρόνια πριν ένα στρατηγικό σχέδιο υποδοµών, αν είχαν
θεσµοθετηθεί αυτά που αλλάξαµε µε τον ν.4412 και ν.4413, αν
υπήρχε ισχυρή πολιτική βούληση και δηµόσια συζήτηση. 

Δεν υπήρχαν, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια
σειρά από αλλαγές στους όρους της προκήρυξης τα προηγού-
µενα χρόνια. Και εγώ θέλω να τις αναφέρουµε όχι για να ευλο-
γήσουµε τα γένια µας ότι «εµείς κάναµε», αλλά για να
θεσµοθετηθούν στην επόµενη φάση και ειδικά στον ν.4413 κά-
ποιες από αυτές, που πιστεύω ότι είναι και στην κατεύθυνση της
διαφάνειας και στην κατεύθυνση της προστασίας του δηµόσιου
συµφέροντος.

Το πρώτο είναι ότι κάποιοι όροι, όπως είπε και ο Βασίλης Κεγ-
κέρογλου, πριν κάνουµε εµείς τις τελικές αλλαγές, άλλαξαν γιατί
προέκυψε από τη διαβούλευση. Στη διαβούλευση πόσοι είχαν
συµµετάσχει; Επτά διαγωνιζόµενες εταιρείες κατά τη διαδικασία
των τευχών δηµοπράτησης. 

Στη συνέχεια, προχωρήσαµε σε καινοτόµες λύσεις. Η µία από
αυτές, που κατά την γνώµη µου πρέπει να τη θεσµοθετήσουµε,
είναι η διαδικασία επιλογής του ανεξάρτητου µηχανικού µε ιδι-
αίτερο µειοδοτικό διαγωνισµό αντί να προτείνεται από τον ανά-
δοχο, όπως γινόταν στις προηγούµενες παραχωρήσεις. Δηλαδή
να µην εξαρτάται ο ανεξάρτητος µηχανικός από την επιλογή που
θα κάνει ο παραχωρησιούχος.

Το δεύτερο είναι ότι για πρώτη φορά προβλέφθηκε ανταπο-
δοτικά -και αυτό πρέπει να θεσµοθετηθεί- το 2% του τζίρου της
εταιρείας του αεροδροµίου, που θα διατεθεί κατά 1% στον Δήµο
Μίνωα Πεδιάδας και το υπόλοιπο στους όµορους δήµους. Αυτά
τα ανταποδοτικά υπολογίζονται σε 184 εκατοµµύρια ευρώ. Κα-
ταλαβαίνετε τι είναι αυτό για τους δήµους της περιοχής, για τις
υποδοµές, για την ανάπτυξή τους.

Και δεσµευόµαστε για τη χρηµατοδότηση ειδικού χωροταξι-
κού από το Υπουργείο. Έχει γίνει συνεννόηση και µε το αρµόδιο
Υπουργείο Χωροταξίας σε περίπτωση που δεν καλυφθεί από
εκεί, από το Πράσινο Ταµείο, θα γίνει από εµάς και θα γίνει και ο
διαγωνισµός, για να βοηθήσουµε τον δήµο, από τις υπηρεσίες
του Υπουργείου.

Προβλέψαµε, επίσης, την ενσωµάτωση στο έργο τη σύµβαση
κατασκευής των οδικών συνδέσεων. Για να διασφαλιστεί, επειδή
ήταν σε καιρό κρίσης ο διαγωνισµός και τα συµφέροντα του δη-
µοσίου, βάλαµε ελάχιστο ποσοστό συµµετοχής το 45%. Επίσης,
επειδή είχαµε την πικρή εµπειρία των πραγµάτων που δεσµεύ-
σατε τη χώρα µε το µνηµόνιο 1 και το µνηµόνιο 2, στον διαγωνι-
σµό υπάρχει απαγόρευση µεταβίβασης των µετοχών που κατέχει
το δηµόσιο σε ποσοστό κάτω του 35%, έχει το 46,5% το δηµό-
σιο.

Περιορίσαµε τον αριθµό επιβατών µέχρι µεγίστου ετήσιου συ-
νολικού αριθµού 6,4 εκατοµµύρια στο υπάρχον αεροδρόµιο και
από εκεί και πάνω είναι όλα δηµόσια έσοδα επί το τέλος εκσυγ-
χρονισµού και ανάπτυξης αερολιµένος. Αυτό είναι κάτι πάρα
πολύ σηµαντικό γιατί, όπως ξέρετε, ήδη έχει ξεπεράσει η επιβα-
τική κίνηση τα οκτώ εκατοµµύρια. 

Προβλέψαµε για την έγκριση των αρχιτεκτονικών των κτηρίων
του αεροσταθµού να απαιτείται γνώµη επιτροπής αρχιτεκτονικού
ελέγχου για να εξεταστεί η συµµόρφωση αρχιτεκτονικής µελέτης
µε τις προδιαγραφές, αλλά και να διασφαλιστεί η εναρµόνιση
της αρχιτεκτονικής του κτηρίου του αεροσταθµού µε την πε-
ριοχή, µε την πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Προβλέφθηκε η κατασκευή εκθεσιακού κέντρου µόνιµου ως
χώρου προβολής των κρητικών εταιρειών και των κρητικών προ-
ϊόντων. Προβλέφθηκε µέσα στον αεροσταθµό µόνιµη έκθεση των
αρχαιοτήτων και των αντικειµένων που τυχόν θα βρεθούν από
την ανασκαφή που θα γίνει για το έργο. 

Τέθηκαν ελάχιστες απαιτήσεις βιοκλιµατικού κτηρίου του αε-
ροσταθµού µε πιστοποίηση τουλάχιστον επιπέδου LEED Silver,
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δηλαδή πολύ χαµηλού ενεργειακού αποτυπώµατος. 
Προβλέφθηκαν εξαιρετικά αυξηµένα επίπεδα εξυπηρέτησης

επιβατών, όπως διανυόµενες αποστάσεις, αλλαγή επιπέδων
εντός του αεροσταθµού, υποχρεωτικά σκιασµένες και φωτιζόµε-
νες θέσεις στάθµευσης οχηµάτων επιβατών και προσωπικού. Βέ-
βαια προβλέφθηκαν προδιαγραφές εποχικής
προσαρµοστικότητας του αεροσταθµού γιατί είναι άλλη η κίνηση
που υπάρχει τους θερινούς και άλλη τους χειµερινούς µήνες.

Προβλέφθηκε η κατασκευή εγκαταστάσεων βιολογικού καθα-
ρισµού του αεροδροµίου που επιπρόσθετα θα έχουν δυνατότητα
επεξεργασίας λυµάτων για όλους τους πέριξ του αεροδροµίου
οικισµούς και βέβαια τον ανεφοδιασµό σε καύσιµα των αεροσκα-
φών µέσω υπόγειου συστήµατος τροφοδοσίας.

Ο στόχος µας είναι το αεροδρόµιο στο Καστέλι να είναι ένα
σύγχρονο ανταγωνιστικό αεροδρόµιο που θα δίνει µία σηµαντική
υπεραξία στη χώρα, στην Κρήτη, στην περιοχή και θα αποτελέσει
ένα από τα κεντρικά αεροδρόµια της Νοτιοανατολικής Μεσο-
γείου που θα βρίσκεται σε απόσταση τεσσάρων περίπου ωρών
από το Λονδίνο, τη Μόσχα, τη Μαδρίτη, τη Ντόχα. 

Καταλαβαίνετε ποια είναι η σηµασία της θέσης αυτού του αε-
ροδροµίου και καταλαβαίνετε ότι είναι στον αντίποδα της πολι-
τικής, που µας είχε επιβάλλει ο νεοφιλελευθερισµός ακόµα και
το «Ελευθέριος Βενιζέλος» να θεωρείται τερµατικό αεροδρόµιο.

Αυτά πρέπει να τα συζητάµε κάποτε, διότι και εσείς µπορεί να
πάρετε µια προοδευτική κατεύθυνση κάποτε και να πάτε στο Ευ-
ρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και στον κ. Βέµπερ να του πείτε ποιες είναι
οι καταστροφικές συνέπειες για τη χώρα µας, αν σας ενδιαφέρει,
που δεν σας ενδιαφέρει.

Πάµε στα επόµενα: Έχουν γίνει ήδη οι απαλλοτριώσεις για το
90%. Θα ήθελα να καταθέσω το ΦΕΚ για το υπόλοιπο 10% όπως,
επίσης, και να καταθέσω µια µελέτη για τις απαλλοτριούµενες
εκτάσεις που φαίνεται ότι µέσα περιλαµβάνονται οι εκτιµήσεις
στη µελέτη για τους ανθρώπους που απαλλοτριώνονται οι εκτά-
σεις σε σχέση µε την πρωτογενή παραγωγή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Παρά ταύτα, θα συµφωνήσουµε –και γι’ αυτό δεσµευτήκαµε
µε τον Υπουργό Δικαιοσύνης- ότι αυτό στις περιπτώσεις που
έχουµε πολίτες που είναι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες και χά-
νουν το εργαλείο της ζωής τους, σε µεγάλο ποσοστό πρέπει να
αναπληρωθεί µε κάποιο τρόπο.

Έγινε µια κουβέντα να µην έχει το υπάρχον αεροδρόµιο
«ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» την τύχη του Ελληνικού, δηλαδή την κα-
θυστέρηση των προηγούµενων κυβερνήσεων και για έντεκα χρό-
νια να µην ξέρουν τι να το κάνουν. Επίσης, έγινε η παρατήρηση,
να µην γίνει διοικητικό κέντρο. 

Πρώτον, δεν θα γίνει Ελληνικό το «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ»,
γιατί ήδη συγκροτήθηκε η επιτροπή από τα αρµόδια Υπουργεία
για να έχουµε έναν οδικό χάρτη αξιοποίησης. Άρα, τον πρώτο
χρόνο που στο χρονοδιάγραµµα προβλέπονται να βγουν οι
άδειες για το Καστέλι, θα έχουµε προχωρήσει και τη διαβού-
λευση και ίσως και τις µελέτες για τις χρήσεις που θα προβλέ-
πονται στο «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ». Αλλά αυτό δεν θα προκύψει
στη λογική που δεσµεύσατε το Ελληνικό, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, θα προέλθει από διαβούλευση µε τους ορ-
γανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Το Ηράκλειο, η Κρήτη ζήτησε να γίνει διοικητικό κέντρο εκεί
για να µην είναι σε µια πολύ επιβαρυµένη πόλη διεσπαρµένες και
οι δηµοτικές και οι περιφερειακές υπηρεσίες. Δεν ήταν δική µας
ιδέα. Δεν κινούµαστε εµείς στη λογική που κινείστε εσείς. Δεν
κάθονται τέσσερις σοφοί σε κλειστά γραφεία και λένε τι θα γίνει.
Μιλάµε µε τις τοπικές κοινωνίες, µε την τοπική αυτοδιοίκηση, µε
τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις και µετά παίρνουµε τις αποφά-
σεις. Αυτό κάναµε και τώρα.

Βέβαια, για να γίνει αυτό, γιατί η αξιολόγηση που είχε το
«ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ» ήταν ότι ήταν το χειρότερο αεροδρόµιο
της χώρας και έπαψε να είναι µετά τη δωρεά της επέκτασης και
του εκσυγχρονισµού του, που εµείς κάναµε µέσω των καταστη-

µάτων αφορολογήτων ειδών, και δεν είναι το µόνο. Και στο αε-
ροδρόµιο της Πάρου το ίδιο έγινε. Δίνατε 4,5 εκατοµµύρια τον
χρόνο, κάθε χρόνο σε άγονες γραµµές, αντί να ολοκληρώσετε
το αεροδρόµιο της Πάρου που το ολοκληρώσαµε, επίσης, µε
δωρεά.

Τέλος, η κ. Λυµπεράκη έκανε αναφορά στο αεροδρόµιο του
Βερολίνου και θα ήθελα να την ευχαριστήσω, γιατί δεν είναι το
µόνο έργο σε ευρωπαϊκή χώρα -ακούγεται ότι έχουν άλλα χαρα-
κτηριστικά, έχουν καλύτερη οργάνωση από εµάς σε πολλά- που
έχει καθυστερήσεις. Το ίδιο συνέβη στο παρελθόν µε το µετρό
της Ρώµης, ήταν κάτι αντίστοιχο µε το µετρό της Θεσσαλονίκης.
Με τη σιδηροδροµική σύνδεση της χώρας µας µε τη Βαλτική
τώρα, πρόσφατα και µε άλλα έργα. Αυτό δείχνει τις παθογένειες
και του ευρωπαϊκού συστήµατος και της γραφειοκρατίας που
υπάρχει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στην Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα. 

Πρέπει να σταµατήσουµε να έχουν τη λογική πόσο κακοί είµα-
στε εµείς, διότι είναι µια κοινή ευρωπαϊκή προσπάθεια να φύ-
γουµε από παθογένειες που υπάρχουν και στις Βρυξέλλες,
πρέπει να αλλάξουν πάρα πολλά. 

Δυστυχώς, δεν είναι η Αριστερά και οι προοδευτικές δυνάµεις
που τις διοικούσαν όλα αυτά τα χρόνια. Έχουµε φτάσει, κατά τη
γνώµη µου, ως χώρα σε ένα πολύ καλό επίπεδο για την αποτε-
λεσµατικότητα και για τη διαφάνεια, όµως, µέσα σε ένα δεσµευ-
τικό ευρωπαϊκό πλαίσιο που, κύριε Μπουκώρο, το είχατε εσείς
ως Νέα Δηµοκρατία και σαν λαϊκό κόµµα επιβάλλει και είστε, δυ-
στυχώς, και αµετανόητοι. Συνεχίζετε αµετανόητοι µε τον κ. Βέµ-
περ σε χειρότερους δρόµους, µε ελαστικές σχέσεις εργασίας,
µε ξήλωµα του κοινωνικού κράτους, µε αδιέξοδες πολιτικές για
τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις και µε ένα σχέδιο υποδοµών -
άκουσα τον Πρόεδρό σας και τα στελέχη σας, τον κ. Χατζηδάκη,
τον κ. Καραµανλή και τον προηγούµενο Γενικό Γραµµατέα των
Μεταφορών- που δεν έχει αρχή, µέση και τέλος, είναι ατάκτως
ερριµµένα έργα υποδοµών στη λογική του παλαιοκοµµατισµού. 

Δεν έχουµε αυτόν τον στόχο για τις αεροµεταφορές, αυτόν
για τα υδατοδρόµια, αυτόν για τα λιµάνια ή για τις συνδυασµένες
µεταφορές σαν και αυτό που κάναµε εµείς. Ήταν ένας κατάλο-
γος έργων. 

Και θα ήθελα να πω από εδώ δυο πράγµατα, ένα παράδειγµα
µιας υποδοµής που είπατε και ένα παράδειγµα θεσµικού πλαι-
σίου που προτείνατε.

Το ένα είναι το Ελευσίνα – Θήβα - Υλίκη. Αυτή η υποδοµή, αν
εµείς την είχαµε καταργήσει οριστικά από τον διαγωνισµό, αν
την κάνετε, αν προχωρήσετε σε έναν τέτοιον αυτοκινητόδροµο,
όχι αυτό που κάνει η περιφέρεια, που σωστά το κάνει, προβλέπει
από τη σύµβαση που εσείς υπογράψατε και εσείς αναθεωρήσατε
να δώσετε αποζηµιώσεις στην Ιόνια Οδό και στον Ε65.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, αν θέλετε, ολοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ολοκληρώνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.

Πραγµατικά, αναρωτιέται κάποιος πώς το προτείνατε αυτό, αν
µη τι άλλο χωρίς την πρόβλεψη να κάνουµε µια διαπραγµάτευση.
Δεν είναι άσχετοι οι Υπουργοί που ήταν εκεί και τα στελέχη. Όταν
κάνατε τις συµβάσεις στην αναθεώρηση, το Υπουργείο Οικονο-
µίας έπαιξε κρίσιµο ρόλο.

Το δεύτερο είναι το θεσµικό που προτείνετε, τις πρότυπες
συµβάσεις. Ακούστε, οι πρότυπες συµβάσεις έχουν απίστευτες
αντιθέσεις µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο και ιδιαίτερα µε το δίκαιο του
ανταγωνισµού, που οι νεοφιλελεύθερες δυνάµεις έχουν επιβάλει. 

Επειδή, όµως, είσαστε λάτρεις των ανεξάρτητων αρχών και
του ευρωπαϊκού πλαισίου, φέρτε µας µια τροπολογία, που φέρ-
νετε άλλες για να δηµιουργήσετε εντυπώσεις, γι’ αυτό που προ-
τείνετε και θα την περάσουµε, να τη στείλουµε πρώτα στη
Digicom, να τη στείλουµε και στις ανεξάρτητες αρχές να δούµε
και τι θα µας πουν καθώς και σε ποιες χώρες που είπατε γίνεται
αυτό. 

Εσείς εκθέτετε και τον Πρόεδρό σας. Εκτίθεται και µόνος του
και τα στελέχη σας τον εκθέτουν όσο πρέπει. Σε ποιες ευρωπαϊ-
κές χώρες υπάρχει αυτό; Λάθος ήταν η πληροφορία που του εί-
πατε και εξήγγειλε ο άνθρωπος. 
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Πάµε και παρακάτω. Στον ΒΟΑΚ σαράντα χρόνια είχατε κάνει
λιγότερο από πενήντα χιλιόµετρα. Δεν υπήρχε µελέτη για τίποτε
άλλο και γι’ αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω τις υπηρεσίες του
Υπουργείου που δίνουν τη µάχη για τους δύο διαγωνισµούς και
τον τρίτο που γίνεται για τον Βόρειο Οδικό Άξονα Κρήτης µέσα
σε αυτές τις συνθήκες, όπως θέλω και να τους ευχαριστήσω και
για το αεροδρόµιο που συζητάµε σήµερα. 

Επίσης, θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Δήµαρχο Μίνωα Πεδιά-
δας, τον Ζαχαρία Καλογεράκη και τον Περιφερειάρχη Σταύρο
Αρναουτάκη, που συνεργάστηκαν για να προχωρήσουµε αυτήν
την υποδοµή, να κάνουµε τη διαβούλευση. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους φορείς που συµµετεί-
χαν στη διαβούλευση, ακόµα και αυτούς που διαφωνούν µε
αυτήν την υποδοµή, είτε αυτούς που συµφωνούν είτε αυτούς
που διαφωνούν.

Θα ήθελα να πω ότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αερο-
δρόµιο στο Καστέλι θα εγκαινιαστεί στο τέλος της επόµενης τε-
τραετίας πάλι από τον Αλέξη τον Τσίπρα ως Πρωθυπουργό. 

Το λέω αυτό γιατί θέλω να σας προσκαλέσω ταυτόχρονα το
Σάββατο, ιδιαίτερα τους Βουλευτές του Ηρακλείου αλλά και
όλους τους υπόλοιπους, για να µη µας λένε ότι δεν καλούµε κα-
νέναν, όπως εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός στις 18 του µηνός, να
παραδώσουµε στους πολίτες της Κρήτης τον δρόµο της Μεσσα-
ράς µετά από δεκαεπτά χρόνια. Ελπίζουµε ότι θα µας καταγγεί-
λετε για ένα έργο που το έχει ξεκινήσει η Νέα Δηµοκρατία. Είχε
δυο-τρεις διαγωνισµούς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, οφείλοντας να δώσω στον
κ. Μανιάτη µια απάντηση: Δεν θέλω να οξύνω το κλίµα, δεν θέλω
να πω για σας, κύριε Μανιάτη. Όµως, οφείλω να πω διάφορα που
λέτε, δήθεν για σκάνδαλα. Ούτε θα αναφέρω το θέµα της Λευ-
κάδας και της ΔΕΠΑΝΟΜ, που συγχωνεύσατε στην κυβέρνηση
Σαµαρά µε την ΚΤΥΠ, αν θυµάµαι καλά και τη ΘΕΜΙΔΑ. Δεν ανοί-
γουµε τέτοια συζήτηση τώρα, αλλά όποτε θέλετε να την ανοί-
ξουµε.

Θα δώσω σε τίτλους µερικές απαντήσεις για να µην υπάρχουν
γκρίζες ζώνες. Η πρώτη ερώτηση που κάνατε για την επέκταση
της σύµβασης του «Ελευθέριος Βενιζέλος» αφορά όχι το δικό
µας Υπουργείο. Δεν έχουµε τέτοια αρµοδιότητα, αλλά δεν θα αρ-
νηθώ να σηκώσω το γάντι και να σας απαντήσω.

Εσείς δεσµεύσατε τη χώρα για την επέκταση και να µη γίνει
διαγωνισµός στο πρώτο µνηµόνιο και στο δεύτερο, που συµµε-
τείχατε στην κυβέρνηση Σαµαρά. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης)

Τότε πανηγυρίζατε επί Σαµαρά ότι τα τριακόσια εκατοµµύρια
…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, κον-
τεύετε τα τριάντα πέντε λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τελειώνω, αλλά δεν µπορεί να υπάρχουν γκρίζες ζώνες. 

Τότε, λοιπόν, πανηγυρίζατε επί Σαµαρά ότι τα τριακόσια εκα-
τοµµύρια είναι θρίαµβος. Να δούµε τα δηµοσιεύµατα, να δούµε
όµως κι αυτό που είδατε. Σήµερα έχουµε µια σύµβαση που είναι
το ίδιο,  για αεροδρόµιο. Έτυχε την ίδια περίοδο, που ήταν µε-
γάλη χρονική περίοδος, κύριε Μανιάτη –θα τα πούµε και µετά
που ρωτήσατε για το Θριάσιο- την ίδια περίοδο που η «DIGI-
COM» εξέταζε αυτήν την υποδοµή, το Καστέλι, εξέταζε και την
επέκταση της σύµβασης στο «Ελευθέριος Βενιζέλος». Είναι προ-
φανές ότι εκτός από τις απαντήσεις που είχε δώσει ο Ευκλείδης
Τσακαλώτος ως αρµόδιος Υπουργός του ΤΑΙΠΕΔ και του υπερ-
ταµείου, πως είναι καιρός να κάνετε µια σύγκριση στα νούµερα
για να δείτε ότι την ίδια περίοδο χρησιµοποίησε η Διεύθυνση Αν-
ταγωνισµού αυτά που έγιναν µε διαγωνιστική διαδικασία στο Κα-
στέλι και στην επέκταση του «Ελευθέριος Βενιζέλος». Είναι τόσο
απλό. Καλείστε κι εσείς να µας απαντήσετε γιατί δεν έχει, γιατί
δεν µπορούσαµε να αλλάξουµε τη σύµβαση, αφού ήταν επέ-
κταση για είκοσι χρόνια, ούτε σε έναν όρο. Να µας πείτε γιατί
δεν έχει ανταποδοτικά, γιατί δεν έχει τις άλλες προβλέψεις που

έχει το Καστέλι το «Ελευθέριος Βενιζέλος» και η Νέα Δηµοκρατία
–γιατί τότε ήταν η σύµβαση- κι εσείς που αλλάξατε µετά τη σύµ-
βαση. 

Το δεύτερο …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, µε

φέρνετε σε δύσκολη θέση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κάντε µια ερώτηση. Η πρώτη ερώτηση που κάνατε, που δήθεν

αποκαλύψατε τα τροµερά έγγραφα, ήταν για το Θριάσιο. Το έγ-
γραφο που αναφέρεστε για τη ΓΑΙΑΟΣΕ και την ΤΡΕΝΟΣΕ δεν
έχει να κάνει µ’ αυτό που καταγγείλατε στην προηγούµενη κύ-
ρωση της σύµβασης για το Θριάσιο. Έχει να κάνει µε την παρα-
χώρηση του διαµετακοµιστικού κέντρου. Είναι το «Θριάσιο 2». Η
σύµβαση που είχε γίνει µεταξύ ΓΑΙΑΟΣΕ και ΤΡΕΝΟΣΕ ήταν επί
της κυβέρνησης Σαµαρά που ήσασταν Υπουργός, που αντιδρά
η διοίκηση του ΟΣΕ ότι κακώς παραδόθηκαν αυτά τα ακίνητα
στην ΤΡΕΝΟΣΕ που ήταν προς ιδιωτικοποίηση …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Όχι, πρέπει να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μα, µιλάτε εδώ και
τριάντα έξι λεπτά, κύριε Υπουργέ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Φτάνει η κοροϊδία! Αρκετά κοροϊδέψατε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ, κυρία Ζα-

ρούλια.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Πρέπει να απαντήσω. Τι να του κάνω εγώ; Να µη ρωτούσε.
Το δεύτερο είναι το έγγραφο της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

Μου έδωσαν εδώ οι υπηρεσίες για το Καστέλι, γιατί είναι µια συ-
νήθης διαδικασία, όταν στέλνεις στη Διεύθυνση Ανταγωνισµού
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, να γίνονται ερωτήµατα για τις κρα-
τικές ενισχύσεις -που τα είπα πριν- και για µια σειρά από άλλους
όρους του διαγωνισµού. 

Στο Καστέλι, λοιπόν, τον Σεπτέµβριο του 2016 –αριθµός για
να το ελέγξετε SA46454 προς τη «DIGICOM» της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής- ζήτησε διευκρινίσεις και υπέβαλε ερωτήσεις στις 11-
10-16, στις 10-4-17, στις 26-10-17, στις 31-1-18, εκατοντάδες
ερωτήσεις για το Καστέλι. Απαντήσαµε αντίστοιχα, όπως και ο
αρµόδιος φορέας που έκανε τον διαγωνισµό για το «Θριάσιο 1».
Η ΓΑΙΑΟΣΕ οφείλει και, απ’ ό,τι ξέρω, έχει απαντήσει στα ερω-
τήµατα που έκανε η «DIGICOM». Δεν είναι κάτι πρωτόγνωρο, έτσι
όπως το παρουσιάσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, για
άλλη µια φορά, σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Προτείνω, λοιπόν, στον κ. Μανιάτη –εύχοµαι τέλος πάν-
των- να µας έχει κάνει κάποια ερώτηση για να απαντηθεί. Δεν
έχω υπ’ όψιν µου να µας έχει κάνει. Το εύχοµαι, για να απαντηθεί,
αν και µπαίνω, κύριε Μανιάτη, στον πειρασµό να µην σας απαν-
τήσουµε για να γίνει επίκαιρη ερώτηση και να σας απαντήσω
εδώ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ηρεµήστε.
Ολοκληρώστε επιτέλους, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι και αυτό το
έργο, το Καστέλι, δεν ανήκει σε κανέναν Υπουργό, σε καµµία κυ-
βέρνηση, σε κανέναν περιφερειάρχη ή δήµαρχο. Ανήκει στον ελ-
ληνικό λαό που το πληρώνει κι έτσι θα συνεχίσουν για πολλές
τετραετίες οι υποδοµές της χώρας µε Πρωθυπουργό τον Αλέξη
Τσίπρα, κύριε Μανιάτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Περιµένετε, κύριε Μα-

νιάτη. Σας έχω δει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
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αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα οχτώ µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί-εκ-
παιδευτικοί από το 47ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Μανιάτη, τι θα θέλατε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός

είπε δύο κραυγαλέα ψέµατα αναφερόµενος στη δική µου τοπο-
θέτηση και θέλω να µου δώσετε δύο λεπτά για να απαντήσω επί
των κραυγαλέων ψεµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αυστηρά δύο λεπτά,
κύριε Μανιάτη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ψέµα πρώτο: Κύριε Υπουργέ Υποδο-
µών και Μεταφορών, ψευδέστατα είπατε ότι στη σύµβαση του
αεροδροµίου, που είµαστε περήφανοι που την υπέγραψε το
ΠΑΣΟΚ µε Υπουργό Δηµοσίων Έργων τον Κώστα Λαλιώτη µετά
από σχετική τροποποίηση της αρχικής σύµβασης της Νέας Δη-
µοκρατίας, µετά από αρχική σύµβαση της Νέας Δηµοκρατίας της
κυβέρνησης Μητσοτάκη που τροποποίησε ο Κώστας Λαλιώτης,
εκεί λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αναφέρεται µε σαφήνεια ότι η επέ-
κταση της σύµβασης µπορεί να γίνει είτε σε συνεργασία και συµ-
φωνία του δηµοσίου µε τον ανάδοχο τον εγκατεστηµένο, είτε µε
διεθνή διαγωνισµό. 

Θέλω, λοιπόν, να µου πείτε εσείς γιατί επιλέξατε να µην κάνετε
διεθνή διαγωνισµό, αλλά αντίθετα να προχωρήσετε σε απευθείας
διαπραγµατεύσεις µε την εγκατεστηµένη εταιρεία και να υποε-
κτιµήσετε την αξία ενός περιουσιακού στοιχείου του ελληνικού
λαού κατά εξακόσια εκατοµµύρια.

Κατά συνέπεια, ψέµα ένα, να το πάρετε πίσω. Ο Κώστας Λα-
λιώτης υπέγραψε -και οφείλατε να αξιοποιήσετε αυτήν τη δυνα-
τότητα- τη δυνατότητα του δηµοσίου να προχωρήσει σε διεθνή
διαγωνισµό και όχι σε απευθείας διαπραγµάτευση, όπως κάνετε
εσείς. 

Ψέµα δεύτερο: Εδώ, κύριε Πρόεδρε, είναι το έγγραφο του
ΟΣΕ, το οποίο ο κύριος Υπουργός µάς είπε ότι «αυτά µε ΟΣΕ,
ΤΡΕΝΟΣΕ και Θριάσιο τα είχατε κάνει εσείς οι κακοί «Σαµαρο-
βενιζέλοι»». 

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, θα σας ξανακαταθέσω για τα Πρα-
κτικά το έγγραφο του ΟΣΕ που στη σελίδα 2 καταγγέλλει προς
εσάς, εκτός αν εσείς δεν διαβάζετε τα έγγραφα που σας στέλ-
νουν. Λέει, λοιπόν, στην τέταρτη παράγραφο. Ακούστε κι εσείς,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, σας
παρακαλώ πολύ. Εν συντοµία. Ακολουθεί και άλλο νοµοσχέδιο
και δεν µπορούµε να αργήσουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: «Με το από 17/7/2017 ιδιωτικό συµφω-
νητικό µεταξύ ΓΑΙΑΟΣΕ και ΟΣΕ για την καταγραφή της σιδηρο-
δροµικής υποδοµής που βρίσκεται κ.λπ., επί του συµφωνητικού
αυτού της 17ης/7/2017 εγείρονται σηµαντικά νοµικά ζητήµατα»
και έχει τρεις σελίδες ένσταση ο διευθύνων σύµβουλος του ΟΣΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι ξεκάθαρο, κύριε
Μανιάτη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν τα λέτε καλά, κύριε Μανιάτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, περι-
µένετε. Σας παρακαλώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ο κύριος Υπουργός οφείλει τώρα να
ανακαλέσει τα δύο κραυγαλέα ψέµατα, µε τα οποία προσπάθησε
να παρασύρει το Εθνικό Κοινοβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην σηκώνεστε, κύριε
Υπουργέ. Θα σας πω. Κρατήστε …

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρακαλώ να κατατεθεί το συγκεκρι-
µένο έγγραφο για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι ξεκάθαρο, κύριε
Μανιάτη. Να συνεχίσουµε.

Κύριε Υπουργέ, κρατήστε σηµειώσεις, σας παρακαλώ. Να
έχουµε τις δευτερολογίες και να απαντήσετε µετά, επειδή πρέπει
να κλείσετε το νοµοσχέδιο, εφ’ όλης της ύλης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι. Ένα λεπτό τώρα
και πέντε λεπτά µετά; Καλύτερα να τα πείτε όλα µαζί στο τέλος.
Να περιµένει ο κ. Μανιάτης, να σας ακούσει. Δεν είναι υποχρεω-
τικό να γίνει τώρα αυτό. Καθίστε.

Κύριε Μπουκώρε, έχετε ζητήσει τον λόγο εσείς, ο κ. Κεγκέρο-
γλου και ο κ. Συντυχάκης. Ευχαριστώ τους υπόλοιπους συναδέλ-
φους, που έχουν συµφωνήσει να µην δευτερολογήσουν, για να
διευκολύνουµε το κοινοβουλευτικό έργο.

Έχετε τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά, για να προχωρή-
σουµε µετά στην ψηφοφορία και να κλείσουµε το νοµοσχέδιο.
Ακολουθεί και άλλο νοµοσχέδιο.

Κύριε Μπουκώρε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα προσπαθήσω να είµαι όσο πιο

σύντοµος µπορώ, αν και ελέχθησαν πάρα πολλά, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ χαίροµαι, που ο κύριος Υπουργός, µε έµφαση επισήµανε

αυτό που πάντα λέµε από το Βήµα της Βουλής, δηλαδή ότι τα
µεγάλα δηµόσια έργα δεν ανήκουν σε κανένα κόµµα, σε καµµία
κυβέρνηση, σε κανέναν τοπικό άρχοντα, αλλά στον ελληνικό λαό,
που τα πληρώνει και αυτή είναι πάγια θέση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, διότι αυτά τα έργα υπερβαίνουν τις κυβερνητικές θητείες.

Για τις καθυστερήσεις, για τις οποίες έγινε πολύς λόγος, είπα
στην πρωινή µου τοποθέτηση ότι δεν έχει σηµασία αν µια κυβέρ-
νηση καθυστέρησε τέσσερα χρόνια και οι άλλες πέντε. Υπήρχαν
καθυστερήσεις. Και αν άκουγε αυτή την ώρα ο κύριος Υπουργός,
θα ήθελα να του πω ότι, κατά την προσωπική µου άποψη, οι κα-
θυστερήσεις σε αυτό το έργο, που εξαγγέλθηκε το 2008 από την
τότε κυβέρνηση Καραµανλή -και φτάνουµε σήµερα τα έντεκα
χρόνια µετά για την κύρωση της σύµβασης παραχώρησης- οφεί-
λονται κυρίως στο γεγονός ότι δεν υπήρχε επενδυτικό ενδιαφέ-
ρον και δεν υπήρχε και δυνατότητα χρηµατοδότησης. «LEHMAN
BROTHERS» 2008, κρίση στην Ελλάδα το 2010, γι’ αυτό και ο
διαγωνισµός του 2011, κύριε Υπουργέ, κηρύχθηκε άγονος και
δεν µπόρεσε να προσελκύσει το ενδιαφέρον κανενός επενδυτή,
καµµίας εταιρείας. Αν θέλουµε δηλαδή να είµαστε δίκαιοι, πρέπει
να πούµε ότι η κρίση, και η παγκόσµια και η ευρωπαϊκή και κυ-
ρίως η ελληνική, καθυστέρησαν κυρίως αυτό το έργο. Απόδειξη
του γεγονότος αυτού είναι ότι και στον τωρινό διαγωνισµό προ-
σήλθε τελικώς µια κοινοπραξία. Ας µην προσπαθούµε, δηλαδή,
να κάνουµε πολιτική είτε µε το σταγονόµετρο των καθυστερή-
σεων είτε µε το σε ποιον ανήκουν τα έργα, ποιος τα σχεδιάζει,
ποιος τα εγκαινιάζει. 

Εγώ κρατάω τη δέσµευση του κ. Σπίρτζη για τα περί κοινωνι-
κής αποκατάστασης, γιατί πράγµατι, υπάρχουν και παγκόσµια
και ευρωπαϊκά χρηµατοδοτικά εργαλεία για την κοινωνική και
επαγγελµατική αποκατάσταση. Εδώ σε αυτήν την περίπτωση, µι-
λάµε για ανθρώπους µε κατά κύριο επάγγελµα την αγροτική πα-
ραγωγή. Κρατάω αυτήν τη δέσµευση. Το είπα και στην
τοποθέτησή µου, γιατί η απαλλοτρίωση και στη συνέχεια η απο-
ζηµίωση δεν συνιστούν κοινωνική ή επαγγελµατική αποκατά-
σταση των θιγοµένων παραγωγών της περιοχής. Μπορούµε να
αναζητήσουµε, λοιπόν, τα εργαλεία.

Εκείνο που µας φοβίζει περισσότερο είναι η τήρηση των χρο-
νοδιαγραµµάτων, διότι υπάρχουν ορισµένα θολά σηµεία, τα
οποία πρέπει να ξεκαθαρίσουν, όπως η οριστική τιµή µονάδας,
τα περιβαλλοντικά, τα αντιπληµµυρικά και όλες αυτές οι ιστο-
ρίες, σε συνδυασµό µε τον Βόρειο Οδικό Άξονα, για τον οποίο
ακούω ότι στα σαράντα χρόνια έγιναν µόλις πενήνταχιλιόµετρα.
Έγιναν, όµως, όλοι οι µεγάλοι οδικοί άξονες της χώρας. Εν πάση
περιπτώσει, η Κυβέρνηση, κατ’ αναλογίαν, στα 4,5 χρόνια θα
έπρεπε να έχει παρουσιάσει πέντε χιλιόµετρα, για να µην τα βά-
ζουµε όλα στο ζύγι και µε το σταγονόµετρο.

Από εκεί και πέρα, θολώνει η σηµερινή, σχεδόν καθολική συ-
ναίνεση για το έργο από την τροπολογία για την αναδιάρθρωση
των κατηγοριών των πρωταθληµάτων, που έφερε ως µη όφειλε
σήµερα ο κύριος Βασιλειάδης και µεγάλο µέρος της συζήτησης
επικεντρώθηκε εκεί. Αδικεί πολλές οµάδες. Είναι κακός τρόπος
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νοµοθέτησης. Το είπαµε, δεν θα το επαναλάβουµε.
Θα χρειαστώ µόνο ένα λεπτό, για να αναφερθώ στον Κοινο-

βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον οποίο ιδιαίτερα εκτιµώ,
γιατί πιστεύω ότι υπήρξε άδικος και µε την παράταξη και µε τη
Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριε Ξυδάκη, µας µιλήσατε και εσείς και ο κύριος Υπουργός
για νεοφιλελευθερισµούς. Να βάλετε καλά στο µυαλό σας ότι η
Νέα Δηµοκρατία παραµένει το µόνο λαϊκό φιλελεύθερο κόµµα
της χώρας, γι’ αυτό και είναι καταξιωµένο στη συνείδηση του
εκλογικού σώµατος και είναι το µοναδικό που παραµένει µεγάλο
κόµµα καθ’ όλη τη διάρκεια της Μεταπολίτευσης. 

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τα όσα είπε για τα εργασιακά
ο Πρόεδρός µας, ο Πρόεδρος ευθύνεται γι’ αυτά που λέει και όχι
γι’ αυτά που καταλαβαίνετε ή θέλετε να καταλάβετε ή θέλετε να
προπαγανδίσετε εσείς, αποδεικνύοντας τον πανικό του ΣΥΡΙΖΑ
µπροστά στη δηµοσκοπική κατάρρευση και στην επερχόµενη
εκλογική συντριβή. Αντί να επιχειρείτε να πιαστείτε από µια
φράση του Μητσοτάκη, όταν είστε εσείς, οι αριστεροί, που δη-
µιουργήσατε τη γενιά των 360 ευρώ, τη νέα γενιά των «τρεις και
εξήντα», όταν ένα 40% των εργαζοµένων υποαπασχολείται και
οι αποδοχές του είναι 332 ευρώ, δηλαδή πολύ κάτω από το επί-
δοµα ανεργίας, θα έπρεπε να είστε πιο εγκρατείς στην κριτική
σας. 

Από εκεί και πέρα, όλοι κρινόµαστε και κρίνει ο ελληνικός λαός
ποιος είναι υπέρ των συµφερόντων του και ποιος όχι. Σας επα-
ναλαµβάνω, όµως, ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι το µόνο µεγάλο
λαϊκό και φιλελεύθερο κόµµα, ενώ το κόµµα, που εσείς υπηρε-
τείτε, µεγάλωσε εξαιτίας της κρίσης, καβάλησε το τµήµα της
οργής, υποσχέθηκε στους πάντες τα πάντα και το 4% έγινε 34%,
κύριε Ξυδάκη. Περί αυτού πρόκειται. Στις επόµενες εκλογές, η
εκλογική συρρίκνωση είναι δεδοµένη.

Από εκεί και πέρα, όµως, αυτή η απέλπιδα προσπάθεια να πά-
ρετε κάτι, να το εργαλειοποιήσετε, να το µετατρέψετε, να το
προπαγανδίσετε, µπας και διασωθείτε, δεν δείχνει τίποτε άλλο,
παρά τον πανικό για την συντριπτική εκλογική ήττα που επέρχε-
ται στις 26 Μαΐου.

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν υπάρχει κάτι επί

προσωπικού, κύριε Ξυδάκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο για εξήντα δευτε-

ρόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να ήταν προσωπικό,

να το καταλάβω. Έκανε έναν σχολιασµό στη δική σας τοποθέ-
τηση και σας έδωσε µια απάντηση, χωρίς να είναι προσβλητικός.
Την άποψή του παρέθεσε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας καταλαβαίνω,

αλλά διευκολύνετε, σας παρακαλώ, λίγο τη διαδικασία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Τήρησα τον χρόνο µου. Μίλησα

τριάντα δευτερόλεπταν λιγότερο. Θα ήθελα για εξήντα δευτερό-
λεπτα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εγώ σας καταλαβαίνω. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Για εξήντα δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν ξέρω τι θα κατα-

λάβετε, κύριε Ξυδάκη, πραγµατικά.
Έχετε ένα λεπτό αυστηρά.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Έπρεπε να αρχίσει τώρα η επόµενη συ-

νεδρίαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα αργήσει η άλλη συ-

νεδρίαση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-

τίας, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν πετσόκοψε τον κατώτατο
µισθό και δεν θέσπισε το όνειδος του υποκατώτατου για τους
νέους. 

Δεύτερον, εµείς, αν δεν καταλαβαίνουµε κάτι -που καταλαβαί-
νουµε πολύ καλά- είναι την πολιτική απέχθεια που τρέφουν ένιοι
εξ υµών προς την εργατική τάξη και τον ελληνικό λαό και το
όνειρό του για προκοπή και κοινωνική κινητικότητα. Αλλά εν
πάση περιπτώσει, εµείς απαντούµε σε πολιτικά λόγια µε πολιτικά
επιχειρήµατα. Δεν κραδαίνουµε ούτε φωτογραφίες ούτε ανοί-

γουµε τους οχετούς της λάσπης επί της προσωπικής ζωής της
πολιτικής ηγεσίας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σε εµένα αναφέρεστε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Στο κόµµα σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο κ. Ξυδάκης προηγουµένως,

προσπαθώντας να κριτικάρει τον κ. Μητσοτάκη γι’ αυτά που είπε
για τον άνθρωπο από το Περιστέρι, άθελά του -γιατί δεν το κάνει
καµµία άλλη φορά- αναγνώρισε ότι η µεγάλη πρόοδος στη χώρα
έχει πράγµατι επιτευχθεί, σε σχέση, όχι µόνο µε την κοινωνική
κινητικότητα -όπως την ονόµασε- αλλά µε το άνοιγµα δρόµων για
τον κόσµο, που ήταν στο περιθώριο, για τον κόσµο που δεν ασχο-
λούνταν µαζί του η πολιτική. Κι αυτό το έργο είναι έργο ΠΑΣΟΚ.
Δεν αναφέρθηκε στον ν.1264/82 ο οποίος κατοχυρώνει τα εργα-
σιακά δικαιώµατα. Η µόνη Κυβέρνηση που τόλµησε να τον αγγί-
ξει επαναφέροντας το λοκ-άουτ ήταν η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Βεβαίως, δεν είναι µόνο αυτά και δεν µπορώ να απασχολήσω
την Ολοµέλεια µε άλλα θέµατα, αλλά για τα έργα δεν µπορώ να
µην πω το εξής: Ο κύριος Υπουργός µάς µίλησε για τους µεγά-
λους άξονες, το προχώρηµα κ.λπ.. Ε, ναι, αν και οι προηγούµενοι
υπουργοί είχαν δώσει δώρο 704 εκατοµµύρια στους µεγάλους
παραχωρησιούχους, φυσικά και θα είχαν τελειώσει πρωτύτερα
τα έργα. Όµως, για τα έργα που εγκαινιάζονται καθηµερινά -το
παραδέχθηκαν και οι µεν και οι δε- ισχύει εδώ απόλυτα η λαϊκή
παροιµία: Δυο γάιδαροι µαλώνανε σε ξένο αχυρώνα. Και η Νέα
Δηµοκρατία έχει κάνει το ίδιο πράγµα παλιότερα, την περίοδο
2004, 2007, 2008, µε το να εγκαινιάζει έργα της προηγούµενης
περιόδου, και ο ΣΥΡΙΖΑ το κάνει τώρα και µάλιστα, µετά από κα-
θυστέρηση και µε ψέµατα. Προσθέτει και τα ψέµατα. 

Δηλαδή, είπε ο κύριος Υπουργός ότι στον ΒΟΑΚ έχει κάνει,
έχει δείξει κ.λπ.. Ούτε ένα τµήµα έχει δηµοπρατήσει, ούτε ένα
τµήµα έχει χρηµατοδοτήσει. Αντίθετα, ακύρωσε και τον διαγωνι-
σµό, που ήταν χρηµατοδοτηµένος, µε διασφαλισµένα τα χρή-
µατα για το τµήµα Πανόρµου-Εξάντη. Τον ακύρωσε, τον
εξαφάνισε τον διαγωνισµό.

Το ίδιο µας είπε για την ολοκλήρωση του δρόµου Ηράκλειο-
Μεσσαρά, που θα ήταν ολοκληρωµένος δύο χρόνια τώρα. Με
εφτά επίκαιρες ερωτήσεις που σας έφερα εδώ, κύριε Υπουργέ,
σας ρωτούσα γιατί δεν υπογράφετε τη σύµβαση της δηµοπρά-
τησης που έγινε το 2014, γιατί δεν αναθέτετε στον δεύτερο ανά-
δοχο και επιµένετε µόνο στον πρώτο, στον παράνοµο. Επιµένετε
δύο χρόνια. Όταν είδατε και αποείδατε ότι δεν µπορείτε να του
δώσετε το έργο, φυσικά και το δώσατε στον δεύτερο. Έρχεστε
µετά και λέτε για τις προθεσµίες ότι δεν προλαβαίνουµε κ.λπ..
Τα ξεχάσατε αυτά; Λίγη σεµνότητα δεν βλάπτει. 

Τοποθετήθηκα, νοµίζω, µε πολλή σοβαρότητα για το θέµα,
αποδίδοντας στον καθένα τη θετική πλευρά. Θέλετε να ακούσετε
τα αρνητικά; Δεν γίνεται µε αυτόν τον τρόπο.

Πείτε µας για το διεθνές αεροδρόµιο και την επέκταση για εί-
κοσι χρόνια. Να σηκωθείτε και να µας πείτε. Ενώ δεν υπάρχει
καµµία δέσµευση από κανένα µνηµόνιο και από κανέναν νόµο για
να µην κάνετε νέο διεθνή διαγωνισµό, εσείς προχωρήσατε µονο-
µερώς τη διαπραγµάτευση.

Και όχι µόνο. Ακόµα δεν έχετε απαντήσει ούτε έχετε καλέσει
σε απολογία τους εισηγητές είτε ήταν στελέχη στο ΤΑΙΠΕΔ, στο
διοικητικό συµβούλιο είτε οποιοιδήποτε, γιατί λιγότερα 600 εκα-
τοµµύρια; Γιατί; Θα µας δώσετε επιτέλους αυτήν την απάντηση;

Και εν πάση περιπτώσει, επειδή δεν θέλω εγώ µε όλα τα αρ-
νητικά να κλείσει αυτή η συζήτηση, να πω για το θέµα του διε-
θνούς αεροδροµίου στο Καστέλι. «Καστέλι» θα το πείτε, εκτός
εάν δεν θέλετε. Θα το πείτε «Χανιά», θα το πείτε «Άγιο Νικόλαο»;
Να µας πείτε κι αν διατηρηθεί το όνοµα «Νίκος Καζαντζάκης»,
κατά τη γνώµη σας. Όχι ότι θα το διασφαλίσετε εσείς, γιατί αυτό
θα το κάνει άλλη κυβέρνηση, αλλά ποια είναι η γνώµη σας; Γιατί
σας έχω κάνει και µία πρόταση.

Πείτε µας όµως, δεν µπορείτε να αναφέρετε κάτι συγκεκρι-
µένο για το ειδικό αναπτυξιακό, που σας έχει ζητήσει ο δήµος;
Εντάξει τα «παίνια», τα «παίνια» πάνε και έρχονται! Μπορείτε να
µας πείτε ύψος χρηµατοδότησης, χρονοδιάγραµµα και διάρκεια
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για το ειδικό αναπτυξιακό; Μπορείτε να µας πείτε, αυτή η δέ-
σµευση για το ειδικό χωροταξικό, γιατί δεν έχει γίνει µέχρι τώρα;
Τι σας εµπόδιζε να το κάνετε; Πείτε µας, τι σας εµπόδιζε; Γιατί
λέτε ψέµατα ότι έχουν συντελεστεί απαλλοτριώσεις για τους αν-
θρώπους; Έχουν συνεργαστεί απαλλοτριώσεις, για να τους πά-
ρετε την περιουσία. Αυτή είναι η νοµική συντέλεση της
απαλλοτρίωσης. Η πραγµατική συντέλεση της απαλλοτρίωσης
για τον ιδιοκτήτη είναι όταν τον αποζηµιώσετε και δεν τον έχει
αποζηµιώσει µην λέτε ψέµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και επειδή είπατε πολλά µπράβο
στους διευθυντάδες, βλέπω τον κύριο διευθυντή -τον άξιο- του
Υπουργείου πίσω σας και τα άλλα στελέχη. Δεν µου λέτε: πριν
από εσάς, αυτά τα στελέχη δεν δουλεύανε; Μόνο επί δικιάς σας
θητείας δουλεύουν; Διότι αν παραδέχονται και αυτοί ότι δεν δου-
λεύανε µέχρι να έρθετε εσείς και άρα δεν τους αξίζουν συγχα-
ρητήρια για την προηγούµενη περίοδο, που εγώ τους δίνω για
όλη την περίοδο, τότε θα τους ζητήσουµε και πίσω αυτά που
έχουν εισπράξει ως αµοιβές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μη µας λέτε, λοιπόν, ότι στην
Ελλάδα ξεκίνησε η ζωή όταν εσείς αναλάβατε προσωπικά κάποιο
Υπουργείο. Προς Θεού, αυτά είπατε εδώ! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σαράντα λεπτά λέγατε, να µην
πω τι. Αντί να πείτε σοβαρά και υπεύθυνα και να µιλήσετε για το
αεροδρόµιο, µιλήσατε για όλα τα άλλα, εκτός από το αεροδρό-
µιο, κύριε Υπουργέ, ενώ εµείς περιοριστήκαµε σε αυτό. Και κα-
τακρίναµε την Κυβέρνηση, γιατί µας έφερε εδώ τροπολογίες
άσχετες, για να περάσει σε αυτό το νοµοσχέδιο, σε αυτή την κύ-
ρωση της σύµβασης για το σηµαντικό έργο. Τι τα θέλατε αυτά,
µπορείτε να µας πείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ.

Ελάτε, κύριε Συντυχάκη, για να ολοκληρώσουµε. 
Θα απαντήσετε σε όλους αναγκαστικά, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός µι-

λούσε επί σαράντα λεπτά και άλλα δέκα-δεκαπέντε λεπτά γίνεται
αυτός ο σκυλοκαβγάς ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ, στο ΠΑΣΟΚ ή για
να το προσωποποιήσω, ανάµεσα στον κύριο Υπουργό, ως πρώην
στέλεχος του ΠΑΣΟΚ, µε τους νυν αµετανόητους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Γιατί δεν παίρνεις θέση γι’ αυτά
που ακούς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Ηγουµενίδη, µη
διακόπτετε!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επαναλαµβάνω, ποσώς αφορά
τους Κρητικούς, τους Καστελιανούς, αν είναι λιγότερο ή περισ-
σότερο διαπλεκόµενος ο ένας ή ο άλλος. Ειλικρινά µιλάω. Και οι
δύο πετάνε τη µπάλα στην κερκίδα και ξέρετε γιατί; Ο κύριος
Υπουργός δεν είπε ολόκληρη την αλήθεια. Και όταν δεν λες ολό-
κληρη την αλήθεια, είναι χειρότερο από το να λες το ψέµα. Είπε
ότι είναι ένα δηµόσιο αεροδρόµιο. Ε, δεν είναι δηµόσιο! Γιατί το
λέτε ότι είναι δηµόσιο και µάλιστα, ανήκει στον λαό της Κρήτης; 

Από που κι ως που; Επί σαράντα λεπτά δεν µπορέσατε να τεκ-
µηριώσετε ότι είναι ένα δηµόσιο αεροδρόµιο. Είναι ένα αµιγώς
ιδιωτικό αεροδρόµιο, µε µια αποικιοκρατική σύµβαση, δίνετε
τσάµπα την κατασκευή αυτού του αεροδροµίου στις εταιρείες,
τις προικοδοτείτε µε 180 εκατοµµύρια. Και µέσα σε έξι χρόνια,
θα έχουν ξεµπερδέψει και θα πάρουν αµύθητα κέρδη από αυτήν
την ιστορία. Φυσικά, µε το Βόρειο Οδικό Άξονα και τους συνδε-
τήριους δρόµους,θα κληθεί να πληρώσει ο Καστελιανός, φεύ-
γοντας από το Καστέλι για να πάει στη Χερσόνησο, αν θέλει να
πάει στο Ηράκλειο ή αν θέλει να πάει στα Χανιά ή στον Άγιο Νι-

κόλαο.
Να, λοιπόν, γιατί δεν λέτε ολόκληρη την αλήθεια. Και αυτή η

στρατηγική για την ιδιωτικοποίηση των αεροδροµίων, που ξεκί-
νησε µε την ιδιωτικοποίηση των δέκα αεροδροµίων στη «Fraport»
και το µεγάλο σκάνδαλο είναι αυτό: Όταν ο Δασκαλογιάννης
ήταν έτοιµος µε δηµόσια χρηµατοδότηση-επέκτασή του, µε χρή-
µατα δηλαδή του ελληνικού λαού, βρεθήκατε εσείς και το παρα-
χωρήσατε, παίρνοντας φυσικά τη σκυτάλη από τη Νέα
Δηµοκρατία, διότι ήταν έτοιµη η Νέα Δηµοκρατία να το παραχω-
ρήσει στους ιδιώτες. Το προχωρήσετε εσείς και το δώσετε στη
«Fraport», σε έναν ιδιωτικό κολοσσό. Είναι έτσι ή δεν είναι; 

Υπήρξε η συνέχεια µε δέκα λιµάνια της χώρας. Και εντάσσεται
σε µια συνολική στρατηγική, που λέει: Σηµαντικοί τοµείς της οι-
κονοµίας, στρατηγικής σηµασίας, όπως είναι τα λιµάνια, τα αε-
ροδρόµια, τα απορρίµµατα, τα νερά, να τα παραδώσετε, µπιρ
παρά, στους ιδιώτες. Αυτή είναι η πολιτική σας. Αυτό λέγεται,
πείτε το όπως θέλετε, «νεοφιλελευθερισµός», «σοσιαλδηµοκρα-
τία»; Ένα και το αυτό, είναι οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος
και εδώ στην Ελλάδα και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, είχαµε καταθέσει δύο τροπολο-
γίες: Η µία αφορούσε τη µονιµοποίηση των πενταετών και συµβα-
σιούχων πυροσβεστών. Η δεύτερη αφορούσε την κατάργηση του
αντιλαϊκού µέτρου µείωσης του αφορολογήτου, που προβλεπόταν
από τον ν.4472 του 2017, δύο πολύ σηµαντικές τροπολογίες, διότι
η µεν πρώτη αφορούσε την ενίσχυση της αντιπληµµυρικής προ-
στασίας, της αντιπυρικής και της αντισεισµικής θωράκισης της
χώρας, µε επιπλέον προσωπικό, µε επιπλέον δύο χιλιάδες επτα-
κόσιους εργαζόµενους πενταετούς υποχρέωσης µε συµβασιού-
χους πυροσβέστες και η δεύτερη αφορά το αφορολόγητο. Τελικά,
θα το µειώσετε ή δεν θα το µειώσετε; Δεν έπρεπε να πείτε πέντε
κουβέντες, δύο κουβέρτες, µία κουβέντα, εάν αποδέχεστε ή όχι;
Και αν δεν αποδέχεστε, ποιος είναι ο λόγος που δεν αποδέχεστε;

Σε κάθε περίπτωση, ειδικά την τροπολογία που αφορά το αφο-
ρολόγητο για τα εισοδήµατα µισθωτών και συνταξιούχων, την
επανακαταθέτουµε στο νοµοσχέδιο για τις εκατόν είκοσι δόσεις.
Και καλούµε την Κυβέρνηση να πάρει θέση, όπως και τα υπό-
λοιπα κόµµατα. «Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Συντυχάκη.
Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ πολύ, εν συντοµία, δίνω το λόγο

για τρία λεπτά και σε εσάς για να κλείσουµε, να προχωρήσουµε
στην ψηφοφορία και να πάµε και στο επόµενο νοµοσχέδιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ξεκινήσω από τον τελευταίο, τον κ. Συντυχάκη, επειδή προ-
κάλεσε λίγο. Δεν µας έχει συνηθίσει το ΚΚΕ σε τέτοιους λαϊκι-
σµούς στις τοποθετήσεις του. Ευτυχώς. Ο κ. Συντυχάκης έχει
µπει στον πειρασµό, δεν η πρώτη φορά που µπαίνει ο συγκεκρι-
µένος Βουλευτής, δεν πειράζει. Το παραγνωρίζω, το κάνω by-
pass, κύριε Συντυχάκη, επειδή είστε Βουλευτής του ΚΚΕ.

Όµως, είναι προφανές ότι τα έργα υποδοµών, όταν βγαίνουν
µε σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, τι συµφέρει περισ-
σότερο, να τα κάνουµε ως δηµόσια έργα ή ως ΣΔΙΤ; Ως δηµόσια
έργα ή ως παραχωρήσεις; Είναι προφανές ότι συµφέρει να τα
κάνουµε ως δηµόσια έργα, αρκεί να µας πείτε εσείς από πού θα
βρούµε τα λεφτά για να τα κάνουµε δηµόσια έργα, εκτός και αν
θεωρείτε ότι πρέπει να περιµένει η Κρήτη άλλα πενήντα χρόνια,
µέχρι να βρούµε από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων 500
εκατοµµύρια plus, για να φτιάξουµε µια τέτοια υποδοµή. 

Το ίδιο ισχύει για το σπίτι σας, κύριε Συντυχάκη. Αν είχατε στην
τσέπη σας λεφτά να το κάνετε, θα συνέφερε περισσότερο από
το να δανειστείτε από µια τράπεζα για να το φτιάξετε και προ-
φανώς, θα συνέφερε ακόµα πιο πολύ από το να πείτε σε έναν
τρίτο να δανειστεί και να σας το φτιάξει, για να το έχετε. Άρα,
αυτά είναι κοινή λογική. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται στο Κοινοβού-
λιο να τα συζητάµε. Δεν έχουµε τα λεφτά για να κάνουµε τόσο
µεγάλες δηµόσιες υποδοµές. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τι τα κάνατε τα λεφτά; Έµµε-
σοι-άµεσοι φόροι, τι τα κάνατε τα λεφτά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
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ρών): Σε αυτό φταίει η συγκεκριµένη πολιτική του νεοφιλελευ-
θερισµού στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που έχει µειώσει πάρα
πολύ τους προϋπολογισµούς στις υποδοµές, που έχει δώσει µια
κατεύθυνση οι δηµόσιες υποδοµές να γίνονται ιδιωτικές και τα
έργα να είναι «βιώσιµα», χωρίς να κοιτάνε την πλευρά της ασφά-
λισης και την αναπτυξιακή πλευρά των υποδοµών.

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω µερικά από αυτά που
ακούστηκαν, όχι για το Καστέλι, για τα υπόλοιπα.

Κατ’ αρχάς, είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος για τον Γιάννη Μα-
νιάτη. Είµαι χαρούµενος, γιατί υπερασπίστηκε τον Κώστα Λα-
λιώτη. Και ο Κώστας Λαλιώτης, µε τον αείµνηστο Πρωθυπουργό
είχε συγκρουστεί, άλλαξε τη σύµβαση στο αεροδρόµιο «Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος», όπως γνωρίζετε και µειώθηκε είκοσι χρόνια και
δόθηκε αυτό, αλλά δεν έκανε τη σύµβαση που έπρεπε. Δεν µπο-
ρούσε, γιατί ήταν έτοιµη η σύµβαση. Δεν µπορείς δηλαδή, όταν
βρεις µια έτοιµη σύµβαση, όπως βρήκαµε και εµείς τα δέκα τέσ-
σερα αεροδρόµια, που εσείς είχατε κάνει τον διαγωνισµό, να
τροποποιήσεις τα πάντα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Χαίροµαι, γιατί ο Γιάννης Μανιάτης είχε δείξει άλλη κατεύ-
θυνση, της στρατηγικής σύµπλευσης του ΚΙΝΑΛ µε τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Μην είστε τόσο άθλιος! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Στα σηµεία λέω, κύριε Μανιάτη. Εγώ θυµάµαι ότι η διευ-
θύντρια…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Είναι αθλιότητα αυτό που κάνετε.
Ντροπή σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, σας
παρακαλώ πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Η διευθύντρια που είχατε, κύριε Μανιάτη, στο Υπουργείο…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ντροπή σας!
Τέτοιες αθλιότητες θα απαντηθούν, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, δεν

υπάρχει κανένας λόγος. Μιλάει ο Υπουργός. Σας παρακαλώ
πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Η διευθύντρια που είχατε, κύριε Μανιάτη, στο Υπουργείο…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Είναι ντροπή! Πρέπει να ντρέπεστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, σας παρακαλώ!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-

ξης)
Κύριε Υπουργέ, συγγνώµη. 
Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Η διευθύντρια, κύριε Μανιάτη, που είχατε στο Υπουργείο,
ως Υπουργός του κ. Σαµαρά, είναι συνεργάτης του κ. Μητσοτάκη
σήµερα και πολλά στελέχη του γραφείου σας στην Αργολίδα
είναι υποψήφιοι µε τον Δήµαρχο Άργους, που στηρίζει η Νέα Δη-
µοκρατία.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Και εσείς, από το ΠΑΣΟΚ πήγατε
στον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ναι, εγώ πήγα από το ΠΑΣΟΚ στον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν το έχω
κρύψει αυτό, άλλο λέω.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μας κάνετε και µάθηµα τώρα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σε εσάς κάνω µάθηµα;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κουνάτε το δάχτυλο στον άν-

θρωπο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Μην υπερασπίζεστε τον κ. Μανιάτη. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-

ξης)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Λασποµηχανή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι! Ας ολοκληρώσουµε κάποια στιγµή!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Εγώ χαίροµαι, που ο κ. Μανιάτης υπερασπίζεται τον κ. Λα-
λιώτη. Χαίροµαι. Έχει αρχίσει να πηγαίνει προς την αριστερή

σοσιαλδηµοκρατία, όχι προς την δεξιά, που είχα εγώ την αί-
σθηση ότι πηγαίνει µέχρι τώρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Λασποµηχανή!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Όχι, το χαίροµαι. Τι να πω, ότι δεν το χαίροµαι; Το χαίρο-
µαι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω τον λόγο
µετά επί προσωπικού. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ήθελα να πω, επίσης, προς τον κ. Κεγκέρογλου για τον
διαγωνισµό της Μεσσαράς. Πρέπει να ενηµερωθεί ότι υπάρχουν
επιτροπές, δικαστήρια, ενστάσεις, προδικαστικές προσφυγές,
προκειµένου να ανατεθεί ένα έργο. Άρα, δεν υπήρχε δική µας
καθυστέρηση. Όπως ξέρετε, όπως και για τις αποζηµιώσεις των
αυτοκινητοδρόµων, 1,5 δισεκατοµµύριο ήταν οι διεκδικήσεις και
αυτά που είχατε προβλέψει στις συµβάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, για να πάµε και στην ψηφοφορία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Αφήστε τι λέµε εµείς και πάρτε την έκθεση του Ελεγκτικού
Συνεδρίου για την περίοδο 2010-2014 να τη διαβάσετε. Δεν είναι
ανάγκη να λέτε για εµάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ να συντοµεύσετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Να απαντήσω; Επιτρέπετε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τι να απαντήσετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Με ρωτήσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, σας

παρακαλώ!
Κύριε Υπουργέ, µπορείτε, σας παρακαλώ, να συντοµεύσετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Τελειώνω. Για το Καστέλι έχει δώσει τις αρµόδιες απαντή-
σεις ο αρµόδιος Υπουργός Ευκλείδης Τσακαλώτος, έδωσα και
εγώ, αλλά δεν θέλετε να τις καταλάβετε. 

Η πρότασή µου, κύριε Κεγκέρογλου, είναι ότι στην ονοµασία
του αεροδροµίου µπορεί να µπει Αεροδρόµιο Καστελίου-Ηρα-
κλείου. Δεν µπορεί να αλλάξει σήµερα, γιατί στη διεθνή τυποποί-
ηση των αεροδροµίων, σε σχέση µε την Υπηρεσία Πολιτικής
Αεροπορίας θα υπάρχει πρόβληµα. Άρα, πρέπει να φαίνεται το
Ηράκλειο. 

Επίσης, η πρότασή µου προς τον Αλέξη Τσίπρα είναι, στο
τέλος της επόµενης τετραετίας το καινούργιο αεροδρόµιο να
ονοµαστεί Δοµίνικος Θεοτοκόπουλος-Ελ Γκρέκο. Είναι η πρό-
τασή µου, δεν ξέρω τι θα υιοθετήσει ο Πρωθυπουργός. 

Κλείνοντας, θέλω να πω κάτι, που δεν ακούστηκε εδώ, αλλά
είναι χρήσιµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, σύν-
τοµα, παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τελειώνω µε αυτό, γιατί έχει γίνει θέµα σε κάποια µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης. 

Υπάρχουν πάρα πολλοί, που κινδυνολογούν µε τις υποδοµές
και όχι µόνο. Τους τελευταίους µήνες, για να τύχει δηµοσιότητας
και όχι µόνο -το συνηθίζει, άλλωστε, και άλλες φορές- ο κ. Τσε-
λέντης δηµοσίευσε σήµερα ότι υπάρχει πρόβληµα µε µια γέ-
φυρα. Για όνοµα του Θεού! Πριν από λίγους µήνες, µας έλεγε
ότι θα γίνει µεγάλος σεισµός στην Δυτική Ελλάδα, µε φοβερές
συνέπειες στον τουρισµό. Θα παρακαλούσα, κύριε Μπουκώρο,
από τη Νέα Δηµοκρατία, επειδή είναι υποψήφιος Ευρωβουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας, να συνετίσει λίγο η Νέα Δηµοκρατία
τον υποψήφιό της, να µην κινδυνολογεί και σπείρει φήµες και για
τις υποδοµές της χώρας και για τη σεισµική δραστηριότητα, για
να τύχει δηµοσιότητας. Αυτή είναι η καλοπροαίρετη εκδοχή γι’
αυτόν. Υπάρχει και η άλλη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κηρύσσεται περαιωµένη…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, τον λόγο
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επί προσωπικού για µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, όχι,

δεν υπάρχει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Επί προσωπικού, για µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κλείνουµε ούτε δευ-

τερόλεπτο παραπάνω, πρέπει να ξαναµιλήσει ο Υπουργός. Δεν
υπάρχει κάτι επί προσωπικού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με ακούτε, κύριε Μα-

νιάτη; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παραβαίνετε τον Κανονισµό, εάν δεν

µου δώσετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν σας δίνω τον

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ο κύριος Υπουργός µε πρόσβαλε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν σας πρόσβαλε.

Δεν υπήρχε τίποτα επί προσωπικού, που να σας προσβάλει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Οι συνάδελφοι άκουσαν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Άκουσαν όλοι. Πήρατε

τον λόγο όλοι και µε ανοχή. Πρέπει να προχωρήσουµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ασκήστε τα καθήκοντά

σας µε βάση τον Κανονισµό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τα καθήκοντά µου

ασκώ και σας παρακαλώ πολύ βοηθήστε να ολοκληρώσουµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Επί προσωπικού ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν υπάρχει επί προ-

σωπικού, κύριε Μανιάτη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Πώς δεν υπάρχει; Δεν µε ανέφερε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ωραία, να ακούσω

ποιο είναι το προσωπικό.
Κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα, για

να αναπτύξετε ποιο είναι το προσωπικό. Εάν δεν ακούσω επί
προσωπικού, θα κλείσω το µικρόφωνο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Επί προσωπικού και µόνο.
Κύριε Υπουργέ, εσείς ως άνθρωπος, που όταν ήσασταν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, το

προσωπικό να ακούσουµε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το προσωπικό θα πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ποιο είναι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Για εµένα θα µιλήσω.
Ο κύριος Υπουργός, ως Πρόεδρος του ΤΕΕ, ερχόταν και εκλι-

παρούσε τη συµµετοχή του σε διάφορες δράσεις του ΠΑΣΟΚ,
µέχρι και το τέλος του 2014. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αυτό δεν είναι προσω-
πικό, κύριε Μανιάτη. Το προσωπικό σας πείτε µου ποιο είναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το προσωπικό είναι το ψεύδος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σε ποιο κοµµάτι ανα-

φέρθηκε ο Υπουργός;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το ψεύδος ότι ως Υπουργός υπέγραψα

υποχρεωτικά να υπάρξει…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Διαβάστε τον Κανονισµό, κύριε

Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε Κεγκέρο-

γλου. Σας παρακαλώ! Καθίστε κάτω!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε! Γιατί

δεν µας δίνετε τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μη µου κάνετε υπο-

δείξεις! Τον ξέρω τον Κανονισµό. Καθίστε κάτω, κύριε Κεγκέρο-
γλου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τι είστε και δεν θα σας κάνουµε υπο-
δείξεις;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Καθίστε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μη µου λέτε εµένα

«καθίστε κάτω».
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Διαβάστε στον Κανονισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχω διαβάσει. Επί

προσωπικού ζητήσατε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Με διακόπτετε συνέχεια. Ούτε καν ένα

λεπτό δεν µου έχετε δώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, σας

έδωσα τον λόγο και προηγουµένως.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Μη µε διακόπτετε άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να πείτε το προσω-

πικό, για να λήξουµε τη συζήτηση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Διαβάζω, λοιπόν, τα αισχρά ψεύδη του

Υπουργού, ο οποίος είπε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι, δεν θα διαβάσετε

τα αισχρά ψεύδη. Θα πείτε επί του προσωπικού αυτήν τη στιγµή
τι είπε ο Υπουργός, για να καταλάβω τον λόγο του προσωπικού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ θερµά,
ελάτε στα λογικά σας. Δεν µου δώσατε ούτε ένα δευτερόλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν σας κατάλαβα. Να
έρθω στα λογικά µου;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν θα µου πείτε και πώς να µιλήσω!
Δεν θα µου υπαγορεύσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τι είπε ο Υπουργός επί
προσωπικού για εσάς, για να µπορέσετε να µιλήσετε πάνω σ’
αυτό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Έχω ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μέχρι στιγµής, µιλάτε

δυο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν µε αφήνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μα, λέτε άλλα πράγ-

µατα. Το προσωπικό είναι σε κάτι συγκεκριµένο, που είπε ο
Υπουργός προς εσάς και θέλετε να δώσετε απάντηση. Αν πείτε
κάτι άλλο, που δεν είναι προσωπικό…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο επί προσωπι-
κού για ένα λεπτό, χωρίς να µε διακόψετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ποιο είναι το προσω-
πικό, να µας πείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αφήστε µε και θα σας πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μα, ξεκινήσατε και δεν

το είπατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δώστε µου ένα λεπτό, χωρίς να µε δια-

κόψετε.
Κύριε Υπουργέ, ψευδέστατα αναφέρατε ότι εγώ ισχυρίστηκα

για τη σύµβαση του σκανδάλου των 600 εκατοµµύριων ευρώ, για
την οποία είστε πολιτικά και ποινικά υπόλογοι, γιατί βάλατε υπο-
γραφή και εσείς προσωπικά. Τα 600 εκατοµµύρια ευρώ δεν τα
φέρατε από τον πατέρα σας. Είναι του ελληνικού λαού και σας
«χαστούκισε» η Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού και προσπα-
θείτε να βρείτε δικαιολογία,, δήθεν στον νόµο. 

Σας διαβάζω, λοιπόν, τον νόµο. Νόµος 2338/14-9-1995. Σας
διαβάζω τρεις σειρές, για να καταγραφούν στα Πρακτικά, τι οφεί-
λατε να κάνετε, εάν πραγµατικά υπερασπιζόσασταν το δηµόσιο
συµφέρον. Άρθρο 4 παράγραφος 4.2: Εντός είκοσι ετών «το Ελ-
ληνικό Δηµόσιο και η Εταιρεία του Αεροδροµίου θα αρχίσουν,
προκειµένου να αποφασίσουν εάν δύνανται να συµφωνήσουν σε
όρους, επί τη βάσει των οποίων η παρούσα σύµβαση θα δύναται
να παραταθεί». Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μπορούσατε να µην προχωρήσετε, να µην εκχωρήσετε τα 600
εκατοµµύρια των Ελλήνων πολιτών, να κάνετε τον διεθνή διαγω-
νισµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, κύριε Μα-
νιάτη, είναι κατανοητό. Πήρατε παραπάνω από τον χρόνο σας.
Παρακαλώ πολύ να ολοκληρώσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αυτό είναι το ψεύδος, µε οποίο προ-
σπαθεί να µε εµπλέξει, προκειµένου να απαλλάξει την Κυβέρ-
νησή του και τον ίδιο από ένα κραυγαλέο πολιτικό σκάνδαλο 600
εκατοµµυρίων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, αυτόν
τον διάλογο θα έχουµε;

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Είναι προφανές το τι κάνει ο κ. Μανιάτης. Έχει αναλάβει
ειδικό ρόλο. Αναδείχθηκε αυτό που είπα πριν. Αλλά να απαντήσω
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και στο συγκεκριµένο, αν και δεν είναι δική µου ευθύνη ή αρµο-
διότητα και τα έχουµε πει χίλιες φορές.

Κύριε Μανιάτη, εσείς δεν ξεκινήσατε τη διαδικασία για την επέ-
κταση παραχώρησης. Στην κυβέρνηση που εσείς ήσασταν
Υπουργός δεν πανηγυρίζατε για τα 300 εκατοµµύρια, που δήθεν,
θα πετυχαίνατε µε την επέκταση της σύµβασης;

Γιατί κρύβετε ότι δεσµεύσατε τη χώρα στην Κυβέρνηση που
µετείχατε ως Υπουργός, να µην κάνει διαγωνισµό και να κάνει
επέκταση της υπάρχουσας σύµβασης; Γιατί το κρύβετε αυτό;

Στο άλλο που είπατε για τον κ. Λαλιώτη, έχετε δίκιο. Βρήκε µια
σύµβαση που ήταν για σαράντα, πενήντα χρόνια, τη µείωσε κατά
είκοσι χρόνια και έδωσε αυτήν τη δυνατότητα είτε να κάνουµε
διαγωνισµό είτε να κάνουµε επέκταση της σύµβασης, µέσα στη
σύµβαση. Εσείς, η Κυβέρνηση στην οποία ήσασταν Υπουργός,
δέσµευσε τη χώρα να µην κάνουµε διαγωνισµό. Και ζητάτε και
τα ρέστα. Ντροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών: «Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της
Μελέτης - Κατασκευής - Χρηµατοδότησης - Λειτουργίας - Συν-
τήρησης και Εκµετάλλευσης του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα
Ηρακλείου Κρήτης και Μελέτη - Κατασκευή και Χρηµατοδότηση
των Οδικών του Συνδέσεων και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-

στά. 
Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή

του νοµοσχεδίου, τρία άρθρα, οκτώ τροπολογίες, το ακροτελεύ-
τιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη σας εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση, για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυ-
λήσετε την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξί µέρος της οθόνης εµφα-
νίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων, που αποµένουν για
ψήφιση. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τροπολογίες,
καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχε-
δίου. Αφού καταχωρηθεί η ψήφος σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφο-
φορίας. Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο,
προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής: 
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«Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης -
Κατασκευής - Χρηµατοδότησης - Λειτουργίας - Συντήρησης και
Εκµετάλλευσης του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρή-
της και Μελέτη - Κατασκευή και Χρηµατοδότηση των Οδικών του
Συνδέσεων και άλλες διατάξεις».

Επί της Αρχής ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 1 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 2 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Άρθρο 3 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Υπουργική Τροπολογία 2160/60 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Υπουργική Τροπολογία 2162/61 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Υπουργική Τροπολογία 2164/63 ως έχει…..ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπουργική Τροπολογία 2166/64 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Υπουργική Τροπολογία 2167/65 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Βουλευτική Τροπολογία 2168/66 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-

ΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Βουλευτική Τροπολογία 2170/68 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-

ΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Βουλευτική Τροπολογία 2171/69 ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-

ΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
Επί του Συνόλου ….ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση
Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης - Κατασκευής
- Χρηµατοδότησης - Λειτουργίας - Συντήρησης και Εκµετάλλευ-
σης του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης και Με-
λέτη - Κατασκευή και Χρηµατοδότηση των Οδικών του
Συνδέσεων και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία,
σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής: 

«Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της Μελέτης
– Κατασκευής – Χρηµατοδότησης – Λειτουργίας – Συντήρησης
και Εκµετάλλευσης του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου
Κρήτης και Μελέτη – Κατασκευή και Χρηµατοδότηση των Οδι-
κών του Συνδέσεων και άλλες διατάξεις

Άρθρο Πρώτο

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η «Σύµβαση Παραχώρησης
της Μελέτης – Κατασκευής – Χρηµατοδότησης – Λειτουργίας –
Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα
Ηρακλείου Κρήτης & Μελέτη -Κατασκευή και Χρηµατοδότηση
των Οδικών του Συνδέσεων», που υπογράφηκε στο Ηράκλειο
Κρήτης στις 21.2.2019, µεταξύ αφενός του Ελληνικού Δηµοσίου
και αφετέρου της Ανώνυµης Εταιρείας µε την επωνυµία «ΔΙΕ-
ΘΝΗΣ ΑΕΡΟΛΙΜΕΝΑΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ» και τον διακριτικό τίτλο «ΔΙΕΘΝΗΣ
ΑΕΡΟΛΙΜΕΝΑΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ Α.Ε.» και εκ τρίτου, των Αρ-
χικών Μετόχων της παραπάνω Ανώνυµης Εταιρείας (α) της Ανώ-
νυµης Εταιρείας µε την επωνυµία «ΤΕΡΝΑ ΑΝΩΝΥΜΟΣ
ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΗ ΤΕΧΝΙΚΗ ΚΑΙ ΝΑΥΤΙΛΙΑΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» και (β) της
εταιρείας µε την επωνυµία «GMR Airports Limited», η οποία προ-
σαρτάται στον παρόντα ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α’.

Άρθρο Δεύτερο

1. Κυρώνεται το καταστατικό της Εταιρείας µε την επωνυµία
«ΔΙΕΘΝΗΣ ΑΕΡΟΛΙΜΕΝΑΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ» και το διακριτικό τίτλο «ΔΙΕΘΝΗΣ ΑΕ-
ΡΟΛΙΜΕΝΑΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ Α.Ε. » που εδρεύει στο Ηρά-
κλειο Κρήτης, µε αριθµό Γ.Ε.ΜΗ. 149125127000, η ισχύς του
οποίου, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης, άρχεται κατά
την Ηµεροµηνία Έναρξης Παραχώρησης, όπως αυτή ορίζεται
από τη Σύµβαση Παραχώρησης που κυρώνεται µε το άρθρο
πρώτο του παρόντος, και το οποίο προσαρτάται στον παρόντα
ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ B’.

2. Εντός δέκα (10) ηµερών  από την Ηµεροµηνία Έναρξης Πα-
ραχώρησης, η Εταιρεία της ανωτέρω παραγράφου 1 υποχρεού-
ται να προβεί σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες για την
καταχώριση του καταστατικού στο Γ.Ε.ΜΗ.. 

Άρθρο Τρίτο

Κυρώνεται το Προσάρτηµα 12 της Σύµβασης Παραχώρησης
«Επιτρεπόµενες Χρήσεις Γης», το οποίο προσαρτάται στον πα-
ρόντα ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Γ’.

Άρθρο Τέταρτο

Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου του
προσωπικού όλων των ειδικοτήτων των Τοµέων Αποκατάστασης
Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών     Ανατολικής και Δυτικής
Αττικής της οικ./617 /ΓΔζ1/24.7.2018 απόφασης του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών (Β’ 3019) και της Διεύθυνσης Αποκα-
τάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών Κεντρικής Ελλά-
δας της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, που έχουν συναφθεί σύµφωνα µε τις
διατάξεις των άρθρων 20 του   ν. 2190/1994 (Α’ 28) και 56 επ. του
π.δ. 410/1988 (Α’ 191), παρατείνονται αυτοδίκαια για δεκαέξι (16)
µήνες από τη λήξη τους.

Άρθρο Πέµπτο
Αναδιάρθρωση επαγγελµατικών 

κατηγοριών ποδοσφαίρου

1. Το άρθρο 108 του ν. 2725/1999 (Α’121) αντικαθίσταται ως
εξής:

« Άρθρο 108
Επαγγελµατικό ποδόσφαιρο

1. Κάθε έτος διεξάγονται, ύστερα από προκήρυξη της οικείας
διοργανώτριας αρχής, τα ακόλουθα επαγγελµατικά πρωταθλή-
µατα ποδοσφαίρου:

(α) Το επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α1 Εθνικής Κατηγο-
ρίας ανδρών (Super League 1).

(β) Το επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας
ανδρών (Super League 2) και 

(γ) Το επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Β’ Εθνικής Κατηγορίας
ανδρών (Football League).

2. Στα πρωταθλήµατα επαγγελµατικού ποδοσφαίρου συµµετέ-
χουν αποκλειστικά οµάδες ποδοσφαιρικών ανωνύµων εταιρειών
(Π.Α.Ε.) που αποτελούνται από επαγγελµατίες ποδοσφαιριστές
κατά την έννοια της παραγράφου 2 του άρθρου 85.

3. Το πρωτάθληµα της Γ’ Εθνικής Κατηγορίας ανδρών, το
οποίο διοργανώνεται από την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπον-
δία (Ε.Π.Ο.) έχει ερασιτεχνικό χαρακτήρα και σε αυτό συµµετέ-
χουν αποκλειστικά οµάδες ποδοσφαιρικών σωµατείων,
αποτελούµενες από ερασιτέχνες ποδοσφαιριστές. Κάθε σωµα-
τείο, η οµάδα του οποίου ανέρχεται, κατά τους οικείους κανονι-
σµούς, από τη Γ’ Εθνική Κατηγορία ανδρών στη Β’ Εθνική
Κατηγορία ανδρών, υποχρεούται να µετατραπεί σε Π.Α.Ε. µέσα
σε αποκλειστική προθεσµία τριάντα (30) ηµερών από την επικύ-
ρωση του βαθµολογικού πίνακα, άλλως αποβάλλεται.

4. Τα πρωταθλήµατα του παρόντος αναδιαρθρώνονται µε κα-
νονισµούς του άρθρου 101 Δ».

2. Το άρθρο 109 του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 109
Ελάχιστο µετοχικό κεφάλαιο Π.Α.Ε.

1. Το µετοχικό κεφάλαιο των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο
πρωτάθληµα της Α1 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super League
1) δεν επιτρέπεται να είναι µικρότερο από πεντακόσιες χιλιάδες
(500.000) ευρώ.

2. Το µετοχικό κεφάλαιο των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο
πρωτάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super League
2) δεν επιτρέπεται να είναι µικρότερο από εκατό χιλιάδες
(100.000) ευρώ.

3. Το µετοχικό κεφάλαιο των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο
πρωτάθληµα της Β’ Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (FootballLea-
gue) δεν επιτρέπεται να είναι µικρότερο από τριάντα χιλιάδες
(30.000) ευρώ.

4. Το ελάχιστο µετοχικό κεφάλαιο των παραγράφων 1 έως 3
καταβάλλεται κατά τη σύσταση της Π.Α.Ε. ή µε αύξηση του µε-
τοχικού κεφαλαίου της, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων
68 και 70.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης και Πολιτισµού και Αθλητισµού µπορούν να αναπροσαρµό-
ζονται τα κατώτερα όρια του µετοχικού κεφαλαίου των Π.Α.Ε.
των παραγράφων 1 έως 3.»

3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος και στο εξής, όπου
στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται ο όρος «Α’ Εθνική Κατηγο-
ρία ποδοσφαίρου» νοείται η Α1 Εθνική Κατηγορία ποδοσφαίρου
της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 108 του ν. 2725/1999,
όπως αυτό αντικαθίσταται µε την παράγραφο 1 του παρόντος.

4. Π.Α.Ε., οι οποίες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
έχουν µετοχικό κεφάλαιο µικρότερο από το ελάχιστο ποσό που
απαιτείται για την επαγγελµατική κατηγορία στην οποία ανήκουν
σύµφωνα µε το άρθρο 109 του   ν. 2725/1999, όπως αυτό αντι-
καθίσταται µε την παράγραφος 2 του παρόντος, υποχρεούνται
σε αύξηση του µετοχικού τους κεφαλαίου τουλάχιστον µέχρι το
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ελάχιστο όριο που απαιτείται για την κατηγορία αυτή. Η κατα-
βολή του ποσού της αύξησης του µετοχικού κεφαλαίου πρέπει
να έχει πιστοποιηθεί το αργότερο δέκα (10) ηµέρες πριν από την
έναρξη του οικείου πρωταθλήµατος. Αν παρέλθει άπρακτη η πα-
ραπάνω καταληκτική προθεσµία, η οµάδα της ενδιαφερόµενης
Π.Α.Ε. αποβάλλεται από το πρωτάθληµα της κατηγορίας, στην
οποία ανήκει, κατ’ ανάλογη εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 70
του   ν. 2725/1999.

5. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από την αγωνιστική περίοδο
2019-2020.

Άρθρο Έκτο
Επαγγελµατικοί σύνδεσµοι ποδοσφαίρου

1. Το άρθρο 97 του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται ως εξής : 

«Άρθρο 97
Επαγγελµατικοί σύνδεσµοι ποδοσφαίρου

1. Η επαγγελµατική ένωση Α’ Εθνικής Κατηγορίας που ιδρύ-
θηκε µε τη µορφή αστικού συνεταιρισµού υπό την επωνυµία
«Σούπερλιγκ Ελλάδα Συνεταιρισµός Περιορισµένης Ευθύνης»
(Super League) σύµφωνα µε το άρθρο 97Α του ν. 2725/1999,
όπως αυτό προστέθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 3479/2006 (Α’ 152),
παραµένει σε ισχύ και λειτουργία, µετονοµάζεται σε «Σούπερλιγκ
Ένα Ελλάδα Συνεταιρισµός Περιορισµένης Ευθύνης» (Super Le-
ague 1), και αποτελεί τον επαγγελµατικό, κατά το άρθρο 96, σύν-
δεσµο των Π.Α.Ε. οι οµάδες των οποίων συµµετέχουν, κατά τους
οικείους κανονισµούς, στο εθνικό πρωτάθληµα επαγγελµατικού
ποδοσφαίρου της Α1 Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super Lea-
gue 1). Ο επαγγελµατικός σύνδεσµος Super League 1 διοργα-
νώνει το επαγγελµατικό πρωτάθληµα της Α1 Εθνικής Κατηγορίας
ανδρών (Super League 1) της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1
του άρθρου 108.

2. Η Ένωση Ποδοσφαιρικών Ανωνύµων Εταιρειών (Ε.Π.Α.Ε.)
που ιδρύθηκε µε τον ν. 879/1979 (Α’56), παρέµεινε σε ισχύ και
λειτουργία µε την ίδια επωνυµία µε το άρθρο 51 του ν. 1958/1991
(Α’122), µετονοµάσθηκε σε Ελληνικό Σύνδεσµο Ανωνύµων Πο-
δοσφαιρικών Εταιρειών (Ε.Σ.Α.Π.Ε.) µε το άρθρο 97 του ν.
2725/1999, σε Ένωση Ποδοσφαιρικών Ανωνύµων Εταιρειών
(Ε.Π.Α.Ε.) µε το άρθρο 33 του ν. 3057/2002 (Α’239) και σε Ένωση
Επαγγελµατικού Ποδοσφαίρου Β’ και Γ’ Εθνικής Κατηγορίας µε
το άρθρο 2 του ν. 3479/2006, παραµένει σε ισχύ και λειτουργία,
µετονοµάζεται σε «Ένωση Επαγγελµατικού Ποδοσφαίρου Α2 και
Β’ Εθνικής Κατηγορίας Super League 2 – Football League»
(Super League 2 – Football League) και αποτελεί τον επαγγελ-
µατικό, κατά το άρθρο 96, σύνδεσµο των Π.Α.Ε. οι οµάδες των
οποίων συµµετέχουν, κατά τους οικείους κανονισµούς, στα
εθνικά πρωταθλήµατα επαγγελµατικού ποδοσφαίρου της Α2 και
της Β’ Εθνικής Κατηγορίας ανδρών. Ο επαγγελµατικός σύνδε-
σµος Super League 2 – Football League διοργανώνει τα επαγ-
γελµατικά πρωταθλήµατα της Α2 και της Β’ Εθνικής Κατηγορίας
ανδρών (Super League 2 και Football League) των περιπτώσεων
β’ και γ’της παραγράφου 1 του άρθρου 108.

3. Οι επαγγελµατικοί σύνδεσµοι των παραγράφων 1 και 2 απο-
τελούν τακτικά µέλη της Ελληνικής Οµοσπονδίας Ποδοσφαίρου
(Ε.Π.Ο.).

4. Τα κριτήρια, οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις, τα δι-
καιολογητικά και η εν γένει διαδικασία εγγραφής των Π.Α.Ε. στον
οικείο επαγγελµατικό σύνδεσµο καθορίζονται από το καταστα-
τικό και τους κανονισµούς του οικείου συνδέσµου, οι οποίοι πρέ-
πει να είναι σύµφωνοι µε τους κανονισµούς της Ε.Π.Ο. και των
διεθνών συνοµοσπονδιών ποδοσφαίρου.

5. Αποβάλλουν την ιδιότητα του µέλους του οικείου συνδέ-
σµου οι Π.Α.Ε. που, κατά τους οικείους κανονισµούς, ανέρχονται
σε ανώτερη ή υποβιβάζονται σε κατώτερη κατηγορία επαγγελ-
µατικού ή ερασιτεχνικού ποδοσφαίρου ή παύουν για οποιονδή-
ποτε λόγο να έχουν δικαίωµα συµµετοχής στα πρωταθλήµατα
αρµοδιότητας του συνδέσµου αυτού.»

2. Στο άρθρο 98 του ν. 2725/1999 επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις:

(α) Ο τίτλος αντικαθίσταται ως εξής: «Αρµοδιότητες των επαγ-
γελµατικών συνδέσµων ποδοσφαίρου».

(β) Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 οι λέξεις «των Ενώ-
σεων Α’ Εθνικής Κατηγορίας και Β’ και Γ’ Εθνικής Κατηγορίας»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «των επαγγελµατικών συνδέσµων
του άρθρου 97».

(γ) Στην περίπτωση β’ της παραγράφου 1 οι λέξεις «της Α’
Εθνικής Κατηγορίας, καθώς και της Β’ και Γ’ Εθνικής Κατηγο-
ρίας» αντικαθίστανται από τις λέξεις «των Α1 και Α2 Εθνικών Κα-
τηγοριών, καθώς και της Β’ Εθνικής Κατηγορίας».

(δ) Στην περίπτωση ζ’ της παραγράφου 1 οι λέξεις «συµφω-
νιών ραδιοτηλεοπτικών µεταδόσεων αγώνων» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «συµφωνιών ραδιοτηλεοπτικών ή µε άλλο τεχνικό
µέσο µεταδόσεων αγώνων».

(ε) Στο τέλος της περίπτωσης ιγ’ της παραγράφου 1 προστί-
θενται οι λέξεις «ιδίως η κεντρική εµπορική εκµετάλλευση και
διαχείριση των τηλεοπτικών δικαιωµάτων των πρωταθληµάτων
της Α2 και της Β’ Εθνικής Κατηγορίας ανδρών (Super League 2
και Football League)».

(στ) Η παράγραφος 2 καταργείται.
3. Το άρθρο 100 του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται ως εξής :

«Άρθρο 100
Πόροι των επαγγελµατικών συνδέσµων ποδοσφαίρου

Πόροι των επαγγελµατικών συνδέσµων ποδοσφαίρου είναι:
(α) οι πρόσοδοι από την περιουσία τους,
(β) οι κάθε είδους επιχορηγήσεις, χορηγίες, εισφορές, δω-

ρεές, κληρονοµιές και κληροδοσίες προς αυτούς,
(γ) ποσοστά από τα χρηµατικά πρόστιµα, το ύψος των οποίων

καθορίζει η Ε.Π.Ο., καθώς και από τα παράβολα συµµετοχής των
οµάδων των Π.Α.Ε. στα πρωταθλήµατα που διοργανώνουν, το
ύψος των οποίων καθορίζουν οι επαγγελµατικοί σύνδεσµοι,

(δ) ποσοστό από τις εισπράξεις των αγώνων των πρωταθλη-
µάτων που διοργανώνουν, το ύψος του οποίου καθορίζεται µε
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου τους,

(ε) τα έσοδα από τις εισπράξεις των αγώνων των αντιπροσω-
πευτικών οµάδων που συγκροτούν, 

(στ) ειδικά ο επαγγελµατικός σύνδεσµος Super League 1, πο-
σοστό δύο τοις εκατό (2%) από τα έσοδα των Π.Α.Ε. που συµµε-
τέχουν στο πρωτάθληµα Super League 1 από την εκµετάλλευση
των δικαιωµάτων τους σύµφωνα µε το άρθρο 84, 

(ζ) ειδικά ο επαγγελµατικός σύνδεσµος Super League 2 – Fo-
otball League: αα) ποσοστό τέσσερα τοις εκατό    (4%) από τα
έσοδα από την κεντρική εκµετάλλευση και διαχείριση των τηλε-
οπτικών δικαιωµάτων των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο πρωτά-
θληµα Super League 2 και ββ) ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%)
από τα έσοδα από την κεντρική εκµετάλλευση και διαχείριση των
τηλεοπτικών δικαιωµάτων των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο πρω-
τάθληµα Football League, και

(η) κάθε άλλο έσοδο που προέρχεται από την ανάπτυξη δρα-
στηριοτήτων για την εκπλήρωση των σκοπών τους ή προβλέπε-
ται από ειδικές διατάξεις.»

4. Το άρθρο 101 του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται ως εξής :

«Άρθρο 101
Όργανα επαγγελµατικών συνδέσµων ποδοσφαίρου

1. Σε κάθε επαγγελµατικό σύνδεσµο ποδοσφαίρου λειτουρ-
γούν τα ακόλουθα όργανα:

(α) Γενική Συνέλευση (Γ.Σ.),
(β) Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.),
(γ) πρωτοβάθµιο δικαιοδοτικό όργανο, σύµφωνα µε το άρθρο

119, και 
(δ) κάθε άλλο όργανο που καθορίζεται στο καταστατικό τους.
2. Η γενική συνέλευση κάθε επαγγελµατικού συνδέσµου απο-

τελείται από έναν (1) εκπρόσωπο κάθε Π.Α.Ε. - µέλους του συν-
δέσµου. Οι εκπρόσωποι των Π.Α.Ε. πρέπει να έχουν την ιδιότητα
του Πρόεδρου ή του Αντιπρόεδρου του Δ.Σ. της Π.Α.Ε., την
οποία εκπροσωπούν ή να συµµετέχουν στο µετοχικό κεφάλαιό
της µε ποσοστό τουλάχιστον ίσο µε το δέκα τοις εκατό (10%).
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3. Για συγκεκριµένα θέµατα που σχετίζονται αποκλειστικά µε
τη διοργάνωση του πρωταθλήµατος Super League 2 ή αποκλει-
στικά µε τη διοργάνωση του πρωταθλήµατος Football League,
το καταστατικό του επαγγελµατικού συνδέσµου Super League 2
– Football League µπορεί να προβλέπει τη λήψη απόφασης απο-
κλειστικά από τους εκπροσώπους των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν
στο πρωτάθληµα Super League 2 ή στο πρωτάθληµα Football Le-
ague αντίστοιχα.

4. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του παρόντος νόµου, τα
όργανα των επαγγελµατικών συνδέσµων ποδοσφαίρου, οι αρµο-
διότητές τους και κάθε θέµα σχετικό µε τη συγκρότηση, τη σύν-
θεση, τη θητεία, τη συµµετοχή των µελών σε αυτά και τη λήψη
αποφάσεων, την οργάνωση και την εν γένει λειτουργία τους κα-
θορίζονται µε το καταστατικό του οικείου συνδέσµου, το οποίο
πρέπει να είναι σύµφωνο µε το καταστατικό και τους κανονι-
σµούς της Ε.Π.Ο. και της Ευρωπαϊκής και Διεθνούς Συνοµοσπον-
δίας Ποδοσφαίρου.»

5. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από την αγωνιστική περίοδο
2019-2020. 

Άρθρο Έβδοµο
Κεντρική διαχείριση τηλεοπτικών δικαιωµάτων 

Super League 2 και Football League

1. Στον ν. 2725/1999, µετά το άρθρο 84, προστίθεται άρθρο
84Α ως εξής:

«Άρθρο 84Α
Κεντρική διαχείριση τηλεοπτικών δικαιωµάτων 

Super League 2 και Football League

1. Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου:
(α) Διοργανώτρια Αρχή είναι ο επαγγελµατικός σύνδεσµος

Super League 2 – Football League της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 97, όπως τροποποιήθηκε µε τον παρόντα νόµο.

(β) Πάροχοι υπηρεσιών µέσων µαζικής ενηµέρωσης και επικοι-
νωνίας είναι : αα) οι αδειοδοτηµένοι πάροχοι τηλεοπτικού περιε-
χοµένου επίγειας ψηφιακής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης,
εθνικής εµβέλειας, ενηµερωτικού ή µη προγράµµατος, γενικής
ή ειδικής στόχευσης, συµπεριλαµβανοµένης και της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε.
σύµφωνα µε τον ν. 4173/2013 (Α’169), ββ) οι νόµιµα λειτουργούν-
τες πάροχοι τηλεοπτικών συνδροµητικών υπηρεσιών, γγ) οι νό-
µιµα λειτουργούντες πάροχοι µη γραµµικών υπηρεσιών
οπτικοακουστικών µέσων (κατά παραγγελία πάροχοι υπηρεσιών
οπτικοακουστικών µέσων) που παρέχουν υπηρεσίες για την πα-
ρακολούθηση προγραµµάτων σε χρονική στιγµή που επιλέγει ο
χρήστης, κατόπιν δικού του αιτήµατος, από κατάλογο προγραµ-
µάτων που έχει καταρτίσει ο πάροχος υπηρεσίας οπτικοακουστι-
κών µέσων σύµφωνα µε το στοιχείο ζ’της παρ. 1 του άρθρου 2
του π.δ. 109/2010 (Α’ 190).

(γ) Το οπτικοακουστικό περιεχόµενο κάθε αγώνα περιλαµβάνει
όσα διαδραµατίζονται πέντε λεπτά πριν από την προγραµµατι-
σµένη ώρα έναρξης του αγώνα έως και πέντε λεπτά µετά την
ολοκλήρωσή του στον αγωνιστικό χώρο, όπως αυτός ορίζεται
στον εκάστοτε ισχύοντα Κανονισµό Αγώνων Ποδοσφαίρου
(Κ.Α.Π.) στις Ε.Π.Ο., καθώς και στον περιβάλλοντα χώρο που
είναι ορατός από τον αγωνιστικό χώρο, συµπεριλαµβανοµένων
των κερκίδων.

2. Οι Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στα επαγγελµατικά πρωταθλή-
µατα ποδοσφαίρου Super League 2 και Football League εκχω-
ρούν και µεταβιβάζουν αυτοµάτως και αυτοδικαίως στη
διοργανώτρια Αρχή, το αποκλειστικό δικαίωµα εµπορικής εκµε-
τάλλευσης και διαχείρισης των τηλεοπτικών δικαιωµάτων που κα-
τέχουν σύµφωνα µε το άρθρο 84, µε σκοπό η διοργανώτρια
Αρχή:

(α) Να παραχωρεί, έναντι ανταλλάγµατος, σε παρόχους υπη-
ρεσιών µέσων µαζικής ενηµέρωσης και επικοινωνίας της περί-
πτωσης β’ της παραγράφου 1, αποκλειστικές ή µη, άδειες
εγγραφής, απευθείας µετάδοσης, αναµετάδοσης ή κατά παραγ-
γελία µετάδοσης, σε όλη την Ελληνική Επικράτεια ή και στην αλ-
λοδαπή, του οπτικοακουστικού περιεχοµένου των αγώνων του

οικείου πρωταθλήµατος. Επί ποινή απόλυτης ακυρότητας, οι
άδειες αυτές παραχωρούνται εγγράφως και έχουν ορισµένη
διάρκεια, η οποία δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τα τρία (3) έτη.
Οι παραχωρούµενες άδειες µπορεί να αφορούν, είτε όλους τους
αγώνες του πρωταθλήµατος ως ένα ενιαίο τηλεοπτικό πακέτο
είτε µερικότερα πακέτα αγώνων.

(β) Να εισπράττει και να διανέµει τα έσοδα που προκύπτουν
από την παραχώρηση των αδειών της περίπτωσης α’.

(γ) Να παρακολουθεί τη χρήση των αδειών που παραχωρεί
κατά την περίπτωση α’ και να προβαίνει, στο δικό της όνοµα, σε
κάθε εξώδικη ή δικαστική ή διοικητική ενέργεια για τη νόµιµη
προστασία των τηλεοπτικών δικαιωµάτων που της έχουν µεταβι-
βαστεί, παράλληλα µε τις αρχικές δικαιούχους των δικαιωµάτων
αυτών - γηπεδούχους Π.Α.Ε..

3. Η κεντρική εκµετάλλευση και διαχείριση των τηλεοπτικών
δικαιωµάτων των Π.Α.Ε. από τη διοργανώτρια Αρχή γίνεται χω-
ριστά για κάθε πρωτάθληµα.

4. Οι πάροχοι της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 παρακρα-
τούν ποσοστό πέντε τοις εκατό (5 %) από το αντάλλαγµα που
οφείλουν να καταβάλουν στη διοργανώτρια Αρχή για την παρα-
χώρηση σε αυτούς των αδειών της περίπτωσης α’ της παραγρά-
φου 2, το οποίο καταβάλουν απευθείας στην Ε.Π.Ο. ταυτόχρονα
µε τις καταβολές προς τη διοργανώτρια Αρχή και σε αντιστοιχία
µε κάθε µία από τις καταβολές αυτές.

5. Από τα έσοδα που εισπράττει η διοργανώτρια Αρχή για την
παραχώρηση των αδειών της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2,
παρακρατά για την ίδια (α) ποσοστό τέσσερα τοις εκατό (4 %)
αν οι άδειες αφορούν στο πρωτάθληµα Super League 2, και (β)
ποσοστό πέντε τοις εκατό (5 %) αν οι άδειες αφορούν στο πρω-
τάθληµα Football League.

6. Οι παράγραφοι 1 έως 5 αποτελούν αναγκαίο περιεχόµενο
της προκήρυξης των πρωταθληµάτων Super League 2 και Foot-
ball League, που αποδέχονται οι Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στα
πρωταθλήµατα αυτά.

7. Η κεντρική εκµετάλλευση και διαχείριση των τηλεοπτικών
δικαιωµάτων του παρόντος πρέπει να είναι σύµφωνη µε της
αρχές της ίσης µεταχείρισης και της διαφάνειας, καθώς και µε
την κείµενη Εθνική και Ενωσιακή νοµοθεσία σχετικά µε την προ-
στασία της ελευθερίας του ανταγωνισµού και του δικαιώµατος
πρόσβασης στην πληροφόρηση και σε εκδηλώσεις µείζονος ση-
µασίας για την κοινωνία.

8. Κάθε ποσό που εισπράττει η διοργανώτρια Αρχή από την
κεντρική εκµετάλλευση και διαχείριση των τηλεοπτικών δικαιω-
µάτων κάθε πρωταθλήµατος που διοργανώνει κατατίθεται σε χω-
ριστό λογαριασµό που τηρεί αποκλειστικά για τον σκοπό αυτόν
σε πιστωτικό ίδρυµα της ηµεδαπής που λειτουργεί νόµιµα. Η
διοργανώτρια Αρχή δεν έχει δικαίωµα να χρησιµοποιεί τα έσοδα
που εισπράττει σύµφωνα µε το παρόν για σκοπούς άλλους, πλην,
της διανοµής τους.»

2. Με το παρόν δε θίγονται άδειες εκµετάλλευσης τηλεοπτικών
δικαιωµάτων Π.Α.Ε. που έχουν παραχωρηθεί κατά το άρθρο 84
του ν. 2725/1999 πριν από τη δηµοσίευση του παρόντος. Π.Α.Ε.
οι οποίες: α) έχουν δικαίωµα, σύµφωνα µε τη βαθµολογική τους
κατάταξη, να συµµετέχουν στο πρωτάθληµα Super League 2 ή
στο πρωτάθληµα Football League την αγωνιστική περίοδο 2019-
2020 και β) έχουν παραχωρήσει άδεια εκµετάλλευσης των τηλε-
οπτικών τους δικαιωµάτων πριν από τη δηµοσίευση του
παρόντος εξαιρούνται από το πεδίο εφαρµογής του άρθρου 84Α
του ν. 2725/1999 που προστίθεται µε την παράγραφο 1 του πα-
ρόντος, µέχρι την καθ’ οιονδήποτε τρόπο λήξη ή λύση της άδειας
που έχουν παραχωρήσει.

3. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 2, η ισχύς του παρόντος
αρχίζει από την αγωνιστική περίοδο 2019- 2020.

Άρθρο Όγδοο
Λοιπές ρυθµίσεις σχετικά µε 

το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο

1. Στο άρθρο 84 του ν. 2725/1999 επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις:

(α) Στο τέλος της παραγράφου 2 προστίθεται εδάφιο ως εξής:
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«Για τα τηλεοπτικά δικαιώµατα των Π.Α.Ε. που συµµετέχουν
στα επαγγελµατικά πρωταθλήµατα ποδοσφαίρου Super League
2 και Football League ισχύουν και εφαρµόζονται οι ειδικότερες
διατάξεις του άρθρου 84Α.»

(β) Η παράγραφος 3 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Οι ραδιοφωνικοί και τηλεοπτικοί οργανισµοί που ασκούν

αποκλειστικά δικαιώµατα µετάδοσης ή αναµετάδοσης αθλητικών
διοργανώσεων, οφείλουν να παρέχουν αδιακρίτως στους ενδια-
φεροµένους νόµιµα λειτουργούντες ραδιοφωνικούς και τηλεο-
πτικούς οργανισµούς που είναι εγκατεστηµένοι στην Ελλάδα ή
σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το δικαίωµα
χρήσης σύντοµων αποσπασµάτων αποκλειστικά και µόνο για
τους σκοπούς των προγραµµάτων γενικής ειδησεογραφίας, µε
δίκαιους, εύλογους και ίσους όρους, κατ’ ανάλογη εφαρµογή
του άρθρου 16 του π.δ. 109/2010 (Α’190).»

(γ) Η παράγραφος 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«7. Για αθλητικές εκδηλώσεις µείζονος σηµασίας για την ελ-

ληνική κοινωνία ή για την κοινωνία άλλου κράτους-µέλους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ισχύει και εφαρµόζεται το άρθρο 15 του
π.δ. 109/2010.»

(δ) Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 8 αντικαθίσταται ως
εξής:

«Από τα κέρδη που εισπράττουν τα ποδοσφαιρικά σωµατεία
σύµφωνα µε τις παραγράφους 2, 3 και 4, η Ε.Π.Ο. λαµβάνει πο-
σοστό πέντε τοις εκατό (5%). Από τα κέρδη που εισπράττουν οι
Π.Α.Ε. που συµµετέχουν στο πρωτάθληµα Super League 1 λαµ-
βάνουν: α) η Ε.Π.Ο. ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%) και β) ο επαγ-
γελµατικός σύνδεσµος Super League 1 ποσοστό δύο τοις εκατό
(2%).» 

(ε) Το αρκτικόλεξο µέσα στην παρένθεση του τρίτου εδαφίου
της παραγράφου 8 «Ε.Π.Α.Ε.» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«Super League 1».

(στ) Η παράγραφος 9 καταργείται.
2. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 88 του   ν.

2725/1999 οι λέξεις «του Ελληνικού Συνδέσµου Ανωνύµων Πο-
δοσφαιρικών Εταιρειών (Ε.Σ.Α.Π.Ε.)» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «του επαγγελµατικού συνδέσµου Super League 1».

3. Στο άρθρο 96 του ν. 2725/1999 επέρχονται οι εξής τροπο-
ποιήσεις:

(α) Η παράγραφος 4 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Τα καταστατικά των επαγγελµατικών συνδέσµων καλαθο-

σφαίρισης και πετοσφαίρισης, οι γενικοί και οι ειδικοί κανονισµοί
που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση αυτών, καθώς και οι τροπο-
ποιήσεις τους, ψηφίζονται από τη Γ.Σ. τους και εγκρίνονται µετά
από έλεγχο της νοµιµότητας τους και γνώµη της οικεία Αθλητι-
κής Οµοσπονδίας µε αποφάσεις του Υπουργού Πολιτισµού και
Αθλητισµού. Τα καταστατικά των επαγγελµατικών συνδέσµων
ποδοσφαίρου, οι ειδικοί κανονισµοί λειτουργίας προς την εκπλή-
ρωση των σκοπών τους και οι τροποποιήσεις τους ψηφίζονται
από τη Γ.Σ. τους και εγκρίνονται από την εκτελεστική επιτροπή
της Ε.Π.Ο..»

(β) Η παράγραφος 7 καταργείται.
4. Στο άρθρο 101Δ του ν. 2725/1999 επέρχονται οι εξής τρο-

ποποιήσεις:
(α) Στην παράγραφο 1 η φράση «που καταρτίζονται, εγκρίνον-

ται και τίθενται σε ισχύ, κατά τη διαδικασία του άρθρου 98 πα-
ράγραφος 2 του παρόντος» αντικαθίσταται από τη φράση «που
συντάσσονται και εγκρίνονται από την εκτελεστική επιτροπή της
Ε.Π.Ο.».

(β) Η παράγραφος 2 καταργείται.
(γ) Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 καταργείται.
5. Η παρ. 4 του άρθρου 105 του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται

ως εξής:
«4. Οι ειδικότεροι όροι και οι προϋποθέσεις εγγραφής µέλους

του Ε.Σ.Α.Κ.Ε., καθώς και τα απαιτούµενα για την εγγραφή δι-
καιολογητικά καθορίζονται µε κανονισµό, που εκδίδεται σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 104. Μεταξύ των
κριτηρίων περιλαµβάνονται ιδίως η βαθµολογική θέση της οµά-
δας, η οικονοµική κατάσταση της Κ.Α.Ε., η βιωσιµότητά της, η
καταλληλόλητα των αθλητικών της εγκαταστάσεων, η ύπαρξη

αναπτυξιακών υποδοµών και ακαδηµιών αθλητών, καθώς και τα
κριτήρια που θέτει η Ευρωπαϊκή Συνοµοσπονδία Καλαθοσφαίρι-
σης.»

6. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται τα
άρθρα 97Α’, 99, 101Α’, 102, 110, 112, 112Α’ του   ν. 2725/1999,
καθώς και η παρ. 3 του άρθρου 17 του  ν. 3479/2006 (Α’152).

7. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από την αγωνιστική περίοδο
2019-2020.

Άρθρο Ένατο
Τροποποίηση του άρθρου 24 του ν. 2530/1997

1. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 24 του  ν. 2530/1997 (Α’
218), προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Ο περιορισµός του προηγούµενου εδαφίου δεν καταλαµβάνει
τους Δικαστικούς Λειτουργούς που κατέχουν, σύµφωνα µε την
παράγραφο 2 του άρθρου 89 µόνιµη οργανική θέση διδακτικού
προσωπικού Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων. Οι αποδοχές
των Δικαστικών Λειτουργών από τη δεύτερη αυτή θέση δεν συ-
νυπολογίζονται για τον προσδιορισµό των ανωτάτων ορίων απο-
δοχών και πρόσθετων αµοιβών ή απολαβών τους που
προβλέπονται από διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας.»

2. Εισπραχθείσες, από δικαστικούς λειτουργούς, αποδοχές
από δεύτερη θέση τους ως µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προ-
σωπικού των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, πέραν των
ορίων του πρώτου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου 24 του ν.
2530/1997, θεωρούνται νόµιµες και δεν αναζητούνται.

Άρθρο Δέκατο
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4384/2016 (Α’ 78)

Η παρ. 3 του άρθρου 29 του ν. 4384/2016 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Τα πλεονάσµατα της διαχειριστικής χρήσης των ΑΣ, που
διανέµονται στα µέλη τους σύµφωνα µε το άρθρο 23, υπόκεινται
µόνο σε φορολογία εισοδήµατος των µελών ανεξάρτητα από την
καταβολή τους ή την εξατοµικευµένη διατήρησή τους ως κατά-
θεση στον ΑΣ. Τα ανωτέρω πλεονάσµατα, που διανέµονται στα
µέλη ΑΣ εγγεγραµµένου και ενήµερου στο µητρώο του άρθρου
19, φορολογούνται ως εισόδηµα από αγροτική δραστηριότητα
εφόσον ο δικαιούχος είναι φυσικό πρόσωπο που ασκεί αγροτική
δραστηριότητα και τηρεί την υποχρέωση της παραγράφου 3 του
άρθρου 8. Η ισχύς του δεύτερου εδαφίου της παρούσας άρχεται
από 1.1.2018.»

Άρθρο Ενδέκατο
Διαχείριση του Ολυµπιακού Κέντρου Άνω Λιοσίων

Η αποκλειστική αξιοποίηση, χρήση, διαχείριση και εκµετάλ-
λευση του Ολυµπιακού Κέντρου Άνω Λιοσίων της περίπτωσης η’
της παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 3342/2005 (Α’131), όπως αυτό
χωροθετείται στο από τις 7 Μαρτίου 2005 και µε αριθµό 8 τοπο-
γραφικό διάγραµµα, ανατίθεται στη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού, υπό τον όρο της χρήσης του σύµφωνα µε τα άρθρα 10 και
18 του    ν. 3342/2005. Για την παράδοση εκδίδεται διαπιστωτική
πράξη του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, η οποία δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο Δωδέκατο

1. Καταργείται το άρθρο 76 του ν. 4368/2016 (Α’ 21 ), όπως
τροποποιήθηκε µε το άρθρο 12 του ν. 4585/2018 (Α’216).

2. Μετά την παρ. 5 του άρθρου 50 του ν. 4495/2017 (Α’ 167)
προστίθεται παράγραφος 6 ως εξής:

«6. Η ισχύς των οικοδοµικών αδειών, των αδειών δόµησης και
τυχόν αναθεωρήσεών τους, που εκδόθηκαν σύµφωνα µε το από
8.7.1993 π.δ. (Δ’ 795) είτε σύµφωνα µε τον ν. 4030/2011 (Α’ 249)
κατά το χρονικό διάστηµα από 1.3.2012 έως 31.12.2017, παρα-
τείνεται από την ηµεροµηνία λήξης τους έως 31.12.2021.»
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Άρθρο Δέκατο Τρίτο

Στην παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 4258/2014 προστίθεται η εξής
πρόταση:

«Το ίδιο ισχύει και για τις περιπτώσεις της παραγράφου 4 του
άρθρου 3 όπου λειτουργεί κτηµατολογικό γραφείο και έχουν
αποτυπωθεί τα ρέµατα», µετά το τέλος της πρώτης πρότασης
«Για τα µικρά υδατορέµατα, όπως αυτά ορίζονται στην παρά-
γραφο 2 του άρθρου 1 του παρόντος, δεν απαιτείται η οριοθέ-
τησή τους».

Άρθρο Δέκατο Τέταρτο

Στο τέλος της περίπτωσης θ’ της παρ. 7 του άρθρου 53 του ν.
4412/2016 απαλείφεται η τελεία και προστίθεται η φράση «και
ποσοστό δυόµισι τοις χιλίοις (2,5‰) υπέρ των Μηχανικών Τεχνο-
λογικής Εκπαίδευσης (ΤΕ) της Π.Ο.ΜΗ.Τ.Ε.Δ.Υ. τακτικών υπαλ-
λήλων (µόνιµων ή αορίστου χρόνου) που απασχολούνται στο
Δηµόσιο, Ν.Π.Δ.Δ. και στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης Α’ και Β’ βαθµού, που βαρύνει κάθε λογαριασµό πληρωµής
έργου. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
καθορίζονται οι προϋποθέσεις και η διαδικασία για το άνοιγµα
τραπεζικού λογαριασµού, συλλογής και απόδοσης του ποσο-
στού, ο φορέας διακίνησης και απόδοσης στους δικαιούχους,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

Άρθρο Δέκατο Πέµπτο

1. Κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη που αντίκειται στις δια-
τάξεις του παρόντος νόµου ή αφορά σε θέµατα που ρυθµίζονται
από αυτόν δεν ισχύει.

2. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

(Τα παραρτήµατα Α’, Β’, Γ’ του νοµοσχεδίου βρίσκονται σε
ηλεκτρονική µορφή στη διαδικτυακή πύλη της Βουλής λόγω µε-
γάλου όγκου)

Αθήνα.....................................2019

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.30’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Δευ-
τέρα 13 Μαΐου 2019 και ώρα 18.35’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.
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1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

2. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

15. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

13. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΨΗΦΙΑΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ 
ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

4. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

6. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

8. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

12. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

14. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ


